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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ) 

 Χαίρετε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι! 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κηρύσσω την έναρξη των εργασιών της σημερινής ολομέλειας του σώματος. 

 Παρακαλώ να δηλώσετε την παρουσία σας με τον ηλεκτρονικό τρόπο και παρακαλώ τους γραμματείς να 
διαπιστώσουν αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(ΝΙΚΟΣ ΓΕΩΡΓΙΟΥ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

Γιορτάσαμε την περασμένη εβδομάδα, στις 8 Μαρτίου την Παγκόσμια Ημέρα της Γυναίκας, η οποία 
θεσπίστηκε το 1977 από τη Γενική Συνέλευση του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών, με σκοπό την προώθηση των 
δικαιωμάτων των γυναικών, που μέσα από αγώνες και θυσίες διεκδίκησαν την ανάδειξη των προβλημάτων και 
των όσων ακόμα διεκδικούμε.  Δεν ξεχνούμε φυσικά ότι προηγήθηκε ο εορτασμός της Εθνικής Ημέρας της 
Γυναίκας το 1909 στην Αμερική εις ανάμνηση της μεγάλης διαμαρτυρίας των εργατριών κλωστοϋφαντουργίας το 
1857 στη Νέα Υόρκη, οι οποίες διεκδικούσαν καλύτερες συνθήκες εργασίας.  

Το φετινό σύνθημα «Επενδύστε στις γυναίκες, επιταχύνετε την πρόοδο» εστιάζει στον πέμπτο στόχο 
βιώσιμης ανάπτυξης για την επίτευξη της ισότητας των φύλων και την ενδυνάμωση όλων των γυναικών και των 
κοριτσιών έως το 2030.  Οφείλουμε ως πολιτεία να προασπίσουμε την οικονομική ενδυνάμωση των γυναικών, 
να υποστηρίξουμε την ισότιμη εκπροσώπησή τους στις θέσεις ηγεσίας, στα κέντρα λήψης αποφάσεων και στις 
επιχειρήσεις, καθώς και των κοριτσιών στους τομείς «STEM».  Να διασφαλίσουμε την πρόσβαση των γυναικών 
και των κοριτσιών σε ποιοτική εκπαίδευση και κατάρτιση, να προωθήσουμε την ισότητα στις απολαβές και να 
εργαστούμε για την κατάργηση των έμφυλων στερεοτύπων. 

Σήμερα, το 2024, παρ’ όλη την πρόοδο που έχει σημειωθεί στον αγώνα των γυναικών για ισότητα, οι 
γυναίκες αποτελούν λιγότερο από το ένα τρίτο του εργατικού δυναμικού στους τομείς των θετικών επιστημών, 
της τεχνολογίας, της μηχανικής και των μαθηματικών και ακόμη λιγότερο στους τομείς αιχμής, ενώ σύμφωνα με 
τα πρόσφατα στοιχεία της Eurostat το μέσο μισθολογικό χάσμα στην Ευρωπαϊκή Ένωση ανέρχεται στο 12,7%, 
ενώ για την Κύπρο υπολογίζεται στο 9,7%.  Μικρή πρόοδος έχει σημειωθεί με την κατάταξή μας στην 21η θέση 
στον Δείκτη Ισότητας των Φύλων 2023 από την 22η που κατείχε η Κύπρος το 2022.   

Συναδέλφισσες και συνάδελφοι, 

Η Βουλή των Αντιπροσώπων τα τελευταία χρόνια πραγματοποιεί δράσεις γύρω από την ισότητα των 
φύλων.  Τον περασμένο Νοέμβριο πραγματοποιήθηκε συζήτηση στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ανθρωπίνων 
Δικαιωμάτων και Ίσων Ευκαιριών μεταξύ Ανδρών και Γυναικών με θέμα «Ο ρόλος των γυναικών στη διεθνή 
ειρήνη και ασφάλεια:  Από τη θεωρία στην πράξη».  Όπως αναδείχτηκε από τη συζήτηση, ένα από τα φλέγοντα 
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ζητήματα είναι η θυματοποίηση γυναικών και κοριτσιών στη διάρκεια ενόπλων συγκρούσεων, οι οποίες 
δυστυχώς εντάθηκαν το τελευταίο διάστημα.   

Στη συζήτηση τονίστηκαν ιδιαίτερα οι βαρβαρότητες που διεπράχθησαν στην Κύπρο το 1974 και οι οποίες 
παραμένουν ανοιχτή πληγή για μισό αιώνα.  Υπογραμμίστηκε η ανάγκη εφαρμογής του Ψηφίσματος 1325 του 
Συμβουλίου Ασφαλείας των Ηνωμένων Εθνών για πλήρη συμμετοχή των γυναικών στην πρόληψη και την 
επίλυση των συγκρούσεων, στην οικοδόμηση και στην αποκατάσταση της ειρήνης.  Αποτέλεσμα της ζύμωσης 
αυτής είναι το σχέδιο ψηφίσματος που προωθείται στην ολομέλεια, με το οποίο μεταξύ άλλων απευθύνουμε 
έκκληση στην κυβέρνηση να ενισχύσει την ενσωμάτωση της διάστασης του φύλου σε όλες τις κρατικές πολιτικές 
και βεβαίως και στον κρατικό προϋπολογισμό.  

Ως Βουλή των Αντιπροσώπων αναγνωρίζουμε και στηρίζουμε την αξιέπαινη δράση και συνεισφορά των 
οργανισμών που προωθούν και συμβάλλουν θετικά στα προγράμματα που σχετίζονται με τα θέματα του φύλου 
και των δικαιωμάτων των γυναικών σε τοπικό, αλλά και σε ευρωπαϊκό επίπεδο.  Επίσης, χαιρετίζουμε την ιδέα 
της εθνικής στρατηγικής για την ισότητα των φύλων 2024-2026 και προσμένουμε σε μια καλή συνεργασία με την 
Επίτροπο Ισότητας των Φύλων για προώθηση των στόχων της σε νομοθετικό επίπεδο.  

Ωστόσο, παρά το γεγονός ότι οι γυναίκες, με αιματηρούς πολλές φορές αγώνες, έχουν κατακτήσει 
ορισμένα αυτονόητα δικαιώματα, έχουμε πολύ δρόμο να διανύσουμε, μέχρι να μπορούμε να μιλάμε για μια 
κοινωνία ισότητας των φύλων.  Οι ίσες ευκαιρίες μάς αφορούν όλες και όλους.  Μόνο τότε θα μιλάμε για 
σύγχρονο, ευνομούμενο κράτος.  Υποσχόμαστε να δουλέψουμε εντατικά για μια κοινωνία πιο δίκαιη, πιο 
συμπεριληπτική και πιο ίση για όλες και όλους.  

 Παρακαλείται ο γραμματεύς να αναγνώσει τις αναφορές στις διεθνείς δραστηριότητες της Βουλής των 
Αντιπροσώπων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Στις 10 και 11 Μαρτίου η Πρόεδρος της Βουλής των Αντιπροσώπων συμμετείχε στην επετειακή Σύνοδο 
Προέδρων Κοινοβουλίων με την ευκαιρία της συμπλήρωσης των εβδομήντα πέντε χρόνων της Κοινοπολιτείας 
κατόπιν σχετικής πρόσκλησης του Προέδρου της Βουλής των Κοινοτήτων Sir Lindsay Hoyle.  Στο πλαίσιο της 
συνόδου η κ. Δημητρίου συμμετείχε με τους ομολόγους της σε διαβουλεύσεις αναφορικά με τον ρόλο και τη 
σημασία της Κοινοπολιτείας στη σύγχρονη εποχή, με το πέρας των οποίων υιοθετήθηκε κοινό ανακοινωθέν.  Στην 
παρέμβασή της η Πρόεδρος της Βουλής, αναφερόμενη στις πολλαπλές προκλήσεις που αντιμετωπίζει σήμερα η 
ανθρωπότητα, όπως οι συγκρούσεις, το μεταναστευτικό, η κλιματική αλλαγή και οι απειλές για τα ανθρώπινα 
δικαιώματα, υπογράμμισε ότι αποτελεί καθήκον των κοινοβουλίων να εργαστούν σε κλίμα ενότητας και 
συνεργασίας προς διασφάλιση πανανθρώπινων αρχών και αξιών, καθώς και της ειρήνης.  Η κ. Δημητρίου τόνισε 
ότι οι βασικές δημοκρατικές αξίες και αρχές όπως κατοχυρώνονται στη Χάρτα της Κοινοπολιτείας και διέπουν τη 
λειτουργία του οργανισμού από την ίδρυσή του σε συνδυασμό με τον πολυπολιτισμικό του χαρακτήρα του 
προσδίδουν μία μοναδική δυναμική. 

Η Πρόεδρος της Βουλής παρέστη επίσης στην ετήσια εορταστική τελετή για την Ημέρα της Κοινοπολιτείας 
στο Αββαείο του Westminster και κατέθεσε στεφάνι στο μνημείο της Κοινοπολιτείας για τους πεσόντες των δύο 
παγκοσμίων πολέμων στο κεντρικό Λονδίνο.  

Στο πλαίσιο της συνόδου η κ. Δημητρίου είχε συνάντηση με τον Πρόεδρο της Βουλής των Κοινοτήτων του 
Καναδά, κατά την οποία επαναβεβαιώθηκαν οι πολύ καλές σχέσεις Κύπρου-Καναδά και συμφωνήθηκε η 
περαιτέρω ενδυνάμωση της συνεργασίας και των ανταλλαγών μεταξύ των δύο κοινοβουλίων. 

Μεταξύ 27ης και 29ης Φεβρουαρίου ο κ. Κωστής Ευσταθίου συμμετείχε ως εκπρόσωπος της 
Κοινοβουλευτικής Συνέλευσης του Συμβουλίου της Ευρώπης σε συνάντηση της Επιτροπής Εμπειρογνωμόνων 
του Οργανισμού για την Προστασία του Περιβάλλοντος μέσω του Ποινικού Δικαίου, κατά την οποία συζητήθηκαν 
επιμέρους διατάξεις του προσχεδίου της νέας σύμβασης του οργανισμού για το δικαίωμα σε ένα υγιές 
περιβάλλον.  

Μεταξύ 3ης και 5ης Μαρτίου ο πρόεδρος της επιτροπής Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων κ. Χάρης 
Γεωργιάδης και οι κ. Ζαχαρίας Κουλίας, Αλέκος Τρυφωνίδης και Αλεξάνδρα Ατταλίδου συμμετείχαν στην 24η 

Διακοινοβουλευτική Διάσκεψη για την Κοινή Εξωτερική Πολιτική και Πολιτική Ασφάλειας (ΚΕΠΠΑ) και την Κοινή 
Πολιτική Ασφάλειας και Άμυνας (ΚΠΑΑ), που πραγματοποιήθηκε στη Βρύγη, στο πλαίσιο της κοινοβουλευτικής 
διάστασης της τρέχουσας εξάμηνης Βελγικής Προεδρίας του Συμβουλίου της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  

Σε συζήτηση για την πολιτική διεύρυνσης της Ευρωπαϊκής Ένωσης ο κ. Γεωργιάδης επισήμανε τη σημασία 
της διαδικασίας των μεταρρυθμίσεων και της προσαρμογής, με στόχο τη μεταμόρφωση των υπό ένταξη χωρών 
σε φιλελεύθερες δημοκρατίες και την ευθυγράμμισή τους με τις αποφάσεις εξωτερικής πολιτικής της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης.  Υπογράμμισε δε ότι χώρες που καταπατούν τα ανθρώπινα δικαιώματα και ευθυγραμμίζονται στον 
τομέα της εξωτερικής πολιτικής με τον Πούτιν και τη Χαμάς δεν μπορεί να γίνουν αποδεκτές από την Ευρωπαϊκή 
Ένωση.  Επίσης, στο πλαίσιο συζήτησης για την κατάσταση στη Μέση Ανατολή ο κ. Γεωργιάδης επισήμανε την 
ανάγκη περισσότερης εμπλοκής της Ευρωπαϊκής Ένωσης στην περιοχή, σημειώνοντας ότι δεν μπορεί να 
επιτευχθεί λύση δύο κρατών στο Μεσανατολικό, ενόσω στην περιοχή κυριαρχούν εξτρεμιστικές δυνάμεις. 
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 Σε συζήτηση για τις προτεραιότητες και τις τρέχουσες εξελίξεις στους τομείς της κοινής εξωτερικής 
πολιτικής και πολιτικής ασφάλειας και της κοινής πολιτικής ασφάλειας και άμυνας o κ. Τρυφωνίδης επισήμανε 
ότι, προκειμένου να καταστεί η Ευρωπαϊκή Ένωση διεθνής παράγοντας ασφάλειας, πρέπει να αναπτυχθούν ένα 
κοινό ευρωπαϊκό όραμα βάσει του οποίου να υπάρχει κοινή γραμμή σε ζητήματα εξωτερικής πολιτικής, καθώς 
και κατάλληλες δομές ασφάλειας, ικανοποιητικοί πόροι και επιχειρησιακές δυνατότητες.  Αναφέρθηκε επίσης 
στην ανάγκη ενίσχυσης της παρουσίας της Ευρωπαϊκής Ένωσης στην περιοχή της Ανατολικής Μεσογείου και 
της Μέσης Ανατολής. 

Σε συζήτηση για την παροχή στήριξης στην Ουκρανία προς αντιμετώπιση της ρωσικής εισβολής η κ. 
Ατταλίδου υπογράμμισε τη σημασία της διατήρησης της ευρωπαϊκής ενότητας έναντι της Ρωσίας και υπέρ της 
προστασίας των αρχών και αξιών της Ένωσης, καθώς και της επικέντρωσης στη στήριξη της ευρωπαϊκής 
πορείας της Ουκρανίας.  Εξέφρασε επίσης αμέριστη αλληλεγγύη και στήριξη στον λαό της Ουκρανίας και την 
ελπίδα οι Ουκρανοί πρόσφυγες που φιλοξενούνται στην Κύπρο να επιστρέψουν σύντομα σε μία ελεύθερη 
Ουκρανία.   

 Στις 5 και 6 Μαρτίου ο κ. Γιώργος Λουκαΐδης συμμετείχε σε συνεδρίες της Επιτροπής Πολιτικών 
Υποθέσεων και Δημοκρατίας και της Επιτροπής Παρακολούθησης της Κοινοβουλευτικής Συνέλευσης του 
Συμβουλίου της Ευρώπης στο Παρίσι.  Όσον αφορά στο αίτημα ένταξης του Κοσσυφοπεδίου στο Συμβούλιο της 
Ευρώπης, ο κ. Λουκαΐδης επισήμανε τα σοβαρά προβλήματα σε ό,τι αφορά το κράτος δικαίου και τα ανθρώπινα 
δικαιώματα της σερβικής μειονότητας και σημείωσε τη θέση της Δημοκρατίας κατά της αναγνώρισης της 
ανεξαρτησίας του Κοσσυφοπεδίου, καθώς αυτή αντιβαίνει στο Διεθνές Δίκαιο και Δύναται να αποτελέσει αρνητικό 
προηγούμενο για την υπόθεση της Κύπρου. 

 Μεταξύ 6ης και 8ης Μαρτίου ο κ. Κυριάκος Χατζηγιάννης, ως αντιπρόεδρος της Κοινοβουλευτικής 
Συνέλευσης του Οργανισμού για την Ασφάλεια και τη Συνεργασία στην Ευρώπη (ΚΣ ΟΑΣΕ) και ως αντιπρόεδρος 
της Ad Hoc Επιτροπής της Συνέλευσης για τη Μετανάστευση, συμμετείχε σε επίσκεψη αντιπροσωπίας της 
επιτροπής στη Ρώμη και στη Λαμπεντούζα.  Στη Ρώμη τα μέλη της αντιπροσωπίας είχαν χωριστές συναντήσεις 
με την Κοινοβουλευτική Επιτροπή για τη Μετανάστευση της Βουλής των Αντιπροσώπων της Ιταλίας, με τον 
διευθυντή του Τμήματος Μετανάστευσης και Συνοριοφυλακής, τον διευθυντή του Τμήματος Πολιτικής 
Προστασίας, αρμόδιο για τη μετανάστευση και το άσυλο, και με τον επικεφαλής των Κέντρων Πρώτης Υποδοχής, 
Προσωρινής Παραμονής και Ταυτοποίησης.   

Στη Λαμπεντούζα τα μέλη της επιτροπής επισκέφθηκαν κέντρο υποδοχής μεταναστών, όπου είχαν 
συναντήσεις με εκπροσώπους της Frontex και της Europol, καθώς και της ιταλικής λιμενικής αστυνομίας.   

 Στις 7 και 8 Μαρτίου η κ. Σάβια Ορφανίδου, μέλος της κυπριακής αντιπροσωπίας στον Κοινοπολιτειακό 
Κοινοβουλευτικό Σύνδεσμο, συμμετείχε στο Περιφερειακό Συνέδριο Βρετανικών Νήσων και Μεσογείου των 
Γυναικών Βουλευτριών της Κοινοπολιτείας στη Μάλτα. 

Στο πλαίσιο συζήτησης για τις προκλήσεις που αντιμετωπίζουν οι γυναίκες της Κοινοπολιτείας η κ. 
Ορφανίδου ανέφερε ότι εν καιρώ πολέμου εντείνονται σημαντικά οι ήδη υπάρχουσες διακρίσεις και ανισότητες 
εις βάρος των γυναικών και των κοριτσιών, ενώ ταυτόχρονα αυξάνεται η βία κατά των γυναικών.  Η κ. Ορφανίδου 
επισήμανε τη συμπλήρωση φέτος πενήντα χρόνων από την εισβολή, τη συνεχιζόμενη κατοχή και τις σοβαρές 
παραβιάσεις των ανθρωπίνων δικαιωμάτων από την Τουρκία στην Κύπρο.  Έκανε δε ιδιαίτερη αναφορά στα 
δεινά που υπέστησαν οι γυναίκες της Κύπρου.  Η κ. Ορφανίδου υπογράμμισε τέλος την ανάγκη αφενός της 
επαρκούς εκπροσώπησης των γυναικών στις ειρηνευτικές διαδικασίες και αφετέρου της άμεσης εφαρμογής από 
όλες τις χώρες του Ψηφίσματος 1325 του Συμβουλίου Ασφαλείας του ΟΗΕ.   

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Να προχωρήσουμε τώρα στο Κεφάλαιο Πρώτο της ημερησίας διατάξεως, που είναι η νομοθετική εργασία.  
Όλες οι εκθέσεις θεωρούνται αναγνωσθείσες.   

 Θα αρχίσουμε με το υπ’ αριθμόν 14 θέμα, που τιτλοφορείται «Σχέδιο ψηφίσματος για τη συμμετοχή των 
γυναικών στην ειρήνη και την ασφάλεια».  Υποβλήθηκε από την Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ανθρωπίνων 
Δικαιωμάτων και Ίσων Ευκαιριών μεταξύ Ανδρών και Γυναικών.   

 Στο σημείο αυτό να χαιρετίσω την παρουσία στη σημερινή μας συνεδρία μελών του διπλωματικού 
σώματος, του ακαδημαϊκού κόσμου και του Υπουργείου Εξωτερικών, που παρίστανται στη Βουλή με την ευκαιρία 
της συζήτησης αυτού ειδικά του θέματος.   Καλωσορίσατε! 

 Προχωρούμε με την ανάγνωση του σχεδίου ψηφίσματος και… 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 
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 Παρακαλώ. 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Απλά, μετά από διαβούλευση και με την κοινοβουλευτική μου ομάδα και με άλλες κοινοβουλευτικές ομάδες 
θέλουμε να δηλώσουμε ότι εμείς αποδεχόμαστε ακριβώς το κείμενο που συμφώνησε ομόφωνα, θα έλεγα, σχεδόν 
η επιτροπή Ανθρωπίνων Δικαιωμάτων, χωρίς τη μία τροπολογία που είχε κατατεθεί από το ΑΚΕΛ στη Σύσκεψη 
των Αρχηγών, την οποία ίσως καταρχάς να συζητήσαμε, αλλά μετά από διαβούλευση που προσωπικά είχα με 
την κοινοβουλευτική μου ομάδα, αλλά και με άλλες ομάδες και για να εκφράσουμε και τον σεβασμό μας κυρίως 
προς τα μέλη της επιτροπής Ανθρωπίνων Δικαιωμάτων, αλλά και τους πρεσβευτές που είναι μαζί μας και τις 
εκπροσώπους πρεσβειών, τις οποίες καλωσορίζουμε από καρδιάς, παραμένουμε σταθεροί σ’ αυτά που 
αποφάσισε η επιτροπή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Άρα, κύριε Τορναρίτη, η πλειοψηφία του σώματος εγκρίνει το σχέδιο ψηφίσματος ως είχε κατατεθεί στην 
αρχή, χωρίς την τροπολογία που μπήκε στη Σύσκεψη των Αρχηγών των Κομμάτων. 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Μάλιστα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ωραία! 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δεν υπάρχει «σχεδόν ομόφωνη» απόφαση· υπάρχει απόφαση κατά πλειοψηφία και αυτό 
έγινε στην επιτροπή Ανθρωπίνων Δικαιωμάτων!  Ο κανονισμός και οι διαδικασίες της Βουλής προβλέπουν ότι 
κάθε κόμμα ή και μεμονωμένος βουλευτής έχει τη δυνατότητα, εάν και εφόσον το κρίνει αναγκαίο, να καταθέσει 
τροπολογίες. 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Στην ολομέλεια. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Στην ολομέλεια, προφανώς στην ολομέλεια και αυτή ήταν η πρόθεση.  Τροπολογίες επί ψηφισμάτων, 
όπως συμβαίνει και με όλα τα υπόλοιπα νομοθετήματα.  Σε αυτή την περίπτωση βεβαίως μιλάμε για σχέδιο 
ψηφίσματος.  

 Εν τω μεταξύ, η Σύσκεψη Αρχηγών, όπως γίνεται πάντα βοηθητικά, συζητά τζιαι κάμνει μία προσπάθεια 
να βρεθούν συναινέσεις.  Η τροπολογία που κατέθεσε το ΑΚΕΛ και την οποία προτίθεμαι να ανακοινώσω είχε 
τροποποιηθεί στη Σύσκεψη Αρχηγών και εκεί ομόφωνα έγινε αποδεκτή όπως είχε τροποποιηθεί.  Τώρα 
αντιλαμβάνομαι γίνονται δεύτερες σκέψεις, υπάρχει το δημοκρατικό δικαίωμα να γίνονται δεύτερες σκέψεις, αλλά 
καταλαβαίνετε επίσης ότι θα πρέπει η δική μας τροπολογία, προτού αναγνωστεί το σχέδιο ψηφίσματος, να τεθεί 
σε ψηφοφορία και πρέπει ο κυπριακός λαός να γνωρίζει τι είναι που απορρίπτει ενδεχομένως η πλειοψηφία και 
που έκανε αποδεκτό η Σύσκεψη Αρχηγών, οι εκπρόσωποι των κομμάτων. 

 Επίσης, να πω ότι τέθηκε ενώπιόν μας ένα ζήτημα σε ό,τι αφορά μια αναφορά και πάλι εκ των υστέρων 
και με πολλή κατανόηση είπαμε:  Δεν υπάρχει καμία δυσκολία να τεθεί και να συμπεριληφθεί και τώρα, αυτή η 
αναφορά στην τροπολογία, που έχει συμπεριληφθεί και είναι του ΑΚΕΛ.  Και θα διαβάσω…  Και με την 
τροπολογία όπως μας έχει γίνει εισήγηση την τελευταία στιγμή εν πάση περιπτώσει… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Λουκαΐδη…  

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Να ξέρει…   

 Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Λουκαΐδη… 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Σας παρακαλώ! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 
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 Κατανοητό, δώστε μου ένα δευτερόλεπτο!   

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Διακόπτετε… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Προτού υποβάλετε την τροπολογία, αν έν’ αυτή η πρόθεσή σας, ζητά τον λόγο ο κ. Παπαδόπουλος.  Να 
πείτε τη θέση σας, θα την πει ο κ. Παπαδόπουλος και μετά να τεθεί προς ψήφιση η τροπολογία σας και να 
αποφασίσει το σώμα, έν’ εύκολη δουλειά! 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Εν πρέπει να διαβάσω την τροπολογία; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Περιμένετε να δούμε αν θέλει να πει κάτι επί της διαδικασίας ο κ. Παπαδόπουλος και ευχαρίστως να τη 
διαβάσετε. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Έλα, κύριε Παπαδόπουλε. 

ΝΙΚΟΛΑΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, όπως είχαμε ενημερώσει εμείς την Πρόεδρο της Βουλής, απουσιάζει το 60% της 
κοινοβουλευτικής μας ομάδας, οι πέντε ’πού τους εννέα βουλευτές και οι βουλευτές που συμμετείχαν στη 
συζήτηση της συγκεκριμένης επιτροπής.  Αυτό είναι ένα σημαντικό σχέδιο ψηφίσματος και θεωρώ ότι έχει 
ξεκινήσει παντελώς λάθος αυτή η συζήτηση.  Με όλο τον σεβασμό, η δική μας έκκληση σ’ αυτό το στάδιο της 
διαδικασίας, παρά να ξεκινήσουμε αυτή τη στιγμή να συζητούμε για τροπολογίες, καλύτερα να διακόψουμε, να 
συγκληθεί η επιτροπή, αν μπορούμε να καταλήξουμε αυτή τη στιγμή σ’ ένα συμφωνημένο κείμενο, ειδάλλως το 
σχέδιο ψηφίσματος να αναβληθεί, για να μπορέσουμε και εμείς να φέρουμε τα μέλη της ομάδας μας που 
συμμετείχαν στις συζητήσεις, για να μπορέσουν να τοποθετηθούν.  Δεν μπορούμε αυτή τη στιγμή στο πόδι να 
συζητήσουμε τροπολογίες που κατατίθενται ’πού άλλες κοινοβουλευτικές ομάδες. 

ΕΙΡΗΝΗ ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, κυρία Χαραλαμπίδου. 

ΕΙΡΗΝΗ ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΟΥ: 

 Ως πρόεδρος της επιτροπής Ανθρωπίνων Δικαιωμάτων είμαι υποχρεωμένη να τοποθετηθώ.  Τον 
περασμένο Νοέμβριο, 6 του μήνα του ’23, η επιτροπή Ανθρωπίνων Δικαιωμάτων διοργάνωσε μία ειδική 
συνεδρίαση εδώ στην ολομέλεια παρουσία εκπροσώπων από το διπλωματικό σώμα, πρώην υπουργών, 
πολιτικών και άλλων γυναικών που εκπροσωπούσαν μη κυβερνητικές οργανώσεις.  Ως κορύφωση εκείνης της 
εκδήλωσης η επιτροπή Ανθρωπίνων Δικαιωμάτων, για να τιμήσει τη γυναίκα στη διπλωματία και τη συμμετοχή 
της στις ειρηνικές διαδικασίες, κατάρτισε ένα σχέδιο ψηφίσματος.  Επειδή συμπληρώνονται και πενήντα χρόνια 
από την τουρκική εισβολή και το πραξικόπημα, περιλάβαμε μέσα στο σχέδιο ψηφίσματος μία αναφορά για τη 
βαναυσότητα σε επίπεδο έμφυλης βίας που έζησαν από τον Τούρκο εισβολέα οι Κύπριες γυναίκες.   

 Λοιπόν, θεωρώ ότι το να δυσκολευόμαστε να συμφωνήσουμε σ’ ένα κείμενο…  Και πρέπει να πω στον κ. 
Παπαδόπουλο ότι αυτό το είδε σε συνεδρίασή της η επιτροπή Ανθρωπίνων Δικαιωμάτων στις 4 Μαρτίου· σήμερα 
έχουμε 14!  Η γραμματέας της επιτροπής επικοινώνησε κατ’ επανάληψη με όλα τα μέλη της επιτροπής γραπτώς 
και εγώ η ίδια προφορικώς.  Συνεπώς, το να γίνεται τόσο μεγάλο θέμα για ένα σχέδιο ψηφίσματος που θα έπρεπε 
να θεωρούμε αυτονόητο, για μία εκδήλωση που διοργανώθηκε από την ολομέλεια προσωπικά θεωρώ ότι έν’ 
κάπως ακραίο!  Απ’ εκεί και πέρα, πολύ ευχαρίστως, αν θέλετε να πάμε σε μία διαβούλευση εκ νέου, αλλά, κύριε 
Παπαδόπουλε, θεωρώ ότι έν’ προσβολή για την ολομέλεια να θέλουμε αναβολή, για να συμφωνήσουμε σε ένα 
κείμενο τόσο απλό, να μεν μπορέσουμε να το ψηφίσουμε σήμερα! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κυρία Χαραλαμπίδου. 

 Κύριε Σιζόπουλε…   
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 Σας είδα όλους, κύριοι, και θα μιλήσετε και θα το λύσουμε αμέσως το θέμα, μην ανησυχείτε. 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εγώ εν θα μιλούσα επί της διαδικασίας.  Εγώ έχω συγκεκριμένες προτάσεις πάνω στο 
συγκεκριμένο κείμενο, για τον λόγο ότι ακριβώς εμείς δεν συμμετέχουμε στη συγκεκριμένη επιτροπή, δεν είμαστε 
ενημερωμένοι για το περιεχόμενο.  Η πραγματικότητα είναι ότι στη Σύσκεψη των Αρχηγών απουσιάζαμε, γιατί 
βρισκόμαστε σε συνεδρίες κοινοβουλευτικών ομάδων και ως εκ τούτου εμείς έχουμε δει τώρα το συγκεκριμένο 
σχέδιο ψηφίσματος.  Παρ’ όλα αυτά, εμείς είμαστε έτοιμοι, επειδή στο σύνολο δεν έχουμε σοβαρές διαφωνίες, 
έχουμε όμως συγκεκριμένη τροπολογία για συγκεκριμένες διατυπώσεις οι οποίες υπάρχουν που θα θέλαμε να 
τις διατυπώσουμε.   

 Ευχαριστώ.  

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ωραία!   

 Κύριε Παπαδούρη. 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΠΑΠΑΔΟΥΡΗΣ: 

 Ευχαριστώ, Πρόεδρε.  Να συμφωνήσω με όσα έχει πει ο κ. Παπαδόπουλος, εν μέρει φυσικά, στο ότι, εάν 
στο τέλος της ημέρας μπορεί να συγκληθεί τώρα η επιτροπή τζιαι να συμφωνήσουν, για να μη διούμεν τζιαι 
λάθος μηνύματα...  Αλλά, κοιτάξετε κάτι, κύριε Πρόεδρε, εμείς ήμαστε πάνω στη Σύσκεψη Αρχηγών τζιαι τέθηκε 
’πού τον κ. Λεωνίδου όσον αφορά το Δημοκρατικό Κόμμα ότι, ναι, θα απουσιάζαν αρκετοί βουλευτές σήμερα 
τζιαι νόμισα ότι ήταν να το τιμήσουμε το ό,τι συμφωνήσαμε πάνω.  Ώρες ώρες απορώ γιατί κάμνουμε τη Σύσκεψη 
Αρχηγών, αν δεν θα τιμούμε τζιείνα που συζητήσαμε πριν ακριβώς… 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κύριοι!  Κύριοι συνάδελφοι, εδώ είναι η ολομέλεια, τώρα δεν είναι η Σύσκεψη Αρχηγών! 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΠΑΠΑΔΟΥΡΗΣ: 

 Ναι, ναι, Πρόεδρε, κάτι άλλο θέλω να πω.   

 Αντιληφθείτε ότι έγινε κάποια συνεννόηση, εμείς προσωπικά αυτή τη συνεννόηση δεν την έχουμε υπόψη.  
Εμείς είχαμε το αρχικό κείμενο, είχαμε μία τροπολογία, εμείναμεν ως τζιειαμαί.  Μετά δεν ήρτεν κανένας να μας 
ενημερώσει για οτιδήποτε άλλο.  Άρα, τι;  Μας καλείτε να ψηφίσουμε αυτή τη στιγμή κάτι το οποίο δεν ξέρουμε 
τι θα είναι;  Γι’ αυτό λέω ότι θα συμφωνήσω με τον κ. Παπαδόπουλο, αν συγκληθεί τούντη στιγμή δέκα λεπτά, 
δεκαπέντε λεπτά η επιτροπή τζιαι να ’ρτουμεν πίσω να τελειώνουμεν! 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κύριοι, ήρεμα!  Όλοι θα πάρετε τον λόγο. 

 Κύριε Παπαδόπουλε, θα πρωτολογήσει ο συνάδελφος ο αναπληρωτής πρόεδρος του Δημοκρατικού 
Συναγερμού. 

ΕΥΘΥΜΙΟΣ ΔΙΠΛΑΡΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, συμμετείχαμε και εμείς στη Σύσκεψη Αρχηγών, όχι τώρα, εδώ και αρκετά χρόνια.  Δεν 
είναι δεσμευτικές οι αποφάσεις της Σύσκεψης Αρχηγών, τελεία!  Και δεν είναι μες στον κανονισμό λειτουργίας 
της Βουλής ότι οι αποφάσεις της Σύσκεψης Αρχηγών μπορεί να αλλοιώσουν και να αλλάξουν αποφάσεις των 
επιτροπών.  Εν τοιαύτη περιπτώσει, γιατί κάνουμε συνεδρίες οι αρμόδιες επιτροπές;  Γιατί συνεδριάζουμε;  Γιατί 
βάζουμε μία τροπολογία τζιαι, αν περάσει με πλειοψηφία, ενσωματώνεται στο κείμενο ή όχι;  Άρα, έχουμε δύο 
επιλογές, κύριε Πρόεδρε, για να τελειώνουμε:  Ή θα μείνει το αρχικό κείμενο, που ορθά κατέληξε η επιτροπή 
Ανθρωπίνων Δικαιωμάτων μετά από συζήτηση και μετά από συζήτηση και ψήφιση, ή θα υπάρξει αυτό το οποίο 
είπε ο πρόεδρος του Δημοκρατικού Κόμματος -και δεν διαφωνούμε- να υπάρξει σύγκληση της επιτροπής 
Ανθρωπίνων Δικαιωμάτων, να εξετάσει αυτά τα οποία συζητούμε και που είπε και ο κ. Σιζόπουλος ορθά ότι δεν 
συμμετέχουν και πιθανόν να έχουν κάποια πράγματα να πουν. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ωραία, θα πρωτολογήσει και ο συνάδελφος ο κ. Άντρος Κυπριανού και μετά να πάμε στις δευτερολογίες.  
Αλλά, συζητούμε λίγο, έτσι, ακαδημαϊκά τώρα, διότι υπάρχει λύση. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 
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 Πολύ ακαδημαϊκά, κύριε Πρόεδρε!  

 Εγώ δεν θα πω πολλά πράγματα· θα πω μόνο το εξής:  Κανένας δεν είπε ότι οι προτάσεις της Σύσκεψης 
Αρχηγών έν’ δεσμευτικές για την ολομέλεια, κανένας εν υποστηρίζει τέτοιο πράγμα!  Αλλά υπάρχει μια 
παράδοση, ότι κατά κανόνα το τι αποφασίζεται στη Σύσκεψη των Αρχηγών γίνεται αποδεκτό από την ολομέλεια.  
Διαφωνεί ο Δημοκρατικός Συναγερμός.  Μας είπε ο κ. Τορναρίτης ότι διαφωνούν και άλλα κόμματα, δεν ξέρω, 
δεν άκουσα απόψεις από άλλα κόμματα ότι διαφωνούν.  Από εκεί και πέρα, έχουν κάθε δικαίωμα να κάνουν ό,τι 
θέλουν, αλλά διατηρεί ακέραιο το δικαίωμά του το ΑΚΕΛ, ανεξάρτητα από το τι θα γίνει στην αναβολή και στην 
επιτροπή, αν αυτή θα είναι η θέση της πλειοψηφίας, να βάλει την πρότασή του στην ολομέλεια ξανά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Να μιλήσουν δύο τελευταίοι ομιλητές, ο κ. Λουκαΐδης και ο κ. Παπαδόπουλος, και θα το βάλω σε 
ψηφοφορία, να αποφασίσει το σώμα. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, πραγματικά δεν θα θέλαμε να γίνει αυτή η συζήτηση τούτη την ώρα, δεδομένου ότι έχουμε 
τζιαι προσκεκλημένους, ειδικά γι’ αυτό το σχέδιο ψηφίσματος! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ακόμα! 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Υιοθετώ το πρώτο μέρος της εισήγησης του κ. Παπαδόπουλου, να συνέλθει η επιτροπή, να δει ταχύτατα 
αν είναι δυνατό, αν μπορεί να εξευρεθεί μία συμβιβαστική όλων των κειμένων… είναι συμβιβαστικού χαρακτήρα.  
Εμείς, για παράδειγμα, συνάδελφοι -τζιαι δεν θέλω να ανοίξω συζήτηση- όταν συζητούμε για τη συμμετοχή των 
γυναικών στην ειρήνη και την ασφάλεια, θεωρούμε ότι είναι σοβαρό κενό και παράλειψη το ότι δεν αναφερόμαστε 
στη γυναίκα Παλαιστίνια στη Γάζα σ’ αυτό το σχέδιο ψηφίσματος, παρά μόνο εμμέσως.  Λοιπόν, δεν θα το 
ανοίξω… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Λουκαΐδη, επιτρέψαμε για τη διαδικασία, όχι για την ουσία… 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Πάμε για συμβιβασμό, λοιπόν, σ’ ένα κείμενο τζιαι τούτο πρέπει να το έχουν όλοι υπόψη τους.  Θα 
επιχειρήσουμε και ακόμα μία φορά, ώστε να εξευρεθεί συμβιβασμός σ’ ένα, κατ’ εμάς, πολύ εύκολο ζήτημα, που 
έχουμε ενώπιόν μας και βεβαίως, αν δεν εξευρεθεί συμβιβασμός, όπως είπε προηγουμένως ο Άντρος 
Κυπριανού, διατηρούμε το δικαίωμα να υποβάλουμε τροπολογία.  Τούτη είναι η θέση μας τζιαι δεν είπε κανένας, 
όντως, ότι οι αποφάσεις στη Σύσκεψη Αρχηγών στέκουν από μόνες τους.  Όλα κρίνονται εδώ στην ολομέλεια, 
πάντοτε έτσι γινόταν… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Λουκαΐδη. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 …και δεν συνέστησε κανένας κάτι διαφορετικό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Το λοιπόν, κύριε πρόεδρε του Δημοκρατικού Κόμματος, Νικόλα. 

ΝΙΚΟΛΑΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, σε μία προσπάθεια να κατέβουν κάπως οι τόνοι, θα δοκιμάσω ξανά, γιατί προηγουμένως 
η κ. Χαραλαμπίδου είπε ότι είναι προσβλητικό αυτό που κάνουμε προς την ολομέλεια. 

ΕΙΡΗΝΗ ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΟΥ: 

 Όι, έννεν έτσι που εννοώ! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κυρία Χαραλαμπίδου, δεν επιτρέπονται διακοπές προς έναν πρόεδρο! 

ΝΙΚΟΛΑΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Εγώ μεταφέρω ένα πρακτικό κώλυμα που έχει η δική μου κοινοβουλευτική ομάδα, ότι απουσιάζουν σε 
επίσημα ταξίδια οι πέντε από τους εννέα βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας μας και οι βουλευτές μέλη της 
επιτροπής που έλαβαν μέρος σ’ αυτές τις συζητήσεις.  Υπό διαφορετικές συνθήκες, θα ζητούσαμε αναβολή γι’ 
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αυτό το σχέδιο ψηφίσματος.  Επειδή θεωρούμε ότι έκαμεν πάρα πολλή δουλειά η επιτροπή Ανθρωπίνων 
Δικαιωμάτων και επειδή θεωρούμε ότι αυτό το σχέδιο ψηφίσματος είναι σημαντικό και θα έπρεπε να το 
ψηφίσουμε σήμερα, καταθέτουμε την εναλλακτική εισήγηση να συγκληθεί η επιτροπή, σε μία προσπάθεια να 
καταλήξουμε σ’ ένα τελικό συμφωνημένο κείμενο, για να μπορέσουμε όλοι μαζί να ψηφίσουμε ένα συμφωνημένο 
ψήφισμα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κυρία Χαραλαμπίδου. 

ΕΙΡΗΝΗ ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΟΥ: 

 Μα, συγγνώμη, αλλά έν’ εμείς που εκάμαμεν τη δουλειά! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Συγγνώμη, έντζιεν με τη δουλειά που γίνεται στην ολομέλεια· είναι με τη διαδικασία, κυρία Χαραλαμπίδου! 

ΕΙΡΗΝΗ ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΟΥ: 

 Ένα λεπτό!  

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Να το αναβάλουμε… 

ΕΙΡΗΝΗ ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΟΥ: 

 Όχι, εγώ συμφωνώ με ό,τι ακούστηκε, αλλά θέλω να πω το εξής ως πρόεδρος της επιτροπής και αυτή 
είναι η πάγια τακτική μας στην επιτροπή Ανθρωπίνων Δικαιωμάτων:  Προσπαθούμε να έχουμε συναίνεση και να 
ενεργούμε όλα τα μέλη της επιτροπής στη βάση συναίνεσης.  Αυτό προσπαθήσαμε και με το συγκεκριμένο 
σχέδιο ψηφίσματος.  Αντιλαμβάνομαι όμως ότι υπάρχουν διαφορετικές απόψεις, γι’ αυτό, κύριε Πρόεδρε, θα μας 
επιτρέψετε, τα μέλη της επιτροπής Ανθρωπίνων Δικαιωμάτων στη βάση και της εισήγησης του κ. 
Παπαδόπουλου, την οποία αντιλαμβάνομαι ότι υιοθετούμε… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Σωστό! 

ΕΙΡΗΝΗ ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΟΥ: 

 …μαζί με κάποιον ’πού την ΕΔΕΚ που δεν συμμετέχει, εφόσον είπε μόλις τώρα ο κ. Σιζόπουλος ότι δεν 
είχε υπόψη του…  Αλλά να πω στον κ. Παπαδόπουλο επίσης ότι στην επιτροπή Ανθρωπίνων Δικαιωμάτων 
συμμετέχει ο κ. Σενέκης και είναι ο κ. Σενέκης που έρχεται τακτικά στην επιτροπή μάλιστα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κυρία Χαραλαμπίδου, και θα φροντίσετε, την άλλη φορά που θα έρχεται σχέδιο ψηφίσματος 
από την επιτροπή σας, να είναι τελειωμένο και συμφωνημένο…   

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Παρακαλώ!  Έχετε δέκα λεπτά, νομίζω σας αρκούν… 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Να αποσυρθεί η επιτροπή, ωραία!  Και, μόλις έρθετε, θα προχωρήσουμε στην ψήφιση. 

ΕΥΘΥΜΙΟΣ ΔΙΠΛΑΡΟΣ: 

 Απλά, είπε ότι ήταν τελειωμένο μια χαρά η κ. Χαραλαμπίδου -και έχει δίκαιο- αλλά κάποιος της το πείραξε! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε αναπληρωτή πρόεδρε του Δημοκρατικού Συναγερμού, μεν βάλλεις… 

 Λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προχωρούμε στα υπόλοιπα θέματα. 

 Το πρώτο θέμα τιτλοφορείται «Ο περί Προϋπολογισμού της Εθνικής Αρχής Στοιχημάτων του 2024 Νόμος 
του 2024».   

 Παρακαλείται ο γραμματέας να διαβάσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έγκριση του προϋπολογισμού της Εθνικής Αρχής Στοιχημάτων για το οικονομικό έτος 2024. 

(Η σχετική έκθεση) 
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Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Προϋπολογισμού της Εθνικής Αρχής Στοιχημάτων του 2024 Νόμος του 2024» 

Παρόντες: 

 Χριστιάνα Ερωτοκρίτου, πρόεδρος  Σωτήρης Ιωάννου 

 Χρύσης Παντελίδης Σταύρος Παπαδούρης 

 Ονούφριος Κουλλά Μη μέλη της επιτροπής: 

 Σάβια Ορφανίδου Μάριος Μαυρίδης 

 Αντρέας Καυκαλιάς Αλέκος Τρυφωνίδης 

 Χρίστος Χριστοφίδης  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού εξέτασε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο 
συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 26 Φεβρουαρίου 2024 και στις 4 Μαρτίου 2024.  Στην πρώτη 
συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν η πρόεδρος της Εθνικής Αρχής Στοιχημάτων (ΕΑΣ) και 
εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών. 

 Σημειώνεται ότι, στο πλαίσιο της συζήτησης του υπό αναφορά νομοσχεδίου παρέστησαν επίσης τα μέλη 
της επιτροπής κ. Χάρης Γεωργιάδης και Άριστος Δαμιανού. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η έγκριση του προϋπολογισμού της ΕΑΣ για τη διενέργεια 
πληρωμής από το Ταμείο της Αρχής ποσού ύψους €53.001.991 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η 
Δεκεμβρίου 2024. 

 Ο προϋπολογισμός της ΕΑΣ για το έτος 2024 είναι πλεονασματικός και προβλέπει δαπάνες ύψους 
€53.001.991 και έσοδα ύψους €53.134.700, τα οποία θα προέλθουν κυρίως από φόρο στοιχηματικής 
δραστηριότητας (€18.000.000), φόρο ορισμένων τυχερών παιχνιδιών (€22.000.000), επιβεβλημένο τέλος για τη 
χορηγία αδειών (€3.000.000), εισφορά στοιχηματικής δραστηριότητας (€5.400.000), διοικητικά πρόστιμα 
(€150.000) και άλλα προϋπολογιζόμενα έσοδα (€500.000). 

 Τα συνολικά έσοδα της ΕΑΣ για το 2024 παρατηρούνται αυξημένα κατά €28 εκατομ. περίπου σε σχέση 
με τα αντίστοιχα έσοδα για το 2023, ενώ οι συνολικές δαπάνες της ΕΑΣ για το 2024 προβλέπεται να είναι επίσης 
αυξημένες κατά το ίδιο ποσό σε σχέση με τις αντίστοιχες περσινές.  Η μεγάλη αύξηση τόσο στα έσοδα όσο και 
στις προϋπολογιζόμενες δαπάνες οφείλεται στην επιστροφή εισπραττόμενων εσόδων στο κράτος λόγω της 
αναμενόμενης υπογραφής σύμβασης με τον ΟΠΑΠ Κύπρου, καθώς και υπολογιζόμενης αντίστοιχης αύξησης 
των εσόδων, με βάση τα πραγματικά έσοδα των προηγούμενων ετών και τον ρυθμό οικονομικής ανάπτυξης που 
κατέγραψε η αγορά υπηρεσιών στοιχήματος τα τελευταία τρία έτη.  

 Οι προϋπολογιζόμενες δαπάνες για το έτος 2024 αφορούν κυρίως: 

1. Μισθοδοσία αξιωματούχων (€89.017). 

2. Μισθοδοσία υπαλλήλων (€1.105.693). 

3. Άλλες λειτουργικές δαπάνες (€1.561.771). 

4. Δαπάνες σε σχέση με τα έσοδα (€47.590.000). 

5. Απρόβλεπτες δαπάνες (€10.000). 

Στο πλαίσιο της συζήτησης η πρόεδρος της ΕΑΣ ανέλυσε τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό 
αναφορά προϋπολογισμού, τον στρατηγικό σχεδιασμό για τα έτη 2024-2026, καθώς και το σχέδιο δράσης της 
Αρχής για το τρέχον έτος, αναφέροντας μεταξύ άλλων ότι συνεχίζονται  ενέργειες για ψηφιοποίηση της ΕΑΣ, 
καθώς και υλοποίησης της πλατφόρμας καθολικού αυτοαποκλεισμού, η οποία θα ενισχύσει περαιτέρω τα 
εργαλεία των παικτών για αυξημένη προστασία από την προβληματική ενασχόληση με το στοίχημα. 

 Επιπροσθέτως, σύμφωνα με την ίδια αξιωματούχο, προτεραιότητα της Αρχής είναι η αναβάθμιση του 
ρυθμιστικού πλαισίου και του εποπτικού της ρόλου σημειώνοντας τη διενέργεια κατά το έτος 2023, 5 500 
επιτόπιων ελέγχων σε αδειούχα υποστατικά και τη διεκπεραίωση εκατό πενήντα παραπόνων που είχαν 
υποβληθεί, καθώς και την επιβολή διοικητικών προστίμων ύψους €80.500 για το έτος 2022 και €50.000 για το 
έτος 2023. 

 Κατά την εξέταση του προϋπολογισμού την επιτροπή απασχόλησαν επιμέρους ζητήματα που αφορούν 
μεταξύ άλλων τη δαπάνη που αφορά σε αγορά υπηρεσιών, τα διοικητικά πρόστιμα που έχουν επιβληθεί από την 
Αρχή, τη νέα συμφωνία με τον ΟΠΑΠ και τα προγράμματα που θα πραγματοποιήσει η ΕΑΣ στο πλαίσιο της 
Κοινωνικής Ευθύνης. 

 Συναφώς με τα πιο πάνω, η πρόεδρος της ΕΑΣ δήλωσε ότι η δαπάνη που αφορά σε αγορά υπηρεσιών 
θα αξιοποιηθεί για σκοπούς εσωτερικού ελέγχου της Αρχής, πιστοποίησης με τα Πρότυπα ISO27001 και 
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ISO37001, τα οποία αφορούν στην ορθή διαχείριση πληροφοριών, καθώς και για σκοπούς επιτόπιων εποπτειών 
και ελέγχων αδειοδοτημένων υποστατικών. 

 Αναφορικά με τα διοικητικά πρόστιμα που έχουν επιβληθεί από την ΕΑΣ, η πρόεδρός της Αρχής δήλωσε 
ότι από τα πρόστιμα που έχουν επιβληθεί κατά το 2022 εκκρεμεί πληρωμή του 8% αυτών, ενώ για τα επιβληθέντα 
κατά το 2023 πρόστιμα εκκρεμεί πληρωμή του 47%.  Ωστόσο, η ΕΑΣ προβαίνει σε όλες τις απαιτούμενες 
ενέργειες για την πλήρη είσπραξή τους.  

 Σε σχέση με την υπό διαπραγμάτευση συμφωνία με τον ΟΠΑΠ Κύπρου, η πρόεδρος της Αρχής 
ενημέρωσε την επιτροπή ότι το Υπουργείο Οικονομικών βρίσκεται στο τελικό στάδιο σύναψής της. 

 Αναφορικά με τα προγράμματα που εφαρμόζονται από την ΕΑΣ στο πλαίσιο της Κοινωνικής Ευθύνης, η 
ίδια αξιωματούχος ανέφερε ότι τον Οκτώβριο του τρέχοντος έτους θα πραγματοποιηθεί η Εβδομάδα Ασφαλούς 
Παιχνιδιού, ενώ παράλληλα προγραμματίζεται η διενέργεια εκστρατειών ενημέρωσης και διαφώτισης για το 
ασφαλές παιχνίδι.  Πέραν αυτών, στο πλαίσιο συνεργειών της Αρχής με εμπλεκόμενους φορείς, όπως η Αρχή 
Αντιμετώπισης των Εξαρτήσεων Κύπρου, ο Οργανισμός Νεολαίας Κύπρου, ο Θεατρικός Οργανισμός Κύπρου, 
το Μουσείο Παραμυθιού και τα αθλητικά σχολεία, βρίσκονται σε εξέλιξη προγράμματα ενδυνάμωσης των 
ανηλίκων, των νέων και ευάλωτων προσώπων, καθώς και η λειτουργία θεραπευτικής δομής στην επαρχία 
Αμμοχώστου και στην επαρχία Πάφου. 

 Επιπρόσθετα, μεταξύ άλλων βρίσκονται υπό υλοποίηση η πραγματοποίηση διαδραστικών 
προγραμμάτων στα σχολεία, καθώς και η συμμετοχή σε προγράμματα ενδυνάμωσης της ψυχικής υγείας και 
προγραμμάτων πρόληψης παθολογικών συμπεριφορών κατά των γυναικών. 

 Σημειώνεται ότι, στο στάδιο της τοποθέτησης της επιτροπής επί του προτεινόμενου προϋπολογισμού, με 
πλειοψηφία των μελών της αποφασίστηκε όπως στο κείμενο ενσωματωθεί πρόνοια βάσει της οποίας ουδεμία 
δαπάνη δύναται να διενεργηθεί για την αγορά υπηρεσιών από φυσικά πρόσωπα, με εξαίρεση για υφιστάμενες 
συμβάσεις τους μήνες Ιανουάριο, Φεβρουάριο και Μάρτιο, χωρίς προηγουμένως να ενημερώνεται η 
Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού και να εξασφαλίζεται η γραπτή συγκατάθεσή της, 
πρόνοια η οποία συνάδει με αντίστοιχη ρύθμιση που περιλήφθηκε σε όλους τους προϋπολογισμούς νομικών 
προσώπων δημόσιου δικαίου, καθώς και στον κρατικό προϋπολογισμό του 2024.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί επί του νομοσχεδίου στο στάδιο της συζήτησής του από την 
ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει μια τροπολογία εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις.   

 Έχουμε ομιλητές, ομιλήτριες επί θέματος αρχής για την τροπολογία; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έν’ η ίδια που βάλλουν κάθε φορά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Α, έν’ η ίδια. 

 Άρα, προχωρούμε τώρα με την τροπολογία των κ. Άριστου Δαμιανού, Αντρέα Καυκαλιά, Χρίστου 
Χριστοφίδη εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις. 

 Κύριε γραμματέα, παρακαλώ να διαβαστεί η τροπολογία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενη τροπολογία των κ. Άριστου Δαμιανού, Αντρέα Καυκαλιά και Χρίστου Χριστοφίδη εκ 
μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις για το νομοσχέδιο «Ο περί 

Προϋπολογισμού της Εθνικής Αρχής Στοιχημάτων του 2024 Νόμος του 2024» 

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του άρθρου 15 του πιο πάνω νομοσχεδίου με τη διαγραφή από αυτό 
της φράσης «από φυσικά πρόσωπα» (δεύτερη γραμμή). 

Σημειώσεις: 

α. Ρύθμιση που απαγορεύει τη διενέργεια δαπάνης για αγορά υπηρεσιών τόσο από φυσικά όσο και από 
νομικά πρόσωπα από μέρους της Εθνικής Αρχής Στοιχημάτων, με εξαίρεση υφιστάμενες συμβάσεις κατά 
τους μήνες Ιανουάριο, Φεβρουάριο και Μάρτιο, χωρίς προηγουμένως να ενημερώνεται η Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού και να εξασφαλίζεται η γραπτή συγκατάθεσή της. 

β. Να γίνουν οι συνακόλουθες τροποποιήσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 
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 Ψηφίζουμε για την τροπολογία, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. 

 Και να μας πείτε το αποτέλεσμα, αγαπητέ Νίκο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες τριάντα δύο.  Υπέρ δεκατρείς, εναντίον δεκαεννέα*. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Με δεκαεννέα ψήφους εναντίον, δεκατρείς υπέρ και καμία αποχή, η τροπολογία απορρίπτεται. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο της Εθνικής Αρχής Στοιχημάτων ποσού ύψους €53.001.991 για τη 
χρήση του έτους που λήγει την 31η Δεκεμβρίου 2024.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για την κάλυψη του ελλείμματος άλλων άρθρων.  
Άρθρο 4. 

 Μείωση κλιμάκων εισδοχής.  Άρθρο 5. 

 Αυτόματη Τιμαριθμική Αναπροσαρμογή.  Άρθρο 6. 

 Απαγόρευση προσλήψεων για κάλυψη έκτακτων αναγκών.  Άρθρο 7. 

 Φορολόγηση επιδομάτων.  Άρθρο 8. 

 Λειτουργός που ασκεί έλεγχο στα κονδύλια δαπανών.  Άρθρο 9. 

 Λειτουργός υπεύθυνος για την είσπραξη των εσόδων.  Άρθρο 10. 

 Αναπροσαρμογή του ύψους των απολαβών.  Άρθρο 11. 

 Απαγόρευση απασχόλησης συνταξιούχων προσώπων.  Άρθρο 12. 

 Μισθοδοτική ανέλιξη στις Κλίμακες Α2, Α5 και Α7(ii).  Άρθρο 13. 

 Απαγόρευση συνεισφοράς εργοδότη σε ιδιωτική ασφαλιστική εταιρεία για ιατροφαρμακευτική περίθαλψη 
εργοδοτουμένων.  Άρθρο 14. 

 Αγορά υπηρεσιών από φυσικά πρόσωπα.  Άρθρο 15. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ψηφίστε για τα άρθρα, παρακαλώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, και να ανακοινωθεί το αποτέλεσμα.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες τριάντα δύο.  Υπέρ τριάντα δύο.  Ομόφωνα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Τα άρθρα 1 έως 15 εγκρίνονται ομόφωνα και προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως «Ο περί Προϋπολογισμού της Εθνικής Αρχής Στοιχημάτων του 2024 
Νόμος του 2024».   

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ψηφίζουμε για το σύνολο του νομοσχεδίου, παρακαλώ, και να ανακοινωθεί το αποτέλεσμα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες τριάντα.  Υπέρ τριάντα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 
* Τα αναλυτικά αποτελέσματα όλων των ηλεκτρονικών ψηφοφοριών της συνεδρίασης ευρίσκονται στο Αρχείο της 

Βουλής. 



1702 

 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Το νομοσχέδιο ομόφωνα, με τριάντα ψήφους υπέρ, ψηφίζεται σε νόμο.   

 Προχωρούμε στο δεύτερο θέμα, που τιτλοφορείται «Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Παιγνίων και 
Εποπτείας Καζίνου Κύπρου του 2024 Νόμος του 2024».   

 Αγαπητέ Νίκο, να διαβάσεις τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έγκριση του προϋπολογισμού της Αρχής Παιγνίων και Εποπτείας Καζίνου Κύπρου για το οικονομικό έτος 
2024. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Προϋπολογισμού της Αρχής Παιγνίων και Εποπτείας Καζίνου Κύπρου του 2024 Νόμος του 2024» 

Παρόντες: 

 Χριστιάνα Ερωτοκρίτου, πρόεδρος  Αντρέας Καυκαλιάς 

 Χρύσης Παντελίδης  Χρίστος Χριστοφίδης 

 Ονούφριος Κουλλά Σωτήρης Ιωάννου 

 Σάβια Ορφανίδου Σταύρος Παπαδούρης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού εξέτασε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο 
συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 26 Φεβρουαρίου και στις 4 Μαρτίου 2024.  Στο πλαίσιο των 
συνεδριάσεων της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, του 
Τμήματος Δημόσιας Διοίκησης και Προσωπικού (ΤΔΔΠ) του ίδιου υπουργείου, του Υπουργείου Ενέργειας, 
Εμπορίου και Βιομηχανίας, του Υφυπουργείου Τουρισμού, καθώς και ο πρόεδρος και ο εκτελεστικός διευθυντής 
της Αρχής Παιγνίων και Εποπτείας Καζίνου Κύπρου. 

 Σημειώνεται ότι στο στάδιο της συζήτησης του νομοσχεδίου παρευρέθηκαν επίσης τα μέλη της επιτροπής 
κ. Χάρης Γεωργιάδης και Άριστος Δαμιανού.  

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η έγκριση του προϋπολογισμού της Αρχής Παιγνίων και 
Εποπτείας Καζίνου Κύπρου για τη διενέργεια πληρωμής από το ταμείο αυτής ποσού ύψους €2.688.500 για τη 
χρήση του έτους που λήγει την 31η Δεκεμβρίου 2024.  

 Ειδικότερα, ο προϋπολογισμός της Αρχής για το 2024 είναι ισοσκελισμένος και προβλέπει δαπάνες και 
έσοδα ύψους €2.688.500, τα οποία θα προέλθουν εξ ολοκλήρου από κρατική χορηγία. 

 Σύμφωνα με τα κατατεθέντα στοιχεία, οι προϋπολογιζόμενες δαπάνες της Αρχής για το 2024 αφορούν 
στα ακόλουθα: 

1. Δαπάνες προσωπικού (€1.427.290). 

2. Τακτικές δαπάνες (€1.149.210). 

3. Κεφαλαιουχικές δαπάνες (€87.000).  

4. Μη προβλεπόμενες δαπάνες και αποθεματικό (€25.000). 

 Στο πλαίσιο της συζήτησης του θέματος ο πρόεδρος της Αρχής Παιγνίων και Εποπτείας Καζίνου Κύπρου, 
αφού ανέλυσε τις πρόνοιες του υπό εξέταση νομοσχεδίου, δήλωσε ότι η Αρχή λειτουργεί κυρίως με συμβασιούχο 
προσωπικό.  Περαιτέρω, δήλωσε ότι εντός του τρέχοντος έτους προγραμματίζεται προκήρυξη για την πλήρωση 
μέρους των μόνιμων θέσεων από το σύνολο των τριάντα πέντε (35) θέσεων οι οποίες δημιουργούνται με τον 
προτεινόμενο προϋπολογισμό.   

 Κατά την εξέταση του νομοσχεδίου την επιτροπή απασχόλησαν μεταξύ άλλων η λειτουργία και εποπτεία 
του θερέτρου-καζίνου, τα κρατικά έσοδα από τη λειτουργία τόσο του θερέτρου-καζίνου όσο και των δορυφορικών 
καζίνων, τα προγράμματα της Αρχής σε σχέση με την προστασία της κοινωνίας από τις αρνητικές επιπτώσεις 
του παιγνίου, η στελέχωση της Αρχής, καθώς και το ύψος της μισθοδοσίας του εκτελεστικού διευθυντή και της 
αντιμισθίας του προέδρου και των μελών του διοικητικού συμβουλίου της Αρχής.  

 Συναφώς, ο πρόεδρος της Αρχής δήλωσε μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 

1. Η διαχειρίστρια εταιρεία των καζίνων στην Κύπρο λειτουργεί νόμιμα, ορθά και βάσει των υποδείξεων της 
Αρχής.  Η Αρχή επιβάλλει στη διαχειρίστρια εταιρεία το υπεύθυνο παιχνίδι και παρακολουθεί τη 
συμμόρφωσή της μέσω επιθεωρήσεων.    
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2. Η κερδοφορία του διαχειριστή του καζίνου-θερέτρου δεν βρίσκεται στο παρόν στάδιο σε υψηλά επίπεδα, 
γεγονός το οποίο οφείλεται αφενός στη μεγάλη επένδυση και τις υψηλές αποσβέσεις αυτής και αφετέρου 
στις αρνητικές επιπτώσεις που επέφεραν στη λειτουργία του θερέτρου-καζίνου η αναταραχή στο Ισραήλ.  
Εντούτοις, σύμφωνα με τον ίδιο αξιωματούχο, κατά τις τελευταίες εβδομάδες παρατηρείται σχετική 
ανάκαμψη και βελτίωση.   

3. Τα κρατικά έσοδα από τη λειτουργία του θερέτρου-καζίνου, καθώς και των δορυφορικών καζίνων, τα 
οποία εισπράττονται από την Αρχή και κατατίθενται στο Πάγιο Ταμείο, ανέρχονται από την έναρξη της 
λειτουργίας τους στα €90 εκατομ. και αφορούν κυρίως έσοδα από φόρο καζίνου, ύψους €63 εκατομ., και 
τέλη άδειας λειτουργίας, ύψους €25 εκατομ. 

4. Η Αρχή στο πλαίσιο της κοινωνικής ευθύνης προωθεί δράσεις προληπτικού και εκπαιδευτικού χαρακτήρα 
για άμβλυνση των αρνητικών επιπτώσεων του παιγνίου στον κοινωνικό ιστό μέσω ειδικού ταμείου, τις 
οποίες δράσεις πραγματοποιεί είτε ανεξάρτητα είτε σε συνεργασία με άλλους φορείς.   

5. Το ύψος της αντιμισθίας του προέδρου και των μελών του διοικητικού συμβουλίου καθορίστηκε με 
απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου χωρίς οποιαδήποτε συμμετοχή της Αρχής.  Η αντιμισθία 
καταβάλλεται στον πρόεδρο και τα μέλη του διοικητικού συμβουλίου ως μηνιαία αμοιβή, ενώ δεν 
καταβάλλεται οποιοδήποτε επιπρόσθετο ποσό για την κάλυψη άλλων εξόδων, όπως οδοιπορικά, έξοδα 
παραστάσεως ή αποζημίωση για συμμετοχή σε άλλες επιτροπές.  

6. Η μισθοδοσία του εκτελεστικού διευθυντή της Αρχής προβλέπεται ρητά στο σχέδιο υπηρεσίας της θέσης, 
το οποίο εγκρίθηκε τόσο από το Υπουργικό Συμβούλιο όσο και από τη Βουλή των Αντιπροσώπων.  

 Σε σχέση με το ζήτημα της στελέχωσης της Αρχής, ο πρόεδρος και ο εκτελεστικός διευθυντής της δήλωσαν 
μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 

1. Η Αρχή κατά την έναρξη της λειτουργίας της στελεχώθηκε με συμβασιούχο προσωπικό σύμφωνα με τα 
προβλεπόμενα στη σχετική νομοθεσία που διέπει τη λειτουργία της.  Παρ’ όλα αυτά, κατά τη λειτουργία 
της Αρχής διαφάνηκε ότι οι ανάγκες στελέχωσης ήταν μόνιμες και ως εκ τούτου με την τροποποίηση της 
εν λόγω νομοθεσίας παραχωρήθηκε στην Αρχή η δυνατότητα πρόσληψης και μόνιμου προσωπικού.   

2. Το οργανόγραμμα της Αρχής περιλαμβάνει σαράντα επτά (47) μόνιμες θέσεις, ενώ με το υπό εξέταση 
νομοσχέδιο προτείνεται η δημιουργία τριάντα πέντε (35) εξ αυτών.   

3. Το συμβασιούχο προσωπικό της Αρχής ανερχόταν σε είκοσι επτά (27) άτομα, τα οποία έχουν πλέον 
μετατραπεί σε εργοδοτουμένους αορίστου χρόνου και θα συνεχίσουν να υπηρετούν ενόψει των υπό 
δημιουργία μόνιμων θέσεων.  Η Αρχή εντός του τρέχοντος έτους θα προβεί στην προκήρυξη των λοιπών 
υπό δημιουργία μόνιμων θέσεων.   

 Σημειώνεται ότι η Αρχή ενημέρωσε επίσης με γραπτό υπόμνημά της, ημερομηνίας 28 Φεβρουαρίου 2024, 
την επιτροπή αναφορικά με το ζήτημα της μισθοδοσίας του εκτελεστικού διευθυντή και της αντιμισθίας του 
προέδρου και των μελών της.  

 Σε σχέση με το ζήτημα των απολαβών του εκτελεστικού διευθυντή της Αρχής, οι εκπρόσωποι του ΤΔΔΠ 
του Υπουργείου Οικονομικών δήλωσαν μεταξύ άλλων ότι το ύψος αυτών αντιστοιχεί περίπου στη μισθοδοσία 
της θέσης γενικού διευθυντή υπουργείου και καθορίστηκε στον προϋπολογισμό της Αρχής για το έτος 2022 
κατόπιν απόφασης του Υπουργικού Συμβουλίου που λήφθηκε κατά το έτος 2017, ενώ ακολούθως περιλήφθηκε 
στο οικείο σχέδιο υπηρεσίας.   

 Οι ίδιοι εκπρόσωποι επισήμαναν ότι η μισθοδοσία θέσης γενικού διευθυντή σε οργανισμό δημόσιου 
δικαίου καθορίζεται στη βάση διάφορων παραμέτρων, όπως το έργο και ο ρόλος του οργανισμού, το ύψος του 
προϋπολογισμού του, το σύνολο του προσωπικού, καθώς και οι ευθύνες και αρμοδιότητες που αναλαμβάνει ο 
γενικός διευθυντής.   

 Στο στάδιο της περαιτέρω εξέτασης του προτεινόμενου νομοσχεδίου, μέλη της επιτροπής ζήτησαν 
διευκρινίσεις αναφορικά με τη διαφοροποίηση της πρόνοιας η οποία προβλέπει την έγκριση του διοικητικού 
συμβουλίου της Αρχής για χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων δαπανών, με στόχο την 
κάλυψη του ελλείμματος άλλων άρθρων δαπανών, αντί της έγκρισης του αρμόδιου πολιτικού προϊσταμένου, ως 
σχετικά προβλεπόταν στον προϋπολογισμό της Αρχής για το έτος 2023.  

 Συναφώς, το Υπουργείο Οικονομικών ενημέρωσε, στις 4 Μαρτίου 2024, γραπτώς την επιτροπή ότι η εν 
λόγω αρμοδιότητα μεταφέρθηκε στο διοικητικό συμβούλιο της Αρχής για σκοπούς μεγαλύτερης ευελιξίας στην 
υλοποίηση του προϋπολογισμού της.  Περαιτέρω, το ίδιο το υπουργείο επισήμανε ότι για τον ίδιο λόγο 
δημιουργήθηκε στον εν λόγω προϋπολογισμό η ομάδα δαπανών «Μη Προβλεπόμενες Δαπάνες και 
Αποθεματικό», από την οποία είναι δυνατή η μεταφορά πιστώσεων σε άλλα άρθρα δαπανών κατόπιν απόφασης 
του διοικητικού συμβουλίου της Αρχής.  Παρά ταύτα, το αρμόδιο υπουργείο ενημέρωσε την επιτροπή ότι, σε 
περίπτωση που κρίνεται ορθότερο να ισχύσει η ίδια πρακτική που εφαρμόστηκε βάσει του περσινού 
προϋπολογισμού, το Υπουργείο Οικονομικών δεν φέρει ένσταση.  
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 Σημειώνεται ότι κατά την τοποθέτηση επί του υπό συζήτηση νομοσχεδίου, η επιτροπή αποφάσισε όπως 
τροποποιήσει το κείμενο του νομοσχεδίου, ώστε: 

1. να απαγορεύεται η διενέργεια δαπάνης από την Αρχή για την αγορά υπηρεσιών από φυσικά πρόσωπα, 
με εξαίρεση υφιστάμενες συμβάσεις για τους μήνες Ιανουάριο, Φεβρουάριο και Μάρτιο, χωρίς την 
προηγούμενη ενημέρωση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού και την 
εξασφάλιση της γραπτής συγκατάθεσής της, πρόνοια η οποία συνάδει με αντίστοιχη ρύθμιση που 
περιλήφθηκε σε όλους τους προϋπολογισμούς νομικών προσώπων δημόσιου δικαίου, καθώς και στον 
κρατικό προϋπολογισμό του 2024, 

2. να απαγορεύεται η διενέργεια δαπάνης από τη Αρχή για την καταβολή αντιμισθίας στον πρόεδρο και τα 
μέλη του διοικητικού συμβουλίου της Αρχής χωρίς την προηγούμενη ενημέρωση της Κοινοβουλευτικής 
Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού και την εξασφάλιση της γραπτής συγκατάθεσής της και 

3. να ανατεθεί η αρμοδιότητα για την έγκριση της χρησιμοποίησης του περισσεύματος ορισμένων άρθρων 
δαπανών για την κάλυψη του ελλείμματος άλλων άρθρων δαπανών στον Υπουργό Ενέργειας, Εμπορίου 
και Βιομηχανίας αντί στο διοικητικό συμβούλιο της Αρχής, καθώς ο εν λόγω υπουργός είναι ο αρμόδιος 
υπουργός για την κατάθεση στη Βουλή των Αντιπροσώπων του εν λόγω προϋπολογισμού.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί κατά τη συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του σώματος.  

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει η ίδια τροπολογία, αντιλαμβάνομαι, κύριε Κώστα, έτσι είναι;  Tου ΑΚΕΛ.  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έτσι είναι, ναι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Δεν χρειάζεται να διαβαστεί η τροπολογία.  Είναι η ίδια τροπολογία. 

(Η σχετική τροπολογία) 

Προτεινόμενη τροπολογία των κ. Άριστου Δαμιανού, Αντρέα Καυκαλιά και Χρίστου Χριστοφίδη εκ 
μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις για το νομοσχέδιο «Ο περί 

Προϋπολογισμού της Αρχής Παιγνίων και Εποπτείας Καζίνου Κύπρου του 2024 Νόμος του 2024» 

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του πιο πάνω νομοσχεδίου, ώστε από το άρθρο 17 να διαγραφεί η 
φράση «από φυσικά πρόσωπα» (δεύτερη γραμμή). 

Σημειώσεις:  

α. Ρύθμιση που απαγορεύει τη διενέργεια δαπάνης για αγορά υπηρεσιών τόσο από φυσικά όσο και από 
νομικά πρόσωπα από μέρους της Αρχής Παιγνίων και Εποπτείας Καζίνου Κύπρου, με εξαίρεση 
υφιστάμενες συμβάσεις κατά τους μήνες Ιανουάριο, Φεβρουάριο και Μάρτιο, χωρίς προηγουμένως να 
ενημερώνεται η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού και να εξασφαλίζεται η 
γραπτή συγκατάθεσή της. 

β. Να γίνουν οι συνακόλουθες νομοτεχνικές διορθώσεις.  

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Να ψηφίσουμε για την τροπολογία. 

ΑΝΤΡΕΑΣ ΚΑΥΚΑΛΙΑΣ: 

 Επί της αρχής, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Α, θέλετε να πείτε κάτι;  Συγγνώμη. 

ΑΝΤΡΕΑΣ ΚΑΥΚΑΛΙΑΣ:  

 Μία πολύ σύντομη αναφορά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Επειδή δεν λέτε συνήθως την τυποποιημένη τροπολογία σας, αλλά εσείς δικαιούστε να μιλήσετε. 

 ΑΝΤΡΕΑΣ ΚΑΥΚΑΛΙΑΣ: 
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 Όχι, η τροπολογία είναι κοινή, η ίδια που επαναλαμβάνεται σε όλους τους οργανισμούς που έχουμε 
σήμερα υπό εξέταση στην ολομέλεια.   

 Αλλά, σε ό,τι αφορά ειδικά για τον προϋπολογισμό της Αρχής Παιγνίων και Εποπτείας Καζίνου, δύο σημεία 
τα οποία μας έχουν προκαλέσει στην επιτροπή ως βουλευτές και προκαλούν και την κοινωνία.  Το πρώτον, κύριε 
Πρόεδρε, αφορά στο ύψος της αμοιβής του εκτελεστικού διευθυντή της Αρχής.  €120.000, το ύψος της αμοιβής.  
Και θέλουμε να ελεγχθεί αυτό το ζήτημα.  Το δεύτερον, αφορά, κύριε Πρόεδρε, στην αντιμισθία των μελών του 
συμβουλίου της Αρχής.  Ακούστε τα νούμερα, κύριε Πρόεδρε, γνωρίζω τις ευαισθησίες σας:  Κάθε μέλος του 
συμβουλίου λαμβάνει αντιμισθία, αγαπητοί συνάδελφοι και συναδέλφισσες, €800 τον μήνα.  Αντιμισθία, €800 
τον μήνα!  Ρωτήσαμε στην επιτροπή πόσες συνεδριάσεις κάνει αυτό το συμβούλιο τον μήνα, για να λαμβάνουν 
αμοιβή €800 τον μήνα.  Μία συνεδρία τον μήνα.  Αυτά είναι τα δεδομένα.  Οπόταν, και ως επιτροπή, με τους 
υπόλοιπους συναδέλφους και τα  υπόλοιπα κόμματα έχουμε κάνει τροπολογία στο κείμενο του νομοσχεδίου και 
πλέον έχουμε δεσμεύσει αυτό το ποσό.  Ήθελα, κύριε Πρόεδρε, να το υπογραμμίσω και αντιλαμβάνεστε ότι η 
συζήτηση θα συνεχιστεί κατά την εξέταση του αιτήματος για αποδέσμευση του συγκεκριμένου κονδυλίου. 

 Ευχαριστώ πάρα πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ, αγαπητέ Αντρέα, για την παρέμβαση και την επισήμανση. 

 Ο κ. Μαρίνος Μουσιούττας. 

 Κύριε Μαρίνο. 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΜΟΥΣΙΟΥΤΤΑΣ: 

 Είναι σωστές οι επισημάνσεις που έγιναν, όμως να θυμίσουμε ότι το σχέδιο υπηρεσίας του γενικού 
διευθυντή της Αρχής το έχουμε εγκρίνει εμείς ως Βουλή.  Οπόταν, είναι καλό να ψάξουμε να δούμε γιατί είναι 
αυτά τα ποσά.  Όμως, να θυμούμαστε ότι εμείς τα είχαμε εγκρίνει στο παρελθόν. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πάντα γίνονται λάθη, κύριε Μουσιούττα.  Εδώ είναι το σώμα... 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΜΟΥΣΙΟΥΤΤΑΣ: 

 Μπορεί να μην είναι λάθος τζιαι να ξεχάσαμε... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Μπορεί να χρειάζεται να τους προσθέσουμε, ας πούμε!  Εννά δούμε...  

 Κύριε Λίνο. 

ΛΙΝΟΣ ΠΑΠΑΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Πρόεδρε, μετά την τοποθέτηση του κ. Καυκαλιά εμείς θα στηρίξουμε την τροπολογία.  Και θεωρώ ότι, 
πέραν της τροπολογίας, πρέπει στο αμέσως επόμενο διάστημα... 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτή) 

 Ναι, αλλά μετά την τοποθέτηση του κ. Καυκαλιά -και σωστά όπως έχει συμπεριληφθεί- θα στηρίξουμε και 
την τροπολογία του ΑΚΕΛ.  Αυτό έχω πει.   

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτή) 

 Έχει τροπολογία το ΑΚΕΛ επιπλέον, πέρα από το πρόσφατο κείμενο. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτή) 

 Ναι, αλλά στη συγκεκριμένη περίπτωση θα τη στηρίξουμε. Υπάρχει πιο σημαντικός λόγος και αμέσως στο 
επόμενο διάστημα, που είναι η ουσία... 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Κύριε Πρόεδρε, μπορώ να τελειώσω; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ!     

ΛΙΝΟΣ ΠΑΠΑΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Ό,τι έχει πει ο κ. Καυκαλιάς...  Θα ψηφίσουμε την επιπρόσθετη τροπολογία του ΑΚΕΛ -είναι πολύ καθαρό 
αυτό που λέω- και το επόμενο διάστημα θα πρέπει αυτό που έχει πει ο κ. Μουσιούττας να το εξετάσουμε, όχι σε 
δύο χρόνια. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩN: 

 Ευχαριστώ, κύριε Λίνο. 

 Προχωρούμε στην ψήφιση της τροπολογίας. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Κύριοι!   

 Προχωρούμε στην ψήφιση της τροπολογίας του ΑΚΕΛ. 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 ΑΚΕΛ-ΕΛΑΜ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ!  Σας παρακαλώ! 

 Το αποτέλεσμα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες τριάντα.  Υπέρ δεκαπέντε, εναντίον δεκαπέντε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Με δεκαπέντε ψήφους εναντίον, δεκαπέντε υπέρ και καμία αποχή, η τροπολογία απορρίπτεται. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο της Αρχής Παιγνίων και Εποπτείας Καζίνου Κύπρου ποσού ύψους 
€2.688.500 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η Δεκεμβρίου 2024.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για την κάλυψη του ελλείμματος άλλων άρθρων.  
Άρθρο 4. 

 Απασχόληση προσωπικού.  Άρθρο 5. 

 Μείωση κλιμάκων εισδοχής.  Άρθρο 6. 

 Αυτόματη Τιμαριθμική Αναπροσαρμογή.  Άρθρο 7. 

 Απαγόρευση προσλήψεων για κάλυψη έκτακτων αναγκών.  Άρθρο 8. 

 Δημιουργία νέων θέσεων.  Άρθρο 9. 

 Φορολόγηση επιδομάτων.  Άρθρο 10. 

 Λειτουργός που ασκεί έλεγχο στα κονδύλια δαπανών.  Άρθρο 11. 

 Λειτουργός υπεύθυνος για την είσπραξη των εσόδων.  Άρθρο 12. 

 Αναπροσαρμογή του ύψους των απολαβών.  Άρθρο 13. 

 Απαγόρευση απασχόλησης συνταξιούχων προσώπων.  Άρθρο 14. 

 Μισθοδοτική ανέλιξη στις Κλίμακες Α2, Α5 και Α7(ii).  Άρθρο 15. 

 Απαγόρευση συνεισφοράς εργοδότη σε ιδιωτική ασφαλιστική εταιρεία για ιατροφαρμακευτική περίθαλψη 
εργοδοτουμένων.  Άρθρο 16. 

 Αγορά υπηρεσιών από φυσικά πρόσωπα.  Άρθρο 17. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ψηφίστε για τα άρθρα, παρακαλώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. 

 Να ανακοινωθεί το αποτέλεσμα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες τριάντα δύο.  Υπέρ δεκαεπτά, δεκατέσσερις αποχές και ένας δεν ψήφισε. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Με δεκαεπτά ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και δεκατέσσερις αποχές, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως «Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Παιγνίων και Εποπτείας Καζίνου 
Κύπρου του 2024 Νόμος του 2024». 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ψηφίζουμε για το σύνολο του νομοσχεδίου, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες τριάντα.  Υπέρ δεκαέξι και δεκατέσσερις αποχές. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με δεκαέξι ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και δεκατέσσερις αποχές, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο*. 

 Προχωρούμε αισίως στο τρίτο θέμα, που τιτλοφορείται «Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής 
Τηλεπικοινωνιών Κύπρου του 2024 Νόμος του 2024».   

 Παρακαλείται ο γραμματέας να διαβάσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έγκριση του προϋπολογισμού της Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου για το οικονομικό έτος 2024. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Προϋπολογισμού της Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου του 2024 Νόμος του 2024» 

Παρόντες: 

 Χρύσης Παντελίδης, αναπλ. πρόεδρος  Χρίστος Χριστοφίδης  

 Χάρης Γεωργιάδης Σωτήρης Ιωάννου 

 Ονούφριος Κουλλά Σταύρος Παπαδούρης 

 Σάβια Ορφανίδου Μη μέλη της επιτροπής: 

 Άριστος Δαμιανού Αλέκος Τρυφωνίδης 

 Αντρέας Καυκαλιάς 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν την 1η και στις 11 Μαρτίου 2024.  Στην πρώτη συνεδρία της 
επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, καθώς και η πρόεδρος του 
διοικητικού συμβουλίου και ο ανώτατος εκτελεστικός διευθυντής της Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου (ΑΤΗΚ).  

 Σημειώνεται ότι στο στάδιο της συζήτησης του νομοσχεδίου παρέστη επίσης η πρόεδρος της επιτροπής 
κ. Χριστιάνα Ερωτοκρίτου. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η έγκριση του προϋπολογισμού της ΑΤΗΚ για τη διενέργεια 
δαπανών ύψους €501.002.280 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η Δεκεμβρίου 2024. 

 Ειδικότερα, ο προϋπολογισμός της ΑΤΗΚ για το έτος 2024 προβλέπει συνολικές δαπάνες ύψους 
€501.002.280 και συνολικά έσοδα ύψους €412.504.370, τα οποία θα προέλθουν κυρίως από την παροχή 
υπηρεσιών και προϊόντων. 

 Οι προϋπολογιζόμενες δαπάνες για το έτος 2024 αφορούν στα ακόλουθα: 

1. Αποδοχές προσωπικού και άλλες παροχές (€148.763.140). 

2. Τακτικές δαπάνες εκτός αποδοχών και άλλων παροχών (€191.829.950).  

 
*  Υπέρ:  ΔΗΣΥ, Ζαχαρίας Κουλίας (ΔΗΚΟ), ΕΔΕΚ Σοσιαλιστικό Κόμμα, ΔΗΠΑ-Συνεργασία, Κίνημα Οικολόγων-

Συνεργασία Πολιτών. 
 Αποχές: ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, Παύλος Μυλωνάς (ΔΗΚΟ), ΕΛΑΜ. 
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3. Κεφαλαιουχικές δαπάνες (€102.047.890). 

4. Έργα επί πληρωμή για τρίτους (€7.121.300). 

5. Επενδύσεις (€22.640.000). 

6. Απρόβλεπτες δαπάνες (€5.600.000). 

7. Υποχρέωση Ταμείου Συντάξεως (€23.000.000). 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, σημειώνονται τα ακόλουθα: 

1. Ο προϋπολογισμός της ΑΤΗΚ καταρτίζεται στη βάση των δεδουλευμένων (accrual basis).   

2. Με βάση την κατάσταση αποτελεσμάτων για το έτος 2024, προβλέπεται πλεόνασμα πριν από τη 
φορολογία ύψους €23,1 εκατομ. και μετά τη φορολογία ύψους €17,7 εκατομ. σε σχέση με €12,8 εκατομ. 
και €10,5 εκατομ. για το έτος 2023, αντίστοιχα. 

3. Οι προϋπολογιζόμενες δαπάνες για το έτος 2024 που αφορούν αποδοχές προσωπικού και άλλες 
παροχές, καθώς και άλλες τακτικές δαπάνες παρουσιάζουν αύξηση κατά 4,1% σε σχέση με τις 
εγκεκριμένες δαπάνες για το έτος 2023.  Η εν λόγω αύξηση οφείλεται κυρίως στην αυξημένη πρόνοια για 
εξοπλισμό προς μεταπώληση και υπηρεσίες προς τρίτους, στο αυξημένο κόστος ηλεκτρικής ενέργειας, 
στο κόστος συντήρησης της υποδομής και των πληροφοριακών συστημάτων, καθώς και στην αύξηση του 
εταιρικού φόρου.   

4. Το Σχέδιο Συντάξεων Υπαλλήλων της ΑΤΗΚ, σύμφωνα με νεότερη αναλογιστική μελέτη, παρουσιάζει 
αναλογιστικό έλλειμμα χρηματοδότησης κατά την 31η Δεκεμβρίου 2022 ύψους €75,7 εκατομ. έναντι €133 
εκατομ. κατά την 31η Δεκεμβρίου 2021.  Το διοικητικό συμβούλιο της ΑΤΗΚ, στη βάση των εισηγήσεων 
που προκύπτουν από την αναλογιστική μελέτη, αποφάσισε την κάλυψη του εν λόγω ελλείμματος και 
συνεπώς περιλήφθηκε στον προϋπολογισμό του 2024 πρόνοια για καταβολή ποσού ύψους €23 εκατομ. 
προς το ταμείο.  Παράλληλα, αποφάσισε την προσαρμογή της εισφοράς εργοδότη στο 2,3% των μισθών 
αντί στο 2,8% με περίοδο αποπληρωμής τα 3,6 χρόνια αντί τα 6,3 χρόνια που είχε αποφασιστεί βάσει 
προηγούμενης αναλογιστικής μελέτης.  

 Η πρόεδρος του διοικητικού συμβουλίου της ΑΤΗΚ, αφού ενημέρωσε την επιτροπή σχετικά με τη συμβολή 
της Αρχής στη ψηφιακή αναβάθμιση της Κύπρου και ειδικότερα στον τομέα της κινητής τηλεφωνίας, αναφέρθηκε 
στα οικονομικά αποτελέσματα του οργανισμού για το έτος 2023 και ανέλυσε τις κυριότερες πρόνοιες του 
προϋπολογισμού της ΑΤΗΚ για το έτος 2024. 

 Στο στάδιο της εξέτασης του προϋπολογισμού την επιτροπή απασχόλησε σωρεία ζητημάτων που 
αφορούν στη λειτουργία της ΑΤΗΚ και ζήτησε περαιτέρω ενημέρωση μεταξύ άλλων για το έλλειμμα του ταμείου 
συντάξεων, το σχέδιο πρόωρης αφυπηρέτησης, τα αναπτυξιακά έργα, τη δημιουργία Κέντρου Δεδομένων (Cyta 
Data Centre), τη συμφωνία μεταξύ της διοίκησης και της πλειοψηφίας των συνδικαλιστικών οργανώσεων της 
Αρχής σε σχέση με τη μετεξέλιξη του προσωπικού, τη θυγατρική εταιρεία Cyta Power Ltd σε συνάφεια με την 
ενεργειακή αυτονομία του οργανισμού και το ενδεχόμενο εισόδου της ΑΤΗΚ στον τομέα της παραγωγής 
ενέργειας, το Σύστημα Αμοιβών και Κινήτρων, το Σύστημα Διαχείρισης της Απόδοσης του Προσωπικού, καθώς 
και για την υπερωριακή αποζημίωση του ωρομίσθιου προσωπικού. 

 Σε σχέση με τα τεθέντα ζητήματα η πρόεδρος του διοικητικού συμβουλίου και ο ανώτατος εκτελεστικός 
διευθυντής της ΑΤΗΚ δήλωσαν μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 

1. Το έλλειμα του ταμείου συντάξεων της ΑΤΗΚ, το οποίο επηρεάζεται σε μεγάλο βαθμό και από τις διεθνείς 
οικονομικές εξελίξεις,  έχει μειωθεί κατά €50 εκατομ. με βάση σχετικές αναλογιστικές μελέτες. Η ετήσια 
συνεισφορά της ΑΤΗΚ προς το ταμείο είναι ιδιαίτερα υψηλή, προκειμένου να διασφαλιστεί η γρήγορη 
εξάλειψη του ελλείμματος.  Ως εκ τούτου, παρ’ όλο που κατά το τέλος του τρέχοντος έτους αναμένεται 
αύξηση του εν λόγω ελλείμματος συνεπεία της μεθοδολογίας υπολογισμού, εντούτοις δεν αναμένεται να 
επηρεαστεί η προοπτική μηδενισμού του.  

2. Το Σχέδιο Πρόωρης Αφυπηρέτησης εφαρμόστηκε ήδη κατά το έτος 2023, ενώ θα  εφαρμοστεί και κατά το 
έτος 2024.  Λόγω της ασυνήθους δαπάνης, η οποία ανέρχεται στα €30 εκατομ., για την υλοποίηση του εν 
λόγω σχεδίου κατά το έτος 2024 αναμένεται χαμηλότερη κερδοφορία για την Αρχή σε σχέση με τα επόμενα 
έτη.  Ωστόσο, από την εφαρμογή του σχεδίου θα προκύψουν εξοικονομήσεις ύψους €49,4 εκατομ. σε 
βάθος χρόνου.                        

3. Η ΑΤΗΚ, στο πλαίσιο του αναπτυξιακού της προϋπολογισμού, προωθεί μεγάλα έργα αναβάθμισης των 
δικτύων και υπηρεσιών της, την ολοκλήρωση του έργου εγκατάστασης οπτικών ινών παγκύπρια, καθώς 
και τη δημιουργία του πράσινου Κέντρου Δεδομένων.  Το εν λόγω κέντρο θα δημιουργηθεί στη βάση 
διεθνών προτύπων για σκοπούς αφενός κάλυψης των αναγκών του κράτους και των κυπριακών εταιρειών 
και αφετέρου προσέλκυσης εταιρειών από χώρες της ευρύτερης περιοχής.  Περαιτέρω, ο οργανισμός 
εξετάζει εναλλακτικές μορφές επένδυσης και παρεμφερείς εργασίες, όπως είναι οι εισαγωγή των έξυπνων 
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μετρητών για τις ανάγκες της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου και τα έξυπνα προϊόντα.  

4. Η συμφωνία μεταξύ διοίκησης και της πλειοψηφίας των συνδικαλιστικών οργανώσεων της ΑΤΗΚ για τη 
θεσμική μετεξέλιξη του προσωπικού εδραιώνει τον δημόσιο χαρακτήρα του οργανισμού, διασφαλίζοντας 
παράλληλα τη λειτουργία του στο ανταγωνιστικό περιβάλλον.  Η συμφωνία παρέχει ευελιξία στην ΑΤΗΚ, 
ώστε να στελεχώνεται με το πιο κατάλληλο και ικανό προσωπικό, ενισχύοντάς την ανταγωνιστικά.  
Συνάμα,  διασφαλίζει τη διατήρηση της ποσόστωσης σε σχέση με το καθεστώς απασχόλησης του 
προσωπικού της ΑΤΗΚ, ήτοι  60% με καθεστώς δημοσίου δικαίου και 40% με καθεστώς ιδιωτικού δικαίου, 
την κατάργηση διακρίσεων που παρατηρούνται μεταξύ ορισμένων κατηγοριών του προσωπικού, καθώς 
και ότι η διοίκηση δεν θα προβαίνει σε ανάθεση υπηρεσιών χωρίς τη σύμφωνη γνώμη των 
συνδικαλιστικών οργανώσεων.  Η συμφωνία στο παρόν στάδιο εξετάζεται από το Υπουργείο 
Οικονομικών, ενώ μετά την ολοκλήρωση της εν λόγω διαδικασίας θα θεσπιστεί ως εσωτερικός κανονισμός 
της ΑΤΗΚ, διασφαλίζοντας κατ’ αυτό τον τρόπο την εφαρμογή της.     

5. Η ΑΤΗΚ καταβάλλει κατ’ έτος ποσό ύψους €15 εκατομ. περίπου για την κάλυψη του κόστους ηλεκτρικής 
ενέργειας.  Η Αρχή, προκειμένου να απαλλαγεί από το εν λόγω κόστος, προωθεί την υλοποίηση του έργου 
για την ενεργειακή της αυτονομία μέχρι το έτος 2027, η οποία θα επιτευχθεί μέσω της αυτοπαραγωγής 
ηλεκτρικής ενέργειας από φωτοβολταϊκά.  Η Cyta Power Ltd, ως θυγατρική εταιρεία της ΑΤΗΚ, θα έχει 
κατά κύριο λόγο ως σκοπό τη διαχείριση της ενέργειας του οργανισμού.  Η ΑΤΗΚ έχει εξετάσει από νομικής 
πτυχής τη δυνατότητά της να  δραστηριοποιηθεί στον τομέα της παραγωγής ηλεκτρικής ενέργειας, 
ωστόσο δεν έχει λάβει οποιαδήποτε σχετική απόφαση στο παρόν στάδιο.     

6. Ο προϋπολογισμός για το έτος 2024 περιλαμβάνει πρόνοια για την εφαρμογή του Συστήματος Αμοιβών 
και Κινήτρων, η οποία προκύπτει από τη συμφωνία μεταξύ διοίκησης και συντεχνιών της ΑΤΗΚ για τη 
μετεξέλιξη του προσωπικού.  Το κονδύλι είναι ενδεικτικό και προορίζεται να καλύψει την αμοιβή 
υπαλλήλων με υψηλή απόδοση, η οποία θα κριθεί μέσω του συστήματος διαχείρισης της απόδοσης.   

7. Το Σύστημα Διαχείρισης της Απόδοσης του Προσωπικού της Αρχής άρχισε να εφαρμόζεται πριν από 
τέσσερα χρόνια και κρίνεται ως επιτυχημένο.  Με την εφαρμογή του παρέχεται η δυνατότητα στη διοίκηση 
να προβαίνει σε διορθωτικές ενέργειες ή σε ενέργειες επιβράβευσης του προσωπικού ανάλογα της 
περίπτωσης.     

 Σε σχέση με το ζήτημα της υπερωριακής αποζημίωσης του ωρομίσθιου προσωπικού ο ανώτατος 
εκτελεστικός διευθυντής της ΑΤΗΚ ενημέρωσε την επιτροπή ότι η μέθοδος υπολογισμού αυτής, η οποία 
περιλαμβάνεται στις σημειώσεις του προϋπολογισμού, ενδεχομένως να χρήζει αναδιατύπωσης, συναφώς οι 
αρμόδιες αρχές θα επανέλθουν επί του συγκεκριμένου ζητήματος.  

 Σημειώνεται ότι στο στάδιο της τοποθέτησης επί του προϋπολογισμού η επιτροπή, λαμβάνοντας υπόψη 
ότι η εκτελεστική εξουσία δεν επανήλθε επί του πιο πάνω θέματος, αλλά κρίνοντας ως επιτακτική ανάγκη την 
έγκαιρη έγκριση του προϋπολογισμού της ΑΤΗΚ για σκοπούς διασφάλισης της εύρυθμης λειτουργίας της, 
αποφάσισε όπως στο παρόν στάδιο προωθήσει στην ολομέλεια του σώματος το κείμενο του νομοσχεδίου ως 
αυτό αρχικά κατατέθηκε από την εκτελεστική εξουσία, αναμένοντας όμως τη λήψη των απαιτούμενων 
διορθωτικών ενεργειών από πλευράς των αρμόδιων αρχών.   

 Περαιτέρω, η επιτροπή, κατά το ίδιο στάδιο, αποφάσισε όπως  στο εν λόγω κείμενο ενσωματώσει πρόνοια 
που να απαγορεύει τη διενέργεια δαπάνης εκ μέρους της ΑΤΗΚ για την αγορά υπηρεσιών από φυσικά πρόσωπα, 
με εξαίρεση υφιστάμενες συμβάσεις για τους μήνες Ιανουάριο, Φεβρουάριο και Μάρτιο, χωρίς την προηγούμενη 
ενημέρωση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού και την εξασφάλιση της 
γραπτής συγκατάθεσής της, πρόνοια η οποία συνάδει με αντίστοιχη ρύθμιση που περιλήφθηκε σε όλους τους 
προϋπολογισμούς νομικών προσώπων δημόσιου δικαίου, καθώς και στον κρατικό προϋπολογισμό του 2024. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί κατά τη συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει τροπολογία εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, της 
Δημοκρατικής Παράταξης-Συνεργασία Δημοκρατικών Δυνάμεων και του Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία 
Πολιτών.  

 Έχουμε ομιλητές, ομιλήτριες επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Τρυφωνίδης Αλέκος. 

 Κύριε Αλέκο, παίρνεις πρώτος τον λόγο. 

 Να θυμίσω ότι στη Σύσκεψη συμφωνήσατε κάποιους χρόνους.  Να τους τηρείτε.   

ΕΥΘΥΜΙΟΣ ΔΙΠΛΑΡΟΣ: 

 Εννά έν’ πιο σύντομος ο Αλέκος. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Δεν είπα για συντομία εγώ.   

 Εναπόκειται σε σας, στην ολομέλεια του σώματος.   

 Κύριε Αλέκο, έχεις τον λόγο. 

ΑΛΕΚΟΣ ΤΡΥΦΩΝΙΔΗΣ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Ασφαλέστατα, στηρίζουμε την Αρχή Τηλεπικοινωνιών Κύπρου, τη Cyta, και τις τεράστιες προσπάθειες και 
ενέργειες που γίνονται τόσο από το συμβούλιο, τη διεύθυνση και το προσωπικό, ούτως ώστε να υλοποιηθεί ο 
στρατηγικός σχεδιασμός του οργανισμού.  Θέλομεν η Cyta να συνεχίζει να εξελίσσεται, να εκσυγχρονίζεται και 
να πρωταγωνιστεί στα τηλεπικοινωνιακά δρώμενα του τόπου και ταυτόχρονα να στηρίζει και την οικονομία του 
τόπου με τις πολλές δραστηριότητες και κυρίως να στηρίζει τις ξένες επενδύσεις στον τόπο, αλλά και τους 
Κυπρίους καταναλωτές και επιχειρήσεις.  Έχουμε θέσει σειρά ερωτημάτων στην πρόσφατη συνεδρία για τον 
προϋπολογισμό, όπου έγινε η συζήτηση στην επιτροπή.  Συζητήσαμε ενδεικτικά για το Ταμείο Συντάξεων και το 
έλλειμμα το οποίο κατατίθεται και έγινε μια επιταχυνόμενη προσπάθεια, για να καλυφθεί το έλλειμμα που υπάρχει 
στο Ταμείο Συντάξεων από παλιές επενδύσεις, που ανάγεται σε ποσό ύψους €23 εκατομ. τον χρόνο για το νέο 
σύστημα αμοιβών και κινήτρων, για την πρόωρη αφυπηρέτηση, για την ενεργειακή αυτονομία και για την 
ανεξαρτητοποίηση της Cyta, που γίνεται εδώ μία πολύ μεγάλη προσπάθεια, καθώς και το ενδεχόμενο εισόδου 
της Cyta στην ανταγωνιστική αγορά ηλεκτρισμού.   

 Σημειώνω εδώ και από αυτό το βήμα ότι πρέπει να συγχαρούμε συμβούλιο, διεύθυνση, προσωπικό και 
συνδικαλιστικές οργανώσεις, γιατί σε αρκετά θέματα η Cyta πρωτοπορεί, έχοντας τη γρηγορότερη κινητή 
τηλεφωνία σε όλη την Ευρώπη, έχοντας ολική κάλυψη 5G σε όλη την Κύπρο και πολύ σύντομα θα έχει και ολική 
κάλυψη με οπτικές ίνες.  Για αυτή την τεράστια προσπάθεια οφείλουμε να αποδοθεί η δέουσα τιμή σε αυτούς 
που πρέπει.  Επιπρόσθετα, η Cyta κάμνει μια μεγάλη προσπάθεια για την ψηφιακή και πράσινη μετάβαση, που 
κι εδώ πρωτοπορεί.   

 Θέλω να σταθώ λίγο στη συμφωνία που έχει επιτευχθεί τελευταίως για τη μετεξέλιξη του οργανισμού και 
να σημειώσω ότι έγινε μια ουσιαστική προσπάθεια, για να μπορεί ο οργανισμός να σταθεί και να εξελιχθεί στα 
επόμενα βήματά του τις επόμενες χρονιές.  Έχει αρκετά θετικά η συμφωνία, όπως μεγάλη κάλυψη αρκετού κενού 
των ωρομισθίων υπαλλήλων που αμείβονταν πολύ χαμηλά, κάμνοντας ουσιαστική προσπάθεια και 
προσφέροντας σε πολλούς τομείς.  Έγιναν ουσιαστικές αυξήσεις στο μισθολόγιό τους και στην κλίμακά τους.  
Όμως, έγινε και προσπάθεια, ούτως ώστε να εδραιωθεί ο δημόσιος χαρακτήρας του οργανισμού μέσα στο 
ανταγωνιστικό περιβάλλον.  Έχουμε αρκετές ανησυχίες γι’ αυτή τη συμφωνία τις οποίες εκφράσαμε στη συνεδρία 
της επιτροπής Οικονομικών, χωρίς να παραγνωρίζομεν τις καλές προθέσεις και των οργανώσεων που έχουν 
υπογράψει τη συμφωνία, των συνδικαλιστικών οργανώσεων.   

 Αγωνία μας συνεχής είναι να μην εισαχθεί η ιδιωτικοποίηση διά της πλαγίας.  Έχει συμφωνηθεί το 
ποσοστό του 60% δημόσιου και 40% ιδιωτικού χαρακτήρα, όμως κάποιες άλλες πρόνοιες που είναι μέσα στη 
συμφωνία μάς ανησυχούν.  Μας ανησυχούν και θέλουμε αυτή τη συμφωνία να τη συζητήσουμε με τον Υπουργό 
Οικονομικών, ο οποίος μαζί με τις υπηρεσίες του υπουργείου ελέγχει αυτή τη στιγμή τη συμφωνία.  Θέλουμε να 
προλάβουμε οποιεσδήποτε αρνητικές συνέπειες, Πρόεδρε, που νιώθουμε πιο έντονα και θέλουμε να 
διαφυλάξουμε.  Οπόταν, θα αναμένουμε να κουβεντιάσουμε με τον Υπουργό Οικονομικών αυτές τις πρόνοιες 
της συμφωνίας και πάντα εμείς ως Δημοκρατική Παράταξη-Συνεργασία θα είμαστε μπροστά, για να στηρίξουμε 
τον οργανισμό, αλλά και τις εκσυγχρονιστικές προσπάθειες που υπάρχουν.   

 Θα υπερψηφίσουμε -και είμαστε μαζί με άλλα κόμματα- την τροπολογία, ούτως ώστε να μπορεί η 
επιτροπή Οικονομικών να απαγορεύει τη διενέργεια δαπάνης για αγορά υπηρεσιών από φυσικά και νομικά 
πρόσωπα, ούτως ώστε να κουβεντιάζουμε στην επιτροπή Οικονομικών όποιες προσπάθειες έρχονται προς αυτή 
την κατεύθυνση, γιατί θέλουμε να διαφυλάξουμε τον δημόσιο χαρακτήρα της Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου.   

 Ευχαριστώ.   

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ τον κ. Τρυφωνίδη. 

 Τον λόγο έχει ο συνάδελφος ο Αντρέας ο Καυκαλιάς εκ μέρους του ΑΚΕΛ. 

ΑΝΤΡΕΑΣ ΚΑΥΚΑΛΙΑΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Τα οικονομικά αποτελέσματα της Cyta καταδεικνύουν ότι ο οργανισμός βρίσκεται σε καλή πορεία με καλές 
επιδόσεις.   

ΜΑΡΙΟΣ ΜΑΥΡΙΔΗΣ: 
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 Και με ανταγωνισμό. 

ΑΝΤΡΕΑΣ ΚΑΥΚΑΛΙΑΣ: 

 Και με ανταγωνισμό.   

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ο καπιταλισμός απαγορεύεται, κύριε… 

ΑΝΤΡΕΑΣ ΚΑΥΚΑΛΙΑΣ: 

 Η Cyta ωστόσο, κύριε Μαυρίδη, ως νομικό πρόσωπο δημοσίου δικαίου αποδεικνύεται ακριβώς ικανή να 
ανταπεξέλθει στον ανταγωνισμό και να προσφέρει -και το τονίζω, κύριε Μαυρίδη, τούτο- σημαντικά οφέλη στην 
κοινωνία και στο κράτος.   

 Κατά την εξέταση και τη συζήτηση του προϋπολογισμού στην επιτροπή Οικονομικών ρωτήσαμε και για 
την πρόσφατη συμφωνία του οργανισμού με τις συνδικαλιστικές οργανώσεις.  Συμφωνία η οποία, όπως 
ενημερωθήκαμε, είναι υπό την αίρεση ακόμα του Υπουργείου Οικονομικών.  Σε κάθε περίπτωση, 
υπογραμμίζουμε την ανάγκη αυτή η συμφωνία, αλλά και όποιες άλλες αποφάσεις λαμβάνονται να κινούνται στην 
ενίσχυση της επιχειρησιακής ικανότητας του οργανισμού, στη διασφάλιση των δικαιωμάτων των εργαζομένων, 
αλλά προπαντός στη διαφύλαξη του δημόσιου χαρακτήρα της Cyta.  Σε αυτή ακριβώς την κατεύθυνση, κύριε 
Πρόεδρε, κινείται και η τροπολογία μας για απαγόρευση διενέργειας δαπάνης για αγορά υπηρεσιών από φυσικά 
και νομικά πρόσωπα και σε ένα τέτοιο αίτημα να μπορεί η επιτροπή Οικονομικών της Βουλής να αξιολογεί τα 
δεδομένα και να αποφασίζει με τη γραπτή συγκατάθεσή της ή την απόρριψή της. 

 Ευχαριστώ πάρα πολύ.   

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ, αγαπητέ Αντρέα. 

 Τον λόγο έχει ο αναπληρωτής πρόεδρος του Δημοκρατικού Συναγερμού, ο συνάδελφος Ευθύμιος 
Δίπλαρος εκ Λεμεσού.   

ΕΥΘΥΜΙΟΣ ΔΙΠΛΑΡΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ.  Θα είμαι πολύ σύντομος. 

 Και η Cyta προσφέρει στο κράτος και μπορώ να πω ότι νιώθουμε περήφανοι για τις υπηρεσίες της Αρχής 
Τηλεπικοινωνιών Κύπρου.  Και στον ανταγωνισμό μπορεί να ανταπεξέλθει και μάλιστα θεωρείται -και δικαίως 
θεωρείται- ότι έχει τις καλύτερες υπηρεσίες.  Και ως Δημοκρατικός Συναγερμός χαιρετίζουμε το έργο το οποίο 
έχουν επιτελέσει τα διοικητικά συμβούλια του οργανισμού, ένα έργο το οποίο έχει καταστήσει τη Cyta 
πρωτοπόρα, γι’ αυτό και θα υποστηρίξουμε με όλες μας τις δυνάμεις έναν υγιή οργανισμό, έναν οργανισμό που 
μπορεί και μας κάνει περήφανους και, ναι, έχει και τις καλύτερες υπηρεσίες.   

 Την ίδια στιγμή ήμασταν από την πρώτη στιγμή ως παράταξη υπέρ της συμφωνίας η οποία έχει επιτευχθεί, 
μας έβρισκε απόλυτα σύμφωνους, και η διαβούλευση που είχε γίνει ήταν προς την ορθή κατεύθυνση και γι’ αυτό, 
αγαπητέ Πρόεδρε, έχουμε υποστηρίξει αυτή τη συμφωνία.  Θα στηρίξουμε τη Cyta, γιατί, επαναλαμβάνω, είναι 
και η πρώτη και η καλύτερη, σήμερα που μιλάμε, και θα στηρίζουμε οποιεσδήποτε προσπάθειες γίνονται από το 
διοικητικό συμβούλιο και τους εργαζόμενους που είναι προς την ορθή κατεύθυνση. 

 Ευχαριστούμε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ τον συνάδελφο Ευθύμιο Δίπλαρο.   

 Και πάμε στον συνάδελφο τον Χρίστο τον Χριστοφίδη εκ μέρους του ΑΚΕΛ. 

 Κύριε Χρίστο.   

ΧΡΙΣΤΟΣ ΧΡΙΣΤΟΦΙΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Έχω πάρει τον λόγο, για να πω κάτι το οποίο θα έπρεπε να ήταν αυτονόητο, ότι συζητούμε σήμερα στη 
Βουλή τον προϋπολογισμό της Cyta, διότι, πρώτα και κύρια, ευτυχώς η Cyta επαρέμεινεν ημικρατικός 
οργανισμός.  Και η Cyta επαρέμεινεν ημικρατικός οργανισμός, διότι ευτυχώς μια πλειοψηφία σε αυτή την Βουλή 
εματαίωσεν τα σχέδια για ξεπούλημα, για ιδιωτικοποίηση αυτού του ημικρατικού οργανισμού, την ίδια στιγμή 
που, θέλω να θυμίσω, κάποιοι εχτυπούσαν τα χέρια στα τραπέζια και φώναζαν ότι σίγουρα θα χρεωκοπήσει η 
Cyta.   

 Θέλω επίσης να πω κάτι, παρ’ όλο που δεν είμαστε πολλοί στην αίθουσα, για την τροπολογία που 
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κατατίθεται.  Δεν είναι η τροπολογία η συνηθισμένη που καταθέτει το ΑΚΕΛ, εξ ου και στηρίζεται και από τη 
ΔΗΠΑ, ελπίζω και από άλλες δυνάμεις.  Είναι μία ασφαλιστική δικλίδα, για να ελέγξουμε μελλοντικά τις 
οποιεσδήποτε έμμεσες ή άμεσες προσπάθειες ιδιωτικοποίησης μέρους του οργανισμού.  Είναι γι’ αυτό τον λόγο 
που είναι ιδιαίτερα σημαντική αυτή η τροπολογία που κατατίθεται.    

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Χριστοφίδη. 

 Έχουμε άλλον; 

 Όχι. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Περιμένετε, κύριοι.   

ΑΝΔΡΕΑΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: 

 Πρόεδρε; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Α, συγγνώμη, ζητά τον λόγο…  Να πρωτολογήσει, κύριε Δίπλαρε, ο συνάδελφος ο Ανδρέας.   

ΑΝΔΡΕΑΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: 

 Ναι.  Πολύ σύντομα, απλώς να πω ότι και εμείς θα στηρίξουμε την τροπολογία του ΑΚΕΛ.   

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ωραία! 

 Κύριε Δίπλαρε. 

ΕΥΘΥΜΙΟΣ ΔΙΠΛΑΡΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, οφείλω μια οφειλόμενη απάντηση.  Άλλοι ήταν που οδηγούσαν τη Cyta στην πτώχευση 
και επί άλλης διακυβέρνησης και άλλων διοικητικών συμβουλίων, όχι του τελευταίου, είδαμε αυτά τα οποία είδαμε 
στη Cyta και δεν έκαναν κανέναν περήφανο.  Και αν δεν ήταν οι ενέργειες των νέων διοικητικών συμβουλίων, 
που ανάλαβαν τα τελευταία χρόνια, δεν θα μιλούσαμε σήμερα για την Αρχή Τηλεπικοινωνιών Κύπρου, που μας 
κάνει περήφανους και είναι και η πρωτοπόρα και είναι και η καλύτερη στην αγορά.   

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πολύ ωραία! 

 Ποιος… 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Κυπριανού, έντζιε πειράζει σε να μιλήσει ο γενικός γραμματέας πρώτα;   

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Α, συγγνώμη, δεν τον είδα ότι ήθελε να μιλήσει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Στέφανε, κατά τα ειωθότα και την τάξη, μιλά πρώτα ο γενικός γραμματέας.   

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Δεν είδα ότι ήταν να μιλήσει.   

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΣΤΕΦΑΝΟΥ: 

 Έντζιεν ανάγκη στη Βουλή των Αντιπροσώπων να ντρέπεται και η ντροπή!   

 Συγγνώμη, ποιος έλεγε ότι σε συνθήκες ανταγωνισμού η Cyta δεν έχει ζωή πέραν των πέντε χρόνων;  
Είναι γραμμένο, είναι ο Αβέρωφ Νεοφύτου ως πρόεδρος του Συναγερμού.  Και έλεγε στη βάση της δικής σας 
θεωρίας, που είναι η νεοφιλελεύθερη, ότι το κράτος δεν μπορεί να συμμετέχει ούτε καν στις στρατηγικής 
σημασίας δραστηριότητες και οργανισμούς.   

 Ποιος έφερε νομοσχέδιο, για να ιδιωτικοποιηθεί η Cyta, τζι εστήσαμεν καβκάν εις τη Βουλή και ευτυχώς 
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ως ΑΚΕΛ επείσαμεν και άλλες πολιτικές δυνάμεις και καταψηφίστηκε το νομοσχέδιο;  Η κυβέρνηση Αναστασιάδη-
Συναγερμού.   

 Ποιος επιχείρησε δεύτερη φορά να φέρει νομοσχέδιο και εκόψαμέν το ’πού την επιτροπή Οικονομικών;  Η 
κυβέρνηση Νίκου Αναστασιάδη-Συναγερμού.   

 Γι’ αυτό έντζιεν αντροπή να σηκωννούμαστεν και να κτυπούμε τα ρέστα μας, να λαλούμεν τζιόλας ότι 
εκάμαμεν τζιαι καλή δουλειά.  Καλή δουλειά έκαμεν η Cyta τζιαι κάμνει η Cyta, διότι έχει στήριξη από αυτούς που 
πιστεύουν ότι το κράτος σε ένα ημικατεχόμενο νησί όπως είναι η Κύπρος, το κράτος πρέπει να έχει ουσιαστική 
παρέμβαση στους στρατηγικούς τομείς της οικονομίας τζιαι της κοινωνίας όπως είναι οι επικοινωνίες, όπως είναι 
ο ηλεκτρισμός, όπως είναι τα λιμάνια, όπως είναι η ενέργεια, όπως είναι οι μεταφορές.  Άρα, νομίζω, τοις 
φρονίμοις ολίγα.   

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Στεφάνου. 

 Κύριε Κυπριανού, έχετε τον λόγο.   

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Εγώ απλώς θα έλεγα στον κ. Δίπλαρο, επειδή εν μου αρέσκει να υποτιμά τη νοημοσύνη μου ο 
οποιοσδήποτε, ότι τα διοικητικά συμβούλια που εδιόρισεν ο Χριστόφιας ήταν ως το 2014, ως το 2013.  Μετά 
εδιορίζονταν από την κυβέρνηση του Δημοκρατικού Συναγερμού τα διοικητικά συμβούλια.  Ε, έντζιε σταμάτησε 
τότε ο Δημοκρατικός Συναγερμός να λέει ότι ήταν καταδικασμένη σε κλείσιμο η Cyta, λόγω του χαρακτήρα και 
της μορφής την οποία είχε.  Εσυνέχισεν να το λέει, όπως είπε και ο Στέφανος πριν λίγο, μέχρι εχτές.  Ελαλούσαν 
ότι η Cyta πρέπει να κλείσει, γιατί δεν μπορεί να λειτουργήσει μέσα σε ανταγωνιστικό περιβάλλον.  Γι’ αυτό να 
μεν μας λαλούν ότι έν’ τα διοικητικά συμβούλια που εδιορίσαν που οδήγησαν τη Cyta στην ανάκαμψη.  Και να 
τους υπενθυμίσω ότι μέχρι τότε, που εθέλαν να την κλείσουν, είχε δώσει μερικές εκατοντάδες χιλιάδες στο κράτος 
με τη μορφή της χορηγίας η Cyta.  Ως εκ τούτου, ήταν πολύ κερδοφόρα και με τις προηγούμενες κυβερνήσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πάντα έν’ κερδοφόροι οι ημικρατικοί οργανισμοί, κύριε Κυπριανού.  Έν’ εμείς που τους τα χαλάσαμε.   

 Λοιπόν, ο συνάδελφος ο Χάρης ο Γεωργιάδης από τον Δημοκρατικό Συναγερμό.   

ΧΑΡΗΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: 

 Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Πώς ήταν η έκφραση που ακούστηκε; «Να ντραπεί και η ντροπή»!   

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Θα διαβάσω τι έλεγε ο Υπουργός Οικονομικών της δικής τους κυβέρνησης για τις ιδιωτικοποιήσεις… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Εν έτει; 

ΧΑΡΗΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: 

 11 του Γενάρη του 2013. 

 «Ουδείς από την παρούσα κυβέρνηση» -τη δική τους- «μπορεί να ξεφύγει από τις δεσμεύσεις που έχουν 
αναληφθεί μέσα από τη συμφωνία με την τρόικα, στις οποίες περιλαμβάνεται ξεκάθαρη αναφορά για τις 
ιδιωτικοποιήσεις»· δική τους αναφορά.  Ο δε διοικητής της Κεντρικής Τράπεζας, που οι ίδιοι είχαν διορίσει, στις 
8 του Γενάρη είπε ότι «τις ιδιωτικοποιήσεις ημικρατικών οργανισμών τις έχουμε ήδη αποδεχθεί.  Δηλαδή το να 
συζητούμε δημόσια ότι δεν θα κάνουμε ιδιωτικοποιήσεις, τη στιγμή που τις έχουμε δεχθεί, δεν στέλνει το σωστό 
μήνυμα και θα μας δυσκολέψει».  Αυτά έλεγαν.   

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Το ότι η Cyta εκατάφερεν τελικά να ορθοποδήσει εγώ λέω οφείλεται και στους εργαζόμενους και στις 
συντεχνίες και στην ΠΕΟ, πρέπει να πω, η οποία έχει πολύ διαφορετική στάση από την ηγεσία του ΑΚΕΛ, η 
οποία έδειξε και η ίδια πολύ υπεύθυνη, συναινετική στάση, όπως και οι υπόλοιπες συνδικαλιστικές οργανώσεις, 
οφείλεται και στη διεύθυνση, οφείλεται και στα διοικητικά συμβούλια.  Μέσα σε ένα κλίμα συναίνεσης έβαλαν όλοι 
νερό στο κρασί τους, αποδέχθηκαν πράγματα τα οποία δεν ήταν αποδεκτά προηγουμένως, με αποτέλεσμα με 
αυτό τον τρόπο, κάμνοντας όλοι κάποια βήματα πίσω, να λειτουργεί πλέον η Cyta πολύ διαφορετικά απ’ ό,τι 
λειτουργούσε πριν από δέκα χρόνια.  Και να βλέπω να εξελίσσεται και αυτός ο διαγκωνισμός, ποιος εκατάφερεν, 
ποιος δικαιούται να πιστωθεί την ανάκαμψη της Cyta;  Εγώ πάντως την παραχωρώ στους ανθρώπους της Cyta, 
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επαναλαμβάνω, στους εργαζόμενους, στις συνδικαλιστικές οργανώσεις, στα διοικητικά συμβούλια, που έκαμαν 
καλή δουλειά, εκάλυψαν το χαμένο έδαφος που κάποιοι προηγουμένως είχαν προκαλέσει, με αποτέλεσμα 
σήμερα να έχουμε αυτά τα δεδομένα.   

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Γεωργιάδη. 

 Θα επανέλθουμε στον κατάλογο τον νέο.  Είναι οι τρεις τελευταίοι ομιλητές, ο συνάδελφος Στέφανος 
Στεφάνου και ακολουθεί ο κ. Δίπλαρος και μετά ο Χριστοφίδης, για να γίνεται εναλλάξ.   

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΣΤΕΦΑΝΟΥ: 

 Ουδέν αναληθέστερον ότι στο μνημόνιο -το οποίο έτσι κι αλλιώς το υπέγραψε, το ολοκλήρωσε και το 
υπέγραψε η κυβέρνηση Νίκου Αναστασιάδη-Συναγερμού- είχε μέσα, τουλάχιστον σ’ ό,τι αφορά εμάς, 
ιδιωτικοποίηση ημικρατικών οργανισμών, γιατί σε αυτά κιόλας διαφωνούσαμε και ήταν ένας από τους λόγους 
που δεν ολοκληρώθηκε η συζήτηση.  Αλλά, εάν υπήρχε αυτό το πράγμα, όταν το 2015 η κυβέρνηση 
Αναστασιάδη-Συναγερμού έφερνε το νομοσχέδιο για ιδιωτικοποίηση της Cyta, γιατί δεν το χρησιμοποίησε στην 
επιχειρηματολογία της;  Δεν το χρησιμοποίησε, διότι δεν υπήρχε!  Απλώς, ο κ. Αβέρωφ Νεοφύτου, στις δηλώσεις 
που είχε κάνει γι’ αυτό το συγκεκριμένο ζήτημα, είπε ότι η κυβέρνηση πράττει αυτό που θεωρεί ότι εξυπηρετεί το 
δημόσιο συμφέρον, ότι δεν υπάρχει οποιοδήποτε πολιτικό ζήτημα μείζον ή έλασσον που δεν θα δημιουργήσει 
κάποιες αντιδράσεις -και οι αντιδράσεις ήταν του ΑΚΕΛ και των εργαζομένων στη Cyta- ειδικά από ομάδες 
πολιτών που θεωρούν ότι επηρεάζονται τα κεκτημένα τους.  Τώρα ο κ. Γεωργιάδης εκθειάζει τους εργαζόμενους 
για τη δουλειά τους και καλά κάνει, αλλά τότε για τις αντιδράσεις των εργαζομένων και των συντεχνιών στη Cyta 
ο Δημοκρατικός Συναγερμός προσπαθούσε να πει «ξέρετε, δεν θέλουν την ιδιωτικοποίηση, γιατί θα επηρεάσουν 
τα προνομιακά κεκτημένα», όπως έλεγαν τότε.  Όπως επίσης, ο κ. Αβέρωφ Νεοφύτου είπε ότι η άρνηση των 
όποιων αλλαγών -και η αλλαγή ήταν να πάμε σε ιδιωτικοποίηση- δεν θα άφηνε την Κύπρο να πάει μπροστά.   

 Ε, λοιπόν, το θέμα έν’ απλό, για να μεν συζητούμε.  Απλώς, σήμερα, εάν επερνούσεν το νομοσχέδιο της 
κυβέρνησης Αναστασιάδη-Συναγερμού και ιδιωτικοποιείτο η Cyta, έθθα εμιλούσαμεν για τα εκατομμύρια κέρδος 
που έχει η Cyta και τα οποία επιστρέφουν στην κοινωνία με διάφορους τρόπους, ειδικά με τις επενδύσεις που 
γίνονται στον χώρο των τηλεπικοινωνιών εκ μέρους του κράτους.  Να σας πω για παράδειγμα ότι τα €120 εκατομ. 
που επένδυσε η Cyta για την υιοθέτηση της οπτικής ίνας είναι επένδυση που έκαμεν εκ μέρους του κράτους η 
Cyta και ασφαλώς, αν την έκαμνεν ιδιώτης, πρώτον, δεν θα πήγαινε εκεί που δεν του συμφέρει και, δεύτερον, 
θα την πληρώναμε διπλά και τριπλά. 

 Αυτό λοιπόν που θέλουμε να τονίσουμε μέσα απ’ αυτή τη συζήτηση είναι να είμαστε ιδιαίτερα προσεκτικοί 
με οργανισμούς που εδημιούργησεν το κράτος, ο λαός μας σε κρίσιμους τομείς.  Να έχουμε απαιτήσεις απ’ 
αυτούς, για να είναι σύγχρονοι, λειτουργικοί, δυναμικοί, αλλά από την άλλη να τους στηρίζουμε τζιαι να μην 
προσπαθούμε να τους δώκουμεν πεσκέσι στο μεγάλο κεφάλαιο σε βάρος του τόπου μας, σημειώνοντας κιόλας 
ότι, τον καιρό που συζητούσαμε την ιδιωτικοποίηση της Cyta το 2015, μέχρι τότε η Cyta είχε δώσει €800 εκατομ. 
στα οικονομικά του κράτους.  Αυτό το ποσό έχει αυξηθεί κατά πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Στεφάνου. 

 Κύριε Χριστοφίδη, αποσυρθήκατε;  Μπράβο! 

 Το λοιπόν, πριν να πάμε στην τροπολογία, να πω το εξής:  Εγώ είμαι σταθερός πελάτης της Cyta.  
Χαίρομαι που όλες οι πλευρές στο τέλος υπερασπίζονται έναν σπουδαίο ημικρατικό οργανισμό.  Και σε μια 
ημικατεχόμενη πατρίδα τέτοιος οργανισμός πρέπει να παραμένει στα χέρια του κράτους, όπως και τα λιμάνια 
έπρεπε να παραμείνουν, αλλά δυστυχώς…  Ελπίζω, την ώρα που εννά λήξουν τα συμβόλαια, να επανέλθουν 
πίσω, όπως και τα αεροδρόμια, αν με ρωτάτε εμένα. 

 Λοιπόν, τούτων λεχθέντων, να πω κάτι για τον γενικό διευθυντή της Cyta, της Αρχής Τηλεπικοινωνιών -
άλλαξέν το, έκαμέν το Cyta πάλι, τα εγγλέζικά του- αλλά τα καταστήματα που είναι στη λιανική πώληση εκεί 
απασχολούν καμπόσους ωρομίσθιους, των οποίων η μισθοδοσία είναι πολύ… με μεγάλη τσιγκουνιά!  Πρέπει 
να τους αλλάξουν λίγο τη μισθοδοσία, να είναι πιο ανθρώπινη, και επιπλέον κάποιους παλιούς υπαλλήλους που 
έχουν στα καταστήματά τους, όταν τους διώχνουν, θα χάνουμε τους πελάτες μας από τα καταστήματα.  Καλό 
είναι ο κύριος διευθυντής, που σκέφτεται μόνο το κέρδος της Cyta, να σκεφτεί και τους πελάτες, διότι χάνονται 
πελάτες, όταν φεύγουν οι παλιοί, που γνωρίζουν τους πελάτες.  Πρέπει να το σκεφτούν τούτο και το διοικητικό 
συμβούλιο και οι κύριοι διευθυντές. 

 Λοιπόν, τούτων λεχθέντων, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, χαίρομαι που είναι άπαντες εδώ υπερασπιστές 
του ημικρατικού μας οργανισμού για τις τηλεπικοινωνίες.  Πολύ ευχάριστη εξέλιξη και κατάληξη.   

 Θα πάμε στην τροπολογία τώρα. 

(Η σχετική τροπολογία) 
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Προτεινόμενη τροπολογία των κ. Άριστου Δαμιανού, Αντρέα Καυκαλιά και Χρίστου Χριστοφίδη εκ 
μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, Αλέκου Τρυφωνίδη εκ μέρους 

της Δημοκρατικής Παράταξης-Συνεργασία Δημοκρατικών Δυνάμεων και Σταύρου Παπαδούρη εκ 
μέρους του Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού 

της Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου του 2024 Νόμος του 2024» 

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του πιο πάνω νομοσχεδίου, ώστε από το άρθρο 15 να διαγραφεί η 
φράση «από φυσικά πρόσωπα» (δεύτερη γραμμή). 

 Σημειώσεις:  

α. Ρύθμιση που απαγορεύει τη διενέργεια δαπάνης για αγορά υπηρεσιών τόσο από φυσικά όσο και από 
νομικά πρόσωπα από την Αρχή Τηλεπικοινωνιών Κύπρου, με εξαίρεση για υφιστάμενες συμβάσεις τους 
μήνες Ιανουάριο, Φεβρουάριο και Μάρτιο, χωρίς προηγουμένως να ενημερώνεται η Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού και να εξασφαλίζεται η γραπτή συγκατάθεσή της. 

β. Να γίνουν οι συνακόλουθες νομοτεχνικές διορθώσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της τροπολογίας; 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ψηφίστε υπέρ της τροπολογίας. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Ωραία.  Όσοι θέλουν υπέρ, όσοι θέλουν κατά και να ανακοινωθεί το αποτέλεσμα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες είκοσι εννέα.  Υπέρ δεκαεννέα, εναντίον δέκα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Άρα, με δεκαεννέα ψήφους υπέρ, δέκα εναντίον και καμία αποχή, η τροπολογία εγκρίνεται. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

  Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

  Έγκριση πληρωμής από την Αρχή Τηλεπικοινωνιών Κύπρου ποσού ύψους €501.002.280 για τη χρήση 
του έτους που λήγει την 31η Δεκεμβρίου 2024.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Περιορισμοί στη χρησιμοποίηση του περισσεύματος Κεφαλαίων για την κάλυψη του ελλείμματος άλλων 
Κεφαλαίων.  Άρθρο 4. 

 Κατάργηση θέσεων.  Άρθρο 5. 

 Λειτουργός υπεύθυνος για την είσπραξη των εσόδων.  Άρθρο 6. 

 Λειτουργός υπεύθυνος για την άσκηση ελέγχου στα κονδύλια δαπανών.  Άρθρο 7. 

  Ενσωμάτωση γενικών αυξήσεων μισθών και τιμαριθμικού επιδόματος στους βασικούς μισθούς.  Άρθρο 
8. 

 Μείωση κλιμάκων εισδοχής.  Άρθρο 9. 

 Απαγόρευση προσλήψεων για την κάλυψη έκτακτων αναγκών.  Άρθρο 10. 

 Φορολόγηση επιδομάτων.  Άρθρο 11. 

 Αναπροσαρμογή του ύψους των απολαβών.  Άρθρο 12. 

 Απαγόρευση απασχόλησης συνταξιούχων προσώπων.  Άρθρο 13. 

 Απαγόρευση συνεισφοράς εργοδότη σε ιδιωτική ασφαλιστική εταιρεία για ιατροφαρμακευτική περίθαλψη 
εργοδοτουμένων.  Άρθρο 14. 

 Αγορά υπηρεσιών.  Άρθρο 15. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ψηφίζουμε για τα άρθρα, παρακαλώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. 
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 Να ανακοινωθούν τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες είκοσι εννέα.  Υπέρ είκοσι εννέα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Παμψηφεί, με είκοσι εννέα ψήφους, εγκρίνονται τα άρθρα. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως «Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου του 
2024 Νόμος του 2024». 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ψηφίζουμε για το σύνολο του νομοσχεδίου, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι.  Και το αποτέλεσμα είναι… 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες τριάντα ένας.  Τριάντα μία ψήφοι υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα μία ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται ομόφωνα 
σε νόμο της Κυπριακής Δημοκρατίας. 

 Και προχωρούμε στο τέταρτο θέμα, που τιτλοφορείται «Ο περί Προϋπολογισμού του Ειδικού Ταμείου του 
Κέντρου Επαγγελματικής Αποκατάστασης Ατόμων με Αναπηρία του 2024 Νόμος του 2024». 

 Να διαβαστεί ο σκοπός. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έγκριση του προϋπολογισμού του Ειδικού Ταμείου του Κέντρου Επαγγελματικής Αποκατάστασης 
Ατόμων με Αναπηρία για το οικονομικό έτος 2024. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Προϋπολογισμού του Ειδικού Ταμείου του Κέντρου Επαγγελματικής Αποκατάστασης Ατόμων με 

Αναπηρία του 2024 Νόμος του 2024» 

Παρόντες: 

 Χρύσης Παντελίδης, αναπλ. πρόεδρος  Χρίστος Χριστοφίδης 

 Χάρης Γεωργιάδης Σωτήρης Ιωάννου 

 Ονούφριος Κουλλά Σταύρος Παπαδούρης 

 Σάβια Ορφανίδου Μη μέλη της επιτροπής: 

 Άριστος Δαμιανού Αλέκος Τρυφωνίδης  

 Αντρέας Καυκαλιάς   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού εξέτασε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο 
συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν την 1η και στις 11 Μαρτίου 2024.  Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, του Υπουργείου Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων, του Υφυπουργείου Κοινωνικής Πρόνοιας, καθώς και του Ειδικού Ταμείου του Κέντρου 
Επαγγελματικής Αποκατάστασης Ατόμων με Αναπηρία (ΚΕΑΑ). 

 Σημειώνεται ότι στο στάδιο της συζήτησης του υπό αναφορά νομοσχεδίου παρευρέθηκε επίσης η 
πρόεδρος της επιτροπής κ. Χριστιάνα Ερωτοκρίτου. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η έγκριση του προϋπολογισμού του Ειδικού Ταμείου του ΚΕΑΑ 
για τη διενέργεια πληρωμής από το ταμείο αυτού ποσού ύψους €98.900 για τη χρήση του έτους που λήγει την 
31η Δεκεμβρίου 2024. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν, ο προϋπολογισμός του Ειδικού Ταμείου του ΚΕΑΑ για το έτος 
2024 είναι ελλειμματικός και προβλέπει έσοδα ύψους €8.800 και συνολικές δαπάνες, ύψους €98.900. 
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 Σημειώνεται ότι τα έσοδα του ταμείου προέρχονται κυρίως από τόκους εισπρακτέους, ενώ το έλλειμμα 
που προκύπτει στον προϋπολογισμό θα καλυφθεί από το αποθεματικό του ταμείου, το οποίο αναμένεται να 
ανέλθει στο τέλος του 2024 στις €500.299. 

 Οι προϋπολογιζόμενες δαπάνες του Ειδικού Ταμείου του ΚΕΑΑ για το έτος 2024 αφορούν κυρίως στα 
ακόλουθα: 

1. Λειτουργικές δαπάνες (€1.370). 

2. Συμβουλευτικές υπηρεσίες/Έρευνες (€7.500). 

3. Κοινωνικές παροχές (€90.000). 

 Στο πλαίσιο της συζήτησης του θέματος ο εκπρόσωπος του Υφυπουργείου Κοινωνικής Πρόνοιας, υπό 
την ιδιότητά του ως μέλους της διαχειριστικής επιτροπής του Ειδικού Ταμείου του ΚΕΑΑ, δήλωσε ότι στον υπό 
αναφορά προϋπολογισμό προβλέπεται δαπάνη ύψους €70.000 για το Σχέδιο για Δημιουργία και Λειτουργία 
Μικρών Μονάδων για Σκοπούς Αυτοεργοδότησης Ατόμων με Αναπηρίες, το οποίο αφορά στην επιχορήγηση 
ατόμων με αναπηρία, με σκοπό τη δημιουργία της δικής τους επιχείρησης.  

 Επιπροσθέτως, όπως ο ίδιος αρμόδιος ανέφερε, πρόνοια ύψους €20.000 αφορά  στη χρηματοδότηση 
αιτήσεων που αναμένεται να εγκριθούν στο πλαίσιο της εφαρμογής του Σχεδίου Παροχής Χορηγίας σε 
Οργανώσεις για Προγράμματα Κατάρτισης Ατόμων με Αναπηρίες και του Σχεδίου Παροχής Χορηγίας σε 
Οργανώσεις για Προγράμματα Κατάρτισης Επαγγελματιών για την Αναπηρία. 

 Στο στάδιο της εξέτασης του προϋπολογισμού την επιτροπή απασχόλησε το ζήτημα της μεταφοράς των 
σχεδίων που προσφέρονται από το Ειδικό Ταμείο του ΚΕΑΑ στο Υφυπουργείο Κοινωνικής Πρόνοιας και 
ειδικότερα στο Τμήμα Κοινωνικής Ενσωμάτωσης Ατόμων με Αναπηρίες. 

 Ως εκ τούτου, ο εκπρόσωπος του Υφυπουργείου Κοινωνικής Πρόνοιας δήλωσε ότι το Υπουργείο 
Οικονομικών έχει ζητήσει από τη διαχειριστική επιτροπή του Ειδικού Ταμείου του ΚΕΑΑ να υποβάλει τις 
εισηγήσεις της επί του θέματος, ώστε εντός τριμήνου να ενημερωθεί το Υπουργικό Συμβούλιο για τις ενέργειες 
που απαιτούνται προς την κατεύθυνση αυτή. 

 Σημειώνεται ότι στο στάδιο της τοποθέτησης της επιτροπής επί του εν λόγω προϋπολογισμού η επιτροπή, 
με πλειοψηφία των μελών της, αποφάσισε όπως στο κείμενο ενσωματωθεί πρόνοια βάσει της οποίας ουδεμία 
δαπάνη δύναται να διενεργηθεί από το Ειδικό Ταμείο του ΚΕΑΑ για την αγορά υπηρεσιών από φυσικά πρόσωπα, 
με εξαίρεση υφιστάμενες συμβάσεις κατά τους μήνες Ιανουάριο, Φεβρουάριο και Μάρτιο, χωρίς προηγουμένως 
να ενημερώνεται η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού και να εξασφαλίζεται η γραπτή 
συγκατάθεσή της.  Η εν λόγω πρόνοια συνάδει με αντίστοιχη ρύθμιση που συμπεριλήφθηκε σε όλους τους 
προϋπολογισμούς νομικών προσώπων δημόσιου δικαίου, καθώς και στον κρατικό προϋπολογισμό του 2024. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί επί του νομοσχεδίου κατά τη συζήτησή του στην ολομέλεια του 
σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Έχουμε ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Καυκαλιάς. 

ΑΝΤΡΕΑΣ ΚΑΥΚΑΛΙΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Με κάποιους συναδέλφους έχουμε προλάβει να κάνουμε μια συνεννόηση, με κάποιους άλλους όχι, αλλά 
υπάρχει αναγκαιότητα να κάνετε αποδεκτή μια προφορική τροπολογία η οποία να διαγράφει το άρθρο 7, την 
τροπολογία που έχει μπει και σε άλλους οργανισμούς, έχει υιοθετηθεί και για άλλους οργανισμούς για την αγορά 
υπηρεσιών.  Στο κείμενο όπως το έχουμε επεξεργαστεί και βρίσκεται ενώπιόν μας υπάρχει μέσα η αναφορά για 
απαγόρευση οποιασδήποτε δαπάνης για αγορά υπηρεσιών από φυσικά πρόσωπα. 

 Εδώ μιλούμε για το ταμείο αναπήρων, έναν προϋπολογισμό με €90.000.  Οι €30.000 είναι αγορά 
υπηρεσιών προς στήριξη των ανάπηρων ατόμων.  Οπόταν, θεωρούμε ότι δεν μπορεί να υπάρχει τούτη η 
τροπολογία.  Θα ταλαιπωρήσουμε κόσμο χωρίς κανένα νόημα και θα ήταν μεγάλο λάθος.  Άρα, εισηγούμαι όπως 
γίνει αποδεκτή η τροπολογία να διαγραφεί το άρθρο 7, που είναι το άρθρο για την αγορά υπηρεσιών. 

ΕΥΘΥΜΙΟΣ ΔΙΠΛΑΡΟΣ: 

 Συμφωνούμε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Άρα, συμφωνούμε άπαντες; 
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ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Απαξάπαντες. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Απαξάπαντες. 

 Άρα, διαγράφεται, όπως το εισηγήθηκε ο Αντρέας Καυκαλιάς.   

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Ειδικού Ταμείου του Κέντρου Επαγγελματικής Αποκατάστασης 
Ατόμων με Αναπηρία ποσού ύψους €98.900 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η Δεκεμβρίου 2024.  Άρθρο 
2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για την κάλυψη ελλείμματος άλλων άρθρων κάτω 
από το ίδιο Κεφάλαιο.   Άρθρο 4. 

 Λειτουργοί υπεύθυνοι για την είσπραξη των εσόδων.  Άρθρο 5. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο στα κονδύλια.  Άρθρο 6. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ψηφίστε για τα άρθρα, παρακαλώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. 

 Και το αποτέλεσμα; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες είκοσι οκτώ.  Υπέρ είκοσι οκτώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Τα άρθρα εγκρίνονται με είκοσι οκτώ ψήφους υπέρ, ομόφωνα. 

 Προχωρούμε αισίως στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως «Ο περί Προϋπολογισμού του Ειδικού Ταμείου του Κέντρου 
Επαγγελματικής Αποκατάστασης Ατόμων με Αναπηρία του 2024 Νόμος του 2024». 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ψηφίζουμε για το σύνολο του νομοσχεδίου, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. 

 Να ανακοινωθεί το αποτέλεσμα, αγαπητέ γραμματέα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες είκοσι επτά.  Υπέρ είκοσι επτά, ομόφωνα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι επτά ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται ομόφωνα 
σε νόμο της Κυπριακής Δημοκρατίας. 

 Και πάμε στο πέμπτο θέμα, που τιτλοφορείται «Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου 
του 2024 Νόμος του 2024». 

 Παρακαλείται ο γραμματέας να διαβάσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έγκριση του προϋπολογισμού της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου για το οικονομικό έτος 2024. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Προϋπολογισμού της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου του 2024 Νόμος του 2024» 
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Παρόντες: 

 Χρύσης Παντελίδης, αναπλ. πρόεδρος Χρίστος Χριστοφίδης 

 Χάρης Γεωργιάδης Σωτήρης Ιωάννου 

 Ονούφριος Κουλλά Σταύρος Παπαδούρης 

 Σάβια Ορφανίδου Μη μέλη της επιτροπής: 

 Άριστος Δαμιανού Αλέκος Τρυφωνίδης 

 Αντρέας Καυκαλιάς   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού εξέτασε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο 
συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 4 και 11 Μαρτίου 2024.  Ενώπιον της επιτροπής κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν ο πρόεδρος του διοικητικού συμβουλίου και ο γενικός διευθυντής της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου 
(ΑΗΚ), καθώς και εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, του Υπουργείου Ενέργειας, Εμπορίου και 
Βιομηχανίας και της Ρυθμιστικής Αρχής Ενέργειας Κύπρου (ΡΑΕΚ).  

 Σημειώνεται ότι στο στάδιο της συζήτησης του υπό αναφορά νομοσχεδίου παρέστη επίσης η πρόεδρος 
της επιτροπής κ. Χριστιάνα Ερωτοκρίτου. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η έγκριση του προϋπολογισμού της ΑΗΚ για διενέργεια δαπανών 
ύψους €2.397.248.000 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η Δεκεμβρίου 2024. 

 Ο προϋπολογισμός της AHK για το 2024 είναι ελλειμματικός και προβλέπει δαπάνες ύψους 
€2.397.248.000 και έσοδα ύψους €2.103.062.000, τα οποία θα προέλθουν κυρίως από πώληση ηλεκτρικής 
ενέργειας (€1.303.842.000), χρεώσεις προς Λειτουργό Αγοράς (€750.298.000), πώληση νερού από αφαλάτωση 
(€20.910.000), παραχώρηση τηλεπικοινωνιακής υποδομής (€1.508.000), έσοδα από τον Διαχειριστή 
Συστήματος Μεταφοράς Κύπρου (€4.213.000), έσοδα από μη ρυθμιζόμενες δραστηριότητες (€7.600.000), 
καθώς και από διάφορα άλλα έσοδα (€8.100.000). 

 Οι συνολικές δαπάνες της ΑΗΚ για το έτος 2024 είναι μειωμένες κατά €346.213.000 σε σύγκριση με τις 
αντίστοιχες δαπάνες για το έτος 2023 και αφορούν στα ακόλουθα: 

1. Αποδοχές προσωπικού (€148.000.000). 

2. Λειτουργικές δαπάνες (€96.399.000). 

3. Δαπάνες καυσίμων, αγοράς ηλεκτρικής ενέργειας και Λειτουργού Αγοράς (€1.662.002.000). 

4. Φορολογία και έξοδα χρηματοδότησης (€30.000.000). 

5. Κεφαλαιουχικές δαπάνες (€209.247.000). 

6. Απρόβλεπτες δαπάνες (€251.600.000). 

 Στο πλαίσιο της συζήτησης ο πρόεδρος του διοικητικού συμβουλίου της ΑΗΚ, καταθέτοντας παράλληλα 
σχετικό υπόμνημα, ανέλυσε τις δαπάνες του υπό αναφορά προϋπολογισμού και δήλωσε ότι μέσω αυτού 
σκοπείται: 

1. Η υλοποίηση του αναπτυξιακού προγράμματος της Αρχής και η βελτίωση των τεσσάρων βασικών 
ρυθμιζόμενων δραστηριοτήτων, δηλαδή της παραγωγής, μεταφοράς, διανομής και προμήθειας 
ηλεκτρικής ενέργειας. 

2. Η υλοποίηση του αναπτυξιακού προγράμματος των μη ρυθμιζόμενων δραστηριοτήτων της ΑΗΚ. 

3. Η υλοποίηση του προγράμματος συντήρησης του εξοπλισμού και των εγκαταστάσεων, με σκοπό τη 
διασφάλιση της ασφάλειας και της αξιοπιστίας του ηλεκτρικού συστήματος και της αδιάλειπτης παροχής 
ηλεκτρικής ενέργειας. 

4. Η υλοποίηση του προγράμματος έργων ανανεώσιμων πηγών ενέργειας (ΑΠΕ), σύμφωνα με το πλάνο το 
οποίο έχει εγκριθεί από το Υπουργείο Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας και την ΡΑΕΚ. 

5. Η συνέχιση της συμμόρφωσης με τις απαιτήσεις του λειτουργικού και λογιστικού διαχωρισμού. 

 Σύμφωνα με το υπόμνημα που κατατέθηκε από τον πρόεδρο του διοικητικού συμβουλίου της ΑΗΚ κατά 
τη συνεδρία, ο τομέας της ενέργειας, με την κομβική σημασία που τον χαρακτηρίζει, αποτελεί διεθνώς έναν από 
τους ταχύτερα μεταβαλλόμενους και αναπτυσσόμενους τομείς.  Οι επιχειρήσεις που δραστηριοποιούνται στον 
τομέα αυτό αντιμετωπίζουν πολύπλοκες και απαιτητικές προκλήσεις, οι οποίες επιβάλλουν συνετή στρατηγική, 
θέληση για αλλαγή, ευελιξία, προσαρμοστικότητα και αποτελεσματικότητα.  
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 Η ΑΗΚ ως ο ενεργειακός πυλώνας της Κύπρου στήριξε καταλυτικά την οικονομική ανάπτυξη και την 
κοινωνική πρόοδο και αναζητά διαρκώς τρόπους εξέλιξης των υποδομών της, εστιάζοντας στην αξιοπιστία που 
την χαρακτηρίζει και στη συνεχή βελτίωση της εξυπηρέτησης των χρηστών δικτύου και των πελατών της. 

 Κατά την εξέταση του προϋπολογισμού την επιτροπή απασχόλησαν επιμέρους ζητήματα που αφορούν 
μεταξύ άλλων τη λειτουργία των ηλεκτροπαραγωγών σταθμών, την υλοποίηση έργων παραγωγής ηλεκτρικής 
ενέργειας από ΑΠΕ, τη στελέχωση της Αρχής, καθώς και τη χρήση τεχνολογιών αποθήκευσης ενέργειας. 

 Συναφώς, ο πρόεδρος της ΑΗΚ δήλωσε ότι, αναφορικά με τη στελέχωση της Αρχής, ο αριθμός των 
θέσεων εργασίας αυξήθηκε κατά 104 στον προϋπολογισμό του 2024 σε σχέση με τον προϋπολογισμό του 2023 
λόγω της έγκρισης 138 νέων θέσεων έναντι κατάργησης 34 θέσεων, σημειώνοντας παράλληλα ότι κατά το 2021 
η Αρχή αιτήθηκε τη δημιουργία 224 νέων θέσεων. 

 Σε σχέση με τη λειτουργία των ηλεκτροπαραγωγών σταθμών, ο ίδιος αξιωματούχος δήλωσε ότι στον υπό 
αναφορά προϋπολογισμό περιλαμβάνεται κονδύλι ύψους €54.930.000 για τη βελτίωση του Ηλεκτροπαραγωγού 
Σταθμού Βασιλικού με την προσθήκη νέας μονάδας παραγωγής 160 megawatt (MW), καθώς και ότι έχει 
προγραμματιστεί η προσθήκη δύο νέων μονάδων παραγωγής, 60 MW εκάστη, προς αντικατάσταση των 
υφιστάμενων κοστοβόρων μονάδων παραγωγής στον Ηλεκτροπαραγωγό Σταθμό Δεκέλειας. 

 Αναφορικά με την υλοποίηση των έργων παραγωγής από ΑΠΕ, ο πρόεδρος της Αρχής ανέφερε ότι 
βρίσκονται σε εξέλιξη οι απαραίτητες εργασίες, για να προχωρήσει η υλοποίηση των έργων εγκατάστασης 
φωτοβολταϊκών συστημάτων τόσο στον χώρο στάθμευσης του Γενικού Νοσοκομείου Λευκωσίας όσο και σε 
στρατόπεδα της Εθνικής Φρουράς.  Επιπροσθέτως, ο ίδιος ανέφερε ότι η χρήση τεχνολογιών αποθήκευσης 
ενέργειας είναι απαραίτητη για τη σταθερότητα του δικτύου και την ενίσχυση της επάρκειας αυτού, καθώς και 
άμβλυνσης των προβλημάτων που αντιμετωπίζει το σύστημα μεταφοράς. 

 Σημειώνεται ότι, στο στάδιο της τοποθέτησης της επιτροπής επί του προτεινόμενου προϋπολογισμού, με 
πλειοψηφία των μελών της, αποφασίστηκε όπως στο κείμενο ενσωματωθεί πρόνοια βάσει της οποίας ουδεμία 
δαπάνη δύναται να διενεργηθεί για την αγορά υπηρεσιών από φυσικά πρόσωπα, με εξαίρεση για υφιστάμενες 
συμβάσεις τους μήνες Ιανουάριο, Φεβρουάριο και Μάρτιο, χωρίς προηγουμένως να ενημερώνεται η 
Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού και να εξασφαλίζεται η γραπτή συγκατάθεσή της, 
πρόνοια η οποία συνάδει με αντίστοιχη ρύθμιση που περιλήφθηκε σε όλους τους προϋπολογισμούς νομικών 
προσώπων δημοσίου δικαίου, καθώς και στον κρατικό προϋπολογισμό του 2024.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί κατά τη συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει μία τροπολογία εκ μέρους του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είναι η ίδια. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Έν’ η ίδια.  Άρα, έχουμε ομιλητές επί θέματος αρχής για την ΑΗΚ; 

 Με το ρεύμα πάτε όλοι καλά, φαίνεται! 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο κ. Θεοπέμπτου θέλει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, κύριε Θεοπέμπτου. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΘΕΟΠΕΜΠΤΟΥ: 

 Ευχαριστώ, Πρόεδρε. 

 Καταλαβαίνετε ότι το θέμα με την ΑΗΚ είναι εξαιρετικά σοβαρό, όσον αφορά μια σειρά ’πού θέματα τα 
οποία νιώθω ότι έχουμε εγκαταλείψει και πραγματικά δεν ξέρω πού εννά καταλήξει αυτό.  Θέλω να καλέσω ξανά 
την ΑΗΚ να κοιτάξει ξανά το δίκτυό της, να δούμε τους έξυπνους μετρητές, που έπρεπε να κάμουμε προσφορές 
τζιαι αφήκαν τα πίσω.  Εχάσαμεν τζιαι τους στόχους μας.  Σοβαρό θέμα οι έξυπνοι μετρητές. 

 Έχουμε θέμα με τους ρύπους.  Εφέραν μας στην επιτροπή Περιβάλλοντος τζιαι ομόφωνα η επιτροπή και 
η Βουλή εσταματήσαμεν ξανά τούτην την επέκταση της επέκτασης της επέκτασης για τον ρυπογόνο σταθμό στη 
Δεκέλεια.  Δεν είδαμε ακόμα καμιά μελέτη που να μας δώκει μια ασφάλεια παροχής, ούτως ώστε να ξέρουμε ότι, 
αν πάθει τίποτε ο σταθμός στο Βασιλικό, έχουμε μια λύση.  Δεν βλέπουμε κανένα σωστό ενεργειακό σχεδιασμό 
ολοκληρωμένο, που να έρθει, να νιώθουμε άνετα ότι πάμε καλά.  Εξεκινήσαμεν, βάλλουμεν ΑΠΕ, έχουμε 
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προβλήματα.  Έχουμε τωρά αλλαγή στη νομοθεσία της Ευρωπαϊκής Ένωσης, που εννά μας υποχρεώνουν 
ούλλα τα καινούργια σπίτια να έχουν πάνω ανανεώσιμες πηγές ενέργειας.  Το δίκτυο της ΑΗΚ εν τα σηκώνει.  
Έχουν τσακωμούς με τους έξυπνους μετρητές.  Δεν γίνεται να συνεχίσει τούτο το αλαλούμ!  Για τη χώρα 
εφτάσαμεν σε εξαιρετικά επικίνδυνα...  Και να σας πω ότι τούτα ούλλα έν’ σοβαρά προβλήματα.  Και δεν είπα 
ακόμα την αδιαφορία με τους ρύπους, που πληρώνουμε πάνω ’πού €230 εκατομ. κάθε χρόνο τζιαι κανένας δεν 
εκούνησεν το δακτυλάκι του, να εύρει μια λύση! 

 Δηλαδή ούλλα τα πράματα, άμα τα βάλετε μαζί, δείχνουν ότι έχουμε τρομακτικά προβλήματα τζιαι πρέπει 
να κινηθούμε γρήγορα.  Έν’ κρίμα ο κόσμος, έν’ κρίμα η χώρα μας να μείνουμε σε τούντην αδράνεια τόσα πολλά 
χρόνια τζιαι να συνεχίζει. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Κύριε Χριστοφίδη, άλλαξες ιδέα; 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΧΡΙΣΤΟΦΙΔΗΣ: 

 Εννά μιλήσει ο… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ωραία.  Τότε ποιος θέλετε να μιλήσει; 

 Ο συνάδελφος ο Παύλος ο Μυλωνάς εκ Λεμεσού του Δημοκρατικού Κόμματος.  Κυρηνείας κατ’ ακρίβειαν, 
κύριε Παύλο. 

ΠΑΥΛΟΣ ΜΥΛΩΝΑΣ: 

 Συγγνώμη; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Από την Κερύνεια κατ’ ακρίβειαν. 

ΠΑΥΛΟΣ ΜΥΛΩΝΑΣ: 

 Από την Κερύνεια.  Πρώτα Κερυνειώτης και μετά όλα τα υπόλοιπα.  Ώς το τέλος της ζωής μας, Πρόεδρε! 

 Ως συνέχεια αυτών που είπε ο κ. Θεοπέμπτου, και για το γεγονός ότι εγίνηκε μια συζήτηση προηγουμένως 
για την ΑΤΗΚ, αισθάνομαι την ανάγκη να εκφράσω τις πολιτικές μου θέσεις για τα θέματα τα συγκεκριμένα, ότι 
για την υπεράσπιση ιδιαίτερα των ατόμων που έχουν ανάγκη και τους αποκαλεί ο νέος κόσμος «ευάλωτους», 
που είναι γέννημα θρέμμα ενός συστήματος ασύδοτου, η ΑΗΚ και η ΑΤΗΚ έχουν κοινωνικό ρόλο να επιτελέσουν.  
Ως εκ τούτου, είναι μια διαφορετική προσέγγιση των πραγμάτων σε θέματα που αφορούν ακριβώς την ενέργεια 
και αισθάνομαι ότι όλα αυτά που περιέγραψε ο κ. Θεοπέμπτου, κύριε Πρόεδρε, δεν γίνονται τυχαία.  Το χάος 
που είπε, η απελπισία.  Κάποιος να ασχοληθεί λίγο με την ΑΗΚ, αντιλαμβάνεται ότι έρχεται ο χείμαρρος της 
ιδιωτικοποίησης πολλών από τις υπηρεσίες της ΑΗΚ.  Να γίνουν, εκεί που πρέπει να γίνουν, αλλά να είμαστε 
ιδιαίτερα προσεκτικοί, γιατί κουραστήκαμε από τα κοράκια, που δεν αφήνουν σάρκα από τη σάρκα τούτης της 
πατρίδας τζιαι τούτου του κράτους.  Ακούμε οι περισσότεροι από εμάς και εσείς καλύτερα από μένα -ιδιαίτερα 
κάποιοι εξ υμών ξέρουν πολύ περισσότερα από μένα- για τους ιδιώτες οι οποίοι ενδιαφέρονται να μας 
παράσχουν ενέργεια σε πολύ χαμηλότερες τιμές από την κρατική ΑΗΚ. 

 Οπόταν, τα συμπτώματα της Ελλάδος, που ιδιωτικοποίησε σχεδόν τα πάντα, με ανησυχούν και θέλω να 
προσθέσω τη φωνή μου μαζί με αυτήν του κ. Θεοπέμπτου. 

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Μυλωνά. 

 Θα πάμε στον συνάδελφο τον Στέφανο Στεφάνου, γενικό γραμματέα του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις. 

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΣΤΕΦΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Όταν συζητούμε για την ΑΗΚ και τον προϋπολογισμό της, αναπόφευκτα και στις συζητήσεις στην 
επιτροπή Οικονομικών, αλλά και στην ολομέλεια το μυαλό δεν μπορεί να μην πάει και στον συνολικότερο 
σχεδιασμό που πρέπει να υπάρχει για το θέμα της ενέργειας. 
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 Θα πρέπει να πω ότι αυτό το διάστημα το ΑΚΕΛ τρέχει μια μεγάλη εκστρατεία για τα θέματα ενέργειας.  
Είχαμε συναντήσεις με όλους τους βασικούς πρωταγωνιστές του θέματος ενέργειας, περιλαμβανομένης και της 
ΑΗΚ, του νέου διοικητικού συμβουλίου.  Αύριο θα συναντήσουμε και τις συντεχνίες.  Σήμερα είδαμε τον 
Διαχειριστή Συστήματος Μεταφοράς Κύπρου.  Εχθές εσυναντήσαμεν τη ΡΑΕΚ, εσυναντήσαμεν τζιαι το 
Υπουργείο Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας.  Πρέπει να σας πω ότι το συμπέρασμά μας είναι πως, ενώ 
βρισκόμαστε σε ένα πολύ δύσκολο σταυροδρόμι, σε μια παγκοσμιότητα που αντιμετωπίζει ενεργειακή κρίση, με 
πολέμους να υπάρχουν στη γειτονιά μας, στη γειτονιά της Ευρώπης και αλλού, ακόμα εδώ στην Κύπρο ένας 
ολοκληρωμένος σχεδιασμός με συντονισμό, με μια συντονισμένη προσπάθεια όλοι οι βασικοί πρωταγωνιστές 
να προωθήσουν εκείνα τα οποία πρέπει να προωθήσουν, για να οικοδομήσουμε ένα ενεργειακό περιβάλλον που 
να μας διασφαλίζει και ενεργειακά, να μας διασφαλίζει και σε επάρκεια, αλλά να μας βοηθά, για να πάμε και στην 
πράσινη μετάβαση, το δικό μας το συμπέρασμα είναι ότι δυστυχώς δεν υπάρχει.  Εξ ου τζιαι, αν πκιάμεν κομμάτι 
κομμάτι, θα δούμε τον καθένα πρωταγωνιστή να κάμνει παράπονα, γιατί δεν αφήνεται να κάνει τη δική του τη 
δουλειά ή δεν υπάρχει η απαραίτητη οριζόντια συνεννόηση, συνεργασία, αλλά και με άλλους εμπλεκόμενους 
που εμποδίζουν για τους δικούς τους λόγους τζιαι τις δικές τους αντικειμενικές δυσκολίες την υλοποίηση ενός 
σχεδιασμού.   

 Γι’ αυτό, με αφορμή τη συζήτηση για τον προϋπολογισμό της ΑΗΚ, το ΑΚΕΛ θέλει να κτυπήσει τον 
κώδωνα του κινδύνου για τα ζητήματα ενεργειακής ασφάλειας και επάρκειας στην Κύπρο.   

 Το δεύτερο που θέλω να πω είναι ότι πληρώνουμε ακριβά το ρεύμα, πρωτίστως εξαιτίας του γεγονότος 
ότι φυσικό αέριο στην Κύπρο για σκοπούς ηλεκτροπαραγωγής δεν ήρτεν.   

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Α, μπράβο! 

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΣΤΕΦΑΝΟΥ: 

 Τέσσερις φορές έγινε εξαγγελία ότι θα έρθει φυσικό αέριο, άλλες τόσες φορές ακυρώθηκαν οι εξαγγελίες 
και μέχρι σήμερα δεν έχουμε φυσικό αέριο για σκοπούς ηλεκτροπαραγωγής και δεν μπορεί κανείς να πει με 
ασφάλεια πότε θα έρτει, αν έρτει καμιά φορά, το φυσικό αέριο.   

 Την ίδια ώρα η ΑΗΚ έκαμε μία επένδυση εις το Βασιλικό ύψους €150 εκατομ., για να ετοιμάσει εκεί τις 
μονάδες της να παράγουν ρεύμα με φυσικό αέριο.  Θα μείνουν αιωρούμενες οι επενδύσεις!  Αν δεν έρτει φυσικό 
αέριο, πώς θα δουλέψουν με φυσικό αέριο να παράγουν ρεύμα;  Θα συνεχίσουν να παράγουν οι πέντε 
τουρμπίνες από τις έξι με ντίζελ και μαζούτ και θα πληρώνουμε εκατοντάδες εκατομμύρια ευρώ σε ρύπους!  
Πέρσι €350 εκατομ. σε ρύπους!   

 Η παραγωγή από ρεύμα δεν θα μηδενίσει τα πρόστιμα για ρύπους, αλλά θα τα μειώσει περίπου 30% με 
40%, λαλούν οι ειδικοί.  Ε, τουλάχιστον να το γλιτώσουμε ’πού  

τους λοαρκασμούς του ρεύματος!  Θέλω να σημειώσω επίσης ότι η έκτη τουρμπίνα του Βασιλικού είναι μόνο με 
φυσικό αέριο.  Άρα, αν δεν φέρουμε φυσικό αέριο, το Βασιλικό θα εργάζεται με μια τουρμπίνα λιγότερη.   

 Και σε ό,τι αφορά στη Δεκέλεια, που όντως επήραμε δκυο παρατάσεις τζιαι τις δκυο παρατάσεις 
παραβιάσαμέν τες, είναι κοστοβόρες και ρυπογόνες εκεί οι εγκαταστάσεις...  Βεβαίως πρέπει να ληφθεί απόφαση 
-από μέρους της κυβέρνησης έχουμε διαβεβαίωση ότι έχουν ληφθεί οι αποφάσεις- η ΑΗΚ να προχωρήσει στον 
εκσυγχρονισμό των εγκαταστάσεων.  Και το λέω τούτο, γιατί βλέπω -να το πω κυπριακά- να ποταυρίζουνται τζιαι 
οι ιδιώτες τζιαι να διεκδικούν τη Δεκέλεια.  Η Δεκέλεια ανήκει στην ΑΗΚ και κατ’ επέκταση στο δημόσιο και θα 
πρέπει να παραμείνει.  Είναι μια εγκατάσταση που είναι απαραίτητη για σκοπούς ενεργειακής ασφάλειας.  Πρέπει 
και εκεί να προχωρήσουν οι επενδύσεις, να εκσυγχρονιστεί η όλη εγκατάσταση, για να μπορέσουμε να έχουμε 
και εφεδρείες, αλλά πρέπει να γίνει σύντομα. 

 Κλείω με το εξής:  Η ΑΗΚ αποτελεί τον βασικό άξονα της ενεργειακής πολιτικής του κράτους.  Άρα, πρέπει 
να στηριχθεί, αλλά και η ΑΗΚ να στηρίξει τον εαυτό της.  Είναι κάτι που είπαμε στο νέο διοικητικό συμβούλιο:  
«Έχετε μεγάλες ευθύνες και θα πρέπει να φροντίσετε η ΑΗΚ να ανταποκριθεί στις απαιτήσεις και τα στοιχήματα 
της εποχής».  Τζιαι είναι δύσκολο και για την ΑΗΚ να παραμείνει καθετοποιημένος οργανισμός.   

 Την ίδια ώρα πρέπει να πω ότι η ΑΗΚ παρεμποδίστηκε στο παρελθόν να κάμει επενδύσεις τζιαι πρέπει 
να τρέξει τώρα να κάμει επενδύσεις.  Μια από τες επενδύσεις ήταν τα φωτοβολταϊκά.  Ένα παράπονο που έκαμεν 
η ΑΗΚ κατά τη διάρκεια της συζήτησης εις την επιτροπή Οικονομικών ήταν ότι οι διάφορες ιδιωτικές εταιρείες 
ετρέξαν, επροδεσμεύσαν χαλίτικη γη, για να φτιάξουν φωτοβολταϊκά πάρκα, τζιαι η ΑΗΚ δεν βρίσκει!  Τζιαι τούτο 
είναι άδικο για την ΑΗΚ!  Γι’ αυτό και εμείς ως κόμμα έχουμε καταθέσει πρόταση νόμου, για να γίνεται η 
παραχώρηση γης κατόπιν διαγωνισμών, και μάλιστα διαγωνισμών με διαφάνεια τζιαι με κανονικές διαδικασίες, 
για να μην είναι σε μειονεκτική θέση η ΑΗΚ. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Το ΑΚΕΛ, όπως πάντα, θα ψηφίσει τον προϋπολογισμό. 



1723 

 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ωραία! 

 Και με τον κ. Στεφάνου, να σας υπενθυμίσω, όταν μιλούμε από τη θέση μας, είναι δύο λεπτά.  Θα έρχεστε 
όλοι επί του βήματος.  Να επαναφέρουμε... 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Τρία λεπτά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Τρία λεπτά; 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Τρία λεπτά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Αστειευόμενος) 

 Έν’ με τη νέα κυβέρνηση που έγινε τρία, κύριε... 

(Γέλια) 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτή) 

 Από την προηγούμενη, μπράβο! 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Είναι εθιμοτυπικό δίκαιο! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ωραία!  Άρα, είναι τρία λεπτά. 

 Το λοιπόν, κύριε Τρυφωνίδη, ο χρόνος σου ξεκινά τώρα και έχεις τρία λεπτά. 

ΑΛΕΚΟΣ ΤΡΥΦΩΝΙΔΗΣ: 

(Αστειευόμενος) 

 Εξέχασες το Σινά Όρος σήμερα! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Τρυφωνίδης είναι από το Σινά Όρος, ένα μικρό χωριουδάκι, που όντως χρειάζεται να το 
υπενθυμίζουμε! 

ΑΛΕΚΟΣ ΤΡΥΦΩΝΙΔΗΣ: 

 Ευχαριστώ, Πρόεδρε! 

 Σε συνέχεια των συναδέλφων, νομίζω, αγαπητέ φίλε κύριε Θεοπέμπτου, την προσφορά για τους έξυπνους 
μετρητές της ΑΗΚ την εκέρδισεν η Cyta τελευταίως.  Γι’ αυτό θα μπει σε λειτουργία. 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΧΡΙΣΤΟΦΙΔΗΣ: 

 Έππεσεν η υπόθεση στην Αναθεωρητική. 

ΑΛΕΚΟΣ ΤΡΥΦΩΝΙΔΗΣ: 

 Έππεσεν στην Αναθεωρητική.   

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Εκέρδισεν στην...  Μάλιστα.   

 Εν πάση περιπτώσει, συνάδελφοι, σε συνέχεια των όσων λέχθηκαν από τους συναδέλφους, η 
αναγκαιότητα ύπαρξης και ανάπτυξης της ΑΗΚ πιστεύω ότι είναι απ’ όλους μας αντιληπτή και ολοφάνερη.  
Εμποδίστηκε η ΑΗΚ να αναπτύξει το δίκτυό της, γι’ αυτό σήμερα δεν μπορεί να μεταφέρει ενέργεια από 
ανανεώσιμες πηγές ενέργειας. 

 Μόλις πριν από λίγες ώρες, Πρόεδρε, υπό την προεδρία σου, στην τρίτη συνεδρία της επιτροπής Ελέγχου 
-και θα δούμε και για ακόμα πόσες- εξετάζομεν δυστυχώς τη ματαίωση των εργασιών στο Βασιλικό για έλευση 
του φυσικού αερίου.  Θέλω να σημειώσω την αποφασιστικότητα, την πολιτική αποφασιστικότητα του υπουργού 
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και της κυβέρνησης ότι, είτε με τον άλφα είτε με τον βήτα τρόπο, θα τελειώσουν οι διαβουλεύσεις σύντομα.  Είτε 
θα συνεχίσει ο εργολάβος που ήταν ως τελευταίως, χωρίς να πληρώσει ένα σεντ η Κυπριακή Δημοκρατία, είτε 
θα αποφασιστούν άλλοι τρόποι, για να έρθει σύντομα φυσικό αέριο.   

 Αυτή την πολιτική βούληση, που όλες οι πολιτικές δυνάμεις -αυτό είδα- στηρίζομεν, γιατί επιβεβαίωσε ο 
υπουργός ότι, αν το τερματικό τέλειωνε το ’22, σήμερα από τριάντα πέντε σεντ την κιλοβατώρα, ο κυπριακός 
λαός, οι επιχειρήσεις θα πληρώναν είκοσι σεντ και ακόμα και πιο κάτω.  Δεν θα μπω σε άλλους τομείς, επείγει 
να βοηθήσομεν και να στηρίξομεν τον υπουργό σε αυτή την πολιτική θέση και πήρε το μήνυμα αυτής της 
σύσσωμης στήριξης, ούτως ώστε να φανούμε συνεπείς όλοι μας προς τους πολίτες, τα νοικοκυριά για πιο φτηνή 
ενέργεια και στις επιχειρήσεις. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, αγαπητέ Αλέκο, για το σύντομο της παρεμβάσεώς σας και τον λόγο θα πάρει ο πρόεδρος της 
επιτροπής Εμπορίου, ο συνάδελφος ο Κυριάκος Χατζηγιάννης από την κατεχόμενη Αχερίτου.   

 Κύριε Χατζηγιάννη. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.   

 Θα ήθελα να πω ότι σήμερα έχω αποστείλει επιστολή στην κυβέρνηση, ζητώντας να ολοκληρώσει 
επιτέλους την υποχρέωσή της να ετοιμάσει χωροθετική πολιτική για τις ΑΠΕ.  Είναι μια υποχρέωση που απορρέει 
μέσα από υφιστάμενη νομοθεσία.  Άρα λοιπόν, για όση ώρα δεν ξέρουμε πού μπορεί να εφαρμοστεί ή να 
διεξαχθεί η οποιαδήποτε επένδυση, είναι καθυστέρηση και δεν είναι βοήθεια. 

 Δεύτερον.  Πολύ ορθά ειπώθηκε προηγουμένως ότι απουσιάζει ο συνολικός στρατηγικός σχεδιασμός.  
Δεν υπάρχει συνολικός στρατηγικός σχεδιασμός και δη πολύ περισσότερο δεν υπάρχει προγραμματισμός, 
στρατηγικός προγραμματισμός παραγωγής!  Για το ποιος έχει πει ότι θα πρέπει να ιδιωτικοποιηθεί η Δεκέλεια 
ανατρέξτε στις δηλώσεις του νέου υπουργού και ανατρέξτε στις επιφυλάξεις του διοικητικού συμβουλίου της ΑΗΚ.   

 Πολύ σωστά ο συνάδελφος ο κ. Θεοπέμπτου έχει αναφέρει κάτι σοφό, θα έλεγα, μετρημένο και νούσιμο:  
Το πότε γίνεται, τι έχει ιδιαίτερη σημασία, ποιες είναι οι προτεραιότητες.  Και οι προτεραιότητες δεν είναι όλοι να 
πάμε τώρα προς τις ΑΠΕ που παράγουμε ηλεκτρικό ρεύμα, έστω και αν αυτό αποτελεί αναγκαιότητα, αλλά οι 
προτεραιότητες είναι το δίκτυο, η αποθήκευση υδρογόνων και να κλείσουμε επιτέλους κάποιες τουρμπίνες, αν 
και εφόσον όλες αυτές οι παράμετροι οδηγούν στο να έχουμε αποτέλεσμα στην ασφάλεια της παραγωγής.   

 Για όση ώρα κάνουμε ΑΠΕ και δεν έχουμε ευχέρεια να τις απορροφήσουμε, ουδέποτε θα υπάρξει όφελος 
για τον καταναλωτή και πάνω απ’ όλα ουδέποτε θα υπάρξει ασφάλεια στην παραγωγή ηλεκτρικού ρεύματος, μια 
εξέλιξη την οποία θα αντιμετωπίσουμε στο αμέσως επόμενο διάστημα. 

 6%.  Το ζητούμενο με την ΑΗΚ...  Και δεν είναι απόλυτα ωφέλιμο να είμαστε ο ένας κόλακας καλύτερος 
από τον άλλον σε κάποια θέματα.  Πρόσφατα η ΑΗΚ ήρθε με πρόθεση να επιβάλει 6% αύξηση στο ηλεκτρικό 
ρεύμα, στην προσπάθειά της μάλιστα -επιπρόσθετα από μια πιο προηγούμενη προσπάθεια, η οποία βρίσκεται 
και ενώπιον δικαστηρίου- για 20%!  Το 20% σημαίνει €100 εκατομ. και το 6% σημαίνει άλλα €32 εκατομ.  Και με 
ενέργειες της επιτροπής Ενέργειας της Βουλής θεωρήσαμε ότι αυτή η υπερβολική κερδοφορία δεν μπορεί να 
αποτελέσει λόγο να πάμε να επιβαρύνουμε πρόσθετα τους καταναλωτές.  Έχει ζητήσει με παράδοξο και 
λανθασμένο τρόπο, θα έλεγα, την άδεια από τη ΡΑΕΚ, για να της εγκρίνει αυτή την αύξηση.  Ωστόσο όμως, όσον 
αφορά την προηγούμενη απόφαση της ΡΑΕΚ να μην της επιτρέψει, προσφεύγει στο δικαστήριο.  Ε, να μας πει:  
Δέχεται η ΡΑΕΚ να της καθορίζει την επιβολή των αυξήσεων;  Ναι ή όχι;  Γιατί στην πρώτη περίπτωση την έχει 
ενώπιον δικαστηρίου τη ΡΑΕΚ και στη δεύτερη περίπτωση, για να κρύψει την πρόθεσή της, έρχεται και λέει τι:  
«Να μου επιτρέψεις εσύ ως ΡΑΕΚ.»;  Φυσικά, η ΡΑΕΚ της απάντησε: «Όχι, έχεις αρκετή κερδοφορία».  Και μέσα 
σ’ αυτή την κερδοφορία βρίσκονται όλοι οι στρατηγικοί σχεδιασμοί των επενδύσεων.  Το πότε επενδύεται τι είναι 
ενσωματωμένο μέσα από τους οικονομικούς προγραμματισμούς που έχει ο συγκεκριμένος προϋπολογισμός 
φέτος. 

 Άρα λοιπόν, κλείνω με αυτό και καλώ την ΑΗΚ αυτό το έγγραφο που έχει στείλει στη ΡΑΕΚ πρόσφατα και 
το έχει χαρακτηρίσει ως άκρως εμπιστευτικό και απόρρητο έγγραφο θα πρέπει επιτέλους το διοικητικό συμβούλιο 
να έρθει και να το αποχαρακτηρίσει, για να μας πει τι ακριβώς γράφει και πώς δικαιολογεί εκείνη την προσπάθειά 
της να επιβάλει 6% αύξηση σε μια εποχή που δεν το επιτρέπει η αντοχή των νοικοκυριών, η αντοχή των 
επιχειρήσεων, η αντοχή της οικονομίας μας!  

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Χατζηγιάννη. 

 Τον λόγο έχει ο συνάδελφος ο Μιχάλης Γιακουμή. 
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ΜΙΧΑΛΗΣ ΓΙΑΚΟΥΜΗ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Να πω ότι διαχρονικό είναι το πρόβλημα, διαχρονικές είναι οι αμαρτίες όλων των κυβερνήσεων για την 
απουσία της εθνικής στρατηγικής για την ενέργεια εις την Κύπρο.  Βλέπουμε μία ΑΗΚ ακόμα να καίει μαζούτ, να 
παράγει ενέργεια από μαζούτ και είναι διαχρονικό το ζήτημα απ’ όλες τις κυβερνήσεις.   

 Ό,τι γίνεται σε κάθε κυβέρνηση γίνεται με ππατσιαρίσματα, ας το πούμε, είτε με φωτοβολταϊκά είτε με 
αιολικά είτε με άλλους τρόπους παραγωγής ενέργειας, όμως στην έλλειψη αποθήκευσης, στην έλλειψη 
υδρογόνου, στην έλλειψη άλλων πηγών ενέργειας, στη διασύνδεση που πρέπει να γίνει με άλλα ευρωπαϊκά 
κράτη και με το Ισραήλ, όλα αυτά τα πράγματα που πρέπει να γίνουν, πρέπει να γίνουν με εθνική ενεργειακή 
στρατηγική από το κράτος, για να μπορέσουμε να μεταβούμε στην πράσινη μετάβαση.   

 Συμφωνώ με τους προλαλήσαντες βουλευτές.  Θα σταθώ σε δύο πράγματα εγώ.  Το μεγαλύτερο φιάσκο 
είναι η μεταβατική περίοδος.  Τι σημαίνει «μεταβατική περίοδος» και πάει και πάει και πάει;  Πρέπει να σταματήσει 
επιτέλους.  Πρέπει να γίνει ελεύθερη αγορά, πρέπει να γίνουν τα πράγματα τα οποία μας υποσχέθηκαν όλες οι 
κυβερνήσεις ανεξαιρέτως τα προηγούμενα χρόνια.  Και οι νέοι ανθρώποι, Πρόεδρε, να σας πω ότι βάζουν τον 
πήχη ψηλά, ειδικά στα περιβαλλοντικά ζητήματα και στον τρόπο που θα παραγάγουμε ενέργεια.  Θεωρώ ότι 
είναι πολύ σημαντικό αυτό, επιτέλους η κυβέρνηση, το κράτος, η πολιτεία, όλοι μαζί να βρούμε τους τρόπους να 
προχωρήσουμε μπροστά και με το δίκτυο και με όλα αυτά τα οποία είπα πριν.  Δεν μπορούμε να βλέπουμε έναν 
σταθμό στη Δεκέλεια να λειτουργεί με τον τρόπο που λειτουργεί, με παρανομία, να ζητούμε από την Ευρωπαϊκή 
Ένωση να παρανομούμε σε αυτό τον σταθμό και να μην πηγαίνουμε στην επόμενη μέρα. 

 Επίσης, κάτι που είδαμε στην επιτροπή μας παρά πολύ σημαντικό ήταν για αντισταθμιστικά μέτρα στις 
περιοχές γύρω από τους σταθμούς παραγωγής ηλεκτρικής ενέργειας.  Πάρα πολύ σημαντικό ζήτημα.  Στα 
αιολικά πάρκα έχουμε βάλει αντισταθμιστικά μέτρα, παίρνουν οι κοινότητες που είναι με πράσινη ενέργεια και 
στους συμβατικούς σταθμούς δεν έχουμε βάλει αυτό το πράγμα και θα ήθελα να το δω αυτό το πράγμα να γίνεται 
από την Αρχή Ηλεκτρισμού Κύπρου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ. 

ΜΙΧΑΛΗΣ ΓΙΑΚΟΥΜΗ: 

 Και εμείς θέλουμε να στηρίξουμε την Αρχή Ηλεκτρισμού Κύπρου.  Πρέπει να τη στηρίξουμε, για να 
επιτελέσει το έργο που πρέπει να επιτελέσει για την πράσινη μετάβαση. 

 Ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, αγαπητέ Μιχάλη. 

 Τον λόγο έχει η συνάδελφος Σάβια Ορφανίδου από τον Δημοκρατικό Συναγερμό και ακολουθεί η κ. 
Αλεξάνδρα Ατταλίδου. 

 Κυρία Σάβια. 

ΣΑΒΙΑ ΟΡΦΑΝΙΔΟΥ: 

 Πολύ σύντομα, Πρόεδρε.  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Να πούμε καταρχάς ότι θεωρούμε ότι γίνεται ένα εξαίρετο έργο από τους εργαζόμενους της ΑΗΚ -και το 
έχουμε πει και εντός της επιτροπής αυτό- ιδιαίτερα σε δύσκολες στιγμές, όταν υπάρχουν ακραία καιρικά 
φαινόμενα.  Θέλουμε να τους ευχαριστήσουμε για όλη την προσπάθεια που καταβάλλουν, για να μπορούμε να 
έχουμε απρόσκοπτη παροχή ρεύματος καθημερινώς.  Ευχαριστίες θέλουμε να εκφράσουμε και στα διοικητικά 
συμβούλια που έχουν περάσει τα τελευταία χρόνια για την πολύ καλή δουλειά που γίνεται.   

 Τώρα κάποια πολιτικά ζητήματα.  Εμείς δεν δεχόμαστε σε μια περίοδο -το έχει πει και ο συνάδελφος ο κ. 
Χατζηγιάννης- που μαστίζεται το παγκόσμιο, αλλά και ιδιαίτερα η Κύπρος από την ακρίβια και ιδιαίτερα την πολύ 
αυξημένη τιμή του ρεύματος ούτε το 6% αύξηση ούτε το 20% αύξηση στην τιμή του ρεύματος.  Αρκετά, νομίζω, 
περνά αυτός ο Κύπριος πολίτης.  Θεωρούμε ότι πολύ σωστά έγιναν οι επεκτάσεις μέχρι σήμερα της επιδότησης 
του ρεύματος, έπρεπε να υπάρχει η επέκταση της επιδότησης του ρεύματος και κατά τη διάρκεια των θερινών 
μηνών, ακριβώς γιατί εκεί που υπήρχε καύσωνας, το χρειάζονταν περισσότερο οι πολίτες.  Δυστυχώς, η 
κυβέρνηση δεν άκουσε τις εκκλήσεις του Δημοκρατικού Συναγερμού, υπήρξε λόγω και αυτού του παράγοντα 
αύξηση στον πληθωρισμό.  Συνεπώς, θεωρούμε ότι αυτό που γίνεται αυτή τη στιγμή είναι προς τη σωστή 
κατεύθυνση.   
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 Προς τη σωστή κατεύθυνση όμως θα πρέπει να γίνει και κάτι άλλο, που το είπαν πάλι και οι προηγούμενοι 
συνάδελφοι και απλώς θα το επεκτείνω λίγο.  Ένας ολιστικός μακροπρόθεσμος σχεδιασμός όσον αφορά τα 
ενεργειακά.  Έχουμε ήδη ως προηγούμενη κυβέρνηση υπερδιπλασιάσει τη διείσδυση στις ΑΠΕ κατά 40 000 
νοικοκυριά.  Θεωρούμε ότι αυτό θα πρέπει να επεκταθεί, θα πρέπει να γίνουν περισσότερες υποδομές στην 
ενεργειακή απόδοση και να θυμίσω ότι χάρις στις δικές μας ενέργειες έχουμε βάλει γύρω στα €400 εκατομ. στο 
Ταμείο Ανάκαμψης και Ανθεκτικότητας, για να μπορέσουμε να στηρίξουμε υποδομές για το θέμα του 
περιβάλλοντος και της ενέργειας, κάτι που θα πρέπει να εκμεταλλευτούμε στο έπακρο, για να μπορέσει να έχει 
θετικό αντίκτυπο στον Κύπριο καταναλωτή. 

 Και ένα τελευταίο θέμα για το φυσικό αέριο.  Είναι ακριβώς γι’ αυτό τον λόγο, γι’ αυτά τα επιχειρήματα που 
λέχθηκαν σήμερα εδώ που επιμένουμε -και αυτή είναι η πολιτική θέση του Δημοκρατικού Συναγερμού- ότι θα 
πρέπει να ολοκληρωθεί το τερματικό στο Βασιλικό.  Είναι γι’ αυτό τον λόγο που και ο ίδιος ο Υπουργός Ενέργειας 
σήμερα- αγαπητέ Πρόεδρε, προεδρεύατε της επιτροπής- τόνισε πόσο σημαντικό είναι να γίνει το τερματικό και 
για σκοπούς μείωσης του κόστους στους ρύπους, που πληρώνει όντως ένα τεράστιο τίμημα ο Κύπριος 
καταναλωτής, και για σκοπούς ενεργειακής ασφάλειας, γιατί η Κύπρος είναι ενεργειακά αποκομμένη, αλλά και 
για να αποφύγουμε στο μέλλον -και αυτό πρέπει να το ακούσουν όλοι- αποκοπές ρεύματος ή εν μέρει αποκοπές 
ρεύματος. 

 Γι’ αυτό τον λόγο και επειδή έχουν ήδη ετοιμαστεί και ετοιμάζονται οι υποδομές της ΑΗΚ για την έλευση 
του φυσικού αερίου, γι’ αυτό τον λόγο και επειδή ήδη θα πρέπει όλοι μας να προετοιμαζόμαστε προς αυτή την 
κατεύθυνση, θα εμμείνουμε στη θέση μας ότι πρέπει να στηρίξουμε κάθε προσπάθεια, για να φέρουμε το φυσικό 
αέριο στην Κύπρο.  Γι’ αυτό τον λόγο δεν πρέπει να πάει χαμένη αυτή η προσπάθεια που ξεκίνησε ήδη από το 
2019 και γι’ αυτό τον λόγο δεν πρέπει να πάνε χαμένες ούτε οι επενδύσεις των εκατό πόσων εκατομμυρίων, που 
έχει κάνει η ΑΗΚ γι’ αυτές τις μονάδες που θα υποδεχτούν το φυσικό αέριο. 

 Ευχαριστώ πάρα πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ τη συνάδελφο και πάμε στην κ. Αλεξάνδρα Ατταλίδου. 

 Κυρία Ατταλίδου. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΑΤΤΑΛΙΔΟΥ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.  

 Η ΑΗΚ και όλες οι προηγούμενες κυβερνήσεις έχουν απογοητεύσει τον κυπριακό λαό.  Και μιλούν από 
μόνοι τους οι αριθμοί και αποτυπώνουν την κατάσταση που αντιμετωπίζουμε σήμερα, που είναι τραγική.  Η 
Κύπρος έχει το έκτο πιο ακριβό ρεύμα μεταξύ σαράντα χωρών της Ευρώπης, με μέσο κόστος €0,37 την 
κιλοβατώρα, χωρίς όμως σημαντική απόσταση από χώρες όπως τη Γερμανία, την Ολλανδία, το Βέλγιο, αλλά 
δεν υπολογίζουμε ότι εκείνοι έχουν τον διπλάσιο χαμηλότερο μισθό από τον δικό μας και αμείβονται πολύ 
καλύτερα οι εργαζόμενοι σ’ αυτές τις χώρες.   

 Ένα άλλο γεγονός που πρέπει να καταγράψουμε είναι ότι η Κύπρος έχει το δεύτερο ακριβότερο ρεύμα 
στην Ευρώπη στην κατηγορία νοικοκυριών που καταναλώνουν λιγότερες από 1 000 κιλοβατώρες, άρα μιλάμε 
για ευάλωτα νοικοκυριά ή για νοικοκυριά τα οποία έχουν ανανεώσιμες πηγές ενέργειας και έχει το έβδομο 
ακριβότερο ρεύμα στην κατηγορία των νοικοκυριών που καταναλώνουν μεταξύ 1 000 και 2 500 κιλοβατώρων.  
Επομένως, είτε τα νοικοκυριά αυτά εμπίπτουν στις ευάλωτες ομάδες είτε σε αναβαθμισμένες ενεργειακά 
κατοικίες, η πολιτική της ΑΗΚ είναι να τους τιμωρεί και τους δύο.  Η Κύπρος είναι επίσης η έβδομη σε σειρά χώρα 
της Ευρώπης, όχι της ΕΕ, με την ψηλότερη αύξηση στο ηλεκτρικό ρεύμα μεταξύ του 2022 και του 2023 σε 
ποσοστό 43%.   

 Δεν μπορούμε να παραβλέψουμε και την άλλη μεγάλη «επιτυχία» που έχουμε της ΑΗΚ και των 
προηγούμενων κυβερνήσεων να πληρώνουμε κάθε χρόνο ένα τεράστιο χαράτσι σε ρύπους.  Πέρσι πληρώσαμε 
€300 εκατομ., φέτος θα είναι ίσως περισσότερα.  Ας ξεχάσουμε και τι έγινε τα προηγούμενα χρόνια.  Η πολιτική 
της ΑΗΚ και του κράτους για την παραγωγή ηλεκτρικού ρεύματος έχει αποτύχει παταγωδώς.  Το κόστος της 
κρατικής ανεπάρκειας μετακυλίεται, όπως αποτυπώνουν αυτοί οι αριθμοί, στους πολίτες.  Λυπούμαστε, 
ελπίζουμε και απαιτούμε επιτέλους να έρθει ο εκσυγχρονισμός και επιτέλους η ενεργειακή πολιτική αυτού του 
τόπου να υπηρετά το συνολικό συμφέρον όλων των πολιτών. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ:  

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Κύριε Ορφανίδη, ζητάτε τον λόγο. 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΟΡΦΑΝΙΔΗΣ: 
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 Ευχαριστώ, Πρόεδρε. 

 Δεν θα μιλούσα, αλλά με ώθησε το πάθος του κ. Χατζηγιάννη και γι’ αυτό θέλω να αναφερθώ. 

ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

 Έσιει πάθος! 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΟΡΦΑΝΙΔΗΣ: 

 Έντονο πάθος! 

 Ποτέ προηγουμένως, ενώ ήταν γνωστό το πρόβλημα με τον σταθμό της Δεκέλειας για δέκα χρόνια, ποτέ 
δεν έκανε καμία αναφορά.  Ένας σταθμός ο οποίος λειτουργούσε χωρίς άδεια.  Πολλές φορές ο συγκεκριμένος 
σταθμός απασχόλησε και τις αρμόδιες επιτροπές της Βουλής, αλλά δεν είδαμε καμία φορά να αναλάβει κάποιος 
ευθύνη.  Ξαφνικά γίνεται αναφορά και ανησυχία για τον σταθμό στη Δεκέλεια.  Ε, καλά, τόσα χρόνια πού έν’ πού 
ήταν;  Εν άκουεν ότι δεν είχε άδεια ο συγκεκριμένος σταθμός, ότι για τα φουγάρα του ελήξαν οι ημερομηνίες που 
εμπορούσαν να λειτουργούν;   Είναι κάτι το νέο που ακούει τώρα ο κ. Χατζηγιάννης τζιαι βκαίννει να κάμει κριτική 
όσον αφορά τους ρύπους;   

 Kαι έκανε αναφορά στον κ. Θεοπέμπτου, τον οποίο επικαλούμαστε όλοι.  Και όλοι έχουμε κάνει αναφορές 
για τους ρύπους τόσα χρόνια που πληρώνουμε τόσα εκατομμύρια και οδηγούμαστε με μαθηματική ανέλιξη του 
ποσού σε πολλά, εκατοντάδες εκατομμύρια, τα οποία χάθηκαν, γιατί δεν έγινε κανένας προγραμματισμός 
σωστός, και πληρώνουμε αυτά τα ποσά.  Αντιλαμβάνεστε για τι μεγέθη μιλούμε τα τελευταία δέκα χρόνια;  Δεν 
ξέρω ακριβώς, αλλά μπορεί να μιλούμε για πέραν των €2 δις.  Τα €2 δις ξέρετε τι σημαίνουν;  Το ένα τέταρτο 
ενός έτους των κρατικών προϋπολογισμών κατά μέσο όρο, δεν θα μιλήσουμε με ακρίβεια, αλλά είναι εκεί 
περίπου.  Για όλα αυτά προηγουμένως δηλαδή δεν υπήρχε καμία ανησυχία, δεν τα βλέπαμε;  Ξαφνικά οτιδήποτε 
είναι με κριτική;  Ασφαλώς, θα κάνουμε κριτική, δεν διαφωνώ με το περιεχόμενο της αναφοράς, διαφωνώ όμως 
ότι τώρα το εντόπισε. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Κύριε Σιζόπουλε. 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Πάρα πολύ σύντομα, κύριε Πρόεδρε. 

 Δεν θα αναφερθώ στα όσα έχουν ειπωθεί από τους συνάδελφους, με αρκετά συμφωνώ, με αρκετά 
διαφωνώ.  Δεν είναι η ώρα αυτή τη στιγμή να μπούμε σε τέτοια διαδικασία αντιπαράθεσης, ποιος έχει δίκαιο και 
ποιος έχει άδικο.  Η ουσία είναι μία.  Από το 2005 ξεκίνησε η διαδικασία έλευσης φυσικού αερίου στην Κύπρο 
για σκοπούς παραγωγής ηλεκτρικής ενέργειας.  Σήμερα είμαστε στο 2024.  Γιατί δεν το έχουμε;  Ας κάνουμε μια 
αναδρομή και μια ανασκόπηση λοιπόν ποιοι έχουν τις ευθύνες, ποιοι  εν έχουν τις ευθύνες.   

 Όμως, όπως συμβαίνει πάντοτε, στο τέλος της ημέρας το κόστος το πληρώνει ο πολίτης.  Και ποιος 
πολίτης;  Αυτός που δεν έχει την οικονομική δυνατότητα ενδεχομένως να καλύψει τις βασικές του ανάγκες.  Γι’ 
αυτό ακριβώς τον λόγο, ενώ το 2019 πληρώσαμε €29 εκατομ. αγοράς θερμοκηπιακών ρύπων, φτάσαμε στα 
€300 εκατομ. και θα πάμε παρακάτω.  Αυτά τα λεφτά που έχουν μετακυλιστεί;  Ποιος τα έχει πληρώσει;  Ο 
φορολογούμενος πολίτης τα έχει πληρώσει.  Για ποιο σκοπό;  Για την καθυστέρηση έλευσης φυσικού αερίου, 
που την ευθύνη κάποιοι θα πρέπει να την έχουν. 

 Το χειρότερο όμως απ’ όλα είναι ότι αυτά όλα τα λεφτά προστίθενται στους λογαριασμούς της Αρχής 
Ηλεκτρισμού Κύπρου.  Αν δείτε ακριβώς στο δεύτερο σημείο, αυξάνεται η κατανάλωση του ρεύματος του κάθε 
νοικοκυριού από 150% μέχρι 170% ανάλογα με την περίοδο και πάνω σ’ αυτό το ποσό προστίθεται και 19% 
ΦΠΑ.  Είναι τόσα χρόνια που από την πλευρά της ΕΔΕΚ τονίσαμε ότι δεν πρέπει ο ΦΠΑ να μπαίνει πάνω στο 
πρόστιμο ή πάνω στον φόρο να μπαίνει ξανά δεύτερος φόρος.  Αυτό το πράγμα δεν είναι νόμιμο!  Ο ΦΠΑ να 
μπαίνει πάνω στην αρχική κατανάλωση ηλεκτρικού ρεύματος του πολίτη και μ’ αυτό τον τρόπο θα έχουμε μια 
σημαντική μείωση όσον αφορά τους λογαριασμούς του ηλεκτρικού ρεύματος.   

 Απ’ εκεί και πέρα, δύο πάρα πολύ σύντομα σχόλια.  Το πρώτο είναι το γεγονός ότι η κυβέρνηση σήμερα 
έχει εξαγγείλει ένα πρόγραμμα φωτοβολταϊκών συστημάτων, εγκατάστασης φωτοβολταϊκών συστημάτων.  Να 
υπενθυμίσω ότι ήταν και πρόταση την οποία η ΕΔΕΚ κατέθεσε στην προηγούμενη κυβέρνηση το 2021, για να 
ψηφίσει τους προϋπολογισμούς, και είχε γίνει αποδεκτή.  Δυστυχώς, πρέπει να πούμε ότι δεν προχώρησε στον 
βαθμό που έπρεπε η υλοποίηση αυτού του σχεδίου.  Ευχόμαστε και ελπίζουμε τώρα ότι θα μπορέσει να 
υλοποιηθεί σε μεγαλύτερο βαθμό, για να ανακουφιστούν τα νοικοκυριά.   

 Και, επειδή τέθηκε πάλι το ζήτημα ότι διακόπηκε για ένα χρονικό διάστημα η επιδότηση του ηλεκτρικού 
ρεύματος, ε, διακόπηκε, ναι.  Αλλά να λέμε και τους λόγους που διακόπηκε.  Και να μην ξεχνάμε ότι βρισκόμασταν 
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στα πρόθυρα της αξιολόγησης από επενδυτικούς οίκους με ό,τι αυτό συνεπαγόταν ως πιθανή επίπτωση.  Και 
να μην ξεχνούμε ότι, επειδή η προηγούμενη κυβέρνηση, μας λέτε, κληροδότησε και όλα τα υπόλοιπα, ναι, την 
ίδια στιγμή κληροδότησε και στη νέα κυβέρνηση ότι από το 2025 πρέπει να πληρώνει €1,3 δις τον χρόνο για την 
αποπληρωμή του δανείου της τρόικας.  Αυτά να μην τα ξεχνούμε.  

 Γι’ αυτό χρειάζεται σύνεση, χρειάζεται ορθολογική προσέγγιση των πραγμάτων και κάποια στιγμή πρέπει 
να καταλάβουμε ότι πρέπει να ξεφύγουμε από κομματικές εμμονές όλοι μας και να δούμε ποιο είναι το συμφέρον 
της πατρίδας μας, του λαού μας, των πολιτών μας και κυρίως αυτών που έχουν πραγματικά ανάγκη κοινωνικής 
και οικονομικής στήριξης. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Σιζόπουλε. 

 Κύριε Παπαδόπουλε.   

 Ο Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος του Δημοκρατικού Κόμματος.   

ΝΙΚΟΛΑΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Ευχαριστώ, Πρόεδρε. 

 Πριν να ξεκινήσει οποιαδήποτε συζήτηση για την ενεργειακή πολιτική της χώρας μας, γιατί έτσι έχει 
εξελιχθεί αυτή η συζήτηση, παρά για τον προϋπολογισμό της ΑΗΚ, πρέπει να ξεκινήσουμε όλοι μας με μία μεγάλη 
απολογία προς τους Κυπρίους καταναλωτές.  Όποιο λάθος υπήρχε και μπορούσε να κάνει αυτή η πολιτεία το 
έκανε, για να είμαστε σήμερα η έβδομη πιο ακριβή χώρα της Ευρώπης στο οικιακό ρεύμα και η τρίτη πιο ακριβή 
χώρα της Ευρώπης στο επιχειρηματικό ρεύμα, επειδή οι επιχειρήσεις επιδοτούν το ρεύμα των νοικοκυριών.  Τζιαι 
πραγματικά μένω έκπληκτος, επειδή κάποιοι συνάδελφοι σήμερα που μιλούν, είναι σαν να τζιαι σήμερα 
ανακάλυψαν ότι είμαστε η τρίτη πιο ακριβή χώρα στην Ευρώπη.  Δεν είχαμε ακρίβια στο ρεύμα τα προηγούμενα 
χρόνια, ακρίβωσεν το ρεύμα φέτος ή τους τελευταίους μήνες, που φυσικά δεν είναι αυτή η πραγματικότητα. 

 Για τα €600 εκατομ. σε πρόστιμα μας πήρε δεκαετίες λαθών, για να φτάσουμε να τα πληρώνουμε, για τις 
αυξήσεις στο ρεύμα μας πήρε δεκαετίες λαθών, για να φτάσουμε σε αυτό το σημείο και να τις πληρώνουμε.  Γιατί;  
Γιατί ουσιαστικά δεν υπάρχει ανταγωνισμός στην παραγωγή του ηλεκτρικού ρεύματος στην Κύπρο και αυτό 
οδηγεί στα ύψη το κόστος της ενέργειας.  Αυτός είναι ο βασικός λόγος, όλα τα υπόλοιπα είναι λεπτομέρειες.   

 Για το ότι έχει καθυστερήσει το τερματικό έχει πει η Ελεγκτική Υπηρεσία για τα λάθη που έχουν γίνει και 
ότι έχουμε απαρχαιωμένο δίκτυο είναι δεδομένο, απαρχαιωμένες υποδομές και παραγωγικούς σταθμούς, όπως 
τα περιέγραψε προηγουμένως ο συνάδελφος ο Χρίστος Ορφανίδης.  Δεν υπάρχει η ηλεκτρική μας διασύνδεση 
με καμία άλλη χώρα, δεν έχουμε αξιοποιήσει το δικό μας φυσικό αέριο, δεν έχουν αξιοποιηθεί οι ανανεώσιμες 
πηγές ενέργειας στον βαθμό που θα έπρεπε.  Όλη η πολιτική του κράτους είναι χτισμένη στην προστασία των 
ολιγοπωλίων και των μονοπωλίων που κρατούν ψηλά την τιμή του ηλεκτρικού ρεύματος. 

 Γι’ αυτό ακριβώς τον λόγο εμείς χαιρετίζουμε τη νέα στρατηγική για ενεργειακή αυτονομία, που έχει 
εξαγγείλει η παρούσα κυβέρνηση, για τη δημιουργία πραγματικών συνθηκών ανταγωνισμού, για να ολοκληρωθεί 
το συντομότερο δυνατό το τερματικό του φυσικού αερίου, με όσα προβλήματα και αυτό έχει, η επιδότηση του 
ρεύματος, η προώθηση της αποθήκευσης των ΑΠΕ, να τερματιστεί η μεταβατική περίοδος αμέσως με την έλευση 
του φυσικού αερίου, για να προχωρήσει η αξιοποίηση του φυσικού αερίου της περιοχής περιλαμβανομένου και 
του δικού μας, η ηλεκτρική διασύνδεση της χώρας μας με το δίκτυο της Ευρώπης μέσω της Ελλάδας με το Great 
Sea Interconnector και η αναβάθμιση φυσικά του δικτύου.   

 Και τελευταίο και πάρα πολύ σημαντικό η στήριξη που πρέπει να δοθεί στα κυπριακά νοικοκυριά και στις 
κυπριακές επιχειρήσεις για την πράσινη μετάβαση.  Μπορούμε να έχουμε σημαντικά κονδύλια από την 
Ευρωπαϊκή Ένωση γι’ αυτό το εγχείρημα και από τη δημοπρασία των δικαιωμάτων των ρύπων της ΑΗΚ 
μπορούμε να έχουμε έσοδα της τάξης των €100 με €150 εκατομ. τον χρόνο, τα οποία μπορούν να διατεθούν, 
για να μειωθεί σημαντικά το ρεύμα, να επιδοτήσουμε το ρεύμα δηλαδή για ευάλωτες ομάδες του πληθυσμού μας 
μέχρι 20% και 30% σε κάποιες περιπτώσεις. 

 Όλα αυτά συνθέτουν μια ολοκληρωμένη στρατηγική μείωσης του κόστους ενέργειας, την οποία έχει 
παρουσιάσει η κυβέρνηση του Νίκου Χριστοδουλίδη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ τον πρόεδρο του ΔΗΚΟ Νικόλα Παπαδόπουλο για την παρέμβασή του και θα πάμε στον 
συνάδελφο τον Κωστή τον Ευσταθίου. 

 Κύριε Ευσταθίου, έχετε τον λόγο. 

ΚΩΣΤΗΣ ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 
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 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Η αναφορά μου η σημερινή δεν έχει να κάνει τίποτε με την αποστολή της ΑΗΚ, το κοινωνικό πρόσημο του 
κάθε νομικού προσώπου δημοσίου δικαίου, του ημικρατικού οργανισμού και βεβαίως δεν έχει να κάνει τίποτε με 
το προσωπικό της ΑΗΚ, το οποίο είναι τζιαι αξιόλογο και είναι και σεβαστό.  Όμως, δεν μπορώ να ψηφίσω έναν 
προϋπολογισμό ενός ημικρατικού οργανισμού ο οποίος επιβαρύνει κατά μερικές εκατοντάδες εκατομμύρια τα 
νοικοκυριά του μέσου Κυπρίου.  Ε, φτάνει πλέον!  Δεν είναι μόνο να κάνουμε κριτική, πρέπει και η κριτική να έχει 
και ένα αποτέλεσμα.  Θα καταψηφίσω αυτό τον προϋπολογισμό, διότι επιτέλους θα πρέπει να δοθεί τζιαι ένα 
μήνυμα.  Και, δόξα τω Θεώ, ούτε κόμμα έχω, ώστε να έχω κάποιους δικούς μου διορισμένους μέσα στα διοικητικά 
συμβούλια και να μην μπορέσω να ψηφίσω κριτικά, όπως γίνεται πολλές φορές. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, αγαπητέ Κωστή. 

 Τον λόγο έχει ο συνάδελφος ο Κώστας Κώστα και μετά πάμε στον κ. Θεοπέμπτου τον Χαράλαμπο για 
δευτερολογία. 

 Κυρία Χαραλαμπίδου, είναι έτοιμο το σχέδιο ψηφίσματος; 

ΕΙΡΗΝΗ ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΟΥ: 

 Ναι, είμαστε έτοιμοι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ:  

 Εντάξει, να τελειώσει και ο Κωστής και θα διακόψω να περάσει το σχέδιο ψηφίσματος και μετά 
συνεχίζουμε. 

ΚΩΣΤΑΣ ΚΩΣΤΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Τωρά που εννά πάτε σπίτι, αν βάλετε στο YouTube τη συνεδρία του προϋπολογισμού του περσινού της 
ΑΗΚ, του προπέρσινου, τον τελευταίο χρόνο ή όταν συζητούμε στη Βουλή στην ολομέλεια ή στην επιτροπή 
Ενέργειας οτιδήποτε έσιει να κάνει με το ρεύμα, εννά ακούσετε τα ίδια πράματα.  Τζιαι έντζιε είχα καμιά πρόθεση 
να σηκωστώ να μιλήσω, εμίλησεν ο Γενικός Γραμματέας για τον προϋπολογισμό, απλά νομίζω ότι προσπαθούμε 
να κρυφτούμε πίσω ’πού το δάκτυλό μας, ε, τζιαι καταλαβαίνετε ότι εγώ έντζιε μπορώ να το κάμω.  Γιατί σήμερα 
πληρώνουμε το ρεύμα τούτο που πληρώνουμε;  Καταρχάς, πρέπει να πούμε κάτι.  Εν έσιει η ΑΗΚ τις δικές της 
ευθύνες, τις παραλείψεις, τα κενά της;  Εν έσιει τα δικά της τα λάθη;  Βεβαίως, τζιαι τα ’σιει.  Να ξεκινήσουμε 
όμως με το φυσικό αέριο, που πληρώνουμε €300 εκατομ. για πέρσι τζιαι φέτος, αν επαληθευθούν οι ειδικοί 
παγκοσμίως, θα πάμε στα €400 με €450 εκατομ.  Τέσσερις φορές η περασμένη και η προηγούμενή της 
κυβέρνηση προσπάθησαν να φέρουν φυσικό αέριο τζιαι εν τα κατάφεραν.  Στην πέμπτη προσπάθεια είχαμέν το 
σήμερα το πρωί ξανά στην επιτροπή Ελέγχου... 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Ε, συνάδελφοι, εν ακούω, μάλλον εν ακούν ούτε οι άλλοι!   

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κύριοι συνάδελφοι! 

ΚΩΣΤΑΣ ΚΩΣΤΑ: 

 ’Πού πότε ζητά η ΑΗΚ φυσικό αέριο για ηλεκτροπαραγωγή;  Εδώ τζιαι πάρα πολλά χρόνια. Δεύτερον, 
Δετζιέλεια.  ’Πού πότε ζητά η ΑΗΚ να εκσυγχρονίσει τον σταθμό, να κάμει επενδύσεις, να αλλάξει τις μηχανές 
που έν’ δεκάδων ετών, με τεράστιους ρύπους που επιβαρύνουν την ατμόσφαιρα κυρίως στις γύρω κοινότητες;  
Εδώ τζιαι πάρα πολλά χρόνια.  ’Πού πότε ζητούσε η ΑΗΚ να της επιτραπεί να μπει σε μειοδοτικούς διαγωνισμούς 
τζιαι η προηγούμενη κυβέρνηση ελάλεν της ότι, τζιαι να κάμουμε μειοδοτικούς -που εν επιτρέψαν να κάμουν- εσύ 
δεν θα μπεις μέσα;  Εδώ τζιαι χρόνια.  ’Πού πότε η ΑΗΚ εζητούσεν ’πού την προηγούμενη κυβέρνηση να μπει 
στην παραγωγή ηλεκτρικής ενέργειας από ΑΠΕ τζιαι δεν την άφηνε η προηγούμενη κυβέρνηση;  Για χρόνια.  
Τζιαι, όταν εκατάφερεν η ΑΗΚ τζιαι έκαμεν το έργο προχτές στο Ακρωτήρι, το οποίο εγκαινιάστηκε πρόσφατα, 
έδωσε €0,05 την κιλοβατώρα, που σήμερα το κόστος αποφυγής είναι €0,35 την κιλοβατώρα. 

 Δίκτυο της ΑΗΚ.  Λέχθηκε προηγουμένως ότι θα πρέπει η κυβέρνηση τούτη να παρουσιάσει τη 
χωροθετική πολιτική για ΑΠΕ, είπε ο πρόεδρος της επιτροπής Ενέργειας.  Να σας πω ότι έσιει πέντε χρόνια που 
750 μεγαβάτ από ΑΠΕ είναι εγκριμένα, αλλά δεν είναι αδειοδοτημένα, γιατί αναμένουμε ’πού τότε, έσιει πέντε 
χρόνια δηλαδή, την περιβόητη χωροθετική πολιτική.  Κάποια ’πού τούτα εγκριθήκαν -τζιαι είπαμέν το τζιαι στην 



1730 

 

Ευρωπαϊκή Επιτροπή τζιαι εχαρήκαν ότι επκιάμεν και τον στόχο μας- αλλά δεν θα αδειοδοτηθούν ποττέ, γιατί έν’ 
σε περιοχές που το περιβόητο σύστημα, το οποίο πλέον ανήκει στον Διαχειριστή Συστήματος Μεταφοράς 
Κύπρου, είναι τόσο πεπαλαιωμένο, που δεν τραβά άλλες ΑΠΕ.   

 Ανταγωνιστική αγορά ηλεκτρισμού, που ακούω έσιει ούλλη νύχτα.  ’Πού πότε έπρεπε να ανοίξει;  ’Πού το 
2014.  Πότε εννά ανοίξει, αν θα ανοίξει;  Το 2025.  Το μοντέλο αγοράς τζιείνο που είχαμε εγκρίνει το 2013, 2014 
-πότε έν’ που το εγκρίναμε- σήμερα έν’ ξεπερασμένο τζιαι το πιο πιθανό είναι ότι αύριο που εννά ανοίξει η αγορά, 
αν θα ανοίξει καμιά φορά, το ρεύμα για τον κόσμο έθθα φτηνίσει, αλλά εννά ακριβώσει τζιαι πάμε ακόμα.  Είντα 
μ’ που εκάμαμεν με το υδρογόνο;  Πόσα χρόνια φωνάζουμε κάποιοι ότι για τούτο το θέμα, που έσιει να κάμει 
τζιαι με την αποθήκευση τζιαι με την παραγωγή με μειωμένους πολλά ρύπους, εν εκάμαμεν τίποτε;  Τίποτε εν 
εκάμαμεν, τωρά ξεκινούμε να κάμνουμε μελέτες.   

 Τζιαι πάω στην αποθήκευση την περιβόητη.  Επετάξαμεν πέρσι δεκάδες χιλιάδες μεγαβάτ ηλεκτρικό 
ρεύμα από ΑΠΕ, διότι το σύστημα εν τα ετράβαν.  Διότι τον τζιαιρόν που εφωνάζαμεν κάποιοι, εδώ τζιαι πάρα 
πολλά χρόνια, ότι έπρεπε να κάμουμε κεντρικό σύστημα αποθήκευσης, κάποιοι εθωρούσαν το τταβάνιν.  Άρα, 
με άλλα λόγια, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι…   

 Α, συγγνώμη, να πω τζιαι μια κουβέντα για τους έξυπνους μετρητές.  Εβκήκαμεν, εκάμαμεν δκυο 
προσφορές, εν τα καταφέραμε.  Την τρίτη φορά εκατακυρώσαμέν την, ανακαλύβκουμεν τον Δεκέμβρη του 2023 
ότι τζιείνος που του εδώκαμεν την προσφορά εν μπορεί να μας τους φέρει!  Τρέχουμε τωρά.  Τζιαι γιατί τρέχουμε 
τωρά;  Γιατί επήραν μας είδηση οι Ευρωπαίοι τζιαι μας είπαν ότι «ως τα μέσα του Μάρτη πρέπει να τελειώνετε 
με τούντην ιστορία».  Εκατακυρώσαμέν την, έγινε προχτές πάλε προσφυγή στην Αναθεωρητική Αρχή 
Προσφορών τζιαι δεν ξέρω τι τελικά τι θα γίνει, με αποτέλεσμα να κινδυνεύκουμεν να χάσουμε τα εκατομμύρια 
τα οποία εννά μας δώσει, υποτίθεται, η Ευρωπαϊκή Ένωση.   

 Γιατί τα λέω τούτα, κύριε Πρόεδρε, για πολλοστή φορά τζιαι στην επιτροπή Εμπορίου τζιαι σε δηλώσεις 
μετά σε μέσα μαζικής ενημέρωσης τζιαι ’πού τούντο βήμα;  ’Πού τη μια, για να θυμίσω είνταλως εφτάσαμεν ως 
δαμαί τζιαι πόσες τζιαι τι βαριές είναι οι ευθύνες κάποιων τζιαι να καταδείξουμε για ακόμα μια φορά ότι δεν μπορεί 
σε τούντον τόπο -το επαναλαμβάνω για πολλοστή φορά- να έσιει ευθύνες, αλλά να μην έσιει υπεύθυνους.  Τζιαι 
το τελευταίο είναι γιατί, εάν νομίζουμε ότι έξω ’πού τούντην πόρτα ενδιαφέρει τον κόσμο αν φταίει ο Κωστής ή ο 
Γιαννής που εν ήρτεν φυσικό αέριο ή εν εφτιάχτηκεν το σύστημα ή αν εφέραμεν υδρογόνο το ένα το άλλο, 
πλανόμαστε πραγματικά.  Τον κόσμο έξω ’πού τούντην πόρτα τζιείνο που τον κάβκει είναι ότι πκιερώννει €300 
εκατομ. ’πού την πούγκαν του χωρίς να φταίει σε τίποτα ειλικρινά, έσιει ένα ’πού τα πιο ακριβά ρεύματα στην 
Ευρωπαϊκή Ένωση χωρίς να φταίει ειλικρινά.  Τζιαι κλείω με τούτο, κύριε Πρόεδρε, δυστυχώς δεν φαίνεται ότι 
πολύ σύντομα εννά έχουμε -για να μεν πω σύντομα, για να μεν πω κάτι χειρότερο- μείωση του ηλεκτρικού 
ρεύματος, γιατί, με τούτα που ακούμε τζιαι πληροφορούμαστε, φαίνεται ότι πολύ δύσκολα θα τα καταφέρουμε 
να πετύχουμε τούτο τον σκοπό τζιαι στόχο, για να αλαφρύνουμε τέλος πάντων για λλίον νοικοκυριά και 
επιχειρήσεις.   

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ.  Ζητά ο κ. Παπαδούρης, αντιλαμβάνομαι, πρωτολογία;   

 Έλα, κύριε Παπαδούρη, και μετά θα πάμε στον κ. Θεοπέμπτου. 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΠΑΠΑΔΟΥΡΗΣ: 

 Πολύ σύντομα, Πρόεδρε. 

 Απλά, να πω ότι ο κόσμος ακούει για ενέργειες, για πρωτοβουλίες, για ευθύνες, αλλά, νομίζω, ακούει τα 
τοις μετρητοίς, δηλαδή η πραγματικότητα τζιαι τα γεγονότα έν’ τζιειαμαί.  Έλευση φυσικού αερίου καθυστέρηση.  
Μετάβαση σε ΑΠΕ καθυστέρηση.  Επέκταση δικτύου, καθυστέρηση.  Ηλεκτροκίνηση καθυστέρηση.  Ανανέωση 
των μηχανών στη Δεκέλεια καθυστέρηση.  Το μόνο πράγμα που δεν είσιεν καθυστέρηση, αλλά είχαμε τζιαι 
πρωτοπορία, είναι απλά να φορτώνουμε στον κόσμο, στον καταναλωτή την αμέλεια της εκάστοτε κυβέρνησης 
και αυτά είναι γεγονότα και πραγματικότητες. 

 Ευχαριστώ, Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ για το σύντομο της παρεμβάσεως, κύριε Παπαδούρη. 

 Κύριε Θεοπέμπτου. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΘΕΟΠΕΜΠΤΟΥ: 

 Πρόεδρε, παίρνω τον λόγο ξανά, γιατί νιώθω πραγματικά πολλά δύσκολα, άμα συζητούμε τα θέματα της 
ενέργειας, γιατί άμα παρακολουθήσει κάποιος να δει τι συζητούν τώρα στην Ευρωπαϊκή Ένωση, θα δει ότι ένα 
από τα πράγματα είναι ότι θα είναι υπόχρεος όποιος πουλά ηλεκτρισμό να μην αλλάζει την τιμή του ηλεκτρισμού, 
αν δεν περάσει ένας χρόνος.  Θα έχουμε συμβόλαιο, για έναν χρόνο δεν θα δικαιούται να κάμει αύξηση, αλλά θα 
είναι εύκολο να κάμει μείωση.   
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 Το δεύτερο πράγμα που έρκεται:  Θα γίνει πολύ πιο δύσκολο να κάμεις αποκοπή του ηλεκτρισμού κάποιου 
ο οποίος δεν κρατεί να τον πληρώσει.   

 Το τρίτο πράγμα που έρχεται είναι το γεγονός ότι εγώ θα μπορώ να βάλω στην οροφή μου φωτοβολταϊκό 
τζιαι να παράγω ρεύμα που εννά πουλώ στους γειτόνους.  Τούτα ούλλα τα πράματα για να γινούν, πρέπει να 
βάλουμε μπροστά μια σωστή οργάνωση, να προχωρήσουμε, να σάσουμεν τούτα ούλλα τα πράματα, γιατί θα 
υποφέρει ο κόσμος ο οποίος…  Ήδη είμαστε πιο πάνω, είμαστε χειρότεροι ’πού τον μέσο όρο της ενεργειακής 
φτώχιας στην Ευρώπη.   

 Τζιαι τέλος να παρακαλέσω τη Βουλή -νομίζω δεν υπάρχει λόγος να περιμένουμε άλλο οποιαδήποτε 
κυβέρνηση- να κάτσουμε όλοι εδώ να κάμουμε μια ομάδα εις τη Βουλή, Πρόεδρε, τζιαι να κάμουμε έναν νόμο ο 
οποίος θα καθορίζει ποιος έσιει τη νομική ευθύνη για τον καθορισμό της ενεργειακής πολιτικής της χώρας.  
Κανένας δεν κάμνει τούντην δουλειά.  Πρέπει να ’βρουμε εμείς έναν τρόπο να κάτσουμε μαζί να περάσουμε έναν 
νόμο που να δώκουμε κάποιου τούντην ευθύνη. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Θεοπέμπτου, έρχεσαι ένα λεπτό σε παρακαλώ πάνω στην έδρα να βοηθήσουμε τη διαλογική 
συζήτηση;    

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Όι, εν ετελειώσαμε, θα κατεβεί ο Πρόεδρος να μιλήσει.   

 Όι βουρητός, έν’ εντάξει, έντζιε…  Οικολογικά να έρτεις, κύριε! 

(Στο σημείο αυτό τον προεδρεύοντα της συνεδρίασης αντικαθιστά στην έδρα ο κ. Χαράλαμπος Θεοπέμπτου.) 

ΖΑΧΑΡΙΑΣ ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Ο λόγος που ζήτησα να κατέλθω το βήμα είναι για να θυμίσω στο σώμα -φαντάζομαι κάποιοι παλαιότεροι 
μπορεί να το εθθυμηθήκαν, πριν να ξεκινήσω να το λέω- το εξής:  Το 2007, τέλος του 2007 με 2008, που ήταν 
να γινούν οι προεδρικές του 2008, ήταν έτοιμη η πλωτή μονάδα επί μακαρίτη Τάσσου Παπαδόπουλου, αλλά 
ενόψει των εκλογών των προεδρικών του 2008 και στην επιτροπή Ελέγχου με συμπαραστάτη την τότε Γενική 
Ελέγκτρια της Δημοκρατίας, η οποία έγραφε ραβασάκια ότι έν’ μέγα σκάνδαλο και το επιστοποίαν κατά 
παράνομο και παράτυπο τρόπο, έγινε του Κουτρούλη ο γάμος πως το ότι ο Τάσσος Παπαδόπουλος θα έφερνε 
την πλωτή εξέδρα για το υγραέριο ήταν μέγα σκάνδαλο.   

 Δυστυχώς, ήταν πλειοψηφία τα δυο μεγάλα κόμματα, να πω και τα ονόματα των αρχηγών, διότι ταιρκάζει 
τους δηλαδή, ήταν τότε ο Άντρος Κυπριανού τζιαι ο Αναστασιάδης, ο κ. Αναστασιάδης.  Μα, εμάχησαν επί 
δεκαπέντε μέρες! Μέρα έμπαινε, μέρα έβγαινε, έρχονταν εκεί, ωρύονταν στην κυριολεξία ότι ο Τάσσος 
Παπαδόπουλος διέπραξε το μέγα σφάλμα.  Στο τέλος ξέρετε ποια ήταν η λυπητερή της όλης υποθέσεως;  
Επλήρωσεν ο κυπριακός λαός πέραν του €1 δις για ρύπους, ετιμωρήθηκεν, για να ικανοποιηθούν οι κύριοι -κατά 
απαράδεκτο τρόπο, θα έλεγα- ότι έν’ σκάνδαλο και εστερήσαν από τον κυπριακό λαό αυτή την ευκαιρία που 
είχαμε να πληρώνουμε χαμηλό ρεύμα.   

 Και ως εκ θαύματος εμεσολαβήσαν τρεις κυβερνήσεις, μια του ΑΚΕΛ και δύο του κ. Αναστασιάδη.  Ο κ. 
Αναστασιάδης, αφού επήρεν την προεδρία και εκαλόκατσεν, στη δεύτερη θητεία εσκέφτηκεν να φέρει το 
υγραέριο.  Τι εκάμαν οι αθεόφοβοι;  Εκάμαν μια συμφωνία, εφέραν την, σε δύο χρόνια να μας φέρουν…  Τον 
Σεπτέμβρη του 2021 έπρεπε να ήταν έτοιμο το σύστημα της αεροποίησης.  Επεράσαν δύο χρόνια και τίποτε 
απολύτως δεν έγινε, με αποτέλεσμα να εξακολουθεί ο Κύπριος πολίτης να ταλαιπωρείται.  Και τι εκαταφέραν σε 
αυτή τη διαβόητη διαδικασία που εκάμαν;  Να μην είναι έτοιμοι. 

 Αλλά ευτυχώς η συγκυρία…  Άλλαξε η κυβέρνηση, εμπήκεν η κυβέρνηση του κ. Χριστοδουλίδη και πρέπει 
να το αναγνωρίσουμε του κ. Χριστοδουλίδη, ότι επέλεξε έναν πολύ καλό Υπουργό Εμπορίου και Βιομηχανίας 
τον κ. Γιώργο Παπαναστασίου, τον οποίο εμπιστευόμαστε, στην επιτροπή Ελέγχου έχουν όλοι πλήρη 
εμπιστοσύνη προς τις ενέργειες του υπουργού και ευελπιστούμε ότι το συντομότερο δυνατό θα λύσει αυτό το 
θέμα.  Επιπλέον, πρέπει να πιστωθεί στην κυβέρνηση του κ. Χριστοδουλίδη και στον υπουργό του τον Γιώργο 
Παπαναστασίου ότι είναι ο πρώτος υπουργός που έχει έννοια για τα φωτοβολταϊκά και κάμνει τη μεγάλη 
προσπάθεια με διάφορα προγράμματα, με το σχέδιο «Φωτοβολταϊκά για Όλους».  Και πρέπει να θυμίσω για 
ακόμα έναν άνθρωπο που προέρχεται από το Δημοκρατικό Κόμμα τον μακαρίτη τον Χατζηηρακλέους.  Σε κάθε 
σπίτι, κύριε Στεφάνου, ξέρεις είντα μ’ που έχουμε;  Έναν ηλιακό θερμοσίφωνα.  Αυτός ήρθε από το Ισραήλ με 
τεχνολογία τότε με προσπάθειες του κ. Χατζηηρακλέους του μακαρίτη και κάθε σπίτι σήμερα έχει έναν ηλιακό.  
Κάλλιστα, θα μπορούσαμε να έχουμε και το φωτοβολταϊκό μας σύστημα, αλλά πρέπει να έχει κυβερνήσεις που 
ενδιαφέρονται για τον τόπο και τον λαό τους.  Δυστυχώς, δεκαπέντε χρόνια το ενδιαφέρον μας ήταν άλλο. 

 Ευχαριστώ πολύ. 
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(Στο σημείο αυτό ο προεδρεύων της συνεδρίασης επανέρχεται στην έδρα.) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Το λοιπόν, τούτων λεχθέντων, αντιλαμβάνομαι… 

 Κύριε Στεφάνου, θέλετε τον λόγο; 

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΣΤΕΦΑΝΟΥ: 

 Ναι, μια μικρή δευτερολογία.  

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Είναι ο ακροτελεύτιος λόγος, φαντάζομαι, και θα πάμε στην ψηφοφορία.  Ευχαριστώ, κύριε Στεφάνου, για 
την κατανόηση. 

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΣΤΕΦΑΝΟΥ: 

 Κύριε Κουλία, εκάμετε μια ιστορική αναδρομή… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Εννά ξανακατεβώ, άμα αρχίσεις με εμένα. 

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΣΤΕΦΑΝΟΥ: 

 …αλλά εκάμετε ένα μικρό πήδημα… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ένα; 

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΣΤΕΦΑΝΟΥ: 

 Ένα μικρό πήδημα στην ιστορία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Συνήθως, έν’ μεγάλα που κάμνω, αλλά εν πάση περιπτώσει. 

(Γέλια) 

 Παρακαλώ. 

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΣΤΕΦΑΝΟΥ: 

 Εγώ είπα να το πω μικρό, γιατί έν’ μικρό.  Επαραλείψετε ότι το 2010, επειδή αναφέρατε ότι δύο 
κυβερνήσεις εν εκαταφέραν να φέρουν φυσικό αέριο -φυσικά η κυβέρνηση του Αναστασιάδη-Συναγερμού 
τέσσερις φορές το εξήγγειλε τζιαι εν το έφερε- η κυβέρνηση Χριστόφια έκανε μία καταρχήν συμφωνία με μία 
εταιρεία το 2010, για να φέρει ως μεταβατική λύση φυσικό αέριο για σκοπούς ηλεκτροπαραγωγής, τζιαι το δικό 
σας το κόμμα -με το συμπάθκιον, κύριε Κουλία- τζιαι ο Δημοκρατικός Συναγερμός εβκήκετε πά’ στα τραπέζια -
να το πω κυπριακά- εφωνάζετε, για τι σκάνδαλα εν εμιλήσετε, με αποτέλεσμα να αποσυρθεί τελικά η πρόταση.  
Εν εφέραμεν ’πού τότε φυσικό αέριο.  Τούτο έν’ το πρώτο που θέλω να πω.   

 Το δεύτερο που θέλω να πω είναι το εξής:  Είναι κατανοητό τα κόμματα που στηρίζουν τη σημερινή 
κυβέρνηση, που ασφαλώς δεν φέρει ευθύνη για την κατάσταση στην οποία έχουμε βρεθεί, αλλά είναι ευθύνη της 
σημερινής κυβέρνησης να προχωρήσει τάχιστα τα πράγματα...  Νομίζω ότι έν’ πολλά νωρίς να αρχίσετε να 
επιδαψιλεύετε επαίνους σε μια κυβέρνηση που εν είδαμε ακόμα μέ αβκά μέ πουλιά.  Λαλείτε έσιει μια 
ολοκληρωμένη στρατηγική, εννά κάμει το άλφα, βήτα, γάμα, δέλτα.  Εν τζιαι είδαμέν τα ακόμα!  Αν τα δούμε τζιαι 
κάμει τα, μπράβο της!  Ε, αν δεν τα δούμε; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Έντζιε διαφωνείτε με το «Φωτοβολταϊκά για Όλους» φαντάζομαι. 

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΣΤΕΦΑΝΟΥ: 

 Ε, το «Φωτοβολταϊκά για Όλους», μια τζιαι αναφέρετέ το, κατ’ επίφαση έν’ για όλους, διότι έσιει μερικά 
βασικά προβλήματα αυτό το σχέδιο χωρίς να μειώνω τη σημασία του, έτσι; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ωραία. 

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΣΤΕΦΑΝΟΥ: 

 Είναι για 6 000, δηλαδή ήταν να εξαγγείλετε τζιαι δεύτερο τζιαι τρίτο τζιαι τέταρτο.  Εν ηξέρω, αν έν’ κάθε 
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φορά για 6 000, ώσπου εννά πάμε σε βάθος χρόνου.  Δεύτερον, το πρώτο πράμα που έπρεπε να στοχεύσουμε 
είναι να βοηθήσουμε εκείνους που πραγματικά θέλουν φωτοβολταϊκά, αλλά δεν έχουν τον τρόπο να βάλουν και 
δεν λύνεται ούτε και με τις δόσεις.  Τζιαι την ίδια ώρα πρέπει να πω ότι αφήκετέ το ανοικτό απού προλάβει.  
Τζιείνος που έσιει τα λεφτά εννά πάει πρώτος, διότι εν προβληματίζεται, εννά κάμει αίτηση, εννά πιάσει, εννά 
βάλει, αλλά τζιείνοι που πραγματικά εν έχουν τα λεφτά να πληρώνουν το ρεύμα τζιαι εν έχουν λεφτά να βάλουν 
φωτοβολταϊκά εννά μείνουν τέλεια στο τέλος.  Γι’ αυτό ξαναδέτε τα τούτα τα πράγματα εσείς, κύριε Κουλία -που 
ξέρω ότι έχετε κοινωνικές ευαισθησίες και δεν φοβάστε να κάμετε κριτική τζιαι στην κυβέρνηση που το κόμμα 
σας υποστηρίζει- να προσαρμόσετε λίγο αυτά τα σχέδια. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Στεφάνου, αλλά έχω ένα παράπονο.  Για το θέμα του 2008 εν μου απαντά κανένας 
’πού τα μεγάλα τα κόμματα, αφήννουμέν το άλλη ημέρα εκείνο.  

 Δηλαδή, έντζιε ’ννά τα παραιτήσω, για να ξέρετε! 

 Λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τούτων λεχθέντων, θα πάμε στην ψηφοφορία. 

 Προχωρούμε με την ψήφιση της γνωστής τροπολογίας και, όταν είναι έτοιμη η ψήφιση, να ανακοινωθεί το 
αποτέλεσμα. 

(Η σχετική τροπολογία) 

Προτεινόμενη τροπολογία των κ. Άριστου Δαμιανού, Αντρέα Καυκαλιά και Χρίστου Χριστοφίδη εκ 
μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις για το νομοσχέδιο «Ο περί 

Προϋπολογισμού της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου του 2024 Νόμος του 2024» 

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του άρθρου 17 του πιο πάνω νομοσχεδίου με τη διαγραφή από αυτό 
της φράσης «από φυσικά πρόσωπα» (δεύτερη γραμμή). 

Σημειώσεις: 

α. Ρύθμιση που απαγορεύει τη διενέργεια δαπάνης για αγορά υπηρεσιών τόσο από φυσικά όσο και από 
νομικά πρόσωπα από την Αρχή Ηλεκτρισμού Κύπρου, με εξαίρεση για υφιστάμενες συμβάσεις τους μήνες 
Ιανουάριο, Φεβρουάριο και Μάρτιο, χωρίς προηγουμένως να ενημερώνεται η Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Οικονομικών και Προϋπολογισμού και να εξασφαλίζεται η γραπτή συγκατάθεσή της. 

β. Να γίνουν οι συνακόλουθες τροποποιήσεις. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες τριάντα οκτώ.  Υπέρ δεκαέξι, είκοσι μία ψήφους εναντίον και μία αποχή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Με είκοσι μία ψήφους εναντίον, δεκαέξι ψήφους υπέρ και μία αποχή, η τροπολογία απορρίπτεται. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση κονδυλίων ύψους €2.397.248.000 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η Δεκεμβρίου 2024.  
Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για την κάλυψη του ελλείμματος άλλων άρθρων 
κάτω από το ίδιο Κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 Δημιουργία νέων θέσεων.  Άρθρο 5.  

 Κατάργηση θέσεων.  Άρθρο 6. 

 Μείωση κλιμάκων εισδοχής.  Άρθρο 7. 

 Απαγόρευση προσλήψεων εκτάκτων υπαλλήλων και πρόσθετου έκτακτου προσωπικού για την κάλυψη 
έκτακτων και εποχικών αναγκών.  Άρθρο 8. 

 Αναπροσαρμογή του ύψους των απολαβών.  Άρθρο 9. 

 Φορολόγηση επιδομάτων.  Άρθρο 10. 

 Απαγόρευση απασχόλησης συνταξιούχων προσώπων.  Άρθρο 11. 
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 Απαγόρευση αντικατάστασης υπαλλήλων που αποχωρούν.  Άρθρο 12. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο στα κονδύλια δαπανών.  Άρθρο 13. 

 Λειτουργοί υπεύθυνοι για την είσπραξη των εσόδων.  Άρθρο 14. 

 Απαγόρευση συνεισφοράς εργοδότη σε ιδιωτική ασφαλιστική εταιρεία για ιατροφαρμακευτική περίθαλψη 
εργοδοτουμένων.  Άρθρο 15. 

 Προκαταβολή για αγορά μηχανοκίνητου οχήματος.  Άρθρο 16. 

 Αγορά υπηρεσιών από φυσικά πρόσωπα.  Άρθρο 17. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ψηφίζουμε για τα άρθρα, παρακαλώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. 

 Και το αποτέλεσμα, αγαπητέ Νίκο, είναι; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες τριάντα έξι.  Υπέρ τριάντα πέντε, μία ψήφος εναντίον και καμία αποχή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Με τριάντα πέντε ψήφους υπέρ, μία ψήφο εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα 1 έως 17 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως «Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου του 2024 
Νόμος του 2024». 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ:  

 Ψηφίζουμε για το σύνολο του νομοσχεδίου, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. 

 Και το αποτέλεσμα είναι; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες τριάντα επτά.  Υπέρ τριάντα έξι, μία ψήφος εναντίον και καμία αποχή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα έξι ψήφους υπέρ, μία ψήφο εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο της 

Κυπριακής Δημοκρατίας. 

 Εδώ θα κάνουμε μία διακοπή από το νομοθετικό έργο και θα επανέλθουμε στο σχέδιο ψηφίσματος, για το 
οποίο διέκοψε η επιτροπή και ήρθε με το σχέδιο ψηφίσματος εδώ. 

 Λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αντιλαμβάνομαι εξακολουθούν να συνεχίζουν οι διαφωνίες; 

ΕΙΡΗΝΗ ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, κυρία Χαραλαμπίδου. 

ΕΙΡΗΝΗ ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΟΥ: 

 Λοιπόν, βρεθήκαμε τα μέλη της επιτροπής μαζί με εκπροσώπους των κομμάτων… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Όρθια, κυρία Χαραλαμπίδου. 

ΕΙΡΗΝΗ ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΟΥ: 

 
 Υπέρ: ΔΗΣΥ, ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, ΔΗΚΟ, ΕΔΕΚ Σοσιαλιστικό Κόμμα, ΔΗΠΑ-Συνεργασία, Κίνημα 

Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών, Αλεξάνδρα Ατταλίδου. 
 Εναντίον: Κωστής Ευσταθίου. 
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 …συσκεφθήκαμε τα μέλη της επιτροπής μαζί με εκπροσώπους των κομμάτων που δεν εκπροσωπούνται 
και στην επιτροπή και καταλήξαμε στο σχέδιο ψηφίσματος που έχουμε ενώπιόν μας.  Αντιλαμβάνομαι ότι θα 
προχωρήσουμε σε ψηφοφορία.  Μπορεί να υπάρξουν τροπολογίες. Προχωράτε τη διαδικασία και βλέπουμε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ωραία.  Άρα θέλετε να προχωρήσω πρώτα με τις τροπολογίες και μετά να πάμε… 

ΟΝΟΥΦΡΙΟΣ ΚΟΥΛΛΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αν υπάρχουν τροπολογίες που δεν ξέρουμε, ενδεχομένως να σκεφτούμε να ζητήσουμε 
αναβολή μία βδομάδα, για να τις δούμε.  Να πάνε στην επιτροπή να τις δούμε αναλυτικά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ε, ωραία.  Γίνεται μια εισήγηση από τον συνάδελφο να αναβληθεί το θέμα για την επόμενη βδομάδα. 

ΕΙΡΗΝΗ ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΟΥ: 

 Όχι, όχι! 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Αν υπάρχουν τροπολογίες… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Περιμένετε, κύριοι, περιμένετε!  Υπάρχουν τροπολογίες, σίγουρα υπάρχουν. 

 Ναι, κύριε Σιζόπουλε. 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Από την πλευρά της ΕΔΕΚ θα καταθέσουμε μία προφορική τροπολογία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ωραία.   

 Άλλος που έχει τροπολογίες;  Εκτός από την τροπολογία της ΕΔΕΚ, έχουμε άλλη τροπολογία; 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Όχι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Μία τροπολογία έχουμε. 

 Ωραία.  Θα βάλουμε την τροπολογία προς ψήφιση και να προχωρήσουμε, αν θέλετε. 

ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, η εισήγησή μας είναι άλλη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ποια είναι η εισήγηση; 

ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

 Ανέφερε προηγουμένως ο συνάδελφος…  Ο κ. Κουλλά αυτό που ανέφερε είναι πως, αν υπάρχει 
προφορική τροπολογία, που υπάρχει, να πάμε σε αναβολή μία βδομάδα… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ωραία… 

ΕΙΡΗΝΗ ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΟΥ: 

 Όχι, δεν θα γίνει έτσι πράγμα! 

ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

 …να το δούμε, για να τα συζητήσουμε όλα ψύχραιμα και ήρεμα.  Αυτή είναι η εισήγηση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Λουκαΐδης. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 
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 Κύριε Πρόεδρε, το σώμα είχε αποφασίσει ότι θα πάμε να συζητήσουμε, σε μια προσπάθεια να εξευρεθεί 
συναίνεση, και να έρθουμε, αλλά να ψηφίσουμε σήμερα για τους λόγους που εξηγήσαμε την προηγούμενη φορά 
που συζητήσαμε στην αρχή της ολομέλειας.  Έχουμε προσκεκλημένους, χρειάζεται σήμερα να μην εκτεθούμε, 
διότι θα εκτεθούμε αναιρώντας την απόφασή μας.  Πρέπει να προχωρήσουμε σε απόφαση επί του σχεδίου 
ψηφίσματος.  

 Είναι μία τροπολογία, για να αφαιρεθούν δύο λέξεις βασικά, δεν είναι κάτι που χρειάζεται εξήγηση, όπως 
την ακούσαμε από τους συναδέλφους της ΕΔΕΚ στη Σύσκεψη Αρχηγών, που έγινε στην παρουσία των μελών 
της επιτροπής και εκπροσώπων των κομμάτων, οπόταν νομίζω ότι πρέπει να διαβαστεί το σχέδιο ψηφίσματος, 
να τεθεί η τροπολογία, να ψηφίσουμε και επί της τροπολογίας και επί του συνόλου και να προχωρήσει η 
διαδικασία κανονικά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ωραία. 

 Κυρία Χαραλαμπίδου, θέλετε να πείτε κάτι; 

ΕΙΡΗΝΗ ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΟΥ: 

 Ναι.  Εισηγούμαι, κύριε Πρόεδρε, να διαβαστεί το σχέδιο ψηφίσματος και μετά ως πρόεδρος της επιτροπής 
-αντιλαμβάνομαι ότι συμφωνήθηκε και στη Σύσκεψη Αρχηγών- θέλω δύο με τρία λεπτά, για να πω… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Το έχω υπόψη μου ότι θα μιλήσετε, μην ανησυχείτε. 

ΕΙΡΗΝΗ ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΟΥ: 

 Ευχαριστώ.  

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Λοιπόν, κύριε Κουλλά, ενόψει της θέσεως αυτής, επιμένετε στην αναβολή;  Να το θέσω σε ψηφοφορία; 

ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

 Ναι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αν θέλετε αναβολή, θα το θέσω σε ψηφοφορία. 

ΟΝΟΥΦΡΙΟΣ ΚΟΥΛΛΑ: 

 Ναι, να το βάλουμε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ωραία. 

 Πόσοι συμφωνούν με την αναβολή; 

 Δώδεκα. 

 Πόσοι είναι εναντίον; 

 Ωραία!  Δεν χρειάζεται μέτρημα. 

 Το θέμα δεν αναβάλλεται.  Θα προχωρήσουμε με την τροπολογία. 

 Κύριε Σιζόπουλε, διάβασε την τροπολογία σου, για να τη βάλω σε ψηφοφορία. 

ΕΙΡΗΝΗ ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΟΥ: 

 Όχι, να διαβάσουμε το σχέδιο ψηφίσματος, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Καλά, θα διαβάσουμε το σχέδιο ψηφίσματος χωρίς την τροπολογία; 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Συγγνώμη, το θέλετε διορθωμένο ή αδιόρθωτο;  Τι θα διαβάσω; 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εσείς προεδρεύετε, εσείς αποφασίζετε! 
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 Θέλετε να διαβάσω την τροπολογία; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κύριοι, θέλετε να διαβάσουμε την τροπολογία;  Θα ψηφίσουμε για την τροπολογία;  Εφόσον και εάν 
περάσει η τροπολογία, ολοκληρωμένο το σχέδιο ψηφίσματος να το διαβάσετε μετά την ομιλία της κ. 
Χαραλαμπίδου. 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Έχει δίκαιο.  Πρακτικώς πιο σωστό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Νομίζω σκέφτομαι σωστά. 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Λοιπόν, κύριε Πρόεδρε, επειδή μέσα από την ανάγνωση του συγκεκριμένου σχεδίου ψηφίσματος 
αναφέρονται σημαντικά ιστορικά γεγονότα, τα οποία ουσιαστικά προσδιορίζουν με ακρίβεια την ιστορία, μάλιστα 
από τη δεκαετία του ’50 μέχρι και σήμερα, ως εκ τούτου για μας είναι πάρα πολύ σημαντική η διατύπωση των 
ιστορικών γεγονότων να έχουν κατά την άποψή μας τον ορθό χαρακτηρισμό.  Γι’ αυτό ακριβώς και θεωρούμε ότι 
στη δεύτερη σελίδα, στην παράγραφο 4 η αναφορά των διακοινοτικών ταραχών, εμείς θεωρούμε ότι το 1963-64 
δεν ήταν διακοινοτικές ταραχές, ήταν τουρκανταρσία.  Ήταν ακριβώς μία ένοπλη ανταρσία της Τουρκίας που 
καθοδηγούσε την ΤΜΤ με προφανή στόχο τη διάλυση της Κυπριακής Δημοκρατίας και την επιβολή των 
επεκτατικών σχεδίων της Τουρκίας σε βάρος της Κύπρου.  Αυτό που λέμε τώρα είναι κατοχυρωμένο με το 
Ψήφισμα 186 του Συμβουλίου Ασφαλείας των Ηνωμένων Εθνών της 4ης Μαρτίου του 1964, το οποίο 
επιβεβαιώθηκε και στη συνεδρία της 13ης Μαρτίου του 1964, ότι αυτό το πράγμα είναι τουρκανταρσία και μάλιστα 
γι’ αυτό ακριβώς τον λόγο το Συμβούλιο Ασφαλείας δεν δέχθηκε τον τότε Αντιπρόεδρο της Κυπριακής 
Δημοκρατίας και εκπρόσωπο της τουρκοκυπριακής κοινότητας να παρευρεθεί στη συνεδρία, γιατί τον 
χαρακτήρισε ως «αντάρτη» και δεν τον δέχτηκε να παρακαθίσει. 

 Ως εκ τούτου λοιπόν, εμείς αυτό το οποίο ζητούμε είναι να αντικατασταθεί η διατύπωση «των 
διακοινοτικών ταραχών» με τη διατύπωση «της τουρκανταρσίας του 1963-64». 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα, «της τουρκανταρσίας του 1963-64». Και έτσι για την ιστορία είναι επί του Θαντ, του γενικού 
γραμματέως, που πήραμε το ψήφισμα. 

 Ωραία. 

 Θέλει να μιλήσει επί θέματος αρχής ο κ. Λουκαΐδης; 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εκτός από τη διαφορετική άποψη που έχουμε ως προς τις αναφορές που έκαμε ο φίλος 
ο Μαρίνος ο Σιζόπουλος, εδώ το κείμενο αναφέρεται γενικότερα στις δικοινοτικές ταραχές/συγκρούσεις, που 
δυστυχώς είχαν ξεκινήσει από τη δεκαετία του ’50, θέλω να θυμίσω, και συνεχίστηκαν σε ολόκληρη τη δεκαετία 
του ’60.  Δεν αναφερόμαστε ειδικά στο ’63-’64, που κάποιος μπορεί να έχει την άποψη ότι αυτό που έχει 
καθιερωθεί να λέγεται ως «δικοινοτικές ταραχές» ή «συγκρούσεις», διότι αυτό είναι που λέμε και έχει καταγραφεί 
ιστορικά, να λέει αυτά που μόλις έχει αναλύσει ο φίλος ο Μαρίνος.  Οπόταν, επειδή παίρνουμε όλη την περίοδο 
που αφορά το συγκεκριμένο ζήτημα, η θέση η δική μας είναι ότι πρέπει να παραμείνει η αναφορά σε δικοινοτικές 
ταραχές.  

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ωραία.  

 Ο Νικόλας ο Παπαδόπουλος. 

ΝΙΚΟΛΑΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Σε σχέση με την τροπολογία, κύριε Πρόεδρε, συμφωνούμε με τη θέση που έχει διατυπώσει ο πρόεδρος 
της ΕΔΕΚ, ο συνάδελφος ο Μαρίνος ο Σιζόπουλος, και, επειδή θέλω ακριβώς να επικεντρωθούμε στην ουσία 
αυτού του σχεδίου ψηφίσματος, δεν θα μπω σε αυτή τη συζήτηση.  Εμείς θα υπερψηφίσουμε αυτή την 
τροπολογία. 

 Εγώ θα δώσω συγχαρητήρια στην επιτροπή Ανθρωπίνων Δικαιωμάτων, γιατί έχει ολοκληρώσει μία πάρα 
πολύ σημαντική εργασία και έχει παρουσιάσει αυτό το σχέδιο ψηφίσματος, το οποίο εμείς θα υπερψηφίσουμε, 
και θεωρούμε πάρα πολύ σημαντικό να γίνει σήμερα αυτή η ψήφιση λίγες μέρες μετά τη Διεθνή Ημέρα της 
Γυναίκας, γιατί ακριβώς οφείλουμε με αυτό το ψήφισμα να αναδείξουμε και τις προκλήσεις που έχουμε μπροστά 
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μας, αλλά και τις ευκαιρίες που πρέπει να αξιοποιήσουμε, για να επιτύχουμε την πραγματική ισότητα και τις 
πραγματικές ίσες ευκαιρίες που πρέπει να έχουν άντρες και γυναίκες στον τόπο μας, στη χώρα μας και στην 
κυπριακή κοινωνία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε πρόεδρε. 

 Κύριε Γιακουμή, ζητάτε τον λόγο;   

 Και μετά θα πάω στη συνάδελφο την κ. Ρίτα. 

ΜΙΧΑΛΗΣ ΓΙΑΚΟΥΜΗ: 

 Ναι, κύριε Πρόεδρε, να πω ότι εμείς δεν έχουμε μέλος στη συγκεκριμένη επιτροπή, έχουμε παραστεί όμως 
στη Σύσκεψη Αρχηγών που έγινε πριν από λίγο.  Συγχαρητήρια στην επιτροπή που έχει φέρει ενώπιόν μας αυτό 
το σχέδιο ψηφίσματος για τις γυναίκες.  Πολύ σημαντικό.  Η ιστορία είναι μία, πολύ σημαντικό να μην μπαίνουμε 
σε διαδικαστικά ζητήματα και να επεκτείνουμε θέματα τέτοια σε ψηφίσματα που είναι εξειδικευμένα ειδικότερα 
για τις γυναίκες και να βγαίνει ένα κακό πρόσωπο της Βουλής  προς τα έξω. 

 Εμείς θα υπερψηφίσουμε την τροπολογία της ΕΔΕΚ. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Μπράβο, κύριε.  Πολύ καλά. 

 Λοιπόν, κυρία Ρίτα.  Η Ρίτα Σούπερμαν, η συνάδελφος από τον Δημοκρατικό Συναγερμό.  

ΡΙΤΑ ΘΕΟΔΩΡΟΥ ΣΟΥΠΕΡΜΑΝ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ. 

 Αναμφίβολα, όλοι αναγνωρίζουμε τους αγώνες των γυναικών διαχρονικά και παγκοσμίως και γι’ αυτό και 
τους αγώνες της γυναίκας της Κύπρου εννοείται και γι’ αυτό συζητούμε σήμερα και γι’ αυτό πρόκειται και αυτή 
είναι η ουσία του ψηφίσματος.  Σίγουρα και αναμφίβολα, η γυναίκα της Κύπρου υπέφερε και υποφέρει και από 
το προδοτικό πραξικόπημα και από τη βάρβαρη τουρκική εισβολή.  Η γυναίκα της Κύπρου υπέφερε από τις 
δικοινοτικές διαταραχές, υπέφερε κατά τον απελευθερωτικό αγώνα του ’55-’59 και σε ό,τι άλλο έγινε σε αυτό τον 
τόπο.   

 Όμως προσωπικά ένιωσα πάρα πολύ άσχημα, όταν αυτό το θέμα έτυχε εκμετάλλευσης από κάποιους 
συναδέλφους, που βρήκαν την ευκαιρία να βιάσουν και να παραβιάσουν ένα σχέδιο ψηφίσματος που αφορά 
αποκλειστικά τις γυναίκες και τα δικαιώματα των γυναικών και τους αγώνες των γυναικών.  Δεν έχουμε κανένα 
πρόβλημα να αναφερθεί το σχέδιο ψηφίσματος στο προδοτικό πραξικόπημα, να αναφερθεί στη βάρβαρη 
τουρκική εισβολή, έχουμε όμως πρόβλημα να τύχει εκμετάλλευσης για την προώθηση μικροπολιτικών από 
κάποιους συναδέλφους κατά πλειοψηφία, λυπούμαι να το πω, άντρες και δεν μπορούμε να το επιτρέψουμε αυτό 
το πράγμα ως γυναίκες.  

 Εμείς θα εγκρίνουμε το σχέδιο ψηφίσματος με διαμαρτυρία, σεβόμενοι όλες τις γυναίκες, 
συμπεριλαμβανομένων των γυναικών που ήρθαν σήμερα εδώ, για να παρακολουθήσουν αυτή τη διαδικασία, και 
απολογούμαστε γι’ αυτό που συμβαίνει και που είναι μάρτυρες. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κυρία Σούπερμαν. 

 Κύριε Παπαδούρη, έχετε τον λόγο και μετά πάμε στην κ. Αλεξάνδρα. 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΠΑΠΑΔΟΥΡΗΣ: 

 Ευχαριστώ, Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πριν να ξεκινήσεις, έχει άλλο συνάδελφο που θέλει να μιλήσει; 

 Εσύ στο τέλος, κυρία Χαραλαμπίδου. 

 Λοιπόν, ο τελευταίος είναι ο συνάδελφος ο Στεφάνου.  Παύλος Μυλωνάς, Στεφάνου, Ατταλίδου είναι οι 
τελευταίοι τρεις. 

 Κύριε Παπαδούρη. 
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ΣΤΑΥΡΟΣ ΠΑΠΑΔΟΥΡΗΣ: 

 Ευχαριστώ, Πρόεδρε. 

 Καταρχάς, για να μη χάνουμε την ουσία, να δώσω τα συγχαρητήριά μου και στην πρόεδρο της επιτροπής 
και στα μέλη για τη δουλειά τούτη που έκαμαν.  Λυπούμαι που σήμερα οδηγηθήκαμε έτσι σε κάποιες 
ανορθόδοξες συζητήσεις κατ’ εμένα, απλά ανέφερε κάτι η φίλη η Ρίτα.  Εντάξει, όχι όλοι οι άντρες, αγαπητή μου 
Ρίτα, εντάξει, κατανοητό.  Απλά να πω ότι τα γεγονότα είναι γεγονότα, εν τζιειαμαί, έντζιε αλλάσσουν.  Άρα, θα 
στηρίξουμε την τροπολογία του κ. Σιζόπουλου.  Όντως είχαμε τον απελευθερωτικό αγώνα, όντως είχαμε τις 
ταραχές, τις διακοινοτικές ταραχές, όντως είχαμε όμως και την τουρκανταρσία του ’63-’64, είχαμε και την ΕΟΚΑ 
Β΄, είχαμε και το πραξικόπημα.  Τα πράματα πρέπει να λέγονται όπως ακριβώς έγιναν. 

 Άρα, επαναλαμβάνω, Πρόεδρε, θα στηρίξουμε την τροπολογία του κ. Σιζόπουλου και οπωσδήποτε θα 
στηρίξουμε το σχέδιο ψηφίσματος. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ωραία. 

 Ο λόγος στην κ. Ατταλίδου. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΑΤΤΑΛΙΔΟΥ: 

 Καταρχάς, να απολογηθώ στις γυναίκες που έχουν προσκληθεί σήμερα να είναι παρούσες για την όλη 
εμπλοκή που επήλθε σε αυτό το θέμα. 

 Δεύτερον, θέλω να τονίσω ότι το Ψήφισμα 1325 είναι ένα ψήφισμα των Ηνωμένων Εθνών που 
υιοθετήθηκε το 2000, για να επισημάνει τι;  Τις δυσανάλογες και ανάλογες αρνητικές επιπτώσεις και αντίκτυπο 
που έχουν οι συγκρούσεις πάνω στις γυναίκες.  Και, όταν μιλούμε για συγκρούσεις, μιλούμε για πολέμους μεταξύ 
χωρών, μιλούμε για εμφύλιες συγκρούσεις, μιλούμε για πραξικοπήματα και όλα τούτα τα πράγματα για τα οποία 
πληρώνουν τεράστιο κόστος οι γυναίκες.   

 Πραγματικά, έμεινα έκπληκτη με τον τρόπο που κάποιοι συνάδελφοι είχαν πρόβλημα να ενσωματώσουμε 
κάποια πράγματα τα οποία για μένα είναι απαραίτητα, όταν ψηφίζουμε ένα νομοθετικό κείμενο.  Ένα νομοθετικό 
κείμενο πρέπει να βασίζεται πάνω στα ιστορικά γεγονότα και στην αλήθεια.  Δεν μπορεί να θέλουμε να 
περάσουμε ένα ψήφισμα το οποίο παραγνωρίζει ότι έγινε πραξικόπημα στην Κύπρο και ότι κάποιες γυναίκες 
είχαν επιπτώσεις.  Γι’ αυτό τον λόγο υπήρξε και η μεγάλη εμπλοκή και να πούμε τα πράγματα με το όνομά τους. 

 Σε πρόσφατο ψήφισμα των Ηνωμένων Εθνών για την Κύπρο το Συμβούλιο Ασφαλείας εκφράζει τη λύπη 
του για τη συνεχιζόμενη έλλειψη πλήρους, ισότιμης και ουσιαστικής συμμετοχής των γυναικών και τη συμμετοχή 
των νέων στη διαδικασία επίλυσης του Κυπριακού.  Περί αυτού πρόκειται το Ψήφισμα 1325.  Ζητά τη συμμετοχή 
των γυναικών σε οποιεσδήποτε διαδικασίες ειρήνευσης, είτε είναι μεταξύ χωρών είτε είναι εσωτερικής φύσεως, 
γιατί οι γυναίκες φέρνουν μία άλλη προσέγγιση στο τραπέζι των συνομιλιών.  Γι’ αυτό και στην Ιρλανδία οι 
γυναίκες έπαιξαν σημαντικό ρόλο στην επίτευξη της ειρήνης και εμείς πενήντα χρόνια μετά ακόμα δεν 
καταφέραμε τίποτε.   

 Λοιπόν, το θέμα είναι όμως, εγώ θα το τονίσω τούτο το πράγμα, ότι έχω και μια μεγάλη δυσαρέσκεια για 
την απόφαση που πήρε η Σύσκεψη Αρχηγών ότι δεν θα μιλήσουμε γι’ αυτό το θέμα.  Αυτό το θέμα είναι ένα από 
τα πιο σημαντικά πράγματα που ταλανίζει αυτή την κοινωνία, δηλαδή ότι δεν υπάρχει ειρήνη και ότι συνεχίζουμε 
τόσα χρόνια μετά να έχουμε τις επιπτώσεις, και θεωρώ ότι είναι απαράδεκτο να αποφασίσουν κάποιοι ότι δεν θα 
μιλήσουμε.  

 Και θέλω επίσης να πω κάτι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Μα, ιδού, εμίλησες, κυρία… 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΑΤΤΑΛΙΔΟΥ: 

 Ναι, κύριε Πρόεδρε, θέλω επίσης… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ο Πρόεδρος θα δώσει εδώ τον λόγο για όσες φορές θέλεις.  

ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΑΤΤΑΛΙΔΟΥ: 

 Θα προσθέσω και κάτι άλλο όμως:   Επειδή μιλούμε για όλα αυτά τα θέματα θεωρητικά, εγώ θα μιλήσω 
στην πράξη, γιατί εγώ ανήκω στην κίνηση «Οι Γυναίκες Επιστρέφουν», που οργάνωσε τις πορείες και πέρασαν 
μέσα από ναρκοπέδια και βρέθηκαν αντιμέτωπες με τον τούρκικο στρατό, για να διεκδικήσουμε ειρήνη σε αυτό 
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τον τόπο, και θεωρώ απαράδεκτο από οποιονδήποτε εδώ μέσα να προσπαθεί είτε να φιμώσει τις γυναίκες που 
θέλουν να μιλήσουν είτε οποιονδήποτε άλλο.   

 Και παίρνω την ευκαιρία, τιμώ όλες τις γυναίκες της Κύπρου για όσα υπέφεραν και που τις περισσότερες 
φορές δεν είναι αυτές που τα δημιούργησαν, τιμώ την κίνηση «Οι Γυναίκες Επιστρέφουν» και τιμώ ειδικά τις 
γυναίκες που έχουν πεθάνει, όπως τη Χέλεν Σωτηρίου, την Πόπη Δανιήλ, τη Μαρίνα Πραστίτου και πολλές άλλες 
γυναίκες, που πέθαναν αγωνιζόμενες, για να κάμουν τι;  Να επιστρέψουν πίσω στα χωριά τους και στα χώματά 
τους και να βρεθεί ειρήνη σ’ αυτό τον τόπο.  

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κυρία Ατταλίδου. 

 Κύριε Μυλωνά, ζητήσατε τον λόγο.   

 Διεγράφης ’πού πάνω.  Γιατί; 

ΠΑΥΛΟΣ ΜΥΛΩΝΑΣ: 

 Είναι μια εξαιρετική προσπάθεια, κύριε Πρόεδρε, αν και εγώ θεωρώ αφελές το γενικότερο κλίμα που 
υπάρχει ότι, αν είναι γυναίκες, θα υπάρξει ειρήνη και περισσότερη ασφάλεια.  Το θεωρώ λίγο ρατσιστικό έναντι 
των αντρών,  φον ντερ Λάιεν, Ευρωπαϊκή Ένωση και πολλές άλλες.  Αλλά, επειδή το πολιτικοποιούμε το ζήτημα, 
να προσθέσω κάτι που είναι περισσότερο κοινωνικό:  Λείπει η…  Έντονη, έντονη η απουσία της, δηλαδή το 
νιώθω, της μάνας, της μητέρας, της πολύτεκνης, της αγρότισσας, της γυναίκας που είναι μέσα στα χωράφκια και 
περίμενα ιδιαίτερα από τις κυρίες που δεν φιμώνονται με τίποτε…  Και να θέλει κανείς να τις φιμώσει την κ. 
Χαραλαμπίδου, την κ. Ατταλίδου, δεν φιμώνονται.  Με την καλή διάθεση το λέω, μη με παρεξηγήσετε.  Και να 
θέλει κάποιος, δεν φιμώνονται σε ένα ανδροκρατούμενο όντως κοινοβούλιο, αλλά από την άλλη έπρεπε να 
δώσουμε και λίγη σημασία πέραν του ωραιοποιημένου νέου κόσμου της ειρήνης, της ασφάλειας, δεξιά και 
αριστερά.  Είναι και η κλασική καθημερινότητα της μάνας πολύτεκνης και πολλών άλλων γυναικών που παλεύουν 
και στο σπίτι και αλλού. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πολύ σωστή παρατήρηση, κύριε Μυλωνά. 

 Κύριε Στεφάνου, έχετε τον λόγο.   

 Είναι ο τελευταίος ο κ. Στεφάνου, αντιλαμβάνομαι. 

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΣΤΕΦΑΝΟΥ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Πρέπει να πω ότι, με τον τρόπο που εξελίχθηκαν τα πράγματα σχετικά με το σχέδιο ψηφίσματος, εάν 
τελικά εξυπηρετήσουμε και τον στόχο του, δηλαδή με το περιεχόμενό του, θα αποτελέσει τούτο το ψήφισμα μια 
αφετηρία για έναν προβληματισμό και μια συζήτηση στην κοινωνία αναφορικά με το θέμα και το επιδιωκόμενο.  
Είμαι βέβαιος ότι αύριο στα ΜΜΕ, ακόμα και σήμερα από τα ηλεκτρονικά, αυτό το οποίο εννά προβληθεί και 
αυτό που θα κυριαρχήσει είναι οι διαφωνίες και οι καβγάδες που υπήρξαν για ένα σχέδιο ψηφίσματος και πρέπει 
να πω ότι δυστυχώς δεν είναι πρώτη φορά που το παθαίνουμε στη Βουλή.  Κάθε φορά κάμνουμε μια προσπάθεια 
να έχουμε ένα ομόφωνο ψήφισμα.  Τελικά, έχουμε κάμποσους καβγάδες και τελικά πολλές φορές είναι αντίθετο 
το αποτέλεσμα που τζιείνο που επιδιώκουμε και τούτο πρέπει να μας προβληματίσει ως Βουλή.   

 Τζιαι εγώ τολμώ να πω κιόλας ότι -τζιαι δεν αφορά αυτό το σχέδιο ψηφίσματος- τα τελευταία χρόνια έχουμε 
λίγο παραξηλώσει το θέμα με τα ψηφίσματα.  Κάποτε τα ψηφίσματα ήταν λίγα και σημαντικά, για να κάμνουν και 
τη διαφορά.  Καταντήσαμε για ό,τι προκύψει «βκάλε και ένα ψήφισμα».  Τελικά, χάνει και το νόημά του το 
ψήφισμα.  Και τούτο πρέπει να μας προβληματίσει ως Βουλή.  Και λέω ότι δεν αφορά το συγκεκριμένο σχέδιο 
ψηφίσματος, γιατί έν’ πολλά σημαντικό το θέμα της συμμετοχής των γυναικών στα ζητήματα που αφορούν την 
κατίσχυση της ειρήνης και την προώθηση των συνθηκών ασφάλειας.   

 Το δεύτερο που θέλω να πω, δεν μπορεί να είναι μικροπολιτική η αναφορά στο πραξικόπημα, σε τζιείνους 
που το έκαμαν, δηλαδή υπάρχει άλλη εκδοχή που μπορεί να στηριχτεί σε ιστορικά στοιχεία ότι δεν είναι η χούντα 
των Αθηνών και η ΕΟΚΑ Β΄ που έκαναν το πραξικόπημα;  Τι μικροπολιτική είναι τούτο το πράγμα;  Εννά πάω 
την άλλη εβδομάδα σε εκδήλωση αντιστασιακών του πραξικοπήματος.  Σε ποιους αντιστέκονταν δηλαδή;  
Ερίχναν σφαίρες στον αέρα;  Ήταν απέναντί τους Ελλαδίτες πραξικοπηματίες και ήταν και οι εοκαβιτατζήδες με 
τα μπερέ ΕΟΚΑ Β΄ και τα καλασνίκοφ που έκλεψαν από την Εθνική Φρουρά, που τους άνοιξαν τις αποθήκες 
Ελλαδίτες χουντικοί αξιωματικοί, για να εξοπλίσουν μια οργάνωση που στόχο είχε σε συνεργασία μαζί με τη 
χούντα να κάνουν το πραξικόπημα, για να στρώσουν το χαλί στην Τουρκία να κατέβει στην Κύπρο.  Και 
έστρωσαν το χαλί.   
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 Οι πραξικοπηματίες μετακίνησαν τάγματα που είχαν στόχο να αντιμετωπίσουν το πρώτο κύμα της 
εισβολής και τους πήραν στην Πάφο να βουρούν τον Μακάριο ’πού πίσω, να τον κυνηγούν.  Και, όταν άνθρωποι 
απελπισμένοι ήθελαν να βάλουν κατά των Τούρκων του Αττίλα που αποβιβάζονταν στο Πέντε Μίλι, τους έλεγαν 
ότι «έν’ άσκηση του ΝΑΤΟ και μεν φοάστε, εννά φύουν».  Εννά μεν το καταγράψουμε αυτό το πράγμα;  Έν’ 
προσβολή έναντι αυτών των ανθρώπων που αγωνίστηκαν, για να σώσουν και τη Δημοκρατία, γνωρίζοντας ότι 
έτσι ήταν να σώσουν και την Κύπρο, γιατί ήταν γνωστά τα σχέδια, ήταν εξώφυλλα σε εφημερίδες, ότι, αν γίνει 
πραξικόπημα, εννά ’ρτει η Τουρκία στην Κύπρο.  Εν μπορώ να δεχτώ λοιπόν τη μικρότητα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Γι’ αυτό οργανώθηκε, κύριε.   

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΣΤΕΦΑΝΟΥ: 

 Μα, ακριβώς γι’ αυτό οργανώθηκε.   

 Και μάλιστα, επειδή κάποιοι, άμα ακούν ΝΑΤΟ, τρέχουν τα σάλια τους, να πω ότι αυτό αποφασίστηκε στη 
Σύνοδο των Υπουργών Εξωτερικών του ΝΑΤΟ το 1971 στη Λισαβόνα:  «Θα κάνουμε πραξικόπημα, να φύγει ο 
Μακάριος, να ξηλώσουμε την άμυνα της Κύπρου και να επέμβει η Τουρκία». 

 Λοιπόν, σε σχέση με το θέμα το άλλο, της τροπολογίας της ΕΔΕΚ, το σκεπτικό που μπήκε για τις 
διακοινοτικές ταραχές ήταν για να καλύψουμε τη χρονιά του 1960, διότι δεν είναι μόνο το 1963-1964 που έγινε.  
Είναι και το 1967-1968 και είχαμε θύματα και από τις δύο κοινότητες και γυναίκες.  Και, αν το αντικαταστήσουμε 
αυτό και το βάλουμε ότι είναι τουρκανταρσία, εχάθηκεν αυτό το νόημα.  Βέβαια, εγώ μπορώ να συζητώ και με τις 
ώρες αν ο ορισμός «τουρκανταρσία» αποδίδει το τι πραγματικά εγίνηκεν εκείνη την εποχή.  Δηλαδή εννά 
διαγράψουμε και τις ευθύνες εκείνων που στην ελληνοκυπριακή πλευρά δεν ήθελαν την Κυπριακή Δημοκρατία, 
που θεωρούσαν ότι ενταφιάστηκε και, ναι, είχε ενταφιαστεί η Ένωση και πολέμησαν και υπέσκαψαν τη Κυπριακή 
Δημοκρατία;  Πολλά μονόπλευρο τούτο το πράγμα!  

 Άρα, θεωρώ ότι δεν πρέπει να γίνει αποδεχτή η τροπολογία, πρώτα απ’ όλα γιατί δεν αποδίδει εκείνο για 
το οποίο βάλαμε τις διακοινοτικές ταραχές, για να πάρει όλη τη δεκαετία και να καλύψει και τις Τουρκοκύπριες 
γυναίκες που ήταν θύματα.  Εκτός και αν δεν μας ενδιαφέρει, εκτός και αν μας ενδιαφέρει για τις γυναίκες, μόνο 
αν είναι Ελληνοκύπριες, όχι Τουρκοκύπριες. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κυρία Χαραλαμπίδου, περίμενε να περάσει η τροπολογία και θα έρθεις μετά να ολοκληρώσεις.  Να 
μιλήσεις, αφού είναι έτοιμο το σχέδιο ψηφίσματος.   

 Μπαίνει σε ψηφοφορία η τροπολογία.   

 Ψηφίστε για την τροπολογία, παρακαλώ, την τροπολογία όπως την έθεσε ο συνάδελφος ο Μαρίνος 
Σιζόπουλος. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες τριάντα πέντε.  Υπέρ είκοσι ένας και εναντίον δεκατέσσερις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Με είκοσι μία ψήφους υπέρ, δεκατέσσερις εναντίον και καμία αποχή, η τροπολογία εγκρίνεται. 

 Εγκριθείσης της τροπολογίας… 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΑΤΤΑΛΙΔΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, συγγνώμη, μπορώ να πω κάτι; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Περιμένετε, κυρία μου. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΑΤΤΑΛΙΔΟΥ: 

 Το Ψήφισμα 186 στο οποίο αναφέρθηκε ο κ. Σιζόπουλος ότι αναφέρει τη λέξη το διάβασα τώρα.  Δεν 
αναφέρεται αυτή η λέξη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Τώρα είναι ώρα των ψηφισμάτων του… 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Επί προσωπικού, κύριε Πρόεδρε. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ. 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Μάλιστα.  Αυτό που αναφέρεται στο ψήφισμα είναι κατοχύρωση της Κυπριακής Δημοκρατίας για τη νόμιμη 
εκπροσώπησή της από τον Αρχιεπίσκοπο Μακάριο και την κυβέρνησή του.  Τα υπόλοιπα είναι καταγεγραμμένα 
στα πρακτικά και ας τα ανατρέξουμε να τα δούμε τα πρακτικά ακριβώς. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Και, αν θέλουν κάποιοι, έχουμε τα στοιχεία από τον «Φάκελο της Κύπρου» και μπορούμε να τα δώσουμε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Είναι σωστή η τοποθέτηση του κ. Σιζόπουλου, κυρία Ατταλίδου.  Έγινε στον «Φάκελο της Κύπρου» 
πενταετής προσπάθεια.   

 Άρα, θα διαβάσουμε το σχέδιο ψηφίσματος όπως έχει τροποποιηθεί τώρα και μετά τον λόγο θα πάρει η 
συνάδελφος πρόεδρος της επιτροπής Ανθρωπίνων Δικαιωμάτων Ειρήνη Χαραλαμπίδου. 

 Να διαβαστεί το σχέδιο ψηφίσματος, κύριε γραμματέα, ως έχει τροποποιηθεί. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Σχέδιο ψηφίσματος για τη συμμετοχή των γυναικών στην ειρήνη και την ασφάλεια 

Η Βουλή των Αντιπροσώπων της Κυπριακής Δημοκρατίας, 

 Υπενθυμίζοντας τη συνεδρία της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ανθρωπίνων Δικαιωμάτων και Ίσων 
Ευκαιριών μεταξύ Ανδρών και Γυναικών στις 6 Νοεμβρίου 2023 με θέμα «Η συμμετοχή των γυναικών στην ειρήνη 
και την ασφάλεια: από τη θεωρία στην πράξη» και θέλοντας να καταγραφούν τα ευρήματά της,   

 Λαμβάνοντας υπόψη ότι η Κύπρος έχει πολιτική για την ισότητα των φύλων, η οποία διέπεται από το 
Σύνταγμα, τις σχετικές διεθνείς συμβάσεις, ειδικότερα τη Σύμβαση των Ηνωμένων Εθνών για την Εξάλειψη όλων 
των Μορφών Διακρίσεων κατά των Γυναικών (CEDAW), τη Σύμβαση της Κωνσταντινούπολης, το ενωσιακό 
κεκτημένο, τις ευρωπαϊκές πολιτικές στον τομέα της ισότητας μεταξύ ανδρών και γυναικών, ειδικότερα τη 
Στρατηγική για την Ισότητα των Φύλων 2020-2025, 

 Υπογραμμίζοντας τη σημασία του Ψηφίσματος 1325 του Συμβουλίου Ασφαλείας του Οργανισμού 
Ηνωμένων Εθνών (ΟΗΕ) για τις γυναίκες, την ειρήνη και την ασφάλεια, 

 Επιβεβαιώνοντας τη δέσμευση για συνεχή και πλήρη εφαρμογή των Ψηφισμάτων 1820 (2008), 1888 
(2009), 1889 (2009), 1960 (2010), 2106 (2013), 2122 (2013), 2242 (2015) και 2467 (2019) για τις γυναίκες, την 
ειρήνη και την ασφάλεια, 

 Αναγνωρίζοντας ότι το κανονιστικό πλαίσιο, το οποίο έχει αναπτύξει η ατζέντα «Γυναίκες, Ειρήνη και 
Ασφάλεια», μας καθοδηγεί για την ανοικοδόμηση ειρηνικών, δίκαιων και χωρίς αποκλεισμούς κοινωνιών, 
σύμφωνα και με τους Στόχους Αειφόρου Ανάπτυξης 2030, 

 Εκφράζοντας ανησυχία για τον δυσανάλογο αντίκτυπο των εμπόλεμων συγκρούσεων επί των γυναικών 
και των κοριτσιών,  

 Αναγνωρίζοντας ότι σε όλες τις συγκρούσεις και εμπόλεμες καταστάσεις οι γυναίκες και τα κορίτσια 
χρησιμοποιούνται ως ασπίδες προστασίας, αλλά και ως εργαλεία και όπλα πολέμου,  

 Λαμβάνοντας υπόψη ότι οι γυναίκες και τα κορίτσια διατρέχουν ιδιαίτερο ή αυξημένο κίνδυνο κατά τη 
διάρκεια ανθρωπιστικών κρίσεων και κρίσεων εκτοπισμού,  

 Υπενθυμίζοντας ότι η σεξουαλική και η έμφυλη βία χρησιμοποιούνται ως εργαλεία πολέμου κατά τη 
διάρκεια των συγκρούσεων και αποτελούν εγκλήματα πολέμου,  

 Καταδικάζοντας τη σεξουαλική και έμφυλη βία, καθώς και το δυσανάλογο βάρος για τις γυναίκες της 
Κύπρου κατά τη διάρκεια της ταραγμένης σύγχρονης ιστορίας της Κύπρου, και δη του εθνικοαπελευθερωτικού 
αγώνα της ΕΟΚΑ και ευρύτερα του  αντιαποικιακού αγώνα, της τουρκανταρσίας 1963-1964 και της τραγωδίας 
του πραξικοπήματος της χούντας και της ΕΟΚΑ Β΄ και της τουρκικής εισβολής του 1974,  

 Αφουγκραζόμενη την απόγνωση και συναισθανόμενη τον πόνο της Κυπρίας γυναίκας ως μάνας, συζύγου, 
θυγατέρας, αδερφής πεσόντα, αγνοουμένου, παθόντα, 

 Εκφράζοντας σεβασμό για τη συμβολή των γυναικών της Κύπρου στην οικονομική ανάκαμψη και την 
κοινωνική ανασυγκρότηση μετά την τραγωδία του 1974,  
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 Υπενθυμίζοντας ότι μετά το πέρας των εχθροπραξιών της τουρκικής εισβολής του 1974 ομάδες γυναικών 
ήταν οι πρώτες που διοργάνωσαν αντικατοχικές πορείες, κάνοντας ειδική μνεία στην κίνηση «Οι Γυναίκες 
Επιστρέφουν», που οργάνωσαν τη μεγαλειώδη πορεία προς την Αμμόχωστο απαιτώντας την επιστροφή στην 
πόλη και έσπασαν τη διαχωριστική γραμμή στον Άρωνα (1987), στον Άγιο Παύλο (1987), στα Λύμπια (1988) και 
στην Άχνα (1988), και επισημαίνοντας ότι οι Κύπριες γυναίκες πρωτοστάτησαν επίσης στις διακοινοτικές 
συναντήσεις, στις συζητήσεις και στις δραστηριότητες με στόχο την επίτευξη της ειρήνης, της συμφιλίωσης και 
της επανένωσης, δημιουργώντας fora για συζήτηση επί κοινών ενεργειών και επί σημαντικών ιστορικών 
ζητημάτων και πιέζοντας για την επίτευξη προόδου,  

 Υπενθυμίζοντας τη θετική συνεισφορά γυναικών στις τεχνικές επιτροπές και επισημαίνοντας ότι στην ουσία 
οι διαπραγματεύσεις στο ανώτατο επίπεδο διεξάγονταν κυρίως από άνδρες,  

 Αναγνωρίζοντας την ανάγκη περαιτέρω ανάδειξης του ρόλου των γυναικών στην πρόληψη και στην 
επίλυση των συγκρούσεων, αλλά και στην οικοδόμηση της ειρήνης,  

 Εκφράζοντας απογοήτευση για το γεγονός ότι, σύμφωνα με το Ευρωπαϊκό Ινστιτούτο Ισότητας των 
Φύλων, που αποτελεί αυτόνομο οργανισμό της Ευρωπαϊκής Ένωσης (ΕΕ), η Κύπρος κατέχει την 21η θέση στην 
ΕΕ στον Δείκτη Ισότητας των Φύλων,  

 Εκφράζοντας ανησυχία για τον μικρό αριθμό γυναικών στη Βουλή των Αντιπροσώπων, 

 Εκφράζοντας ανησυχία για το γεγονός ότι η γυναικεία εκπροσώπηση εξακολουθεί να υπολείπεται 
σημαντικά της πλήρους ισότητας σε επίπεδο εκτελεστικής εξουσίας,  

 Υπογραμμίζοντας τον εξέχοντα ρόλο της κατάργησης πατριαρχικών στερεοτύπων στον τομέα της διεθνούς 
ασφάλειας και τονίζοντας τη σημασία ενίσχυσης της ορατότητας των γυναικών σε αυτό τον τομέα, 

Η Βουλή των Αντιπροσώπων της Κυπριακής Δημοκρατίας, 

1. Εκφράζει αγανάκτηση για τη βία στην οποία υπόκεινται γυναίκες στο πλαίσιο των τρεχουσών 
συγκρούσεων στην Ουκρανία και τη Μέση Ανατολή, τον μαζικό εκτοπισμό τους και τους εγγενείς κινδύνους 
που προκύπτουν από αυτόν. 

2. Τονίζει ότι η ενίσχυση των δικαιωμάτων των γυναικών ενισχύει παράλληλα την προσπάθεια για πλήρη και 
ουσιαστική ισότητα, η οποία αναμφίβολα συνεισφέρει στην ευημερία των κοινωνιών και στην οικονομική 
ανάπτυξη, δημιουργώντας τη βάση και τις προοπτικές για αειφόρο ανάπτυξη.  

3. Καλωσορίζει την υιοθέτηση της Εθνικής Στρατηγικής για την Ισότητα των Φύλων 2024-2026, το Εθνικό 
Σχέδιο Δράσης 2021-2025 για την εφαρμογή του Ψηφίσματος 1325, την έκδοση Οδηγού Συμπεριφοράς 
για το Προσωπικό που Υπηρετεί σε Στρατιωτικές και Πολιτικές Αποστολές αναφορικά με τις υποχρεώσεις 
τους για τον σεβασμό των δικαιωμάτων των γυναικών και των κοριτσιών, συμπεριλαμβανομένων των 
γυναικών που υπηρετούν στον στρατό κατά τη διάρκεια διενέξεων, διαδικασιών επίλυσης συγκρούσεων 
και ανοικοδόμησης της ειρήνης. 

4. Καλωσορίζει τη σύσταση Επιτροπής για τον Συντονισμό, την Παρακολούθηση και την Αξιολόγηση της 
εφαρμογής του σχεδίου δράσης για το Ψήφισμα 1325.  

5. Σημειώνει την ανάγκη διαβούλευσης με την αρμόδια επιτροπή της Βουλής κατά την ετοιμασία του νέου 
εθνικού σχεδίου δράσης για το Ψήφισμα 1325. 

6. Καλωσορίζει τον αυξανόμενο αριθμό γυναικών στο διπλωματικό σώμα της Κύπρου. 

7. Καλωσορίζει τον αυξανόμενο αριθμό γυναικών στην Εθνική Φρουρά και απαιτεί την εξομοίωση των 
μισθοδοτικών και άλλων δικαιωμάτων τους και οπουδήποτε αλλού παρουσιάζονται φαινόμενα διακρίσεων 
στη βάση του φύλου.  

8. Καλωσορίζει τον αυξανόμενο αριθμό γυναικών στην κυπριακή Αστυνομία. 

9. Υποστηρίζει την ενίσχυση της γυναικείας εκπροσώπησης στην κυβέρνηση. 

10. Αναγνωρίζει ότι η κατανόηση του αντικτύπου των ένοπλων συγκρούσεων στις γυναίκες και τα κορίτσια 
προωθεί την υιοθέτηση αποτελεσματικών θεσμικών ρυθμίσεων για την εξασφάλιση της προστασίας τους 
και την πλήρη συμμετοχή τους στην πρόληψη και αντιμετώπιση  συγκρούσεων, καθώς και στην 
οικοδόμηση και διατήρηση της ειρήνης, αλλά και στις ειρηνευτικές διαπραγματεύσεις και μπορεί να 
συμβάλει σημαντικά στη διατήρηση και στην προώθηση της διεθνούς ειρήνης και ασφάλειας. 

11. Προτρέπει τη διευκόλυνση της πλήρους, ισότιμης και ουσιαστικής συμμετοχής των γυναικών ως 
συνομιλητών στις διαπραγματευτικές ομάδες για το Κυπριακό κατά τη σύστασή τους, στις τεχνικές 
επιτροπές και στον χειρισμό θεμάτων Κυπριακού σε όλα τα επίπεδα. 
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12. Υπογραμμίζει τη σημασία της έγκαιρης υποστήριξης των γυναικών προς ενίσχυση της συμμετοχής τους, 
προκειμένου να αντιμετωπιστεί η άνιση εκπροσώπηση και συμμετοχή τους στην ατζέντα για την ειρήνη 
και την ασφάλεια. 

13. Εξαίρει τη συνεργασία της Βουλής των Αντιπροσώπων με γυναικείες οργανώσεις διεθνώς, καθώς και με 
οργανώσεις της κοινωνίας των πολιτών. 

14. Αναγνωρίζει τη σημασία κατάργησης των στερεοτύπων που παρουσιάζουν τον τομέα της ασφάλειας ως 
ανδροκρατούμενο και ως εκ τούτου ενθαρρύνει τη συμμετοχή περισσότερων γυναικών στην 
Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων και στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Άμυνας της Βουλής των Αντιπροσώπων. 

15. Εισηγείται τη διεξαγωγή ελέγχου έμφυλης ισότητας (gender audit) στη Βουλή των Αντιπροσώπων από το 
Γραφείο Δημοκρατικών Θεσμών και Ανθρωπίνων Δικαιωμάτων του Οργανισμού για την Ασφάλεια και τη 
Συνεργασία στην Ευρώπη. 

16. Υπογραμμίζει ότι η δυνατότητα των γυναικών να διεκδικήσουν και να πετύχουν τη θέση που τους αναλογεί 
σε θέματα ειρήνης και ασφάλειας εξαρτάται και από την εξασφάλιση των οικονομικών και κοινωνικών τους 
δικαιωμάτων, καθώς και των δικαιωμάτων λήψης αποφάσεων που αφορούν τη σεξουαλική και 
αναπαραγωγική τους υγεία. 

17. Απευθύνει έκκληση για αύξηση της χρηματοδότησης για προγράμματα που προάγουν την ισότητα των 
φύλων, την οικονομική ενίσχυση των γυναικών, την υποστήριξη γυναικείων οργανώσεων της κοινωνίας 
των πολιτών, την πρόσβαση των γυναικών στην εκπαίδευση, την κατάρτιση και ανάπτυξη ικανοτήτων για 
προώθηση της ειρήνης και ασφάλειας. 

18. Καλεί την κυβέρνηση να ενισχύσει την ενσωμάτωση της διάστασης του φύλου στον κρατικό 
προϋπολογισμό και να υποβάλει έμφυλο προϋπολογισμό.  

19. Καλεί την κυβέρνηση να ενισχύσει την ενσωμάτωση της διάστασης του φύλου σε όλες τις κρατικές 
πολιτικές. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ τον γραμματέα. 

 Και τώρα καλώ στο βήμα την κ. Ειρήνη Χαραλαμπίδου, για να παρουσιάσει το σχέδιο ψηφίσματος εκ 
μέρους της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ανθρωπίνων Δικαιωμάτων και Ίσων Ευκαιριών μεταξύ Ανδρών και 
Γυναικών και ως πρόεδρος της εν λόγω επιτροπής. 

 Κυρία Χαραλαμπίδου, το βήμα είναι δικό σας. 

ΕΙΡΗΝΗ ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Επροβληματίστηκα αν έπρεπε να μιλήσω, γιατί έχουν λεχθεί τόσα πολλά και με τόσες διαφορετικές 
διαστάσεις, που ειλικρινά διερωτώμαι αν έμεινε κάτι να πω.  Όμως, αισθάνομαι υποχρέωση πρώτ’ απ’ όλα να 
ευχαριστήσω όλους τους συναδέλφους μέλη της επιτροπής Ανθρωπίνων Δικαιωμάτων για την εξαίρετη 
συνεργασία που είχαμε.  Και θέλω να ευχαριστήσω όλους που θα εγκρίνουν το σημερινό σχέδιο ψηφίσματος, 
που θα το υιοθετήσουν, και αντιλαμβάνομαι ότι είναι όλα τα κόμματα και αυτό με χαροποιεί ιδιαίτερα, παρά το 
γεγονός ότι επροηγήθηκαν θυελλώδεις συζητήσεις και, συνάδελφοι, πραγματικά σας ευχαριστώ. 

 Θέλω να υπενθυμίσω ότι το σχέδιο ψηφίσματος που καλούμε σήμερα τη Βουλή να υιοθετήσει ήταν 
αποτέλεσμα μιας εκδήλωσης η οποία πραγματοποιήθηκε στις 6 Νοεμβρίου, παρουσία γυναικών από όλους τους 
τομείς, που εκπροσωπούν την Κυπριακή Δημοκρατία, είτε διπλωμάτες είτε από τον ακαδημαϊκό χώρο είτε από 
μη κυβερνητικές οργανώσεις, και ο τίτλος εκείνης της εκδήλωσης ήταν «Γυναίκες στη διεθνή ειρήνη και ασφάλεια: 
από τη θεωρία στην πράξη» και ήταν με την ευκαιρία παρόμοιας συζήτησης που έγινε στα Ηνωμένα Έθνη. 

 Θέλω επίσης να ευχαριστήσω τις υπηρεσίες του κοινοβουλίου και ιδιαίτερα την κ. Ελένη Γεωργίου, η οποία 
δούλεψε με πολλή επιμονή και προσπάθεια, για να φέρει σε πέρας τη δουλειά που της αναθέσαμε, όπως και τη 
γραμματεία της επιτροπής Ανθρωπίνων Δικαιωμάτων. 

 Ζούμε σε δύσκολες και επικίνδυνες εποχές με μεγάλες προκλήσεις.  Γυναίκες και κορίτσια 
χρησιμοποιούνται ως ανθρώπινες ασπίδες, αθώα θύματα αυτών των συγκρούσεων.  Το ζήσαμε και στον τόπο 
μας το 1974.  Η γυναίκα της Κύπρου βίωσε τη βαναυσότητα του εισβολέα στην πιο άγριά της μορφή.  Όμως, 
αγαπητοί συνάδελφοι -και απαντώ και στον συνάδελφό μου τον κ. Μυλωνά- οι γυναίκες δεν είναι μόνο θύματα 
των συγκρούσεων, είναι και οι μεγαλύτεροι πρωταγωνιστές για επίτευξη της ειρήνης.  Και οι γυναίκες της Κύπρου 
το απέδειξαν έμπρακτα με πορείες, σπάζοντας τον κατοχικό κλοιό και διατρανώνοντας την επιθυμία τους για 
επανένωση.  Πρωτοστάτησαν και πρωτοστατούν στις δικοινοτικές συναντήσεις και δραστηριότητες.  Οι γυναίκες 
διεκδικούν τη θέση τους στη διπλωματία, την πολιτική, την οικονομία, είναι διπλωμάτες, είναι ακτιβίστριες, είναι 
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βουλεύτριες.  Η θέση της γυναίκας δεν είναι στο περιθώριο των επίσημων ειρηνευτικών διαδικασιών ούτε έξω 
από τα κέντρα λήψης αποφάσεων ούτε μπορεί να παραμείνει απλή παρατηρήτρια.  Η διασφάλιση της 
συμμετοχής μας στις διαδικασίες λήψης αποφάσεων σε ανώτατο επίπεδο στις διαπραγματευτικές ομάδες για το 
Κυπριακό και στις τεχνικές επιτροπές είναι περισσότερο από επιβεβλημένη.   

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Αγαπητοί συνάδελφοι,  

 Η πορεία προς την ισότιμη συμμετοχή των γυναικών σε θέματα ειρήνης και ασφάλειας παρουσιάζει 
πρόοδο, αλλά είναι αργή αυτή η πρόοδος.  Και η πρόοδος αργεί, γιατί η συμμετοχή είναι ζήτημα εξουσίας, να το 
παραδεχτούμε.  Και την εξουσία κανένας δεν θέλει να τη μοιραστεί, ειδικά σε κοινωνίες όπου κυριαρχούν ακόμη 
πατριαρχικά στερεότυπα.  Δεν μας θέλουν στα πόδια τους!  Και η συμμετοχή των γυναικών στα κέντρα εξουσίας 
είναι περιορισμένη και κοιτάξτε γύρω σας.  Πόσες είμαστε;  Αυτή τη στιγμή εντός της αίθουσας είμαστε τέσσερις!  
Στον αριθμό 148 βρίσκεται η Κύπρος, σύμφωνα με τα στοιχεία της Διακοινοβουλευτικής Ένωσης, σε ό,τι αφορά 
το ποσοστό γυναικών στο κυπριακό κοινοβούλιο, χαμηλότερο απ’ οποιοδήποτε άλλο κράτος της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης! 

 Σας καλώ λοιπόν να υιοθετήσετε το σχέδιο ψηφίσματος που έχετε ενώπιόν σας, ένα θυελλώδες σχέδιο 
ψηφίσματος -εμείς οι γυναίκες καταφέρνουμε να ξεσηκώνουμε θύελλες- και να στείλουμε ένα ισχυρό μήνυμα:  Οι 
γυναίκες της Κύπρου είναι δυνατές, είναι ενωμένες, είναι αποφασισμένες.  Γυναικεία εκπροσώπηση στις 
ειρηνευτικές διαδικασίες και στον τομέα της ασφάλειας.  Αυτή είναι η καλύτερη ένδειξη τιμής για τη Διεθνή Ημέρα 
της Γυναίκας.  Τα κόκκινα γαρίφαλα και τριαντάφυλλα, κύριοι, μας περισσεύουν και δεν τα θέλουμε!  

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ την κ. Χαραλαμπίδου, πρόεδρο της επιτροπής Ανθρωπίνων Δικαιωμάτων.   

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτή) 

 Ε, τωρά είναι η ώρα της ψηφοφορίας, κύριε… 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Γιώργο Λουκαΐδη) 

 Με συγχωρείτε; 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Για την ψηφοφορία θέλω να πω. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Για την ψηφοφορία; 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Ναι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πέστε μου να δούμε. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Ήταν παράλειψή μας, διότι εμιλήσαμεν αποκλειστικά -να το πω τζιαι τούτο- για την τροπολογία 
προηγουμένως, θέλουμε τζι εμείς να ευχαριστήσουμε και να συγχαρούμε την επιτροπή για τη δουλειά που έχει 
κάμει τζι είμαστε σήμερα ενώπιον της θέσης να ψηφίσουμε αυτό το σχέδιο ψηφίσματος.   

 Και να πω, κύριε Πρόεδρε, σε σχέση τζιαι με τη συζήτηση που έχει γίνει για τη σχετική τροπολογία, 
θέλουμε να καταγραφεί στα πρακτικά η διαφωνία μας για τη συγκεκριμένη αναφορά, όπως αυτή ετροποποίησεν 
το σχετικό σχέδιο ψηφίσματος, και βεβαίως να πω ότι θα εγκρίνουμε το σχέδιο ψηφίσματος, παρά την επιμέρους 
διαφωνία μας σ’ αυτό το συγκεκριμένο θέμα.   

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Μα, ήταν σαφέστατο από πριν ότι ήταν διαφορετική η θέση σας. 

 Κυρία Ατταλίδου, σαν να είδα το χέρι σας ή κάμνω λάθος; 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΑΤΤΑΛΙΔΟΥ: 

 Ναι, θα ήθελα να καταγραφεί και η δική μου η διαφωνία γι’ αυτήν… Ότι θα εγκρίνω το σχέδιο ψηφίσματος, 
θα υπερψηφίσω, αλλά διαφωνώ με την τροπολογία την οποία υιοθέτησε το σώμα.  Με αυτή την επιφύλαξη θα 
ψηφίσω.   
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 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ωραία. 

 Κυρία Χαραλαμπίδου, προηγείται ο συνάδελφός σου ο Μυλωνάς. 

ΕΙΡΗΝΗ ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΟΥ: 

 Απολογούμαι… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κυρία Χαραλαμπίδου, πάρε μια ανάσα να… 

ΕΙΡΗΝΗ ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΟΥ: 

 Θέλω όμως να πω για αυτούς που σηκώνονται, διαμαρτύρονται, διαφωνούν.  Ας υιοθετούσαν το σχέδιο 
ψηφίσματος όπως το επέρασεν η επιτροπή! 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Μπράβο, Ειρήνη! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ειρήνη μου, μπορείς να το ξαναπείς τούτο, να καταγραφεί; 

ΕΙΡΗΝΗ ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΟΥ: 

 Εκαταγράφηκεν, ετέλειωσεν! 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ωραία! 

 Κύριε Μυλωνά. 

ΠΑΥΛΟΣ ΜΥΛΩΝΑΣ: 

 Κι εγώ -για λόγους πρακτικών, όπως ο κ. Λουκαΐδης- εκφράζω την ευαρέσκειά μου, γιατί έγινε η 
τροπολογία που ψηφίστηκε για την τουρκοανταρσία, το πρώτο πραξικόπημα κατά της Κυπριακής Δημοκρατίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Τη χαιρετίζω και από τη θέση του Προέδρου την τροπολογία! 

 Το λοιπόν, πάμε για ψηφοφορία, ψηφίζουμε για το σχέδιο ψηφίσματος.  Φαντάζομαι θα είναι παμψηφεί 
και ομοφώνως. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες τριάντα τρεις.  Υπέρ τριάντα δύο, εναντίον μία ψήφος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα δύο ψήφους υπέρ, μία εναντίον και καμία αποχή, το ψήφισμα εγκρίνεται ως έχει τροποποιηθεί 

με την τροπολογία του κ. Σιζόπουλου.  

ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

 Δικαιολόγηση ψήφου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Θα τον πάρει τον λόγο, κύριε Δημητρίου.  Έντζιε θέλουμε μεσάζοντες, εδώ είναι δημοκρατικό το φάσμα. 

 Ο συνάδελφος ο Κουλλάς ζητά τον λόγο. 

 
 Υπέρ: ΔΗΣΥ, ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, ΔΗΚΟ, ΕΛΑΜ, ΕΔΕΚ Σοσιαλιστικό Κόμμα, ΔΗΠΑ-

Συνεργασία,  Κίνημα Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών, Κωστής Ευσταθίου, Αλεξάνδρα Ατταλίδου. 
  Εναντίον: Ονούφριος Κουλλά (ΔΗΣΥ). 
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 Το λέω, κύριε, τ’ όνομά σου, γιατί κάμποσοι που ακούν ̓ πού το ραδιόφωνο να ξέρουν ότι μιλά ο βουλευτής 
από την Καρπασία. 

ΟΝΟΥΦΡΙΟΣ ΚΟΥΛΛΑ: 

 Ωραία, πολύ ωραία! 

 Κύριε Πρόεδρε, δύο λεπτά για αιτιολόγηση ψήφου. 

 Ασφαλέστατα είναι ένα ψήφισμα πολύ σωστό, που όχι μόνο είμαστε υπέρ της ενεργότερης εμπλοκής των 
γυναικών στις ειρηνευτικές διαδικασίες, αλλά και παντού, στη δημόσια και ιδιωτική ζωή, σε εταιρείες, στο 
Υπουργικό Συμβούλιο.  Κανένα, μα κανένα πρόβλημα, κύριε Πρόεδρε, και ασφαλώς κανένα πρόβλημα να 
καταδικάσουμε το πραξικόπημα, την εισβολή και πολλά άλλα ιστορικά γεγονότα τα οποία ενόχλησαν την Κύπρο.  
Αλλά θέλω όμως να πω ότι -και να συγχαρώ και εγώ την επιτροπή, που έκανε μία πολύ καλή δουλειά, κατέληξαν 
σε ένα κείμενο- αλλά δυστυχώς δεν περιποιούν τιμή στη Βουλή -και γι’ αυτό έχω καταψηφίσει- ούτε οι διαφωνίες 
για ένα τέτοιο θέμα ούτε το να αναβληθεί το θέμα ούτε να βγούμε έξω και να έχουμε διαφωνίες ούτε να υπάρχει 
μια επιμονή -και είναι από το ΑΚΕΛ, κυρία Χαραλαμπίδου- να αλλάξει το ψήφισμα, να πολιτικοποιηθεί το ζήτημα, 
να δημιουργηθούν προβλήματα και ούτω καθεξής.  Εγώ και από σεβασμό, αν θέλετε, και στα μέλη της επιτροπής 
που έκαναν αυτή τη δουλειά και που δεν είναι παρόντες και παρούσες θεωρώ ότι αυτή η διαφωνία η 
συγκεκριμένη, η δική μου, έπρεπε να καταγραφεί. 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Γιώργο Λουκαΐδη) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Μα, ποιος σου είπε ότι εννά κάμουμεν έτσι δουλειά, κύριε… 

ΟΝΟΥΦΡΙΟΣ ΚΟΥΛΛΑ: 

 Έν’ αιτιολόγηση ψήφου, κύριε Λουκαΐδη!  Μας κάμνετε μαθήματα για τες διαδικασίες κάθε μέρα! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Λουκαΐδη, αντιλαμβάνομαι… έν’ για τούντο θέμα ή για άλλο; 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Όι, έν’ για την…  

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Όχι, όχι!  Έληξε!  Έχει δίκαιο ο βουλευτής από την Καρπασία εδώ. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Σεβαστό, κύριε Πρόεδρε! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Το λοιπόν, άρα κλείστε τη συζήτηση. 

 Τώρα προχωρούμε στο έκτο θέμα, που τιτλοφορείται «Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού 
Οργανισμού Αθλητισμού του 2024 Νόμος του 2024». 

 Ο κ. Αλέκος Τρυφωνίδης. 

ΑΛΕΚΟΣ ΤΡΥΦΩΝΙΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ζητούμε αναβολή του θέματος για την επόμενη βδομάδα, για να μπορέσει το Υπουργείο 
Παιδείας να δώσει από την κρατική χορηγία, να τηρήσει τη δέσμευσή του, ούτως ώστε η ομάδα του Κέδρου 
Μαρωνιτών, η οποία αγωνίζεται στην τρίτη κατηγορία…  Δεν μπορεί να θεωρηθεί προσφυγικό σωματείο, γιατί 
δεν ήταν στα αρχεία της ΚΟΠ πριν το ʼ74.  Και ζούμε με αυτό τον κανονισμό.  Επειδή αγωνίζεται στην τρίτη 
κατηγορία, υπάρχει μια άνιση μεταχείριση, οι άλλες ομάδες παίρνουν ογδόντα χιλιάδες και αυτή είκοσι χιλιάδες.  
Έγιναν όλες οι διεργασίες και θα αυξηθεί η κρατική χορηγία προς τον ΚΟΑ, για να δοθεί στην ομάδα των 
Μαρωνιτών, ούτως ώστε να αγωνίζεται παγκύπρια επί ίσοις όροις.  Περιμένομε να ʼρθει την άλλη βδομάδα, για 
να ενσωματωθεί… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Είπες πολλά, κύριε Τρυφωνίδη, εν χρειάζεται. 

 Ποιοι συμφωνούν με την αναβολή;  Διαφωνεί κανένας; 

 Κύριε Δημητρίου. 

ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 
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 Όχι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ο Χρίστος ο Ορφανίδης από τη Λάρνακα. 

 Κύριε Χρίστο Ορφανίδη. 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΟΡΦΑΝΙΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, συμφωνούμε με την αναβολή της σημερινής συνεδρίας, για να δώσουμε κι εμείς με τη 
σειρά μας το εξής μήνυμα και στον Κυπριακό Οργανισμό Αθλητισμού, αλλά και στο Υπουργείο Παιδείας, ως την 
εποπτική αρχή, ότι οφείλουν να απαντήσουν εις τα ερωτήματα τα οποία τους έχουν τεθεί -πάρα πολλά- όσον 
αφορά τη διαχείριση.  Αρκετά θέματα είναι αναπάντητα, δεν τολμούν να απαντήσουν, γιατί υπάρχουν 
σκοπιμότητες.  Είναι χρόνια που παραμένουν αυτά τα ερωτήματα αναπάντητα, δεν τίθενται.  Ελπίζουμε μέσα σ’ 
αυτή την εβδομάδα να ευαισθητοποιηθεί τόσο ο ΚΟΑ, που είναι πλήρως ενήμερος επανειλημμένα και με 
υπενθυμίσεις και από τις υπηρεσίες της Βουλής, αλλά και από εμένα προσωπικά, όσο και το Υπουργείο Παιδείας 
με συνεχείς υπενθυμίσεις ότι οφείλουν να απαντήσουν.  Έχουν μία εβδομάδα, τουλάχιστον ας σεβαστούν τους 
εαυτούς τους.  Όχι εμάς, τους εαυτούς τους! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Ορφανίδη. 

 Άρα, το θέμα αναβάλλεται για μία εβδομάδα μόνο. 

 Και προχωρούμε στο έβδομο θέμα, που τιτλοφορείται «Ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού 
Νεολαίας του 2024 Νόμος του 2024», και παρακαλείται ο γραμματέας να διαβάσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έγκριση του προϋπολογισμού του Οργανισμού Νεολαίας για το οικονομικό έτος 2024. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας και Πολιτισμού για το νομοσχέδιο «Ο περί 
Προϋπολογισμού του Οργανισμού Νεολαίας του 2024 Νόμος του 2024» 

Παρόντες: 

 Παύλος Μυλωνάς, πρόεδρος Χρίστος Χριστοφίδης  

 Χρύσανθος Σαββίδης Χρίστος Χριστόφιας 

 Γιώργος Κάρουλλας Ανδρέας Αποστόλου 

 Πρόδρομος Αλαμπρίτης Αλέκος Τρυφωνίδης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας και Πολιτισμού εξέτασε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες 
της, που πραγματοποιήθηκαν την 21η και στις 28 Φεβρουαρίου 2023.   

 Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Παιδείας, 
Αθλητισμού και Νεολαίας, του Υπουργείου Οικονομικών, του Τμήματος Δημόσιας Διοίκησης και Προσωπικού 
του ίδιου υπουργείου, της Ελεγκτικής Υπηρεσίας, ο πρόεδρος του διοικητικού συμβουλίου του Οργανισμού 
Νεολαίας Κύπρου (ΟΝΕΚ), εκπρόσωποι του ΟΝΕΚ, του Συμβουλίου Νεολαίας Κύπρου και της Ενιαίας 
Δημοκρατικής Οργάνωσης Νεολαίας (ΕΔΟΝ).   

 Η Νεολαία Δημοκρατικού Συναγερμού (ΝΕΔΗΣΥ), η Νεολαία Δημοκρατικού Κόμματος (ΝΕΔΗΚ), η 
Νεολαία ΕΔΕΚ, η Νεολαία Οικολόγων (ΝΕΟΙ), η Νεολαία της Δημοκρατικής Παράταξης-Συνεργασία 
(ΝΕΟΔΗΠΑ), το Μέτωπο Νεολαίας του Εθνικού Λαϊκού Μετώπου (ΕΛΑΜ) και το Ευρωπαϊκό Φόρουμ Νεολαίας 
(STYFJ), παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στη συνεδρία της επιτροπής. 

 Σημειώνεται ότι στο πλαίσιο της συζήτησης του νομοσχεδίου παρευρέθηκαν επίσης τα μέλη της επιτροπής 
κ. Αντρέας Καυκαλιάς και Ανδρέας Θεμιστοκλέους. 

 Σκοπός του προτεινόμενου νόμου είναι η κατά νόμον έγκριση του προϋπολογισμού του ΟΝΕΚ για το έτος 
2024 και ειδικότερα η έγκριση πληρωμής από το ταμείο του ποσού που δεν υπερβαίνει τα €5.099.590 για τη 
χρήση του οικονομικού έτους που λήγει την 31η Δεκεμβρίου 2024.   

 Ο προϋπολογισμός του ΟΝΕΚ είναι ισοσκελισμένος και προβλέπει δαπάνες ύψους €5.099.590 και 
ισόποσα έσοδα.  Ειδικότερα, οι προϋπολογιζόμενες δαπάνες του ΟΝΕΚ για το έτος 2024 αφορούν μεταξύ άλλων 
δαπάνες προσωπικού (€1.839.231), άλλες δαπάνες (€3.160.359) και μη προβλεπόμενες δαπάνες και 
αποθεματικό (€100.000).  
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Περαιτέρω, τα προϋπολογιζόμενα έσοδα του Οργανισμού Νεολαίας για το έτος 2024 προέρχονται κυρίως 
από την κρατική χορηγία (€4.800.000), τα τέλη και τα δικαιώματα εγγραφής (€50.000), τα έσοδα από την 
Ευρωπαϊκή Ένωση σε σχέση με το ευρωπαϊκό πρόγραμμα «YouthWiki» (€18.526), τα έσοδα από μη 
προβλέψιμα ευρωπαϊκά προγράμματα (€200.000) και από τα διάφορα άλλα έσοδα (€31.064). 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που περιλαμβάνονται στην εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το νομοσχέδιο, ο 
προϋπολογισμός έτυχε μελέτης τόσο από το Υπουργείο Παιδείας, Αθλητισμού και Νεολαίας όσο και από το 
Υπουργείο Οικονομικών.  Σημειώνεται ότι στο κείμενο του προϋπολογισμού, όπως αυτό κατατέθηκε στη Βουλή, 
ενσωματώθηκαν όλες οι εισηγήσεις του Υπουργείου Οικονομικών, της Ελεγκτικής Υπηρεσίας και του Υπουργείου 
Παιδείας, Αθλητισμού και Νεολαίας οι οποίες είχαν τεθεί κατά την ετοιμασία του.  

 Στο πλαίσιο της συζήτησης του προϋπολογισμού ενώπιον της επιτροπής ο πρόεδρος του διοικητικού 
συμβουλίου του ΟΝΕΚ αναφέρθηκε στο έργο και στη λειτουργία του οργανισμού και παρουσίασε τις βασικές 
πρόνοιες του προϋπολογισμού για το 2024.  Ειδικότερα, όπως ανέφερε μεταξύ άλλων, οι κυριότερες αυξήσεις 
σε σχέση με τον περσινό προϋπολογισμό παρατηρούνται στην κατηγορία δαπανών (02) «Δαπάνες 
προσωπικού» και στην κατηγορία δαπανών (03) «Μη προβλεπόμενες δαπάνες και αποθεματικό».  Επίσης, 
όπως επισήμανε, οι κυριότερες μειώσεις σε σχέση με τον περσινό προϋπολογισμό αφορούν στην κατηγορία 
δαπανών (04) «Μεταβιβάσεις» και στην κατηγορία δαπανών (03) «Λειτουργικές δαπάνες κεντρικών γραφείων», 
ενώ οι δαπάνες για τα έργα υποδομής στην κατηγορία δαπανών (08) παραμένουν αμετάβλητες.  

 Ακολούθως, ο ίδιος αξιωματούχος ενημέρωσε την επιτροπή ότι κατόπιν απόφασης του Υπουργικού 
Συμβουλίου η διαχείριση αρκετών ευρωπαϊκών προγραμμάτων, όπως είναι το «Erasmus+», το «European 
Solidarity» και το «Eurodesk», μεταφέρεται από τον ΟΝΕΚ στο Ίδρυμα Διαχείρισης Ευρωπαϊκών Προγραμμάτων 
(ΙΔΕΠ).  Ως εκ τούτου, λόγω της μεταφοράς αυτής τα έσοδα του ΟΝΕΚ μειώθηκαν σε σχέση με την περσινή 
χρονιά κατά €14.000.000 περίπου.   

 Οι εκπρόσωποι του Συμβουλίου Νεολαίας Κύπρου και της ΕΔΟΝ ενημέρωσαν την επιτροπή για τις 
δράσεις τους, το έργο που επιτελούν, καθώς και τη σημασία και την προσφορά των προγραμμάτων του ΟΝΕΚ 
προς την πολιτεία, όπως το πρόγραμμα «Πρωτοβουλίες Νέων».  Παράλληλα, τόνισαν το διαχρονικό αίτημα για 
αύξηση της κρατικής χορηγίας προς τον ΟΝΕΚ, ούτως ώστε να είναι εφικτή η καλύτερη λειτουργία των 
οργανώσεων νεολαίας.  

 Η εκπρόσωπος της Ελεγκτικής Υπηρεσίας ανέφερε ότι, στο πλαίσιο του ελέγχου που διενεργήθηκε στα 
δελτία δαπανών του προϋπολογισμού, εντοπίστηκε κονδύλι ύψους €40.000 σε σχέση με το άρθρο 02285 
«Ταμείο Συμπληρωματικών Παροχών», το οποίο αφορά συνεισφορά του ΟΝΕΚ για συμπληρωματικές παροχές 
στο προσωπικό του και στους εξαρτωμένους του προσωπικού του.  Ειδικότερα, το κονδύλι αυτό παρέχεται 
επιπρόσθετα από το κονδύλι που αφορά την ιατροφαρμακευτική περίθαλψη που προσφέρεται μέσω του ΓΕΣΥ.  
Σημειώνεται ότι η ίδια παρατήρηση είχε γίνει και κατά τη συζήτηση του περσινού προϋπολογισμού για το έτος 
2023.  Συναφώς, η ίδια εκπρόσωπος επανέλαβε ότι, σύμφωνα με την απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου, 
ημερομηνίας 15 Νοεμβρίου 2019, η δυνατότητα συνέχισης της παροχής υπηρεσιών ιατροφαρμακευτικής 
περίθαλψης με συμπληρωματικές παροχές προβλέπεται μόνο για όσες υπηρεσίες καλύπτονταν σε υφιστάμενα 
σχέδια πριν από την εφαρμογή του ΓΕΣΥ.  Ως εκ τούτου, η παροχή ιατροφαρμακευτικών υπηρεσιών η οποία 
δεν προβλεπόταν σε υφιστάμενα σχέδια ασφάλισης πριν από την εφαρμογή του ΓΕΣΥ αντιβαίνει στο 
περιεχόμενο της εν λόγω απόφασης και υπονομεύει τη φιλοσοφία του ΓΕΣΥ. 

 Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών ανέφεραν ότι η πιο πάνω πρόνοια προβλέπεται και στους 
προϋπολογισμούς άλλων οργανισμών, όπως της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου και της Αρχής Τηλεπικοινωνιών 
Κύπρου, και θα ήταν προτιμότερο οποιαδήποτε ρύθμιση συμφωνηθεί μετά από διαβούλευση να γίνει οριζόντια 
σε όλους τους προϋπολογισμούς.   

 Στο πλαίσιο της συνέχισης της συζήτησης του προϋπολογισμού η επιτροπή ζήτησε πρόσθετα στοιχεία 
και επεξηγήσεις σε σχέση με τις πρόνοιές του και υπέβαλε ερωτήματα προς τους αρμοδίους για σκοπούς 
πληρέστερης ενημέρωσής της.  Ειδικότερα, τα ερωτήματα αυτά αφορούσαν μεταξύ άλλων την επέκταση της 
δράσης και των προγραμμάτων του σε όλες τις επαρχίες και ιδιαίτερα στις απομακρυσμένες περιοχές της 
Κύπρου, την απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου για μεταφορά προγραμμάτων του οργανισμού στο ΙΔΕΠ, 
καθώς και την καθυστέρηση που παρατηρείται στην πλήρωση της κενής θέσης του εκτελεστικού διευθυντή του 
οργανισμού. 

 Σημειώνεται ότι στο στάδιο της τοποθέτησης επί των προνοιών του προϋπολογισμού η επιτροπή 
αποφάσισε όπως περιλάβει σε αυτόν σχετική πρόνοια, ώστε ουδεμία δαπάνη να δύναται να διενεργηθεί για την 
αγορά υπηρεσιών από φυσικά πρόσωπα, με εξαίρεση για υφιστάμενες συμβάσεις τους μήνες Ιανουάριο, 
Φεβρουάριο και Μάρτιο, χωρίς προηγουμένως να ενημερώνεται η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας και 
Πολιτισμού και να εξασφαλίζεται η γραπτή συγκατάθεσή της.  Η πρόνοια αυτή συνάδει με αντίστοιχη πρόνοια 
που περιλήφθηκε ήδη σε άλλους προϋπολογισμούς νομικών προσώπων δημόσιου δικαίου που ψηφίστηκαν από 
τη Βουλή, καθώς και στον κρατικό προϋπολογισμό του 2024.  
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας και Πολιτισμού, αφού διεξήλθε τις πρόνοιες του προϋπολογισμού 
και επέφερε σε αυτόν όλες τις αναγκαίες νομοτεχνικές διορθώσεις και τροποποιήσεις σύμφωνα με τα πιο πάνω, 
επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί επί του νομοσχεδίου κατά τη συζήτησή του στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Και υπάρχει η σχετική τροπολογία, την οποία θα βάλω σε ψηφοφορία. 

 Έχουμε ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο Γιακουμή.   

 Ναι, κύριε Μιχάλη. 

ΜΙΧΑΛΗΣ ΓΙΑΚΟΥΜΗ: 

 Αγαπητέ κύριε Πρόεδρε, 

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Σήμερα, σε μία εποχή κατά την οποία η τεχνολογία και η τεχνητή νοημοσύνη εξελίσσονται με ταχύτατους 
ρυθμούς, αντικρίζουμε τις νέες προκλήσεις και ευκαιρίες που προκύπτουν για τη νεολαία μας.  Η ψήφιση του 
προϋπολογισμού του ΟΝΕΚ για το 2024 στο πλαίσιο του Εθνικού Έτους Νεολαίας σηματοδοτεί μία κρίσιμη 
στιγμή για την απτή στήριξη των νέων στην πορεία τους προς μία νέα ψηφιακή εποχή.   

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Προτού ο κυπριακός λαός με τιμήσει με την ψήφο του και με εκλέξει στο πολύτιμο ειδικό αξίωμα του 
βουλευτή, διετέλεσα μέλος σε διάφορους θεσμούς και οργανισμούς από τα μαθητικά και φοιτητικά μου χρόνια, 
εκπροσωπώντας τους νέους, δίνοντας αρκετούς αγώνες για το εφηβικό, αλλά και το νεολαιίστικο κίνημα για ένα 
καλύτερο μέλλον, για ένα μέλλον με προοπτική.   

 Οραματίζομαι μία κοινωνία χωρίς διαχωρισμούς και ταξικές διακρίσεις, πόσω μάλλον για τη νεολαία.  Έτσι, 
δικαιούμαι να οραματίζομαι για τους νέους και τις νέες της Κύπρου μας, ενός ευρωπαϊκού κράτους, να μπορούν 
να απολαμβάνουν ίσες ευκαιρίες στη μόρφωση, στη στέγαση, στην πρόσβαση και στην παροχή υπηρεσιών 
υγείας, στα αναπτυξιακά προγράμματα και άλλα σχέδια της πολιτείας, παράγοντες που θα τους οδηγήσουν στην 
ανεξαρτητοποίηση και την πλήρη αυτονομία κατά την ενηλικίωσή τους με σκοπό την προσωπική, αλλά και την 
επαγγελματική τους εξέλιξη. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Σήμερα οι νέοι έχουν πάρα πολλές δυνατότητες.  Έχουν λάβει την καλύτερη μόρφωση από οποιαδήποτε 
άλλη γενιά.  Παρουσιάζουν μεγάλη εξοικείωση με τις νέες τεχνολογίες, έχουν διάθεση για καινοτομία, αλλά και 
δημιουργικότητα, καθώς και υψηλή κοινωνική, αλλά και περιβαλλοντική ευαισθησία.   

 Για εμάς το κυρίαρχο ζητούμενο είναι η πολιτεία να αγκαλιάσει τους νέους της μέσα από τις πολιτικές που 
προωθεί σε όλα τα επίπεδα. 

 Ο Οργανισμός Νεολαίας Κύπρου συνιστά μία συντεταγμένη και οργανωμένη προσπάθεια προς 
υλοποίηση ενός από τους βασικούς άξονες της προγραμματικής πολιτικής του κράτους, που δεν είναι άλλος από 
την ουσιαστική συμβολή στην παραγωγή πολιτικής για τους νέους.  Έτσι, η πολιτεία πρέπει με συγκεκριμένες 
και έμπρακτες προτάσεις να βάλει τη νεολαία στο επίκεντρο των πολιτικών της, αναγνωρίζοντας και 
αντιμετωπίζοντας τις νέες προκλήσεις της εποχής, την ανάγκη για ανάπτυξη δεξιοτήτων στις νέες τεχνολογίες, 
την ασφάλεια στο διαδίκτυο, την επαγγελματική εξέλιξη μέσω της καινοτομίας και την ενίσχυση της κοινωνικής 
συμμετοχής με χρήση ψηφιακών εργαλείων. 

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Το υπογραμμίζω και το υπερθεματίζω, επενδύοντας στη νεολαία, επενδύουμε στο μέλλον της Κύπρου 
μας.  Έχει έρθει λοιπόν η στιγμή να δώσουμε έμφαση σε προγράμματα που θα προετοιμάσουν τους νέους μας 
για τις προκλήσεις και τις ευκαιρίες της νέας δεκαετίας.   

 Ψηφίζουμε σήμερα λοιπόν έναν προϋπολογισμό που θα ενισχύσει συγκεκριμένες δράσεις στα 
προγράμματα που θα ενισχύσουν την εκπαίδευση, την τεχνητή νοημοσύνη, τον προγραμματισμό, την 
κυβερνοασφάλεια και τις ψηφιακές δεξιότητες.   

 Πρέπει λοιπόν να προωθηθεί ένα ολιστικό πλαίσιο που να συμπεριλαμβάνει τη δημιουργία ευκαιριών για 
πρακτική εξάσκηση και επαγγελματική εξέλιξη μέσα από τεχνολογικές start-ups και καινοτόμα εργαστήρια, καθώς 
και προγράμματα για την προώθηση του ψηφιακού πολιτισμού και της κριτικής σκέψης σχετικά με τη χρήση 
τεχνολογίας και της τεχνητής νοημοσύνης. 

 Το 2024, φέτος, που έχει κηρυχθεί «Εθνικό Έτος Νεολαίας», ας είναι αφετηρία για μια στρατηγική που θα 
οδηγήσει τη νεολαία μας σε μία νέα εποχή, όπου η τεχνολογία και η καινοτομία θα αποτελούν τα βασικά εργαλεία 
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για την ανάπτυξή της και την ενεργό συμμετοχή της στην κοινωνία.  Με αυτό τον προϋπολογισμό δείχνουμε πως 
η πολιτεία ανταποκρίνεται με συγκεκριμένες δράσεις στις προκλήσεις του αύριο, εξασφαλίζοντας στους νέους 
μας την πρόσβαση σε γνώσεις και εργαλεία που θα τους καταστήσουν ανταγωνιστικούς σε έναν κόσμο που 
μεταβάλλεται. 

 Κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε και αγαπητοί συνάδελφοι, με την ευκαιρία που μου δίνεται σήμερα θα ήθελα 
να συγχαρώ από τα βάθη της καρδιάς μου για την πολύ καλή, την εξαίρετη, θα έλεγα, δουλειά που γίνεται στον 
Οργανισμό Νεολαίας Κύπρου τον πρόεδρο του οργανισμού και πολύ καλό μου φίλο Κλεάνθη Κουτσόφτα, τα 
μέλη του διοικητικού συμβουλίου, αλλά και την αναπληρώτρια διευθύντρια κ. Μαρία Μιλτιάδου, όπως και όλα 
φυσικά τα στελέχη και τους εργαζομένους του οργανισμού για τον ζήλο, την προσφορά, αλλά κυρίως την αγάπη 
τους για τη νεολαία της Κύπρου μας. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Εμείς, ως Δημοκρατική Παράταξη-Συνεργασία Δημοκρατικών Δυνάμεων, θα υπερψηφίσουμε τον 
προϋπολογισμό του Οργανισμού Νεολαίας Κύπρου για το 2024. 

 Ευχαριστώ θερμά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, αγαπητέ Μιχάλη. 

 Τον λόγο έχει ο συνάδελφος ο κ. Χρίστος Χριστοφίδης. 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΧΡΙΣΤΟΦΙΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, πολύ σύντομα τρία σημεία. 

 Το πρώτο, θέλω να θυμίσω ότι το τελευταίο χρονικό διάστημα ο ημικρατικός οργανισμός υπεύθυνος για 
ζητήματα νεολαίας, ο επίσημος διά νομοθεσίας σύμβουλος του κράτους για θέματα νεολαίας, ο Οργανισμός 
Νεολαίας, βρέθηκε στο μάτι του κυκλώνα για μια σειρά από λάθος λόγους. 

 Θέλω να θυμίσω την προσπάθεια του κ. Χριστοδουλίδη να υποκαταστήσει τον Οργανισμό Νεολαίας με 
μια περιβόητη άτυπη ομάδα συμβούλων νέων -ουσιαστικά υποστηρικτών του- και την πρόταση διά επιστολής 
του Προεδρικού ο Οργανισμός Νεολαίας να υπαχθεί σε αυτή την ομάδα.   

 Θέλω επίσης να θυμίσω ότι, ενώ ο Οργανισμός Νεολαίας δεν έχει εκτελεστικό διευθυντή ή διευθύντρια, η 
αναπληρούσα εκτελεστική διευθύντρια αποσπάστηκε εν μέρει στο Προεδρικό, για να κάμνει για λογαριασμό του 
Προεδρικού τη δουλειά που έπρεπε να κάμνει στον Οργανισμό Νεολαίας. 

 Θέλω να πιστεύω ότι αυτοί οι σχεδιασμοί και οι στοχεύσεις του Προεδρικού δεν θα προχωρήσουν, διότι 
αποτελούν μία ευθεία υπόσκαψη του Οργανισμού Νεολαίας, και θέλω να πιστεύω ότι έγιναν επιτέλους σοφότερες 
σκέψεις εκεί πάνω, στον «λόφο», ούτως ώστε να περιφρουρηθεί ο διά νομοθεσίας κατοχυρωμένος ρόλος του 
ΟΝΕΚ. 

 Το δεύτερο σημείο που θέλω να πω είναι ότι δυστυχώς τα τελευταία χρόνια μια σειρά από δράσεις και 
πρωτοβουλίες του Οργανισμού Νεολαίας έχουν σταματήσει -και εννοώ τα τελευταία αρκετά χρόνια, 
Παιγνιοθήκες, Πολύκεντρα Νεολαίας, συμβουλευτικές υπηρεσίες για τις εξαρτήσεις- και λυπούμαι να 
παρατηρήσω ότι αυτό έγινε και στη βάση μιας αγοραίας λογικής, που βλέπει την προσφορά προς τη νεολαία με 
όρους κέρδους και ζημιάς.  Ελπίζουμε ότι και σε αυτό τον τομέα θα υπάρξει μια αναστροφή πορείας, για να 
στηρίξουμε πραγματικά τη νεολαία του τόπου.   

 Και θέλω να τελειώσω με το εξής: σκάνδαλο «Γιαννάκης Γιαννάκη».  Πριν πόσα χρόνια έχει γίνει;  Πριν 
από αρκετά χρόνια.  Ο κ. Γιαννάκη συνεχίζει να είναι υπάλληλος του Οργανισμού Νεολαίας, να λαμβάνει μισθό, 
η υπόθεση αναβάλλεται συνεχώς και οι κακές γλώσσες μιλούν για μια μεθόδευση μέχρι και τη συνταξιοδότηση!  
Τζι εγώ θέλω να πω ότι, αν ήταν μία φορά σκάνδαλο το τι συνέβη, είναι πολλές περισσότερες φορές σκάνδαλο 
αυτή η πολιτεία να γνωρίζει και να συμπεριφέρεται με αυτό τον τρόπο, αντί να μεριμνά να αποδώσει πραγματική 
δικαιοσύνη. 

 Επαναλαμβάνω, ελπίζω να μην περάσουν και άλλα αρκετά χρόνια τζιαι να συζητούμε ακόμα ένα θέμα το 
οποίο θα έπρεπε να είχε επιλυθεί εδώ και μερικά χρόνια. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ωραία!   

 Το λοιπόν, τώρα θα προχωρήσουμε με την ψηφοφορία, κύριε Τρυφωνίδη.   

 Θα προχωρήσουμε με την ψηφοφορία για την τροπολογία… 



1752 

 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Δημήτρη Δημητρίου) 

 Συγγνώμη, θέλετε τον λόγο; 

ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

 Ο κ. Κάρουλλας… Δεν του εδώσετε τον λόγο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Γιώργο, τις απολογίες μου! 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΚΑΡΟΥΛΛΑΣ: 

 Κανένα πρόβλημα, κύριε Πρόεδρε. 

 Ως Δημοκρατικός Συναγερμός θα υπερψηφίσουμε τον προϋπολογισμό του Οργανισμού Νεολαίας 
Κύπρου, του ΟΝΕΚ, γιατί όντως βλέπουμε να παράγεται έργο.  Τζιαι τούντο έργο το οποίο παράγεται είναι στη 
βάση της Εθνικής Στρατηγικής για τη Νεολαία που έχει εκπονηθεί και ακολουθούνται βήματα τα οποία 
υλοποιούνται, τα οποία καλύπτουν όλο το φάσμα. 

 Το δεύτερο είναι ότι είμαστε έτοιμοι ταυτόχρονα να στηρίξουμε την όποια δράση, την όποια ιδέα είναι και 
με τη σύγχρονη εποχή, την καινοτομία, που έχει ανάγκη σήμερα η κοινωνία μας. 

 Και το τρίτο σημείο, πάρα πολύ σύντομα.  Είμαστε εδώ και παρακολουθούμε να μη διενεργηθεί 
οποιαδήποτε εξωθεσμική προσπάθεια από την Προεδρία της Δημοκρατίας για τη δημιουργία ομάδας νεολαίας 
η οποία ουσιαστικά θα υποκαθιστά το έργο το οποίο παράγεται από τον Οργανισμό Νεολαίας. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Το λοιπόν, άρα έχουμε ολοκληρώσει, δεν έχουμε άλλον επί του πίνακος. 

 Θα προχωρήσουμε με την ψήφιση της τροπολογίας των συναδέλφων του ΑΚΕΛ. 

 Παρακαλείται ο γραμματέας να διαβάσει την τροπολογία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενη τροπολογία των κ. Χρίστου Χριστοφίδη, Αντρέα Καυκαλιά και Χρίστου Χριστόφια εκ 
μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις για το νομοσχέδιο «Ο περί 

Προϋπολογισμού του Οργανισμού Νεολαίας του 2024 Νόμος του 2024» 

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του άρθρου 17 του πιο πάνω νομοσχεδίου με τη διαγραφή από αυτό 
της φράσης «από φυσικά πρόσωπα» (δεύτερη γραμμή). 

Σημειώσεις: 

α. Ρύθμιση που απαγορεύει τη διενέργεια δαπάνης για αγορά υπηρεσιών τόσο από φυσικά όσο και από 
νομικά πρόσωπα από τον Οργανισμό Νεολαίας, με εξαίρεση για υφιστάμενες συμβάσεις τους μήνες 
Ιανουάριο, Φεβρουάριο και Μάρτιο, χωρίς προηγουμένως να ενημερώνεται η Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Παιδείας και Πολιτισμού και να εξασφαλίζεται η γραπτή συγκατάθεσή της. 

β. Να γίνουν οι συνακόλουθες νομοτεχνικές διορθώσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ψηφίστε για την τροπολογία, παρακαλώ. 

 Να ανακοινωθούν τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες είκοσι ένας.  Υπέρ εννέα και εναντίον δώδεκα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Με δώδεκα ψήφους εναντίον, εννέα ψήφους υπέρ και καμία αποχή, η τροπολογία απορρίπτεται. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Οργανισμού Νεολαίας ποσού ύψους €5.099.590 για τη χρήση του 
έτους που λήγει την 31η Δεκεμβρίου 2024.  Άρθρο 2. 
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 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για κάλυψη ελλείμματος άλλων άρθρων κάτω 
από την ίδια Ομάδα Δαπανών.  Άρθρο 4. 

 Διάθεση ειδικώς εμβαζομένων/εισπραττομένων ποσών για υλοποίηση συγκεκριμένων 
σκοπών/προγραμμάτων.  Άρθρο 5. 

 Λειτουργοί υπεύθυνοι για την είσπραξη εσόδων και την άσκηση ελέγχου στα κονδύλια δαπανών.  Άρθρο 
6. 

 Μείωση κλιμάκων εισδοχής.  Άρθρο 7. 

 Υπερωριακή απασχόληση.  Άρθρο 8. 

 Απαγόρευση προσλήψεων προσωπικού για κάλυψη έκτακτων και εποχικών αναγκών.  Άρθρο 9. 

 Φορολόγηση επιδομάτων.  Άρθρο 10. 

 Αναπροσαρμογή του ύψους των απολαβών.   Άρθρο 11. 

 Εναλλαξιμότητα νεοδιοριζόμενων υπαλλήλων.  Άρθρο 12. 

 Απαγόρευση διενέργειας δαπάνης για απασχόληση συνταξιούχου προσώπου.  Άρθρο 13. 

 Δημιουργία νέας θέσης.  Άρθρο 14. 

 Μισθοδοτική ανέλιξη στις Κλίμακες Α2, Α5 και Α7 (ii).  Άρθρο 15. 

 Απαγόρευση συνεισφοράς εργοδότη σε ιδιωτική ασφαλιστική εταιρεία για φαρμακευτική περίθαλψη 
εργοδοτουμένων.  Άρθρο 16. 

 Αγορά υπηρεσιών από φυσικά πρόσωπα.  Άρθρο 17. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ψηφίστε για τα άρθρα 1 έως 17, παρακαλώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. 

 Και το αποτέλεσμα;  Πέστε μάς το. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες είκοσι τρεις, υπέρ είκοσι τρεις, ομόφωνα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Με είκοσι τρεις ψήφους υπέρ, τα άρθρα 1 έως 17 εγκρίνονται ομόφωνα. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως «Ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού Νεολαίας του 2024 Νόμος 
του 2024». 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ψηφίζουμε για το σύνολο του νομοσχεδίου. 

 Να ανακοινωθούν τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες είκοσι τέσσερις, υπέρ είκοσι τέσσερις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι τέσσερις ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο ομόφωνα 
ψηφίζεται σε νόμο της Δημοκρατίας. 

 Προχωρούμε στο υπ’ αριθμόν 8 θέμα, που τιτλοφορείται «Ο περί Προϋπολογισμού του Ανοικτού 
Πανεπιστημίου Κύπρου του 2024 Νόμος του 2024». 

 Παρακαλείται ο γραμματεύς να αναγνώσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 8 θέματος είναι η έγκριση του προϋπολογισμού του Ανοικτού Πανεπιστημίου 
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Κύπρου για το οικονομικό έτος 2024. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας και Πολιτισμού για το νομοσχέδιο «Ο περί 
Προϋπολογισμού του Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου του 2024 Νόμος του 2024» 

Παρόντες: 

 Παύλος Μυλωνάς, πρόεδρος Χρίστος Χριστοφίδης 

 Χρύσανθος Σαββίδης Χρίστος Χριστόφιας 

 Γιώργος Κάρουλλας Ανδρέας Αποστόλου 

 Πρόδρομος Αλαμπρίτης Αλέκος Τρυφωνίδης  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας και Πολιτισμού εξέτασε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε δυο συνεδρίες 
της, που πραγματοποιήθηκαν στις 28 Φεβρουαρίου και στις 6 Μαρτίου 2024.  Στις συνεδρίες της επιτροπής 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ο Γενικός Ελεγκτής, εκπρόσωποι του Υπουργείου Παιδείας, Αθλητισμού και 
Νεολαίας, του Υπουργείου Οικονομικών και του Τμήματος Δημόσιας Διοίκησης και Προσωπικού του ίδιου 
υπουργείου, καθώς και του Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου. 

 Στο στάδιο της συζήτησης του νομοσχεδίου παρευρέθηκαν επίσης τα μέλη της επιτροπής κ. Μάριος 
Μαυρίδης και Αντρέας Καυκαλιάς. 

 Σκοπός του προτεινόμενου νόμου είναι η κατά νόμον έγκριση του προϋπολογισμού του Ανοικτού 
Πανεπιστημίου Κύπρου για το έτος 2024 και ειδικότερα η έγκριση πληρωμής από το ταμείο ποσού που δεν 
υπερβαίνει τα €16.225.000 για τη χρήση του οικονομικού έτους που λήγει την 31η Δεκεμβρίου 2024.   

 Ο προϋπολογισμός του Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου είναι ισοσκελισμένος και προβλέπει δαπάνες 
ύψους €16.225.000 και ισόποσα έσοδα. 

 Ειδικότερα, οι προϋπολογιζόμενες δαπάνες του Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου για το έτος 2024 
αφορούν μεταξύ άλλων τρέχουσες δαπάνες (€10.777.372), λειτουργικές δαπάνες (€1.690.810), διαχειριστικά 
έξοδα (€1.112.500), κεφαλαιουχικές δαπάνες (€1.223.010), δαπάνες στέγασης (€20) και μη προβλεπόμενες 
δαπάνες και αποθεματικό (€1.421.288). 

 Τα προϋπολογιζόμενα έσοδα του Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου για το έτος 2023 προέρχονται κυρίως 
από την κρατική χορηγία (€11.000.000), τα δίδακτρα και τη διαχειριστική χρέωση (€3.803.712) και τις διάφορες 
εισπράξεις (€1.421.288). 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που περιλαμβάνονται στην εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το νομοσχέδιο, ο 
υπό συζήτηση προϋπολογισμός καταρτίστηκε ύστερα από διαβούλευση που πραγματοποιήθηκε μεταξύ του 
Υπουργείου Παιδείας, Αθλητισμού και Νεολαίας, του Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου, του Υπουργείου 
Οικονομικών και του Τμήματος Δημόσιας Διοίκησης και Προσωπικού, λαμβάνοντας υπόψη την παρούσα 
δημοσιονομική κατάσταση του κράτους, τις προτεραιότητες του πανεπιστημίου, καθώς και τις ανειλημμένες 
υποχρεώσεις του για την ομαλή λειτουργία και τη σταδιακή και απρόσκοπτη ανάπτυξή του, όπως αυτή έχει 
προγραμματιστεί.  Με βάση τα ίδια στοιχεία, το Υπουργείο Οικονομικών συμφώνησε με την προώθηση του 
προϋπολογισμού, υπό την προϋπόθεση ενσωμάτωσης σε αυτόν συγκεκριμένων παρατηρήσεων που υπέβαλαν 
τόσο το Υπουργείο Οικονομικών όσο και το Τμήμα Δημόσιας Διοίκησης και Προσωπικού.  Σημειώνεται ότι οι πιο 
πάνω παρατηρήσεις ενσωματώθηκαν στον προϋπολογισμό. 

 Στο στάδιο της συζήτησης του προϋπολογισμού ενώπιον της επιτροπής ο πρύτανης του Ανοικτού 
Πανεπιστημίου Κύπρου, αφού επισήμανε ότι για το 2024 έχει αυξηθεί η κρατική χορηγία κατά €1.000.000, τόνισε 
τον επιτελικό ρόλο του πανεπιστημίου όσον αφορά την παροχή της εξ αποστάσεως εκπαίδευσης με γνώμονα το 
δημόσιο συμφέρον και τη στήριξη της δημόσιας τριτοβάθμιας εκπαίδευσης λόγω του ολοένα αυξανόμενου 
ανταγωνισμού.   

 Επιπροσθέτως, ο πρύτανης του Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου δήλωσε πως στόχος του 
πανεπιστημίου είναι η προσέλκυση φοιτητών στο πλαίσιο της ετοιμασίας νέων προγραμμάτων σπουδών και η 
δυναμική είσοδός τους στην αγορά εργασίας.   

 Στο πλαίσιο της συνέχισης της συζήτησης του προϋπολογισμού η επιτροπή ζήτησε πρόσθετα στοιχεία 
και επεξηγήσεις και υπέβαλε ερωτήματα προς τους αρμοδίους σχετικά με τις πρόνοιές του.  Ειδικότερα, τα 
ερωτήματα αυτά αφορούσαν μεταξύ άλλων στο ζήτημα της στέγασης του πανεπιστημίου, στα καινούργια 
προγράμματά του, στη μισθοδοσία του προσωπικού, στο πλάνο διεθνοποίησης του πανεπιστημίου, στις 
εγγραφές των φοιτητών και στον σχεδιασμό προσέλκυσης νέων φοιτητών.  

 Σημειώνεται ότι στο στάδιο της τοποθέτησης επί των προνοιών του προϋπολογισμού η επιτροπή 
αποφάσισε όπως περιλάβει σε αυτόν συγκεκριμένη πρόνοια, σύμφωνα με την οποία ουδεμία δαπάνη δύναται 
να διενεργηθεί για την αγορά υπηρεσιών από φυσικά πρόσωπα, με εξαίρεση τις υφιστάμενες συμβάσεις τους 
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μήνες Ιανουάριο, Φεβρουάριο και Μάρτιο, χωρίς προηγουμένως να ενημερώνεται η Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Παιδείας και Πολιτισμού και να εξασφαλίζεται η γραπτή συγκατάθεσή της.  Η πρόνοια αυτή είναι ίδια με αντίστοιχη 
πρόνοια που περιλήφθηκε ήδη σε άλλους προϋπολογισμούς νομικών προσώπων δημοσίου δικαίου που 
ψηφίστηκαν από τη Βουλή, καθώς και στον κρατικό προϋπολογισμό του 2024.  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας και Πολιτισμού, αφού διεξήλθε τις επιμέρους πρόνοιες του 
προϋπολογισμού και επέφερε όλες τις αναγκαίες νομοτεχνικές διορθώσεις και τροποποιήσεις στο κείμενό του 
σύμφωνα με τα πιο πάνω, επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί επί του νομοσχεδίου κατά τη συζήτησή του στην 
ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές, ομιλήτριες επί θέματος αρχής; 

 Δεν υπάρχουν. 

 Προχωρούμε τώρα με την τροπολογία των συναδέλφων του ΑΚΕΛ. 

 Παρακαλείται ο γραμματεύς να διαβάσει την τροπολογία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενη τροπολογία των κ. Χρίστου Χριστοφίδη, Αντρέα Καυκαλιά και Χρίστου Χριστόφια εκ 
μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις για το νομοσχέδιο «Ο περί 

Προϋπολογισμού του Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου του 2024 Νόμος του 2024» 

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του άρθρου 14 του πιο πάνω νομοσχεδίου με τη διαγραφή από αυτό 
της φράσης «από φυσικά πρόσωπα» (δεύτερη γραμμή). 

Σημειώσεις: 

α. Ρύθμιση που απαγορεύει τη διενέργεια δαπάνης για αγορά υπηρεσιών τόσο από φυσικά όσο και από 
νομικά πρόσωπα από το Ανοικτό Πανεπιστήμιο Κύπρου, με εξαίρεση για υφιστάμενες συμβάσεις τους 
μήνες Ιανουάριο, Φεβρουάριο και Μάρτιο, χωρίς προηγουμένως να ενημερώνεται η Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Παιδείας και Πολιτισμού και να εξασφαλίζεται η γραπτή συγκατάθεσή της. 

β. Να γίνουν οι συνακόλουθες νομοτεχνικές διορθώσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ να ψηφίσουμε για την τροπολογία, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. 

 Και το αποτέλεσμα είναι; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες είκοσι τέσσερις.  Υπέρ έντεκα, εναντίον δεκατρείς. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Άρα, με δεκατρείς ψήφους εναντίον, έντεκα ψήφους υπέρ και καμία αποχή, η τροπολογία απορρίπτεται. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου ποσού ύψους €16.225.000 για 
τη χρήση του έτους που λήγει την 31η Δεκεμβρίου 2024.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για κάλυψη ελλείμματος άλλων άρθρων κάτω 
από το ίδιο Κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 Δημιουργία νέων θέσεων.  Άρθρο 5. 

 Μείωση κλιμάκων εισδοχής.  Άρθρο 6. 

 Απαγόρευση προσλήψεων ωρομίσθιου προσωπικού και προσωπικού για την κάλυψη έκτακτων και 
εποχιακών αναγκών.  Άρθρο 7. 

 Λειτουργοί υπεύθυνοι για την είσπραξη εσόδων και λειτουργοί που ασκούν έλεγχο  

στα κονδύλια δαπανών.  Άρθρο 8. 

 Φορολόγηση επιδομάτων.  Άρθρο 9. 
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 Απαγόρευση διενέργειας δαπάνης για απασχόληση με οποιοδήποτε τρόπο συνταξιούχου προσώπου.  
Άρθρο 10. 

 Αναπροσαρμογή του ύψους των απολαβών.  Άρθρο 11. 

 Μισθοδοτική ανέλιξη στις Κλίμακες Α2, Α5 και Α7(ii).  Άρθρο 12. 

 Απαγόρευση συνεισφοράς εργοδότη σε ιδιωτική ασφαλιστική εταιρεία για ιατροφαρμακευτική περίθαλψη 
εργοδοτουμένων.  Άρθρο 13. 

 Αγορά υπηρεσιών από φυσικά πρόσωπα.  Άρθρο 14. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ψηφίζουμε για τα άρθρα 1 έως 14, παρακαλώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, και να ανακοινωθεί το 
αποτέλεσμα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες είκοσι πέντε, υπέρ είκοσι πέντε, ομόφωνα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Με είκοσι πέντε ψήφους υπέρ, τα άρθρα 1 έως 14 εγκρίνονται ομόφωνα. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση για το σύνολο του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως «Ο περί Προϋπολογισμού του Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου του 
2024 Νόμος του 2024». 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ψηφίζουμε για το σύνολο του νομοσχεδίου, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες είκοσι τέσσερις, υπέρ είκοσι τέσσερις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι τέσσερις ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο ομόφωνα 
ψηφίζεται σε νόμο της Δημοκρατίας. 

 Για τα θέματα με τους αριθμούς 9 και 10 υπάρχει κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο περί της Ρύθμισης 
της Ίδρυσης και Λειτουργίας Ξενοδοχείων και Τουριστικών Καταλυμάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2024» 
και «Ο περί της Ρύθμισης της Ίδρυσης και Λειτουργίας Ξενοδοχείων και Τουριστικών Καταλυμάτων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2024».  Είναι πρόταση νόμου των κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη, βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου, και του κ. Νίκου Σύκα, βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού. 

 Παρακαλείται ο γραμματεύς να διαβάσει τους σκοπούς. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 9 θέματος είναι η τροποποίηση του περί της Ρύθμισης της Ίδρυσης και 
Λειτουργίας Ξενοδοχείων και Τουριστικών Καταλυμάτων Νόμου, ώστε να παραταθεί μέχρι την 31η Δεκεμβρίου 
2025 η προθεσμία που αρχικά παραχωρήθηκε σε μη αδειούχα ξενοδοχεία και τουριστικά καταλύματα τα οποία 
βρίσκονταν σε λειτουργία κατά την ημερομηνία έναρξης της ισχύος του περί της Ρύθμισης της Ίδρυσης και 
Λειτουργίας Ξενοδοχείων και Τουριστικών Καταλυμάτων Νόμου του 2019, προκειμένου να εξασφαλίσουν άδεια 
λειτουργίας από το Υφυπουργείο Τουρισμού. 

 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 10 θέματος είναι η τροποποίηση του περί της Ρύθμισης της Ίδρυσης και 
Λειτουργίας Ξενοδοχείων και Τουριστικών Καταλυμάτων Νόμου, ώστε να εισαχθεί στην ισχύουσα νομοθεσία ο 
όρος «ξενοδοχείο υπαίθρου» και ο ορισμός αυτού. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού για το 
νομοσχέδιο «Ο περί της Ρύθμισης της Ίδρυσης και Λειτουργίας Ξενοδοχείων και Τουριστικών 

Καταλυμάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2024» και για την πρόταση νόμου «Ο περί της Ρύθμισης 
της Ίδρυσης και Λειτουργίας Ξενοδοχείων και Τουριστικών Καταλυμάτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) 

Νόμος του 2024» 
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Παρόντες:  

 Κυριάκος Χατζηγιάννης, πρόεδρος Πανίκος Λεωνίδου  

 Κώστας Κώστα  Ηλίας Μυριάνθους 

 Γιαννάκης Γαβριήλ  Σταύρος Παπαδούρης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού μελέτησε από κοινού το 
πιο πάνω νομοσχέδιο και την πιο πάνω πρόταση νόμου σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 5 
και 12 Μαρτίου 2024. 

 Σημειώνεται ότι το πιο πάνω νομοσχέδιο εξετάστηκε από την Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ενέργειας, 
Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού και σε δύο προγενέστερες συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 
6 και 13 Φεβρουαρίου 2024.  Στο πλαίσιο των συνεδριάσεων της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν 
ενώπιόν της εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών, του Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως του ίδιου 
υπουργείου, της Πυροσβεστικής Υπηρεσίας, ο γενικός διευθυντής του Υφυπουργείου Τουρισμού, εκπρόσωποι 
της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας, ο Επίτροπος Ανάπτυξης Ορεινών Κοινοτήτων, καθώς και εκπρόσωποι 
της Ένωσης Δήμων Κύπρου, της Ένωσης Κοινοτήτων Κύπρου, του Παγκύπριου Συνδέσμου Ξενοδόχων 
(ΠΑΣΥΞΕ), του Συνδέσμου Τουριστικών Επιχειρήσεων Κύπρου (ΣΤΕΚ), του Συνδέσμου Ταξιδιωτικών 
Πρακτόρων Κύπρου (ACTA), των ορεινών τουριστικών θέρετρων και εμπειρογνώμονες στα θέματα τουρισμού. 

 Ο Παγκύπριος Σύνδεσμος Διευθυντών Ξενοδοχείων (ΠΑΣΥΔΙΞΕ), παρ’ όλο που κλήθηκε, δεν 
εκπροσωπήθηκε στις συνεδρίες της επιτροπής.  

 Σημειώνεται ότι κατά τη συζήτηση του νομοσχεδίου παρευρέθηκαν τα μέλη της επιτροπής κ. Αβέρωφ 
Νεοφύτου, Νίκος Σύκας, Ανδρέας Πασιουρτίδης, Χρύσης Παντελίδης και Μιχάλης Γιακουμή. 

 Σημειώνεται περαιτέρω ότι η επιτροπή, για λόγους που προκύπτουν από τη σημασία και τους σκοπούς 
των προτεινόμενων νομοθετικών ρυθμίσεων, έκρινε σκόπιμη την κατά προτεραιότητα συζήτηση του 
νομοσχεδίου και της πρότασης νόμου, σύμφωνα με τις πρόνοιες του Κανονισμού 40Α του Κανονισμού της 
Βουλής των Αντιπροσώπων.  Ειδικότερα, όσον αφορά το νομοσχέδιο και την πρόταση νόμου ολοκληρώθηκε η 
προβλεπόμενη διαδικασία συζήτησης αναφορικά με τα προνοούμενα στον Κανονισμό της Βουλής στάδια 
συζήτησης, αλλά για την επίσπευση της διαδικασίας τα εν λόγω στάδια έχουν συμπτυχθεί. 

 Σκοπός του νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί της Ρύθμισης της Ίδρυσης και Λειτουργίας 
Ξενοδοχείων και Τουριστικών Καταλυμάτων Νόμου, ώστε να παραταθεί η προθεσμία που αρχικά 
παραχωρήθηκε σε μη αδειούχα ξενοδοχεία και τουριστικά καταλύματα τα οποία βρίσκονταν σε λειτουργία κατά 
την έναρξη της ισχύος της βασικής νομοθεσίας, προκειμένου να εξασφαλίσουν άδεια λειτουργίας από το 
Υφυπουργείο Τουρισμού. 

 Ειδικότερα, σύμφωνα με την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το υπό αναφορά νομοσχέδιο, η μεταβατική 
περίοδος των πέντε ετών που προβλέπεται στο άρθρο 18 του υπό τροποποίηση νόμου εκπνέει στις 15 Μαρτίου 
2024 και με τον προτεινόμενο νόμο επεκτείνεται μέχρι την 31η Δεκεμβρίου 2025.  Περαιτέρω, με το υπό συζήτηση 
νομοσχέδιο, όπως αυτό αρχικά κατατέθηκε στη Βουλή, προβλέπεται περαιτέρω παράταση της προθεσμίας μέχρι 
την 31η Δεκεμβρίου 2027, στις περιπτώσεις κατά τις οποίες φυσικό ή νομικό πρόσωπο υποβάλει στο 
Υφυπουργείο Τουρισμού μέχρι την 31η Δεκεμβρίου 2025 τα απαιτούμενα πιστοποιητικά και έγγραφα που 
προνοούνται στο υπό συζήτηση νομοσχέδιο για την τακτοποίηση όλων των κτιριολογικών εκκρεμοτήτων και 
παρατυπιών. 

 Σκοπός της πρότασης νόμου, η οποία κατατέθηκε από τον πρόεδρο της επιτροπής βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκο Χατζηγιάννη και το μέλος της επιτροπής βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λεμεσού κ. Νίκο Σύκα, είναι η τροποποίηση του περί της Ρύθμισης της Ίδρυσης και Λειτουργίας Ξενοδοχείων 
και Τουριστικών Καταλυμάτων Νόμου, ώστε να εισαχθεί στην υπό τροποποίηση νομοθεσία ο όρος «ξενοδοχείο 
υπαίθρου» και ο ορισμός αυτού.  Ειδικότερα, σύμφωνα με τη σχετική αιτιολογική έκθεση, με την προτεινόμενη 
ρύθμιση εμπλουτίζεται το τουριστικό προϊόν με μία πρόσθετη κατηγορία προϊόντος, αυτή του «ξενοδοχείου 
υπαίθρου», η οποία δύναται να αναπτυχθεί παρά ή εντός των πυρήνων των κοινοτήτων παρέχοντας τη 
δυνατότητα να αναπτυχθεί ο τουριστικός τομέας στις εν λόγω κοινότητες. 

 Κατά τη συζήτηση του υπό αναφορά νομοσχεδίου ο γενικός διευθυντής του Υφυπουργείου Τουρισμού, 
αφού επεξήγησε επιγραμματικά τον σκοπό και τις επιδιώξεις αυτού, ανέφερε μεταξύ άλλων ότι, παρά την 
πενταετή περίοδο χάριτος που παραχωρήθηκε από την υπό τροποποίηση νομοθεσία, ώστε να μπορέσουν οι 
τουριστικές μονάδες να εξασφαλίσουν την προβλεπόμενη από τον νόμο άδεια λειτουργίας η οποία εκπνέει στις 
15 Μαρτίου 2024, δεν κατέστη δυνατόν η βιομηχανία να προσαρμοστεί στις απαιτήσεις του νόμου, με 
αποτέλεσμα μεγάλος αριθμός των εν λόγω μονάδων να μην έχει εξασφαλίσει άδεια λειτουργίας εξαιτίας των 
υφιστάμενων πολεοδομικών ρυθμίσεων.  Ως εκ τούτου, όπως ο ίδιος ανέφερε, κρίθηκε σκόπιμο να παραταθεί η 
εν λόγω περίοδος μέχρι την 31η Δεκεμβρίου 2025, με δυνατότητα περαιτέρω παράτασης μέχρι την 31η 
Δεκεμβρίου 2027, νοουμένου ότι οι μονάδες αυτές προσκομίσουν τα απαιτούμενα από τον προτεινόμενο νόμο 
αποδεικτικά έγγραφα για έκδοση της άδειας λειτουργίας τους μέχρι την 31η Δεκεμβρίου 2025. 
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 Οι εκπρόσωποι της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας, του Υπουργείου Εσωτερικών και του Τμήματος 
Πολεοδομίας και Οικήσεως του ίδιου υπουργείου συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του 
νομοσχεδίου.  

 Ο Επίτροπος Ανάπτυξης Ορεινών Κοινοτήτων ανέφερε ότι η ανάπτυξη ξενοδοχείων και τουριστικών 
καταλυμάτων στις ορεινές περιοχές προσκρούει σε πολεοδομικά ζητήματα και ως εκ τούτου άρχισε μια τεράστια 
προσπάθεια από την εκτελεστική εξουσία, ώστε τα εν λόγω καταλύματα να καταστούν νόμιμα, για να δοθεί η 
δυνατότητα εμπλουτισμού του τουριστικού προϊόντος στις ορεινές περιοχές, στο πλαίσιο της εθνικής στρατηγικής 
ανάπτυξης ορεινών κοινοτήτων.   

 O πρόεδρος της Επιτροπής Ξενοδόχων Ορεινών Θερέτρων του ΠΑΣΥΞΕ, παρ’ ότι συμφώνησε με τους 
σκοπούς και τις επιδιώξεις του νομοσχεδίου, τόσο προφορικά όσο και σε γραπτό υπόμνημα που κατέθεσε στην 
επιτροπή, εξέφρασε επιφυλάξεις ως προς τις διατάξεις του υπό τροποποίηση νόμου και των δυνάμει αυτού 
εκδοθέντων κανονισμών, αφού προβλέπουν ευνοϊκή μεταχείριση των αστικών ξενοδοχείων, ήτοι των μονάδων 
εντός των πυρήνων των πόλεων, με την παροχή χαλαρώσεων στις μονάδες αυτές και όχι σε καταλύματα που 
βρίσκονται στις ορεινές περιοχές.  Ειδικότερα, όπως ο ίδιος επεξήγησε, το εν ισχύι νομοθετικό πλαίσιο δεν 
λαμβάνει υπόψη τα ιδιαίτερα χαρακτηριστικά ή και τα επιμέρους προβλήματα που παρουσιάζουν οι επιχειρήσεις 
στα ορεινά θέρετρα, κυρίως ως προς τις περιορισμένες δυνατότητες κτιριακής αναβάθμισής τους, ζητήματα για 
τα οποία στην περίπτωση των αστικών ξενοδοχείων παρέχονται σχετικές χαλαρώσεις.  Συνεπεία αυτού, όπως 
ο ίδιος ανέφερε, δεν δίνεται ανάλογη επιείκεια ως προς τα προαπαιτούμενα για τις αναπτύξεις στις ορεινές 
περιοχές και ζήτησε όπως δοθούν χαλαρώσεις κατ’ αναλογίαν με αυτές που ισχύουν για τα αστικά ξενοδοχεία.  
Συναφώς, ο ίδιος εκπρόσωπος υποστήριξε ότι όλα τα πιο πάνω ζητήματα θα επιλυθούν, εάν στην κείμενη 
νομοθεσία προστεθεί πρόνοια για τη δημιουργία νέας κατηγορίας ξενοδοχείων, αυτής των «ξενοδοχείων 
υπαίθρου».   

 Ο γενικός διευθυντής του Υφυπουργείου Τουρισμού, σχολιάζοντας τις αναφορές του προέδρου της 
Επιτροπής Ξενοδόχων Ορεινών Θερέτρων του ΠΑΣΥΞΕ, ανέφερε ότι το υφυπουργείο μελετά αναθεώρηση του 
υφιστάμενου νόμου και στο πλαίσιο αυτό θα ληφθούν υπόψη οι εισηγήσεις που εκφράστηκαν από πλευράς του 
εν λόγω εκπροσώπου.  Παράλληλα, ο ίδιος τόνισε ότι το θέμα που προκύπτει αναφορικά με τις μονάδες στα 
ορεινά θέρετρα ή και στους πυρήνες των κοινοτήτων είναι αμιγώς πολεοδομικό και ότι υπάρχει η πρόθεση της 
εκτελεστικής εξουσίας να ρυθμίσει τα προβλήματα που προκύπτουν στις εν λόγω μονάδες που 
δραστηριοποιούνται στους πυρήνες των κοινοτήτων.  

 Οι εκπρόσωποι του ΠΑΣΥΞΕ, της Ένωσης Δήμων Κύπρου, της Ένωσης Κοινοτήτων Κύπρου και του 
ΣΤΕΚ συμφώνησαν με τα όσα ανέφερε ο πρόεδρος της Επιτροπής Ξενοδόχων Ορεινών Θερέτρων του ΠΑΣΥΞΕ, 
τονίζοντας παράλληλα ότι τα ορεινά θέρετρα αποτελούν ειδική μορφή τουρισμού την οποία η πολιτεία οφείλει 
άμεσα να την αξιολογήσει με ιδιαίτερη ευαισθησία με στόχο την ενίσχυση και ανάδειξή της.  

 Στο πλαίσιο της συζήτησης του νομοσχεδίου την επιτροπή απασχόλησαν μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 

1. Η απουσία ελέγχων ως προς την τήρηση εντός των ξενοδοχειακών μονάδων ή και τουριστικών 
καταλυμάτων των διατάξεων της ισχύουσας νομοθεσίας αναφορικά με την ασφάλεια και υγεία των 
καταναλωτών, δεδομένου του γεγονότος ότι η πλειονότητα των εν λόγω μονάδων δεν κατέχει άδεια 
λειτουργίας.  

2. Ο μεγάλος αριθμός ξενοδοχείων και τουριστικών καταλυμάτων τα οποία, παρά τη χρονική περίοδο 
χάριτος των πέντε ετών που αρχικά τους δόθηκε, για να λειτουργούν χωρίς άδεια, δεν έχουν εξασφαλίσει 
την εν λόγω άδεια λειτουργίας, με ενδεχόμενο να αδυνατούν να ανταποκριθούν στην προτεινόμενη 
παράταση που εισάγει το υπό αναφορά νομοσχέδιο. 

3. Η άνιση μεταχείριση που υφίστανται οι ξενοδοχειακές μονάδες οι οποίες αναπτύσσονται στα ορεινά 
θέρετρα ή σε ιστορικά κέντρα κοινοτήτων έναντι αυτών που αναπτύσσονται στα αστικά κέντρα και η 
πιθανή ανάγκη τροποποίησης της υφιστάμενης νομοθεσίας για λόγους ίσης μεταχείρισης.  

 Αναφορικά με το υπ’ αριθμόν 1 ζήτημα, μέλη της επιτροπής εισηγήθηκαν την τροποποίηση του υπό 
συζήτηση νομοσχεδίου, ώστε η προτεινόμενη παράταση λειτουργίας χωρίς άδεια να ισχύει, νοουμένου ότι τα 
ξενοδοχεία και τουριστικά καταλύματα τηρούν τους κανόνες ασφάλειας και υγείας που προβλέπονται στους 
εκδιδόμενους δυνάμει της βασικής νομοθεσίας κανονισμούς.  

 Αναφορικά με το υπ’ αριθμόν 2 ζήτημα, ο γενικός διευθυντής του Υφυπουργείου Τουρισμού ανέφερε ότι 
με την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο θα υπάρξουν μονάδες που θα είναι αδύνατον να αδειοδοτηθούν, 
ωστόσο στις πλείστες μονάδες θα εκδοθεί άδεια λειτουργίας, καθότι τα ζητήματα τα οποία παραμένουν σε 
εκκρεμότητα μπορούν να επιλυθούν. 

 Αναφορικά με το υπ’ αριθμόν 3 ζήτημα, μέλη της επιτροπής εισηγήθηκαν την τροποποίηση του βασικού 
νόμου με στόχο την εισαγωγή του όρου «ξενοδοχείο υπαίθρου» και του ορισμού αυτού, ώστε να επιτευχθεί η 
κατηγοριοποίηση των εν λόγω μονάδων ως ειδική κατηγορία καταλυμάτων και κατ’ επέκταση να καταστεί δυνατή, 
λαμβανομένων υπόψη των ιδιαιτεροτήτων των μονάδων αυτών και της ανάγκης προώθησης του τουριστικού 
προϊόντος στις ορεινές κοινότητες, η χορήγηση εξαιρέσεων ή/και κινήτρων προς τις μονάδες αυτές σε ό,τι αφορά 
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την αδειοδότησή τους.  Ως εκ τούτου, με βάση την πιο πάνω διαπίστωση, μέλη της επιτροπής κατέθεσαν την 
υπό συζήτηση πρόταση νόμου, η οποία κρίθηκε σκόπιμο να εξεταστεί ταυτόχρονα με το υπό συζήτηση 
νομοσχέδιο, λόγω της άμεσης συνάφειάς της με το ζήτημα της αδειοδότησης των τουριστικών μονάδων.  

 Κατά τη συζήτηση της πρότασης νόμου ο εκπρόσωπος του Υφυπουργείου Τουρισμού συμφώνησε με τον 
όρο και ορισμό που εισάγεται με αυτήν, παράλληλα όμως εισηγήθηκε την τροποποίηση του ορισμού του όρου 
«αστικό ξενοδοχείο», ως αυτός περιλαμβάνεται στη βασική νομοθεσία, ώστε να αποδίδεται καλύτερα η 
διαφοροποίησή του από το «ξενοδοχείο υπαίθρου». 

 Ο εκπρόσωπος του Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως του Υπουργείου Εσωτερικών πρότεινε την 
αναδιατύπωση του όρου «ξενοδοχείο υπαίθρου», ώστε αυτός να περιορίζεται σε ξενοδοχεία που βρίσκονται 
εντός των πυρήνων των κοινοτήτων ή σε άλλες κατάλληλες περιοχές, κατά την κρίση της Πολεοδομικής Αρχής, 
προκειμένου να αποφευχθεί το ενδεχόμενο συμπερίληψης στον ορισμό αυτό των παραλιακών ξενοδοχείων και 
κατ’ επέκταση η ένταξή τους σε τυχόν κίνητρα ή χαλαρώσεις.  

 Αναφορικά με την εισήγηση του εκπροσώπου του Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως του Υπουργείου 
Εσωτερικών, τόσο ο ίδιος όσο και ο εκπρόσωπος του Υφυπουργείου Τουρισμού, ανέφεραν ότι η πρόθεση των 
τμημάτων τους είναι να βοηθηθούν τα ξενοδοχεία της υπαίθρου και ειδικότερα των ορεινών ή άλλων κοινοτήτων 
που βρίσκονται σε μειονεκτική γεωγραφικά θέση.  

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού αποφάσισε όπως τροποποιήσει το κείμενο του νομοσχεδίου, ώστε: 

1. να διαγραφεί η πρόνοια με βάση την οποία δίνεται υπό προϋποθέσεις η παράταση λειτουργίας χωρίς 
άδεια μέχρι την 31η Δεκεμβρίου 2027, 

2. να προστεθεί πρόνοια με βάση την οποία τα ξενοδοχεία και τουριστικά καταλύματα που θα λειτουργούν 
μέχρι την 31η Δεκεμβρίου 2025 χωρίς άδεια με βάση τις προτεινόμενες ρυθμίσεις πρέπει να πληρούν τις 
απαιτούμενες, με βάση τις πρόνοιες των κανονισμών που εκδίδονται δυνάμει της βασικής νομοθεσίας, 
προδιαγραφές αναφορικά με την ασφάλεια και υγεία των εργαζομένων και των πελατών τους.  

 Επιπροσθέτως, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού 
αποφάσισε όπως τροποποιήσει το κείμενο της πρότασης νόμου, ώστε: 

1. να διασαφηνιστεί ο ορισμός του όρου «ξενοδοχείο υπαίθρου», ώστε η εν λόγω ανάπτυξη να αφορά τον 
πυρήνα κοινοτήτων σε ορεινές και μειονεκτικές περιοχές ή και σε άλλες κατάλληλες τοποθεσίες εντός του 
ορίου ανάπτυξης αυτών, 

2. να διαγραφεί από τον ορισμό του όρου «αστικό ξενοδοχείο», ως αυτός περιλαμβάνεται στη βασική 
νομοθεσία, η αναφορά σε ξενοδοχεία τα οποία χωροθετούνται εντός αστικού κέντρου ή κεντρικής 
εμπορικής περιοχής. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, με βάση τα πιο πάνω, 
διαμόρφωσε τις ακόλουθες θέσεις: 

1. Ο πρόεδρος της επιτροπής βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού 
δήλωσε ότι τάσσεται υπέρ της ψήφισης του νομοσχεδίου και της πρότασης νόμου σε νόμους. 

2. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές των κοινοβουλευτικών ομάδων ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις και του 
Δημοκρατικού Κόμματος, το μέλος της βουλευτής της ΕΔΕΚ Σοσιαλιστικό Κόμμα και το μέλος της 
βουλευτής του Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών δήλωσαν ότι θα τοποθετηθούν επί των 
προνοιών του νομοσχεδίου και της πρότασης νόμου κατά τη συζήτησή τους ενώπιον της ολομέλειας του 
σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Έχουμε αγορεύσεις επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Χατζηγιάννης Κυριάκος. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Καταλαβαίνω, κύριε Πρόεδρε, ότι είναι και αργά και σίγουρα πρέπει να συντομεύσουμε, ωστόσο, όμως 
θεωρώ ότι υπάρχει ανάγκη να γίνει μια άλφα περιγραφή του συγκεκριμένου θέματος, και για το νομοσχέδιο, αλλά 
και για την πρόταση νόμου. 

 Το νομοσχέδιο το οποίο η κυβέρνηση έχει φέρει ουσιαστικά ήρθε με μια αρχική πρόταση, η οποία έλεγε 
τι;  «Θα δώσω επέκταση της άδειας λειτουργίας των ξενοδοχειακών μονάδων για τέσσερα χρόνια συν».  Το 
ατέλειωτο! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Συν; 



1760 

 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Συν, στο ατέλειωτο! 

ΠΑΥΛΟΣ ΜΥΛΩΝΑΣ: 

 Στο άπειρο και ακόμα παραπέρα! 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Στο άπειρο με μαθηματικούς όρους και περισσότερο!  Δηλαδή δύο χρόνια.  Και δύο χρόνια ως αποτέλεσμα 
τότε, νοουμένου ότι κάποιος έχει υποβάλει αίτηση!   

 Αυτά τα πράγματα επιτρέψτε μου να πω ότι δεν είναι σοβαρά.  Ποια θα ήταν η σοβαρή δουλειά που 
έπρεπε να γίνει εδώ πέρα;  Απλούστατα, πρέπει να δώσουμε μια παράταση, που, ειρήσθω εν παρόδω, σε 
παράταση βρισκόμαστε τώρα από το ’19 και ως εκ τούτου έπρεπε να έχουμε ένα άλφα αποτέλεσμα!  Από τις 
οκτακόσιες τόσες ξενοδοχειακές μονάδες και καταλύματα προσαρμόστηκαν ή ανταποκρίθηκαν μόνο περίπου 
σαράντα μονάδες!  Άρα λοιπόν ποιο έν’ το συμπέρασμα;  Ότι, και διακόσια χρόνια να δώσουμε, πάλι κανένας 
δεν θα ενδιαφερτεί!  Λυπούμαι που το λέω αυτό! 

 Εμείς ως επιτροπή έχουμε πει ότι ως εδώ και μη παρέκει με αυτό το θέμα!  Δύο χρόνια περιορίζεται η 
παράταση, νοουμένου όμως τι;  Ότι θα πληρούνται όλες οι προϋποθέσεις ασφάλειας, είτε αυτό αφορά την 
πυρόσβεση, την ασφάλεια είτε αυτό αφορά την υγιεινή είτε οποιεσδήποτε άλλες σχετικές άδειες που έχουν να 
κάμουν με την ασφάλεια τόσο των θαμώνων, αλλά και των εργαζομένων.  Άρα λοιπόν παίρνουν δύο χρόνια με 
την αλλαγή που κάνει η επιτροπή και οφείλουν εντός των δύο χρόνων να έρθουν να προσαρμοστούν στις 
απαιτήσεις της νομοθεσίας που, ειρήσθω εν παρόδω, στα δύο χρόνια από σήμερα θα πέφτει η καμπάνα με 
ημερήσιο τέλος €200 πρόστιμο!   

 Άρα λοιπόν αυτή η κουλτούρα η οποία επικράτησε εύχομαι...  Και είναι ευθύνη του Υφυπουργείου 
Τουρισμού!  Του οποίου δεν αντιλαμβάνομαι ποια ήταν η αρχική πρόθεση.  Να έρθει με αυτό το ανοικτό 
χρονοδιάγραμμα, να συντηρήσει και να επεκτείνει και την αδιαφορία, αλλά και εκείνη την έλλειψη σεβασμού προς 
μια συγκεκριμένη νομοθεσία, που, ειρήσθω εν παρόδω, επηρεάζει την ανταγωνιστικότητα και τη νομιμότητα της 
λειτουργίας των ξενοδοχειακών μονάδων σε παγκόσμιο επίπεδο, λόγω και του ότι όλες οι συμφωνίες έχουν βάση 
τη νομιμότητα!   Επέλεξε να έρθει να αφήσει τα πράγματα ανοικτά!  Λάθος μεγάλο και το σημειώνω!   

 Άρα λοιπόν η ευθύνη του υφυπουργείου είναι να μπει άμεσα σε μια λογική να καλέσει εκείνες όλες τις 
μονάδες.  Να κωδικοποιήσει καταρχάς όλα τα προβλήματα για τα οποία μέχρι σήμερα δεν υπήρξε εκείνη η 
αδειοδότηση.  Μέσα από την κωδικοποίηση, ναι, εκεί πέρα να ακολουθηθούν πολιτικές που να βοηθούν στην 
έκδοση της άδειας λειτουργίας όλων των μονάδων, πάντοτε με σεβασμό στο σύνολο των νομοθεσιών.   

 Κατά τη συζήτηση επίσης προέκυψε η ανάγκη -εξ ου και το ότι καταθέσαμε πρόταση νόμου- μια 
διαχρονική δυστυχώς, θα έλεγα, συμπεριφορά, ότι όλα τα ξενοδοχεία παγκύπρια είναι τα ίδια, όλα τα ξενοδοχεία 
και τουριστικά καταλύματα έχουν τις ίδιες προϋποθέσεις, και ποτέ δεν υπήρξε η βούληση, ανέκαθεν, ότι για τις 
ορεινές περιοχές οφείλουμε να έχουμε μια διαφορετική προσέγγιση, μια διαφορετικότητα στην πολιτική που 
ασκούμε!  Εξ ου και το ότι καταθέσαμε σήμερα την πρόταση νόμου, βάσει της οποίας δημιουργούμε μέσα από 
νέο ορισμό του τι εστί αστικό, η κατηγορία των αστικών ξενοδοχείων, αλλά και η κατηγορία των ορεινών 
θερέτρων.   

 Με αυτό τον τρόπο, η εκτελεστική εξουσία θα έχει πλέον ένα εργαλείο πολύτιμο στη διάθεσή της να 
ασκήσει πολιτική υπέρ των ορεινών ξενοδοχείων, θερέτρων και υπέρ των αστικών με διαφορετικό τρόπο.  Είναι 
και δίκαιο, είναι και ορθό και μπορώ να ελπίζω ότι, αφού αυτή η προσέγγιση είναι στο πλαίσιο του συνολικού 
στρατηγικού σχεδιασμού για τον τουρισμό μας, είναι μια καλή προσπάθεια, είναι μια καλή νομοθεσία, που θα 
υπηρετεί τον στρατηγικό σχεδιασμό και επιτέλους να πηγαίνει και ο τουρίστας μέσα σε ποιοτικές κλίνες στα 
ορεινά και να μην είναι συγκεντρωμένοι μόνο στα παραθαλάσσια. 

 Ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ για το σύντομο της παρεμβάσεώς σου, κύριε Χατζηγιάννη. 

 Η κ. Ατταλίδου. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΑΤΤΑΛΙΔΟΥ: 

 Πολύ σύντομα, κύριε Πρόεδρε. 

 Κάποτε, πριν πάρα πολλά χρόνια, εργάζουμουν στον Κυπριακό Οργανισμό Τουρισμού, τον λεγόμενο 
«ΚΟΤ» τότε.  Πρέπει να σας πω ότι μονοφατσιά εγκρίναν τριάντα χιλιάδες παράνομες κλίνες... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Συγγνώμη, εν άκουσα καλά.  Έν’ «μονοφατσιά» ή έν’ μόνο το «φατσιά»; 
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ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΑΤΤΑΛΙΔΟΥ: 

 Μία φορά η Βουλή αυτή ενέκρινε και πέρασε και νομιμοποίησε τριάντα χιλιάδες παράνομες κλίνες και τες 
έκαμε νόμιμες! 

 Θεωρώ ότι η υπόθεση «τουρισμός» είναι πάρα πολλά σημαντική και αυτή η Βουλή πρέπει πάντα να 
νομοθετεί με μακροχρόνια προοπτική και να σταματήσει αυτή η υπόθεση όποιος θέλει να κτίζει και να μην κτίζει 
βάσει των κανονισμών ή να κάνει εκείνα που λένε οι κανονισμοί, για να υπηρετεί και να προσφέρει ένα προϊόν, 
το οποίο θα έχει σημαντική συνεισφορά και στην οικονομία, αλλά και στην ποιότητα, και να θέλουμε να διούμεν 
συνεχώς παρατάσεις για άδειες και τις υποχρεώσεις που πρέπει να πληρούν!  Θεωρώ ότι δεν γίνεται αυτό το 
πράμα και είναι λάθος.  Και θα το καταψηφίσω.  

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Άρα... 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΠΑΠΑΔΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Σταύρο, μα, ανάδοξέν σου; 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΠΑΠΑΔΟΥΡΗΣ: 

 Ανάδοξέν μου, Πρόεδρε!  

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Είσαι ο τελευταίος, α! 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΠΑΠΑΔΟΥΡΗΣ: 

 Ναι, ναι, ναι, ανάδοξέν μου τζιαι θα είναι μόνο ένα λεπτό! 

 Απλά να πω το εξής:  Ο τουρισμός είναι ένας κλάδος ο οποίος βοήθησε τούτη τη χώρα ανέκαθεν.  Σήμερα 
διορθώνουμε κάτι που έπρεπε να διορθωθεί εδώ και χρόνια.  Επάρθηκε μία απόφαση, ότι πρέπει να τελειώνουμε 
επιτέλους με τούτη την κατάσταση.  Και θα μείνω ως εδώ, γιατί ειδικά για τον τουρισμό εν θέλω να βκάλουμεν 
’πού μόνοι μας τα μμάδκια μας τζιαι να λέμε πράματα που εν πρέπει να ακούονται! 

 Ευχαριστώ, Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ για την τηλεγραφική παρέμβαση, αγαπητέ Σταύρο. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 9 θέματος. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την αντικατάσταση του άρθρου 8.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ψηφίστε για τα άρθρα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, και να πούμε το αποτέλεσμα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες είκοσι έξι.  Υπέρ είκοσι πέντε και μία αποχή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Με είκοσι πέντε ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και μία αποχή, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Και προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως «Ο περί της Ρύθμισης της Ίδρυσης και Λειτουργίας Ξενοδοχείων και 
Τουριστικών Καταλυμάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2024». 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ψηφίζουμε για το σύνολο του νομοσχεδίου, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι.   

 Και το αποτέλεσμα είναι... 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες είκοσι επτά.  Υπέρ είκοσι έξι και μία αποχή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι έξι ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και μία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο*. 

 Προχωρούμε τώρα στη δεύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 10 θέματος. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ψηφίζουμε για τα άρθρα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. 

 Και το αποτέλεσμα; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες είκοσι επτά.  Υπέρ είκοσι πέντε, μία αποχή και ένας δεν ψήφισε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Με είκοσι πέντε ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και μία αποχή, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Και προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως «Ο περί της Ρύθμισης της Ίδρυσης και Λειτουργίας Ξενοδοχείων και 
Τουριστικών Καταλυμάτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2024». 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ψηφίζουμε για το σύνολο της πρότασης νόμου, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. 

 Το αποτέλεσμα είναι; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες είκοσι έξι.  Υπέρ είκοσι τέσσερις, μία ψήφος εναντίον και μία αποχή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι τέσσερις ψήφους υπέρ, μία ψήφο εναντίον και μία αποχή, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο**. 

 Και πάμε στο υπ’ αριθμόν 11 θέμα, που τιτλοφορείται «Ο περί Κυπριακού Οργανισμού Σήμανσης 
Αντικειμένων από Πολύτιμα Μέταλλα (Τροποποιητικός) Νόμος του 2024». 

 Παρακαλείται ο γραμματεύς να αναγνώσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τροποποίηση του περί Κυπριακού Οργανισμού Σήμανσης Αντικειμένων από Πολύτιμα Μέταλλα Νόμου, 
ώστε να καθοριστεί η διαδικασία της επίδοσης ειδοποίησης η οποία εκδίδεται σε περίπτωση διάπραξης 
αδικημάτων που αφορούν στην πώληση αντικειμένων από πολύτιμα μέταλλα και τα οποία δύναται να 
διευθετηθούν εξωδίκως και να εισαχθεί νέος πρότυπος βαθμός καθαρότητας σε αντικείμενα από χρυσό ή κράμα 
αυτών ο οποίος αντιστοιχεί στα δέκα καράτια. 

 
* Υπέρ: ΔΗΣΥ, ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, ΔΗΚΟ, ΔΗΠΑ-Συνεργασία, Κίνημα Οικολόγων-Συνεργασία 

Πολιτών. 
 Αποχή: Αλεξάνδρα Ατταλίδου. 

**Υπέρ: ΔΗΣΥ, ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, ΔΗΚΟ, ΔΗΠΑ-Συνεργασία, Σταύρος Παπαδούρης (Κίνημα 
Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών). 

  Εναντίον:  Χαράλαμπος Θεοπέμπτου (Κίνημα Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών). 
 Αποχή: Αλεξάνδρα Ατταλίδου. 
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(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού για το 
νομοσχέδιο «Ο περί Κυπριακού Οργανισμού Σήμανσης Αντικειμένων από Πολύτιμα Μέταλλα 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2024» 

Παρόντες:  

 Κυριάκος Χατζηγιάννης, πρόεδρος Γιαννάκης Γαβριήλ 

 Αβέρωφ Νεοφύτου Χρύσης Παντελίδης  

 Κώστας Κώστα Σταύρος Παπαδούρης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού μελέτησε το πιο πάνω 
νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 13 και 20 Φεβρουαρίου 2024.  Στο πλαίσιο των 
συνεδριάσεων της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιόν της εκπρόσωποι του Υπουργείου Ενέργειας, 
Εμπορίου και Βιομηχανίας, της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας, o αντιπρόεδρος του διοικητικού 
συμβουλίου και ο αναπληρωτής διευθυντής του Κυπριακού Οργανισμού Σήμανσης Αντικειμένων από Πολύτιμα 
Μέταλλα (ΚΟΣΑΠΜ) και εκπρόσωποι του Συνδέσμου Χρυσοχόων-Αργυροχόων Κύπρου, καθώς και του 
Κυπριακού Συνδέσμου Καταναλωτών. 

 Το Κυπριακό Εμπορικό και Βιομηχανικό Επιμελητήριο (ΚΕΒΕ), το Επιστημονικό Τεχνικό Επιμελητήριο 
Κύπρου (ΕΤΕΚ), καθώς και η Παγκύπρια Ένωση Καταναλωτών και Ποιότητας Ζωής, παρ’ όλο που κλήθηκαν, 
δεν εκπροσωπήθηκαν στις συνεδρίες της επιτροπής.  

 Σημειώνεται ότι κατά τη συζήτηση του νομοσχεδίου παρευρέθηκαν τα μέλη της επιτροπής κ. Νίκος Σύκας, 
Ανδρέας Πασιουρτίδης και Ηλίας Μυριάνθους.  

 Σκοπός του προτεινόμενου νόμου είναι η τροποποίηση του περί Κυπριακού Οργανισμού Σήμανσης 
Αντικειμένων από Πολύτιμα Μέταλλα Νόμου, ώστε αφενός να καθοριστεί η διαδικασία της επίδοσης ειδοποίησης 
η οποία εκδίδεται σε περίπτωση διάπραξης αδικημάτων που αφορούν στην πώληση αντικειμένων από πολύτιμα 
μέταλλα και τα οποία δύναται να διευθετηθούν εξωδίκως και αφετέρου να εισαχθεί νέος πρότυπος βαθμός 
καθαρότητας σε αντικείμενα από χρυσό ή κράμα αυτών ο οποίος αντιστοιχεί στα δέκα καράτια.  

 Ο αντιπρόεδρος του διοικητικού συμβουλίου του ΚΟΣΑΠΜ επεξήγησε ότι κατά την τροποποίηση του 
βασικού νόμου το 2020 περιλήφθηκε πρόνοια σε αυτόν αναφορικά με τη δυνατότητα εξώδικης ρύθμισης 
αδικημάτων μέσω της έκδοσης σχετικής ειδοποίησης από εξουσιοδοτημένο λειτουργό, ώστε να αποφευχθεί η 
χρονοβόρα διαδικασία της ποινικής δίωξης και εκδίκασης ενδεχόμενης παράβασης.  Όπως ο ίδιος ανέφερε, κατά 
την εφαρμογή της νομοθεσίας εντοπίστηκε αδυναμία επίδοσης της σχετικής ειδοποίησης, καθότι δεν υπήρχε 
διάταξη για τη διαδικασία αυτή, με αποτέλεσμα η νομοθεσία να μη δύναται να εφαρμοστεί ως προς το ζήτημα 
αυτό.  Συναφώς, με την προτεινόμενη τροποποίηση επιτυγχάνεται η εφαρμογή της νομοθεσίας όσον αφορά στη 
δυνατότητα επίδοσης της σχετικής ειδοποίησης και κατ’ επέκταση η βελτίωση της επιτήρησης του κλάδου 
χρυσοχοΐας. 

 Επιπροσθέτως, ο ίδιος εκπρόσωπος ανέφερε ότι ο νέος πρότυπος βαθμός καθαρότητας σε αντικείμενα 
από χρυσό ή κράμα αυτών ο οποίος εισάγεται με τον προτεινόμενο νόμο αναμένεται ότι θα αυξήσει τον κύκλο 
εργασιών του κλάδου χρυσοχοΐας και παράλληλα θα προσφέρει περισσότερες επιλογές στον καταναλωτή κατά 
την αγορά προϊόντων χρυσοχοΐας.  Ο ίδιος, σε απάντησή του σε σχετικό ερώτημα που τέθηκε από μέλη της 
επιτροπής, ενημέρωσε την επιτροπή ότι η εισαγωγή του εν λόγω προτύπου βαθμού καθαρότητας κρίθηκε 
αναγκαία, καθότι τα τελευταία χρόνια σε χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης και κατ’ επέκταση στην Κύπρο 
παρατηρείται αύξηση στις πωλήσεις χρυσών αντικειμένων του συγκεκριμένου προτύπου και η ενσωμάτωση 
αυτού στην υπό τροποποίηση νομοθεσία θα ενισχύσει τον κλάδο χρυσοχοΐας με περισσότερες επιλογές 
πιστοποιημένων προϊόντων και θα προστατεύσει στον μέγιστο δυνατό βαθμό τον καταναλωτή.  

 Η εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας, σε γραπτό υπόμνημα που υπέβαλε στην 
επιτροπή αναφορικά με παρατήρηση μέλους της για την επέκταση του εύρους των εξουσιών που ο 
προτεινόμενος νόμος παρέχει σε εξουσιοδοτημένους λειτουργούς του οργανισμού, σημείωσε ότι η εν λόγω 
εξουσία δεν είναι ευρύτερη από τις εξουσίες που παρέχουν ο περί Εξωδίκου Ρυθμίσεως Αδικημάτων Νόμος και 
άλλοι σχετικοί με το αντικείμενο νόμοι στους αστυνομικούς και άλλους εξουσιοδοτημένους λειτουργούς. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού, αφού επέφερε στο κείμενο του νομοσχεδίου τις απαραίτητες νομοτεχνικές βελτιώσεις, επιφυλάχθηκε 
να τοποθετηθεί επί των προνοιών του κατά τη συζήτησή του ενώπιον της ολομέλειας του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Έχουμε αγορεύσεις επί θέματος αρχής; 

 Ουδείς, ουδεμία. 
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 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 19Α του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 31Α του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του Παραρτήματος ΙΙΙ του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ψηφίστε για τα άρθρα, παρακαλώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες είκοσι τρεις, υπέρ είκοσι τρεις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Με είκοσι τρεις ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα 1 μέχρι 4 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως «Ο περί Κυπριακού Οργανισμού Σήμανσης Αντικειμένων από 
Πολύτιμα Μέταλλα (Τροποποιητικός) Νόμος του 2024». 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ψηφίζουμε για το σύνολο του νομοσχεδίου, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. 

 Και να μας πείτε το αποτέλεσμα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες είκοσι τέσσερις, υπέρ είκοσι τέσσερις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι τέσσερις ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο ομόφωνα 
ψηφίζεται σε νόμο της Δημοκρατίας. 

 Το υπ’ αριθμόν 12 θέμα τιτλοφορείται «Οι περί Μέτρων και Σταθμών (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2023». 

 Να διαβάσει ο γραμματέας παρακαλώ τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τροποποίηση των περί Μέτρων και Σταθμών Κανονισμών, ώστε να αναθεωρηθούν τα τέλη που επιβάλλει 
η Υπηρεσία Μέτρων και Σταθμών μεταξύ άλλων για την επαλήθευση και σήμανση μέτρων και σταθμών και την 
έκδοση των πιστοποιητικών που προβλέπονται στους υπό τροποποίηση κανονισμούς. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού για τους 
κανονισμούς «Οι περί Μέτρων και Σταθμών (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2023» 

Παρόντες:  

 Κυριάκος Χατζηγιάννης  Ανδρέας Πασιουρτίδης 

 Αβέρωφ Νεοφύτου Πανίκος Λεωνίδου 

 Κώστας Κώστα Ηλίας Μυριάνθους 

 Γιαννάκης Γαβριήλ Σταύρος Παπαδούρης 

 Η Κοινοβουλευτική Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού μελέτησε τους πιο πάνω 
κανονισμούς σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 27 Φεβρουαρίου και 5 Μαρτίου 2024.  Στο 
πλαίσιο της εξέτασης των υπό αναφορά κανονισμών από την επιτροπή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιόν 
της εκπρόσωποι της Υπηρεσίας Μέτρων και Σταθμών του Υπουργείου Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας, 
του Κυπριακού Εμπορικού Επιμελητηρίου (ΚΕΒΕ), της Γενικής Συνομοσπονδίας Παγκύπριων Οργανώσεων 
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Βιοτεχνών Επαγγελματιών Καταστηματαρχών (ΓΣ ΠΟΒΕΚ) και της εταιρείας πετρελαιοειδών Coral Energy 
Products Cyprus Ltd.   

 H Ομοσπονδία Εργοδοτών και Βιομηχάνων (ΟΕΒ), η Ένωση Δήμων Κύπρου, η Ένωση Κοινοτήτων 
Κύπρου, το Επιστημονικό και Τεχνικό Επιμελητήριο Κύπρου και οι εταιρείες πετρελαιοειδών «Staroil», 
«Petrolina», «Hellenic Petroleum» και «Exxonmobil», παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στις 
συνεδριάσεις της επιτροπής. 

Σημειώνεται ότι στο στάδιο της εξέτασης των κανονισμών παρευρέθηκαν επίσης τα μέλη της επιτροπής 
κ. Νίκος Σύκας και Χρύσης Παντελίδης.  

 Σκοπός των προτεινόμενων κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται δυνάμει του άρθρου 68 του περί Μέτρων 
και Σταθμών Νόμου, είναι η αναθεώρηση των τελών που επιβάλλει η Υπηρεσία Μέτρων και Σταθμών μεταξύ 
άλλων για την επαλήθευση και σήμανση μέτρων και σταθμών και την έκδοση των πιστοποιητικών που 
προβλέπονται στους υπό τροποποίηση κανονισμούς.   

 Σύμφωνα με τον εκπρόσωπο της Υπηρεσίας Μέτρων και Σταθμών του Υπουργείου Ενέργειας, Εμπορίου 
και Βιομηχανίας, η προτεινόμενη αναθεώρηση των τελών πραγματοποιήθηκε σύμφωνα με τις κατευθυντήριες 
γραμμές της Τεχνικής Επιτροπής Καθορισμού και Αναθεώρησης Τελών και Δικαιωμάτων, η οποία ακολούθως 
τα ενέκρινε, και αναμένεται να επιφέρει μείωση στο λειτουργικό κόστος των επηρεαζόμενων επιχειρήσεων.  
Ωστόσο, όπως ο ίδιος δήλωσε, η εφαρμογή των προτεινόμενων τελών θα επιφέρει και μείωση στα έσοδα του 
κράτους. 

Σημειώνεται ότι η προαναφερθείσα τεχνική επιτροπή συστάθηκε δυνάμει των διατάξεων του άρθρου 39 
του περί της Λογιστικής και Δημοσιονομικής Διαχείρισης και Χρηματοοικονομικού Ελέγχου της Δημοκρατίας 
Νόμου και είναι αρμόδια για τον καθορισμό και την αναθεώρηση τελών και δικαιωμάτων που καταβάλλονται για 
υπηρεσίες που παρέχονται μεταξύ άλλων από κυβερνητικές υπηρεσίες. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα 
όσα τέθηκαν ενώπιόν της, επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί επί των προτεινόμενων κανονισμών κατά τη συζήτησή 
τους ενώπιον της ολομέλειας του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αγορεύσεις επί θέματος αρχής υπάρχουν; 

 Κυρία Χαραλαμπίδου, θέλετε να μιλήσετε;  Ταράσσετε το χέρι σας!  

 Εν θέλετε να μιλήσετε, όχι. 

ΕΙΡΗΝΗ ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΟΥ: 

(Αστειευόμενη) 

 Έχω παρεμβάσεις ’πού την πλευρά του Δημοκρατικού Κόμματος, κύριε Πρόεδρε! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κυρία, επειδή εγώ είμαι προσεκτικός κύριος, ενόμιζα ότι ζητούσατε τον λόγο. 

 Κύριε Θεοπέμπτου, έχετε τον λόγο. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΘΕΟΠΕΜΠΤΟΥ: 

 Επειδή προέρχομαι ’πού ένα ίδρυμα που εφρόντισε να έχουμε τα μέτρα τζιαι σταθμά, έχω πραγματικά 
έγνοια.   

 Καταλαβαίνετε ότι, τώρα που έχουμε ηλεκτρονικές ζυγαριές, έν’ ένα θέμα στο οποίο έπρεπε να ήμασταν 
πολλά πιο προσεκτικοί εγώ θεωρώ.  Να κάμνουν επιθεωρήσεις, ελέγχους, γιατί δεν ξέρεις καμιά φορά αν η 
ζυγαριά ζυγίζει σωστά τζιαι έσιει την, είναι calibrated να μετρά σωστά.  Επίσης, πρέπει να έσιετε τζιαι λλίην έγνοια 
ότι η τεχνολογία άλλαξε τωρά τζιαι υπάρχουν πολλά πράγματα που έπρεπε να έχουμε ιδιαίτερη έγνοια.  Τζιαι 
νομίζω ότι βασικά σε τούτο το κομμάτι του ελέγχου του τι σημαίνει ένα κιλό, τι σημαίνει ένα μέτρο κτλ. έπρεπε να 
είμαστε ακόμα πιο αυστηροί. 

 Ευχαριστώ, Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Διαφώτισ’ μας λίγο.  Δηλαδή πρέπει...  Η υπηρεσία τούτη έρχεται στις επιχειρήσεις και ελέγχει τις ζυγαριές; 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΘΕΟΠΕΜΠΤΟΥ: 

 Αν έχω εγώ μια ζυγαριά τζιαι έρχεται ο πελάτης τζιαι ζυγίζω του προϊόντα, παραδείγματος χάρη φρούτα, 
τζιαι πω του «είναι 1,5 κιλό», έντζιε γίνεται να έν’ 1,2, πρέπει να ’ν σωστή.  Επομένως, ελέγχεις...  Ο 
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κατασκευαστής λέει σου «ξέρεις, τούτη τη ζυγαριά πρέπει να την κάμνεις calibrate», δηλαδή βάλλεις το... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Τι σημαίνει «calibrate»;  Εξήγα του ψηφοφόρου. 

ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

(Αστειευόμενος) 

 Ελληνικά, κύριε πρόεδρε! 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΘΕΟΠΕΜΠΤΟΥ: 

 Έσιει λέξη ελληνική, Δημήτρη; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αν την εύρεις, θα σε παραδεχτώ, κύριε! 

(Μη ευκρινή σχόλια από την κ. Αλεξάνδρα Ατταλίδου) 

 Είπες του την; 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΘΕΟΠΕΜΠΤΟΥ: 

 Υπάρχει στην κυβέρνηση κάπου...  Στην αυλή του ΑΤΙ έσιει ένα κτίριο το οποίο έσιει μέσα ένα κιλό, ένα 
κιλό ακριβείας, το οποίο κρατάς το σε θερμοκρασία 21οC και είναι εκείνο το κιλό το οποίο ξέρεις ότι είναι ακριβώς 
ένα κιλό τζιαι έν’ τούτο που βάλλεις πάνω στη ζυγαριά που παίρνεις τζιειαμαί, για να ξέρεις ότι η ζυγαριά δείχνει 
σωστά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Το πρότυπο δηλαδή. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΘΕΟΠΕΜΠΤΟΥ: 

 Το πρότυπο, ναι.  Γι’ αυτό ονομάζεται «Υπηρεσία Μέτρων και Σταθμών».  Έχουν τα πρότυπα. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Χατζηγιάννη, ξέρεις για τις ζυγαριές; 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Πολύ πολύ σύντομα. 

 Νομίζω είχαν όλοι οι συνάδελφοι την ευκαιρία να παρευρεθούν.  Έχουμε ερωτήσει αν υπήρξαν οι 
οποιεσδήποτε αντιδράσεις από πλευράς της αγοράς.  Κανένα παράπονο δεν έχει υποβληθεί στην επιτροπή.  Αν 
υπάρχουν τέτοιου είδους θέματα, για τα οποία εκτιμούν ότι οι μετρητές είτε των ζυγαριών είτε των άλλων μέτρων 
και σταθμών δεν είναι επακριβείς, να έρθουν, είμαστε πανέτοιμοι να ασκήσουμε εκείνο τον κοινοβουλευτικό 
έλεγχο!   

 Ωστόσο, εδώ πέρα αφορά κανονισμούς ουσιαστικά για τη μείωση των τελών και τα τέλη αυτά μειώνονται 
κατά 50%. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Προχωρούμε στην έγκριση των κανονισμών.   

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ψηφίστε. 

ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

 Ο κ. Στεφάνου κάτι θέλει να πει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Στεφάνου. 

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΣΤΕΦΑΝΟΥ: 

 Όι, όι. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΑΤΤΑΛΙΔΟΥ: 
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 «Βαθμονόμηση» είναι η λέξη στα ελληνικά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κυρία Ατταλίδου, παρενέβης κατά τη διάρκεια της ψηφοφορίας! 

 Προχωρούμε στην ψήφιση των κανονισμών. 

ΕΙΡΗΝΗ ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΟΥ: 

(Αστειευόμενη) 

 Κύριε Κουλία, θα σου πληρώσω καθηγητή να σου κάμνει αγγλικά!  

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ για τη βοήθειά σου, κυρία. 

 Αποτελέσματα, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες είκοσι τέσσερις, υπέρ είκοσι τέσσερις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Άρα, με είκοσι τέσσερις ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και καμία αποχή, οι κανονισμοί εγκρίνονται 
ομόφωνα. 

 Το δέκατο τρίτο θέμα τιτλοφορείται «Οι περί της Εξαγωγής, Διαμεσολάβησης και Παροχής Τεχνικής 
Βοήθειας σε σχέση με Ελεγχόμενο Είδος (Στρατιωτικός Εξοπλισμός) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2023».  

 Παρακαλείται ο γραμματέας να διαβάσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 13 θέματος είναι η τροποποίηση των περί Εξαγωγής, Διαμεσολάβησης και 
Παροχής Τεχνικής Βοήθειας σε σχέση με Ελεγχόμενο Είδος (Στρατιωτικός Εξοπλισμός) Κανονισμών για 
σκοπούς υιοθέτησης επιπρόσθετων προνοιών της πράξης της Ευρωπαϊκής Ένωσης (ΕΕ) με τίτλο «Κοινή Θέση 
2003/468/ΚΕΠΠΑ του Συμβουλίου της 23ης Ιουνίου 2003 για τον έλεγχο της διαμεσολάβησης με αντικείμενο 
όπλα». 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού για τους 
κανονισμούς «Οι περί της Εξαγωγής, Διαμεσολάβησης και Παροχής Τεχνικής Βοήθειας σε σχέση με 

Ελεγχόμενο Είδος (Στρατιωτικός Εξοπλισμός) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2023» 

Παρόντες:  

 Κυριάκος Χατζηγιάννης Ανδρέας Πασιουρτίδης 

 Αβέρωφ Νεοφύτου Πανίκος Λεωνίδου 

 Κώστας Κώστα Ηλίας Μυριάνθους 

 Γιαννάκης Γαβριήλ Σταύρος Παπαδούρης 

 Η Κοινοβουλευτική Eπιτροπή Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού μελέτησε τους πιο πάνω 
κανονισμούς σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 27 Φεβρουαρίου και στις 5 Μαρτίου 2024.  Στο 
πλαίσιο της εξέτασης των υπό αναφορά κανονισμών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής 
εκπρόσωποι του Υπουργείου Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας, της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας 
και του Κυπριακού Συνδέσμου Επιχειρήσεων Έρευνας και Καινοτομίας.   

 Σημειώνεται ότι στο στάδιο της εξέτασης των κανονισμών παρευρέθηκαν επίσης τα μέλη της επιτροπής 
κ. Νίκος Σύκας και Χρύσης Παντελίδης.  

 Σκοπός των προτεινόμενων κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται δυνάμει του άρθρου 21 του περί της 
Εισαγωγής και Εξαγωγής Ελεγχόμενων Ειδών και της Διενέργειας Ελεγχόμενων Δραστηριοτήτων Νόμου, είναι 
η υιοθέτηση επιπρόσθετων προνοιών της πράξης της Ευρωπαϊκής Ένωσης (ΕΕ) με τίτλο «Κοινή Θέση 
2003/468/ΚΕΠΠΑ του Συμβουλίου της 23ης Ιουνίου 2003 για τον έλεγχο της διαμεσολάβησης με αντικείμενο 
όπλα».  

 Σημειώνεται ότι η εν λόγω πράξη της ΕΕ υιοθετήθηκε το 2011 με τους υπό τροποποίηση κανονισμούς.  
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 Στο πλαίσιο της συζήτησης των κανονισμών ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Ενέργειας, Εμπορίου και 
Βιομηχανίας ανέφερε ότι το άρθρο 2 της προαναφερθείσας πράξης της ΕΕ προβλέπει ότι, πέραν του ελέγχου 
των δραστηριοτήτων διαμεσολάβησης εντός της επικράτειάς τους, τα κράτη μέλη παροτρύνονται επίσης να 
εξετάσουν το ενδεχόμενο ελέγχου των εν λόγω δραστηριοτήτων και εκτός της επικράτειάς τους, νοουμένου ότι 
οι δραστηριότητες αυτές διενεργούνται από μεσάζοντες οι οποίοι είναι υπήκοοί τους ή διαμένουν ή είναι 
εγκατεστημένοι στην επικράτειά τους.  Όπως ο ίδιος εκπρόσωπος επισήμανε, αρχικά, κατά την ετοιμασία των 
βασικών κανονισμών, αποφασίστηκε όπως μη ασκηθεί έλεγχος στις σχετικές δραστηριότητες εκτός της 
Δημοκρατίας.  Ωστόσο, η άσκηση ελέγχου σε αυτές κρίθηκε εκ των υστέρων σκόπιμη και με τη σύμφωνη γνώμη 
του Υπουργείου Εξωτερικών αποφασίστηκε όπως οι υπό εξέταση κανονισμοί προωθηθούν στη Βουλή για 
τροποποίηση των βασικών κανονισμών, ώστε αφενός να ενισχυθεί η καταπολέμηση παραβάσεων σε σχέση με 
κυρώσεις οι οποίες υιοθετούνται από το Συμβούλιο Ασφαλείας των Ηνωμένων Εθνών ή την ΕΕ και αφετέρου να 
ενισχυθεί γενικότερα η καταπολέμηση της αποστολής όπλων σε ανεπιθύμητους προορισμούς.  

 Μέλη της επιτροπής ήγειραν το ερώτημα κατά πόσο με την αντικατάσταση της αναφοράς σε 
διαμεσολάβηση «από τη Δημοκρατία» με αναφορά σε διαμεσολάβηση «από οποιαδήποτε τρίτη χώρα σε 
οποιαδήποτε άλλη τρίτη χώρα» ουσιαστικά καταργείται η απαγόρευση διαμεσολάβησης εντός της Δημοκρατίας 
χωρίς άδεια.   

 Ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας και η εκπρόσωπος της Νομικής 
Υπηρεσίας της Δημοκρατίας, στη βάση των πιο πάνω παρατηρήσεων των μελών της επιτροπής, ανέφεραν ότι 
με την προτεινόμενη τροποποίηση ως αυτή κατατέθηκε στη Βουλή επιτυγχάνεται ορθότερα η διεύρυνση του 
ελέγχου σε διαμεσολαβήσεις εκτός της Δημοκρατίας, καθώς και η συμβατότητα με τον ορισμό του όρου 
«διαμεσολάβηση» στον εξουσιοδοτικό νόμο.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα 
όσα τέθηκαν ενώπιόν της, επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί επί των κανονισμών στο στάδιο της συζήτησής τους 
από την ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Έχουμε αγορεύσεις επί θέματος αρχής; 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Πολύ πολύ σύντομα.  

Αφορά ουσιαστικά τις περιπτώσεις διαμεσολάβησης στην πώληση όπλων, που μέχρι σήμερα ήταν 
περιοριστικό, η ευθύνη αυτή ήταν περιοριστική μόνο στο εσωτερικό.  Τώρα και με βάση την εναρμόνιση η ευθύνη 
αυτή επεκτείνεται και σε άλλες χώρες, τρίτες κυρίως χώρες. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Χατζηγιάννη για τη διευκρίνιση. 

 Προχωρούμε στην έγκριση των κανονισμών.   

Ψηφίστε για τους κανονισμούς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, και το αποτέλεσμα, πείτε μας το 
αποτέλεσμα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Παρόντες είκοσι τρεις.  Είκοσι τρεις υπέρ, καμία ψήφος εναντίον και καμία αποχή, κύριε Πρόεδρε, είναι 
ομόφωνο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Ομόφωνα, με είκοσι τρεις ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και καμία αποχή, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

Εδώ φτάσαμε στο τέλος της νομοθετικής μας εργασίας. 

 Κεφάλαιο Δεύτερο:  Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων.  Τα προτεινόμενα νομοθετήματα κατατίθενται 
και παραπέμπονται στις αρμόδιες κοινοβουλευτικές επιτροπές σύμφωνα με τον σχετικό κατάλογο που έχει ήδη 
διανεμηθεί. 

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί, αποφάσεις, 
έγγραφα, εκθέσεις 

Κατάθεση από Παραπομπή/     
Κοινοποίηση σε 

1.  Ο περί Ποινικού Κώδικα 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2024. 

Υπουργό Δικαιοσύνης 
και Δημοσίας Τάξεως 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Νομικών, Δικαιοσύνης και 
Δημοσίας Τάξεως 
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(Αρ. Φακ. 23.01.065.071-2024). 

2.  Ο περί Κοινοτήτων (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 2) Νόμος του 2024. 
(Αρ. Φακ. 23.01.065.072-2024). 

Υπουργό Εσωτερικών Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Εσωτερικών 

3.  Ο περί Αδειών (Πατρότητας, Γονική, 
Φροντίδας, Ανωτέρας Βίας) και 
Ευέλικτων Ρυθμίσεων Εργασίας για την 
Ισορροπία μεταξύ Επαγγελματικής και 
Ιδιωτικής Ζωής (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2024. 
(Αρ. Φακ. 23.01.065.073-2024). 

Υπουργό Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Εργασίας, Πρόνοιας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων 

4.  Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής 
Ψηφιακής Ασφάλειας του 2024 Νόμος 
του 2024. 
(Αρ. Φακ. 23.01.065.074-2024). 

Υπουργό Οικονομικών Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

5.  Ο περί Δικαστηρίων (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2024. 
(Αρ. Φακ. 23.01.065.075-2024). 

Υπουργό Δικαιοσύνης 
και Δημοσίας Τάξεως 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Νομικών, Δικαιοσύνης και 
Δημοσίας Τάξεως 

6.  Ο περί Ευρωπαϊκού Εντάλματος 
Σύλληψης και των Διαδικασιών 
Παράδοσης Εκζητουμένων Μεταξύ των 
Κρατών Μελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2024. 
(Αρ. Φακ. 23.01.065.076-2024). 

Υπουργό Δικαιοσύνης 
και Δημοσίας Τάξεως 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Νομικών, Δικαιοσύνης και 
Δημοσίας Τάξεως 

7.  Οι περί Αρχής Ανάπτυξης Ανθρώπινου 
Δυναμικού (Όροι Υπηρεσίας Υπαλλήλων) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2024. 
(Αρ. Φακ. 23.03.061.024-2024). 

Υπουργό Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Εργασίας, Πρόνοιας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων 

8.  Ετήσια Έκθεση Δραστηριοτήτων  περί 
των Αθέμιτων Εμπορικών Πρακτικών 
στην Αλυσίδα Εφοδιασμού Γεωργικών 
Προϊόντων και Τροφίμων Νόμων για το 
έτος 2023. 
(Αρ. Φακ. 05.14.007.019). 

Υπουργό Γεωργίας, 
Αγροτικής Ανάπτυξης 
και Περιβάλλοντος 

Όλους τους βουλευτές 

9.  Έκθεση για τις επενδύσεις του Ταμείου 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων για την περίοδο 
από την 1η Σεπτεμβρίου 2023 μέχρι την 
31η Δεκεμβρίου 2023. 
(Αρ. Φακ. 11.06.001). 

Υπουργό Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων 

Όλους τους βουλευτές 

Επανακατάθεση   

10.  Οι περί Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου - 
Θέση Γενικού Διευθυντή (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2024. 
(Αρ. Φακ. 23.03.061.001-2024). 

Υπουργό Παιδείας, 
Αθλητισμού και 
Νεολαίας 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Νομικών, Δικαιοσύνης και 
Δημοσίας Τάξεως 

11.  Οι περί Προϊόντων Λίπανσης 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2024. 
(Αρ. Φακ. 23.03.061.002-2024). 

Υπουργό Γεωργίας, 
Αγροτικής Ανάπτυξης 
και Περιβάλλοντος 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Γεωργίας και Φυσικών 
Πόρων 

12.  Οι περί Στρατού της Δημοκρατίας 
(Απονομή Ηθικών Αμοιβών) Κανονισμοί 
του 2024. 
(Αρ. Φακ. 23.03.061.005-2024). 

Υπουργό Άμυνας Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Άμυνας 

13.  Οι περί Εθνικής Φρουράς (Απονομή 
Ηθικών Αμοιβών) Κανονισμοί του 2024. 
(Αρ. Φακ. 23.03.061.006-2024). 

Υπουργό Άμυνας Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Άμυνας 
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14.  Οι περί Αποχετεύσεων Λευκωσίας 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2024. 
(Αρ. Φακ. 23.03.061.010-2024). 

Υπουργό Εσωτερικών Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Εσωτερικών 

15.  Οι περί Αρχής Ανάπτυξης Ανθρώπινου 
Δυναμικού Κύπρου (Ταμείο Ευημερίας 
Υπαλλήλων) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2024. 
(Αρ. Φακ. 23.03.061.011-2024). 

Υπουργό Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Εργασίας, Πρόνοιας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων 

16.  Οι περί Αποχετεύσεων Λεμεσού-
Αμαθούντας (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2023. 
(Αρ. Φακ. 23.03.060.063-2023). 

Υπουργό Εσωτερικών Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Εσωτερικών 

17.  Οι περί Πετρελαιοειδών (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2023. 
(Αρ. Φακ. 23.03.060.064-2023). 

Υπουργό Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Εργασίας, Πρόνοιας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων 

18.  Οι περί Ασφάλειας και Υγείας στην 
Εργασία (Εγκαταστάσεις Υγρών 
Πετρελαιοειδών) Κανονισμοί του 2023. 
(Αρ. Φακ. 23.03.060.065-2023). 

Υπουργό Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Εργασίας, Πρόνοιας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων 

19.  Οι περί της Λειτουργίας και του Ελέγχου 
Καζίνου (Όροι Υπηρεσίας Υπαλλήλων) 
Κανονισμοί του 2023. 
(Αρ. Φακ. 23.03.060.069-2023). 

Υπουργό Ενέργειας, 
Εμπορίου και Βιομηχανίας 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Ενέργειας, Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού 

20.  Οι περί της Διαχείρισης του Δημόσιου 
Χρέους (Ανάθεση επιπλέον Καθηκόντων) 
Κανονισμοί του 2023. 
(Αρ. Φακ. 23.03.060.042-2023). 

Υπουργό Οικονομικών Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

21.  Οι περί Συγκρότησης και Λειτουργίας 
(Διαδικασία Εκλογών, Διορισμοί και Άλλα 
Συναφή Θέματα) των Οργάνων και 
Αξιωματούχων του Τεχνολογικού 
Πανεπιστημίου Κύπρου (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2023. 
(Αρ. Φακ. 23.03.060.004-2023). 

Υπουργό Παιδείας, 
Αθλητισμού και Νεολαίας 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Παιδείας και Πολιτισμού 

22.  Οι περί Αλιείας (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2023. 
(Αρ. Φακ. 23.03.060.005-2023). 

Υπουργό Γεωργίας, 
Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Γεωργίας και Φυσικών Πόρων 

23.  Οι περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και 
Τροχαίας Κινήσεως (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2023. 
(Αρ. Φακ. 23.03.060.008-2023). 

Υπουργό Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και Έργων 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Μεταφορών, Επικοινωνιών και 
Έργων 

24.  Οι περί Επιστημονικού Τεχνικού 
Επιμελητηρίου Κύπρου (Μητρώο 
Μελετητών και Επιβλέποντων 
Μηχανικών) Κανονισμοί του 2023. 
(Αρ. Φακ. 23.03.060.009-2023). 

Υπουργό Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και Έργων 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Μεταφορών, Επικοινωνιών και 
Έργων 

25.  Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου 
(Διοικητικό Προσωπικό) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.03.059.004-2022). 

Υπουργό Παιδείας, 
Αθλητισμού και Νεολαίας 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Παιδείας και Πολιτισμού 

26.  Οι περί Τεχνολογικού Πανεπιστημίου 
Κύπρου (Ακαδημαϊκό Προσωπικό) 
Κανονισμοί του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.03.059.006-2022). 

Υπουργό Παιδείας, 
Αθλητισμού και Νεολαίας 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Παιδείας και Πολιτισμού 
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27.  Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Ίδρυση 
Ερευνητικών Μονάδων) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.03.059.009-2022). 

Υπουργό Παιδείας, 
Αθλητισμού και Νεολαίας 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Παιδείας και Πολιτισμού 

28.  Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου 
(Ερευνητικές Μονάδες) (Γενικοί) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.03.059.010-2022). 

Υπουργό Παιδείας, 
Αθλητισμού και Νεολαίας 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Παιδείας και Πολιτισμού 

29.  Οι περί Κτηματομεσιτών (Τέλη) 
Κανονισμοί του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.03.059.013-2022). 

Υπουργό Εσωτερικών Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Εσωτερικών 

30.  Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου 
(Συντάξεις Ακαδημαϊκού Προσωπικού) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.03.059.025-2022). 

Υπουργό Παιδείας, 
Αθλητισμού και 
Νεολαίας 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Παιδείας και Πολιτισμού 

31.  Οι περί Αποχετεύσεων Λεμεσού-
Αμαθούντας (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.03.059.027-2022). 

Υπουργό Εσωτερικών Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Εσωτερικών 

32.  Οι περί Αλλοδαπών και Μεταναστεύσεως 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.03.059.046-2022). 

Υπουργό Εσωτερικών Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Εσωτερικών 

33.  Οι περί Προστασίας και Ευημερίας των 
Ζώων (Διατήρηση Σκύλων για Ιδιωτικούς 
Μη Εμπορικούς Σκοπούς) Κανονισμοί 
του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.03.059.065-2022). 

Υπουργό Γεωργίας, 
Αγροτικής Ανάπτυξης 
και Περιβάλλοντος 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Περιβάλλοντος 

34.  Οι περί της Αρχής Πνευματικής 
Ιδιοκτησίας και Συγγενικών Δικαιωμάτων 
Κανονισμοί του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.03.059.066-2022). 

Υπουργό Ενέργειας, 
Εμπορίου και 
Βιομηχανίας 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Ενέργειας, Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού 

35.  Οι περί της Συλλογικής Διαχείρισης των 
Δικαιωμάτων Πνευματικής Ιδιοκτησίας και 
Συγγενικών Δικαιωμάτων καθώς και για 
τη Χορήγηση Πολυεδαφικών Αδειών για 
Επιγραμμικές Χρήσεις Μουσικών Έργων 
(Τέλη και Δικαιώματα) Κανονισμοί του 
2022. 
(Αρ. Φακ. 23.03.059.067-2022). 

Υπουργό Ενέργειας, 
Εμπορίου και 
Βιομηχανίας 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Ενέργειας, Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού 

36.  Οι περί Εγγραφής και Ρύθμισης των 
Υπηρεσιών Ορκωτού Μεταφραστή 
Κανονισμοί του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.03.059.075-2022). 

Υπουργό Εσωτερικών Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Εσωτερικών 

37.  Οι περί Σωματείων και Ιδρυμάτων 
(Έντυπα, Τέλη και Άλλες Ειδικές 
Διατάξεις) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.03.059.076-2022). 

Υπουργό Εσωτερικών Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Εσωτερικών 

38.  Οι περί Ηλεκτρισμού (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.03.059.077-2022). 

Υπουργό Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και 
Έργων 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Μεταφορών, Επικοινωνιών 
και Έργων 

39.  Οι περί Λειτουργίας των Δημόσιων 
Σχολείων Δημοτικής Εκπαίδευσης 
Κανονισμοί του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.03.059.080-2022). 

Υπουργό Παιδείας, 
Αθλητισμού και 
Νεολαίας 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Παιδείας και Πολιτισμού 
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40.  Οι περί Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς 
Κύπρου (Ταμείο Ευημερίας Προσωπικού) 
Κανονισμοί του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.03.059.081-2022). 

Υπουργό Οικονομικών Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

41.  Οι περί Εθνικής Αρχής Στοιχημάτων 
(Όροι Υπηρεσίας Υπαλλήλων) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.03.059.087-2022). 

Υπουργό Οικονομικών Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

42.  Οι περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας 
(Πολεοδομικό Συμβούλιο) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.03.059.096-2022). 

Υπουργό Εσωτερικών Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Εσωτερικών 

43.  Οι περί της Ρύθμισης της Ίδρυσης και 
Λειτουργίας Ξενοδοχείων και 
Τουριστικών Καταλυμάτων (Γενικοί) 
(Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 
2022. 
(Αρ. Φακ. 23.03.059.099-2022). 

Υπουργό Ενέργειας, 
Εμπορίου και 
Βιομηχανίας 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Ενέργειας, Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού  

44.  Οι περί της Διαχείρισης της Εκτέλεσης 
Δημοσίων Συμβάσεων και των 
Διαδικασιών Αποκλεισμού των 
Οικονομικών Φορέων από Διαδικασίες 
Σύναψης Δημοσίων Συμβάσεων 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.03.058.013-2021). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Νομικών, Δικαιοσύνης και 
Δημοσίας Τάξεως 

45.  Οι περί Κέντρων Αναψυχής (Άδειες 
Εκπομπής Ήχου και Τέλη) Κανονισμοί 
του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.03.058.056-2021). 

Υπουργό Εσωτερικών Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Εσωτερικών 

46.  Οι περί Δημόσιας Υπηρεσίας (Ιατρικές 
Εξετάσεις και Ιατρική Περίθαλψη) 
Κανονισμοί του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.03.058.061-2021). 

Υπουργό Οικονομικών Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

47.  Οι περί Συμβουλίου Αποχετεύσεων 
Λεμεσού-Αμαθούντας (Έλεγχος 
Υποστατικών και Λήψη Δραστικών 
Μέτρων) Κανονισμοί του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.001-2020). 

Υπουργό Εσωτερικών  Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Εσωτερικών 

48.  Οι περί Δημόσιας Υπηρεσίας (Γενικοί) 
(Τροποποιητικοί) (Αρ. 3) Κανονισμοί του 
2021. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.057-2020). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Νομικών, Δικαιοσύνης και 
Δημοσίας Τάξεως 

49.  Οι περί Οδοντιάτρων (Ειδικά Προσόντα) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.03.057.117-2020). 

Υπουργό Υγείας Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Υγείας 

50.  Οι περί Ελέγχου της Ρύπανσης των 
Νερών (Διαχείριση και Διάθεση/Χρήση 
Κοπριάς και Άλλων Κτηνοτροφικών 
Αποβλήτων που Προκύπτουν από 
Αγελαδοτροφικές Μονάδες) Κανονισμοί 
του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.013-2019). 

Υπουργό Γεωργίας, 
Αγροτικής Ανάπτυξης 
και Περιβάλλοντος  

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Περιβάλλοντος  

51.  Οι περί Διαχείρισης των Αποβλήτων της 
Εξορυκτικής Βιομηχανίας (Χρήση 
Βέλτιστων Διαθέσιμων Τεχνικών σε 
Περιπτώσεις Παρουσίας Κυανίου σε 
Λίμνη Τελμάτων και περί Διασπώμενου 
με Ασθενές Οξύ Κυανίου) Κανονισμοί του 

Υπουργό Γεωργίας, 
Αγροτικής Ανάπτυξης 
και Περιβάλλοντος 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Περιβάλλοντος 
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2021. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.038-2019). 

52.  Οι περί Διαχείρισης των Αποβλήτων της 
Εξορυκτικής Βιομηχανίας (Επιθεωρήσεις) 
Κανονισμοί του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.039-2019). 

Υπουργό Γεωργίας, 
Αγροτικής Ανάπτυξης 
και Περιβάλλοντος 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Περιβάλλοντος 

53.  Οι περί Διαχείρισης των Αποβλήτων της 
Εξορυκτικής Βιομηχανίας (Χρηματικές 
Εγγυήσεις) Κανονισμοί του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.040-2019). 

Υπουργό Γεωργίας, 
Αγροτικής Ανάπτυξης 
και Περιβάλλοντος 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Περιβάλλοντος 

54.  Οι περί Ιατρών και Οδοντιάτρων 
(Συντάξεις και Χορηγήματα) Κανονισμοί 
του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.041-2019). 

Υπουργό Υγείας  Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Υγείας 

55.  Οι περί Φυλακών (Γενικοί) Κανονισμοί 
του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.070-2019). 

Υπουργό Δικαιοσύνης 
και Δημοσίας Τάξεως  

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Νομικών, Δικαιοσύνης και 
Δημοσίας Τάξεως 

56.  Οι περί Εισροών και Εκροών του Εθνικού 
Ταμείου Επενδύσεων και του Κυπριακού 
Οργανισμού Διαχείρισης Επενδύσεων και 
για Συναφή Θέματα Κανονισμοί του 
2021. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.079-2019). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

57.  Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου 
(Δίδακτρα) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.03.055.057-2018). 

Υπουργό Παιδείας, 
Αθλητισμού και 
Νεολαίας   

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Παιδείας και Πολιτισμού  

58.  Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου 
(Φοιτητικά Θέματα και Θέματα Σπουδών) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.03.055.058-2018). 

Υπουργό Παιδείας, 
Αθλητισμού και 
Νεολαίας   

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Παιδείας και Πολιτισμού  

59.  Οι περί Προστασίας της Παραλίας (Άδειες 
και Δικαιώματα) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2021. 
(Αρ. Φακ. 23.03.052.036-2015). 

Υπουργό Εσωτερικών                                                                                                                     Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Εσωτερικών  

60.  Οι περί Ζωνών Ασφαλείας Κανονισμοί 
του 2023. 
(Αρ. Φακ. 23.03.060.018-2023). 

Υπουργό Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και 
Έργων 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Μεταφορών, Επικοινωνιών 
και Έργων 

61.  Οι περί Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου 
(Όροι Υπηρεσίας) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2023. 
(Αρ. Φακ. 23.03.060.019-2023). 

Υπουργό Ενέργειας, 
Εμπορίου και 
Βιομηχανίας 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Ενέργειας, Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού 

62.  Οι περί Υπηρεσιακών Οχημάτων του 
Κρατικού Τομέα και του Ευρύτερου 
Δημόσιου Τομέα (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2023. 
(Αρ. Φακ. 23.03.060.029-2023). 

Υπουργό Οικονομικών Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

63.  Οι περί Αστυνομίας (Πειθαρχικοί) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2023. 
(Αρ. Φακ. 23.03.060.033-2023). 

Υπουργό Δικαιοσύνης 
και Δημοσίας Τάξεως 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Νομικών, Δικαιοσύνης και 
Δημοσίας Τάξεως 

64.  Οι περί Πυροσβεστικής Υπηρεσίας 
(Πειθαρχικοί) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2023. 
(Αρ. Φακ. 23.03.060.034-2023). 

Υπουργό Δικαιοσύνης 
και Δημοσίας Τάξεως 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Νομικών, Δικαιοσύνης και 
Δημοσίας Τάξεως 
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65.  Οι περί Ελεγχόμενων Ειδών 
(Ενδοενωσιακή Μεταφορά Προϊόντων 
Συνδεόμενων με τον Τομέα της Άμυνας) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2023. 
(Αρ. Φακ. 23.03.060.013-2023). 

Υπουργό Ενέργειας, 
Εμπορίου και 
Βιομηχανίας 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Ενέργειας, Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού 

Προτάσεις νόμου Κατάθεση από  Παραπομπή σε  

1. Ο περί Αποκαταστάσεως 
Καταδικασθέντων (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2024. 
(Αρ. Φακ. 23.02.065.025-2024). 

Σταύρο Παπαδούρη εκ 
μέρους του Κινήματος 
Οικολόγων-Συνεργασία 
Πολιτών 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Νομικών, Δικαιοσύνης και 
Δημοσίας Τάξεως 

2. Ο περί Στρατού της Δημοκρατίας 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2024. 
(Αρ. Φακ. 23.02.065.026-2024). 

Μαρίνο Σιζόπουλο εκ 
μέρους της ΕΔΕΚ 
Σοσιαλιστικό Κόμμα 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Άμυνας 

3. Ο περί Διενέργειας Εράνων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2024. 
(Αρ. Φακ. 23.02.065.027-2024). 

Φωτεινή Τσιρίδου, 
βουλευτή Δημοκρατικού 
Συναγερμού 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Εσωτερικών 

4. Ο περί Φορολογίας Κεφαλαιουχικών 
Κερδών (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2024. 
(Αρ. Φακ. 23.02.065.028-2024). 

Σταύρο Παπαδούρη εκ 
μέρους του Κινήματος 
Οικολόγων-Συνεργασία 
Πολιτών 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

5. Ο περί του Κεντρικού Φορέα Ισότιμης 
Κατανομής Βαρών (Σύσταση, Σκοποί, 
Αρμοδιότητες και Άλλα Συναφή Θέματα) 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 
2024. 
(Αρ. Φακ. 23.02.065.029-2024). 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Προσφύγων-
Εγκλωβισμένων-
Αγνοουμένων-Παθόντων 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Προσφύγων-
Εγκλωβισμένων-
Αγνοουμένων-Παθόντων 

6. Ο περί της Εποπτείας της Αγοράς 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2024. 
(Αρ. Φακ. 23.02.065.030-2024). 

Κυριάκο Χατζηγιάννη, 
βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Ενέργειας, Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού 

7. Ο περί της Παρεμπόδισης και 
Καταπολέμησης της Νομιμοποίησης 
Εσόδων από Παράνομες Δραστηριότητες 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 
2024. 
(Αρ. Φακ. 23.02.065.031-2024). 

Κυριάκο Χατζηγιάννη, 
βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου, 
Πανίκο Λεωνίδου, 
βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσού, Ηλία 
Μυριάνθους, βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας 
Πάφου, και Σταύρο 
Παπαδούρη, βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας 
Λεμεσού 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Ενέργειας, Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού  

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κεφάλαιο Τρίτο:  Ερωτήσεις και απαντήσεις.  Αυτές έχουν ήδη σταλθεί ηλεκτρονικά. 

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.012.03.356 του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Γιώργου 
Κουκουμά, ημερομηνίας 29 Φεβρουαρίου 2024, προς την Υπουργό Παιδείας, Αθλητισμού και Νεολαίας 

κ. Αθηνά Μιχαηλίδου 

 «Έχουν συμπληρωθεί είκοσι χρόνια από την ανέγερση και λειτουργία της Περιφερειακής Γεωργικής, 
Τεχνικής και Επαγγελματικής Σχολής Εκπαίδευσης και Κατάρτισης Αμμοχώστου-Αυγόρου.  Στη σχολή φοιτούν 
σήμερα 359 μαθητές και η τάση δείχνει ότι τα επόμενα χρόνια θα αυξηθούν περαιτέρω.  Κατά την επίσκεψη της 
επιτροπής Παιδείας της Βουλής στη σχολή και τη συνάντηση με τη διεύθυνση και τον σύνδεσμο γονέων 
επισημάνθηκε ότι η σχολή αντιμετωπίζει σειρά προβλημάτων, πρώτιστα σε σχέση με τις υποδομές και τα 
κτίρια, δεδομένου ότι σε αυτά τα είκοσι χρόνια δεν έχει τύχει σοβαρής συντήρησης, αναβάθμισης ή ανακαίνισης, 
παρά μόνο με προσθήκη λυόμενων αιθουσών.  Υφίστανται κτιριακά προβλήματα που εγείρουν ζητήματα 
ασφάλειας, ορισμένες αίθουσες δεν μπορεί να χρησιμοποιηθούν, όταν βρέχει, η κλειστή αίθουσα αθλοπαιδιών 
χρήζει άμεσα συντήρησης, ενώ εκκρεμεί αίτημα της σχολής για επέκταση του εργαστηρίου δομικών υλικών. 
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 Στη βάση των πιο πάνω, παρακαλείται η Υπουργός Παιδείας, Αθλητισμού και Νεολαίας, ως η αρμόδια 
αρχή, να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα πιο κάτω: 

1. Ποια έργα βελτίωσης και συντήρησης των κτιριακών υποδομών της σχολής έγιναν τα τελευταία είκοσι 
χρόνια;  Να παρατεθούν οι χρονολογίες και οι αντίστοιχες δαπάνες. 

2. Έχουν εξεταστεί από σκοπιάς ασφάλειας των μαθητών και του προσωπικού τα κτιριακά προβλήματα που 
παρουσιάζει η σχολή; 

3. Υπάρχει σχεδιασμός για συνολική ή επιμέρους συντήρηση και αναβάθμιση της σχολής; 

4.  Πώς προτίθεται να προχωρήσει, ειδικότερα για τη συντήρηση της κλειστής αίθουσας της σχολής;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.012.03.357 του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Μαρίνου 
Μουσιούττα, ημερομηνίας 29 Φεβρουαρίου 2024, προς τον Υπουργό Μεταφορών, Επικοινωνιών και 

Έργων κ. Αλέξη Βαφεάδη 

 «Παρακαλώ όπως ο Υπουργός Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων, ως η αρμόδια αρχή, μας 
ενημερώσει πότε έγινε η τελευταία επαναξιολόγηση των τελών κυκλοφορίας των μηχανοκίνητων οχημάτων με 
βάση τις διατάξεις της παραγράφου 15(α) του Μέρους Ι του περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας 
Κινήσεως Νόμου του 1972, όπως αυτός τροποποιήθηκε μέχρι σήμερα. 

 Σε περίπτωση που δεν έχει γίνει, παρακαλείται όπως μας ενημερώσει για τους λόγους που δεν τηρήθηκαν 
οι πρόνοιες της νομοθεσίας και πότε πρόκειται να γίνει η επόμενη αναθεώρηση.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.012.03.358 του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Μαρίνου 
Μουσιούττα, ημερομηνίας 29 Φεβρουαρίου 2024, προς τον Υπουργό Μεταφορών, Επικοινωνιών και 

Έργων κ. Αλέξη Βαφεάδη 

 «Παρακαλώ όπως ο Υπουργός Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων, ως η αρμόδια αρχή, μας 
ενημερώσει σε ποιο στάδιο βρίσκεται η εφαρμογή του περιοδικού τεχνικού ελέγχου δικύκλων και τρικύκλων, ο 
οποίος βάσει τη ισχύουσας νομοθεσίας θα έπρεπε να τεθεί σε ισχύ την 1η Ιανουαρίου 2022.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.012.03.359 του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Μαρίνου 
Μουσιούττα, ημερομηνίας 29 Φεβρουαρίου 2024, προς τον Υπουργό Μεταφορών, Επικοινωνιών και 

Έργων κ. Αλέξη Βαφεάδη 

 «Παρακαλώ όπως ο Υπουργός Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων, ως η αρμόδια αρχή, μας 
ενημερώσει για τη μετατροπή θερμικών οχημάτων σε αμιγώς ηλεκτρικά, αφού μας ανησυχεί ιδιαίτερα η ανάγκη 
για αλλαγές στη νομοθεσία των οδικών μεταφορών της Κύπρου, προκειμένου να νομιμοποιηθεί η μετατροπή 
συμβατικών αυτοκινήτων και μοτοσικλετών σε ηλεκτρικά οχήματα.  Οι αλλαγές αυτές θα συμβάλουν στην 
προώθηση της βιώσιμης κινητικότητας και στην ενίσχυση της προστασίας του περιβάλλοντος. 

 Όπως γνωρίζετε, πολλές ευρωπαϊκές χώρες έχουν ήδη εγκρίνει νομοθεσία που επιτρέπει τη μετατροπή 
συμβατικών οχημάτων σε ηλεκτρικά, με σκοπό την προώθηση της χρήσης των ηλεκτρικών οχημάτων και τη 
μείωση των εκπομπών αερίων του θερμοκηπίου.  Αυτά τα μέτρα έχουν αποδειχθεί αποτελεσματικά στην επίτευξη 
των περιβαλλοντικών στόχων των χωρών αυτών, όπως για παράδειγμα στη Γερμανία, στη Γαλλία, στην 
Ολλανδία και στο Ηνωμένο Βασίλειο.  Επιπλέον, η βιομηχανία παραγωγής εξαρτημάτων για μετατροπή 
συμβατικών οχημάτων σε ηλεκτρικά έχει ήδη αναπτυχθεί και εταιρείες, όπως οι Felten, Electric Classic Cars, 
Electrogenic στο Ηνωμένο Βασίλειο, Transport One στη Γαλλία, e-Revolt στη Γερμανία, έχουν ήδη μετατρέψει 
δεκάδες συμβατικά αυτοκίνητα που κυκλοφορούν στην Ευρωπαϊκή Ένωση σε ηλεκτρικά. 

 Η νομιμοποίηση της μετατροπής συμβατικών οχημάτων σε ηλεκτρικά θα ενθαρρύνει τη χρήση βιώσιμων 
μέσων μεταφοράς και θα συμβάλει στην επίτευξη των περιβαλλοντικών στόχων που έχει θέσει η Κύπρος.  
Επιπλέον, θα δημιουργήσει ευκαιρίες για την ανάπτυξη της βιομηχανίας των ηλεκτρικών οχημάτων στο νησί μας. 

 Σας παρακαλούμε όπως εξετάσετε την ανάγκη αλλαγών στη νομοθεσία των οδικών μεταφορών της 
Κύπρου, με σκοπό να επιτραπεί η μετατροπή συμβατικών οχημάτων σε ηλεκτρικά.  Αυτό θα συμβάλει τόσο στην 
προστασία του περιβάλλοντος όσο και στην προώθηση της βιώσιμης κινητικότητας στη χώρα μας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.012.03.360 του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Νίκου Κέττηρου, 
ημερομηνίας 29 Φεβρουαρίου 2024, προς τον Υπουργό Εσωτερικών κ. Κωνσταντίνο Ιωάννου 

 «Παρακαλώ όπως ο Υπουργός Εσωτερικών, ως η αρμόδια αρχή, ενημερώσει το σώμα ποια η πορεία 
υλοποίησης του σχεδιασμού για το εμπορικό κέντρο στον συνοικισμό Αγίου Αθανασίου Λεμεσού, καθότι 
υφίσταται ο κίνδυνος κατάρρευσης των υφιστάμενων υποστατικών που χρησιμοποιούνται ως σύλλογοι και 
καφενεία.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.012.03.361 του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 
Λουκαΐδη, ημερομηνίας 4 Μαρτίου 2024, προς τον Υπουργό Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως κ. 

Μάριο Χαρτσιώτη 
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 «Με αφορμή το περιστατικό μεταφοράς ρευστού διαθέσιμου ύψους περίπου €6 εκατομ. από Ουκρανή 
πολίτη εντός της Κυπριακής Δημοκρατίας σε σύντομο χρονικό διάστημα, το οποίο, όπως αναφέρουν τα 
δημοσιογραφικά δημοσιεύματα, δήλωνε στο Τμήμα Τελωνείων, παρακαλείται ο Υπουργός Δικαιοσύνης και 
Δημοσίας Τάξεως, ως η αρμόδια αρχή, όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σχετικά με τις 
διαδικασίες που ακολουθήθηκαν από τις αρμόδιες διωκτικές αρχές, Αστυνομία και Μονάδα Καταπολέμησης 
Αδικημάτων Συγκάλυψης (ΜΟΚΑΣ), όσον αφορά την αξιολόγηση των πληροφοριών και τη διερεύνηση της 
υπόθεσης.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.012.03.362 του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Χρίστου Ορφανίδη, 
ημερομηνίας 4 Μαρτίου 2024, προς την Υπουργό Παιδείας, Αθλητισμού και Νεολαίας κ. Αθηνά 

Μιχαηλίδου  

 «Κατά τη διάρκεια συνάντησης στο κοινοτικό συμβούλιο Βορόκληνης στις 17 Οκτωβρίου 2023 συζητήθηκε 
το θέμα της ανέγερσης νέου δημοτικού σχολείου στην κοινότητα. 

 Παρακαλώ την Υπουργό Παιδείας, Αθλητισμού και Νεολαίας, ως η αρμόδια αρχή, όπως πληροφορήσει 
τη Βουλή των Αντιπροσώπων σε ποιες ενέργειες έχει προβεί έκτοτε για προγραμματισμό της υλοποίησης του 
πιο πάνω έργου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.012.03.363 του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Χρίστου Ορφανίδη, 
ημερομηνίας 4 Μαρτίου 2024, προς την Υπουργό Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος 

κ. Μαρία Παναγιώτου 

 «Στις κατεχόμενες περιοχές έχει διαπιστωθεί ότι οι φυτείες των πορτοκαλιών στου Μόρφου 
αντιμετωπίζουν την ασθένεια huanglongbing (HLB), με το χαρακτηριστικό πρασίνισμα των εσπεριδοειδών, η 
οποία προκαλεί βακτήρια, με αποτέλεσμα τα δέντρα να μολύνονται, να μην ωριμάζουν οι καρποί, να 
παραμορφώνονται και ο χυμός τους να έχει άσχημη μυρωδιά.  

 Τα πορτοκάλια από την κατεχόμενη περιοχή του Μόρφου εξάγονταν στην Τουρκία και λόγω της ασθένειας 
απαγορεύτηκε η εξαγωγή τους. 

 Ως εκ των πιο πάνω, παρακαλώ όπως η Υπουργός Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος, 
ως η αρμόδια αρχή, ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σε ποιες ενέργειες προβαίνει το υπουργείο, για 
να διασφαλίσει ότι στις γειτνιάζουσες με του Μόρφου ελεύθερες περιοχές δεν θα μεταδοθεί η νόσος.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.012.03.364 του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Βαλεντίνου Φακοντή, 
ημερομηνίας 5 Μαρτίου 2024, προς τον Υπουργό Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων κ. Αλέξη 

Βαφεάδη 

 «Παρακαλώ όπως ο Υπουργός Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων, ως η αρμόδια αρχή, μας 
ενημερώσει για τις ενέργειες που θα πράξει για την επίλυση των πιο κάτω προβλημάτων τα οποία παρουσιάζει 
ο σταθμός λεωφορείων που τέθηκε σε λειτουργία στις 26 Φεβρουαρίου 2024 στην περιοχή “Τάφοι των Βασιλέων” 
στην Πάφο και τα οποία εντοπίσαμε έπειτα από επίσκεψή μας στις 28 Φεβρουαρίου 2024: 

1. Δεν υπάρχει κλειστός χώρος αναμονής για το επιβατικό κοινό και, σε συνδυασμό με το μεγάλο ύψος των 
στεγάστρων που έχουν κατασκευαστεί, το επιβατικό κοινό είναι εκτεθειμένο στις καιρικές συνθήκες. 

2. Δεν υπάρχουν τουαλέτες για το προσωπικό που εργάζεται εκεί (οδηγοί, ταμίες, καθαρίστριες). 

3. Δεν υπάρχει χώρος διαλείμματος και ξεκούρασης των οδηγών. 

4. Υπάρχουν ζητήματα ασφάλειας στις διαβάσεις πεζών (έλλειψη φωτισμού, πινακίδων, κιγκλιδωμάτων 
κ.ά.). 

5. Τα λεωφορεία αντιμετωπίζουν προβλήματα στη διακίνησή τους στον χώρο στάθμευσής τους.  

 Όσον αφορά ειδικότερα το τελευταίο σημείο, παρακαλώ όπως ο υπουργός μάς ενημερώσει αν τηρήθηκαν 
πρότυπα και γεωμετρικά χαρακτηριστικά για την άνετη διακίνηση των λεωφορείων εντός του χώρου στάθμευσης, 
καθώς και στις εισόδους-εξόδους του εν λόγω χώρου και αν τηρήθηκαν οι ελάχιστες διαστάσεις για χώρους 
στάθμευσης (π.χ. αν μπορεί ένα λεωφορείο να κάνει άνετα αναστροφή).» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.012.03.365 του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Βαλεντίνου Φακοντή, 
ημερομηνίας 5 Μαρτίου 2024, προς τον Υπουργό Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων κ. Αλέξη 

Βαφεάδη 

 «Παρακαλείται ο Υπουργός Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων, ως η αρμόδια αρχή, όπως ενημερώσει 
τη Βουλή των Αντιπροσώπων αναφορικά με τα ακόλουθα ερωτήματα για τον νέο δρόμο Πάφου-Πόλεως 
Χρυσοχούς: 

1. Ποια είναι η ημερομηνία αποπεράτωσης των εργασιών για το έργο που υλοποιείται βάσει του υφιστάμενου 
συμβολαίου; 

2. Υπάρχουν οποιεσδήποτε επιπλέον οικονομικές απαιτήσεις από τον εργολάβο;  Αν υπάρχουν επιπλέον 
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οικονομικές απαιτήσεις, παρακαλώ όπως μας ενημερώσετε για το ύψος του ποσού. 
3. Ποιο είναι το ποσοστό υλοποίησης του συμβολαίου και το ύψος των δαπανών έως τον Φεβρουάριο του 

2024; 
4. Ο εργολάβος έχει υποβάλει νέα ημερομηνία αποπεράτωσης του έργου;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.012.03.366 του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Ανδρέα 
Πασιουρτίδη, ημερομηνίας 5 Μαρτίου 2024, προς την Υπουργό Παιδείας, Αθλητισμού και Νεολαίας κ. 

Αθηνά Μιχαηλίδου 

 «Παρακαλούμε όπως η Υπουργός Παιδείας, Αθλητισμού και Νεολαίας, ως η αρμόδια αρχή, ενημερώσει 
τη Βουλή των Αντιπροσώπων αναφορικά με τον σχεδιασμό και τον προγραμματισμό ανέγερσης περιφερειακού 
λυκείου στην κοινότητα Ορμίδειας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.012.03.367 του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Χρίστου Ορφανίδη, 
ημερομηνίας 6 Μαρτίου 2024, προς τον Υπουργό Εσωτερικών κ. Κωνσταντίνο Ιωάννου 

 «Μετά από σχετικό δημοσίευμα ότι ακυρώθηκε το πρώτο έργο της ενιαίας ανάπτυξης μαρίνας-λιμανιού 
στη Λάρνακα, παρακαλώ όπως ο Υπουργός Εσωτερικών, ως η αρμόδια αρχή, ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τους ακριβείς λόγους που το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως σύμφωνα με το δημοσίευμα 
αρνήθηκε να δώσει την έγκρισή του για τις εργασίες στις οποίες δήλωσε ότι θα προβεί η εταιρεία που ανάλαβε 
να κατασκευάσει το εν λόγω έργο. 

 Επιπρόσθετα, γίνεται αναφορά σε ειδικούς όρους και παρακαλώ όπως μας ενημερώσετε τι 
περιλαμβάνουν αυτοί οι ειδικοί όροι και το σκεπτικό της ακύρωσης.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.012.03.368 του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Μαρίνου 
Σιζόπουλου, ημερομηνίας 8 Μαρτίου 2024, προς τον Υπουργό Υγείας κ. Μιχάλη Δαμιανό 

 «Παρακαλείται ο Υπουργός Υγείας, ως η αρμόδια αρχή, όπως μας καταθέσει αναλυτική κατάσταση για τα 
ποσά που διατέθηκαν για εκστρατείες ενημέρωσης (ανακοινώσεις, δημοσιεύσεις, εκστρατείες κ.ά.): 

1.  από το Υπουργείο Υγείας για τα έτη 2018-2023, 

2.  από τον Οργανισμό Ασφάλισης Υγείας (ΟΑΥ) για τα ίδια έτη.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.012.03.369 του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Ανδρέα 
Πασιουρτίδη, ημερομηνίας 8 Μαρτίου 2024, προς τον Υπουργό Εσωτερικών κ. Κωνσταντίνο Ιωάννου 

 «Παρακαλώ όπως ο Υπουργός Εσωτερικών, ως η αρμόδια αρχή, ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αναφορικά με τον σχεδιασμό, τον προγραμματισμό και την υλοποίηση της δεύτερης φάσης 
κατασκευής του παραλιακού πεζόδρομου στην κοινότητα Περβολιών. Οι αρμόδιοι μετά από συζήτηση του 
θέματος στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών είχαν αναφέρει πως αναμένεται η προκήρυξη προσφορών 
το πρώτο εξάμηνο του 2024.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.012.03.370 του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Σταύρου 
Παπαδούρη, ημερομηνίας 8 Μαρτίου 2024, προς την Υπουργό Παιδείας, Αθλητισμού και Νεολαίας κ. 

Αθηνά Μιχαηλίδου 

 «Σε μόνιμο/η ή αορίστου χρόνου εκπαιδευτικό/ή λειτουργό μπορεί να παραχωρηθεί άδεια απουσίας με 
πλήρεις απολαβές μέχρι δώδεκα εργάσιμες ημέρες κάθε σχολικό έτος, μόνο για σοβαρούς προσωπικούς ή 
οικογενειακούς λόγους που εγκρίνονται από την αρμόδια αρχή. 

 Παρακαλώ όπως η Υπουργός Παιδείας, Αθλητισμού και Νεολαίας, ως η αρμόδια αρχή, πληροφορήσει τη 
Βουλή των Αντιπροσώπων τι ποσοστό εκπαιδευτικών και σε ποιο βαθμό χρησιμοποίησαν τις δώδεκα εργάσιμες 
ημέρες που δικαιούνται με απολαβές, σύμφωνα και με το άρθρο 3 των περί Δημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας 
Κανονισμών, κατά το προηγούμενο σχολικό έτος 2022-2023.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.012.03.371 του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Σταύρου 
Παπαδούρη, ημερομηνίας 8 Μαρτίου 2024, προς τον Υπουργό Εσωτερικών κ. Κωνσταντίνο Ιωάννου 

 «Παρακαλώ όπως ο Υπουργός Εσωτερικών, ως η αρμόδια αρχή, πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα εξής ερωτήματα: 

1. Ποιο ήταν το συνολικό κόστος μισθοδοσίας παγκύπρια για τους δημόσιους υπαλλήλους που εργάστηκαν 
στα εκλογικά κέντρα κατά τις προηγούμενες προεδρικές και βουλευτικές εκλογές; 

2. Ποιο ήταν το συνολικό κόστος μισθοδοσίας παγκύπρια για τους ανέργους που εργάστηκαν στα εκλογικά 
κέντρα κατά τις προηγούμενες προεδρικές και βουλευτικές εκλογές; 

3. Ποιο αναμένεται να είναι το συνολικό κόστος μισθοδοσίας για τις δύο πιο πάνω κατηγορίες εργαζομένων 
στις επερχόμενες ευρωεκλογές και εκλογές τοπικής αυτοδιοίκησης;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.012.03.372 του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Κερύνειας κ. Χρίστου 
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Χριστόφια, ημερομηνίας 11 Μαρτίου 2024, προς την Υπουργό Παιδείας, Αθλητισμού και Νεολαίας κ. 
Αθηνά Μιχαηλίδου 

 «Παρακαλείται η Υπουργός Παιδείας, Αθλητισμού και Νεολαίας, ως η αρμόδια αρχή, όπως ενημερώσει 
τη Βουλή των Αντιπροσώπων αναφορικά με τις δράσεις του Οργανισμού Νεολαίας Κύπρου που έχουν εγκριθεί 
για χορηγία στο πλαίσιο του προγράμματος “Πρωτοβουλίες Νέων 2024 Β” και τα ποσά που αντιστοιχούν σε 
καθεμιά από αυτές. 

 Παρακαλείται επίσης όπως ενημερώσει για τον αριθμό των αιτήσεων που έχουν απορριφθεί και στη βάση 
ποιων κριτηρίων παραχωρούνται χορηγίες στο πλαίσιο του εν λόγω προγράμματος.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.012.03.373 του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Κερύνειας κ. Χρίστου 
Χριστόφια, ημερομηνίας 11 Μαρτίου 2024, προς τον Υπουργό Υγείας κ. Μιχάλη Δαμιανό 

 «Η λειτουργία του ΓΕΣΥ έγινε με τη δέσμευση ανάμεσα σε άλλα της παροχής φαρμάκων με πολύ χαμηλό 
κόστος για το σύνολο του πληθυσμού.  Η γενική κατεύθυνση ήταν ότι τα πλείστα φάρμακα θα δίνονται στους 
δικαιούχους του ΓΕΣΥ έναντι συμπληρωμής €1 ανά σκεύασμα. 

 Στην πράξη ωστόσο η ελάχιστη συμπληρωμή €1 καλύπτει μόνο το πιο φθηνό σκεύασμα και έχει οδηγήσει 
στη δημιουργία αυξητικής τάσης στη συμπληρωμή που καταβάλλουν ασθενείς για φάρμακα που δεν αποτελούν 
μεν την πιο οικονομική επιλογή, αποτελούν ωστόσο την επιλογή ευρείας χρήσης που συνταγογραφούν οι ιατροί 
εντός ΓΕΣΥ.  Παρά το γεγονός ότι έχει τεθεί πλαφόν στη μέγιστη συμπληρωμή που καταβάλλουν οι ασθενείς ανά 
έτος, είναι αναντίλεκτο γεγονός ότι πολλοί ασθενείς έχουν επιφορτιστεί με ένα σημαντικό επιπλέον κόστος, 
πρόσθετο της ετήσιας συνεισφοράς για τη λειτουργία του ΓΕΣΥ, που δεν αντιστοιχεί στην ουσία σε πραγματικές 
δαπάνες περίθαλψης. 

 Παρακαλείται ο Υπουργός Υγείας, ως η αρμόδια αρχή, όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
για πιθανές ενέργειες που προτίθεται να λάβει, για να αντιμετωπίσει αυτή τη στρέβλωση.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.012.03.374 του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Γιώργου 
Κάρουλλα, ημερομηνίας 12 Μαρτίου 2024, προς τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων 

κ. Γιάννη Παναγιώτου 

 «Παρακαλώ όπως ο Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, ως η αρμόδια αρχή, ενημερώσει 
τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τη στήριξη που παρέχεται σε οικογένειες με παιδιά ή/και ενήλικες με αναπηρία 
σε σχέση με την παροχή επιδόματος φροντίδας για εργοδότηση ατόμου για τον σκοπό αυτό ή την παροχή τέτοιου 
επιδόματος σε γονέα, για να φροντίζει το παιδί ή/ και ενήλικα με αναπηρία.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.012.03.375 του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Βαλεντίνου Φακοντή, 
ημερομηνίας 12 Μαρτίου 2024, προς τον Υπουργό Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων κ. Αλέξη 

Βαφεάδη 

 «Σύμφωνα με δημοσιεύματα στον κυπριακό έντυπο τύπο, αναμένεται να ξεκινήσει η εγκατάσταση 
έξυπνων φώτων τροχαίας εντός της άνοιξης του 2024 παγκύπρια.  

 Παρακαλώ τον Υπουργό Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων, ως η αρμόδια αρχή, να ενημερώσει το 
σώμα για τα ακόλουθα: 

1. Έχει προκηρυχθεί  και κατοχυρωθεί ο διεθνής διαγωνισμός για την εγκατάσταση έξυπνων φώτων 
τροχαίας;  

2. Σε ποιο στάδιο βρίσκεται η εγκατάστασή τους; 

3. Σε ποιες διασταυρώσεις θα τοποθετηθούν;  

4. Υπάρχει σχεδιασμός για πιλοτική εφαρμογή του έργου; 

5. Πότε αναμένεται να τεθούν σε πλήρη εφαρμογή; 

6. Ποιος ο προϋπολογισμός του έργου;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.012.03.376 του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Χρύση Παντελίδη, 
ημερομηνίας 13 Μαρτίου 2024, προς τον Υπουργό Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων κ. Αλέξη 

Βαφεάδη 

 «Παρακαλώ όπως ο Υπουργός Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων, ως η αρμόδια αρχή, ενημερώσει 
τη Βουλή των Αντιπροσώπων για την πορεία των εργασιών και τα χρονοδιαγράμματα για ολοκλήρωση των εξής 
δρόμων: 

1. Από τον κυκλικό κόμβο “Θεόκτιστο” μέχρι την είσοδο του Τσερίου. 
2. Από τον κυκλικό κόμβο του νέου ΓΣΠ μέχρι τον κυκλικό κόμβο “Αλφαμέγα/Lidl” στη Λακατάμεια. 
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 Παρακαλώ σημειώστε ότι έχω γίνει δέκτης παραπόνων από κατοίκους των περιοχών αυτών για αργή 
εκτέλεση και πρόοδο των εργασιών.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.012.03.377 του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Σταύρου 
Παπαδούρη, ημερομηνίας 13 Μαρτίου 2024, προς τον Υπουργό Εσωτερικών κ. Κωνσταντίνο Ιωάννου 

 «Ομάδα προσώπων ελληνοκυπριακής καταγωγής φέρεται να πλαστογράφησε έγγραφα με σκοπό τη 
δόλια οικειοποίηση έξι τεμαχίων γης στην Πυργά, που ανήκαν σε Τουρκοκύπριο που απεβίωσε.  Μετά και από 
υπηρεσιακή διερεύνηση διαφάνηκε πως ο σχετικός αρχειοθετημένος φάκελος του θέματος εξαφανίστηκε από τα 
γραφεία του Κτηματολογίου Λάρνακας, κάτι που κινεί ισχυρές υποψίες πως στην υπόθεση της πλαστογραφίας 
εμπλέκονται και λειτουργοί του Κτηματολογίου, ενώ από τη διερεύνηση προκύπτει και η εμπλοκή πρώην 
δικηγόρου.  

 Ως εκ τούτου, παρακαλείται ο Υπουργός Εσωτερικών, ως η αρμόδια αρχή, όπως πληροφορήσει τη Βουλή 
των Αντιπροσώπων για τα εξής:  

1.  Σε ποιο στάδιο βρίσκεται σήμερα η διοικητική και ποινική διερεύνηση του περιστατικού;  

2. Εκτός από λειτουργούς του Κτηματολογίου Λάρνακας, εμπλέκονται και άλλα πρόσωπα του δημοσίου σε 
αυτό το σκάνδαλο;  

3.  Έχουν παρατηρηθεί στο παρελθόν άλλες τέτοιες ή παρόμοιες περιπτώσεις δόλιας οικειοποίησης;  

4.  Έχει ενημερωθεί η Επίτροπος Προστασίας Δεδομένων Προσωπικού Χαρακτήρα για ενδεχόμενη 
παραβίαση προσωπικών δεδομένων;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.012.03.378 του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Γιώργου 
Κουκουμά, ημερομηνίας 13 Μαρτίου 2024, προς την Υπουργό Παιδείας, Αθλητισμού και Νεολαίας κ. 

Αθηνά Μιχαηλίδου  

 «Έχω ενημερωθεί ότι το Υπουργείο Παιδείας, Αθλητισμού και Νεολαίας έχει απορρίψει την ένταξη του 
βιβλίου “Η Νήσος του Χαλκουντάν” του Αντρέα Νικολαΐδη στον κατάλογο των προτεινόμενων βιβλίων για τον 
εμπλουτισμό των σχολικών βιβλιοθηκών με στόχο την αξιοποίησή τους από εκπαιδευτικούς και μαθητές.  
Έχοντας διαβάσει το βιβλίο, δυσκολεύομαι να κατανοήσω παιδαγωγικούς ή άλλους λόγους που οδήγησαν στην 
απόρριψη του βιβλίου από τις βιβλιοθήκες των σχολείων μέσης γενικής εκπαίδευσης.  

 Για τους πιο πάνω λόγους παρακαλείται η Υπουργός Παιδείας, Αθλητισμού και Νεολαίας, ως η αρμόδια 
αρχή, όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα πιο κάτω:  

1. Ποιο είναι το αρμόδιο όργανο για την αξιολόγηση βιβλίων, προκειμένου να συμπεριληφθούν στον 
κατάλογο προτεινόμενων βιβλίων για τον εμπλουτισμό των σχολικών βιβλιοθηκών; 

2. Ποια είναι η διαδικασία και τα κριτήρια αξιολόγησης των βιβλίων;  

3. Ποια βιβλία έχουν εγκριθεί τα τελευταία δέκα χρόνια; 

4. Ποια βιβλία έχουν απορριφθεί τα τελευταία δέκα χρόνια και για ποιο λόγο έχει απορριφθεί το καθένα;» 

(Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

(Έχει διατηρηθεί η ορθογραφία, η στίξη και η σύνταξη των αποστολέων.) 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Μαρτίου 2024 του Υπουργού Υγείας κ. Μιχάλη Δαμιανού στην ερώτηση με 
αρ. 23.06.012.01.227, ημερομηνίας 22 Μαρτίου 2022, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας 

κ. Αλεξάνδρας Ατταλίδου 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας παραθέτω την απάντηση από τον αρμόδιο Οργανισμό, 
δηλαδή τους Οργανισμό Ασφάλισης Υγείας (ΟΑΥ) και τις Ιατρικές Υπηρεσίες και Υπηρεσίες Δημόσιας Υγείας: 

1. Ο κατάλογος φαρμακευτικών προϊόντων του Γενικού Σχεδίου Υγείας δεν περιλαμβάνει αντισυλληπτικά 
σκευάσματα ή ενδομήτρια σπειράματα για αντισύλληψη, καθώς αυτά δεν προορίζονται για την πρόληψη 
ή θεραπεία ασθενειών και ως εκ τούτου είναι εκτός πλαισίου του ΓεΣΥ. 

2. Επιπρόσθετα αναφορικά με τις σχετικές επεμβάσεις οι οποίες έχουν ως αποτέλεσμα τη στείρωση, στο 
ΓεΣΥ εντάσσονται μόνο οι περιπτώσεις κατά τις οποίες τεκμηριώνεται ιατρική ανάγκη προς διενέργειά 
τους, όπως για παράδειγμα σε γυναίκες στις οποίες η πιθανότητα εγκυμοσύνης εμπεριέχει σοβαρό κλινικό 
και ιατρικό κίνδυνο για το άτομο.  Σε τέτοια περίπτωση ο σύντροφος/σύζυγος ενημερώνεται σχετικά από 
τον ιατρό. 

3. Εάν για οποιοδήποτε λόγο κρίνετε ότι οι ως άνω απαντήσεις είναι ανεπαρκείς ή χρήζουν περαιτέρω 
διευκρινήσεων, παραμένω στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Μαρτίου 2024 του Υπουργού Υγείας κ. Μιχάλη Δαμιανού στην ερώτηση με 
αρ. 23.06.012.02.205, ημερομηνίας 5 Μαΐου 2023, του βουλευτή  εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. 
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Βαλεντίνου Φακοντή 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας παραθέτω την απάντηση από τους αρμόδιους 
Οργανισμούς, δηλαδή τους Οργανισμό Ασφάλισης Υγείας (ΟΑΥ) και Οργανισμό Κρατικών Υπηρεσιών Υγείας 
(ΟΚΥπΥ): 

1. Σχετικά με την ανακοίνωση υπ’ αριθμόν 042023ΡΗ00130, ημερ. 28/04/23, η οποία αφορά την αλλαγή στη 
διαδικασία εξασφάλισης bevacizumab για ενδοϋαλοειδική χορήγηση, αναφέρεται ότι οι διαδικασίες αυτές 
είχαν δημιουργηθεί με γνώμονα την έγκαιρη ετοιμασία τους για τις ανάγκες των ασθενών και τη διατήρηση 
της ψυχρής αλυσίδας που αφορά στην ασφάλεια του σκευάσματος.  Παρ’ όλα αυτά, ο ΟΑΥ μελετά 
τρόπους βελτίωσης της νέας διαδικασίας. 

2.  Συγκεκριμένα, μελετάται από τον ΟΑΥ το ενδεχόμενο όπως εταιρεία, που εξειδικεύεται στη μεταφορά 
βιολογικών υλικών και φαρμάκων, να παραλαμβάνει τις ενδοϋαλοειδικές ενέσεις από το Νοσοκομείο 
Αρχιεπίσκοπος Μακάριος ΙΙΙ και να αναλαμβάνει όλα τα σχετικά διαδικαστικά (της διαδικασίας πληρωμής 
συμπεριλαμβανομένης) και να τις διανέμει στους συμβεβλημένους οφθαλμιάτρους σε όλες τις πόλεις. 

3. Αναφορικά με την παραλαβή των συρίγγων σε συγκεκριμένες μέρες, η συγκεκριμένη πρόνοια έχει τεθεί 
από μέρους του ΟΚΥπΥ προκειμένου να διασφαλιστεί ο σωστός προγραμματισμός και καταμερισμός των 
εργασιών της Μονάδας Παρεντερικής Διατροφής, ώστε να μπορούν να εξυπηρετηθούν έγκαιρα όλοι οι 
οφθαλμίατροι.  Επισημαίνεται ότι η διάρκεια ζωής του προϊόντος ανέρχεται στη μία εβδομάδα οπότε 
έκαστος οφθαλμίατρος μπορεί να προπαραγγέλλει τις ενέσεις που θα χρειαστεί και να τις αποθηκεύει στο 
ιατρείο του. 

4. Σημειώνεται ότι ο ΟΑΥ έχει προβεί σε ενημέρωση της Οφθαλμολογικής Εταιρείας, αλλά και των 
συμβεβλημένων οφθαλμιάτρων σχετικά με: 

• τις προσπάθειες που γίνονται για βελτίωση της διαδικασίας (ανακοίνωση υπ’ αριθμόν 04202-
3ΠΗ00163, ημερομηνίας 28/04/2023), 

• την πρόθεσή του να εξακολουθεί να παρέχει το φάρμακο bevacizumab για ενδοϋαλοειδική 
χορήγηση και με την παλιά διαδικασία (προμήθεια φιαλιδίων από τα νοσοκομειακά φαρμακεία του 
ΟΚΥπΥ σε όλες τις πόλεις) μέχρι να ολοκληρωθεί η μελέτη για βελτίωση της νέας διαδικασίας. 

5. Αναφορικά με το ενδεχόμενο προώθησης της ηλεκτρονικής πληρωμής, ο ΟΚΥπΥ βρίσκεται σε επαφή με 
διάφορες εταιρείες ηλεκτρονικών πληρωμών σχετικά με την εξεύρεση λύσεων, oι οποίες θα μπορούσαν 
να εφαρμοστούν στον ΟΚΥπΥ με στόχο την αποφυγή της καθυστέρησης στο ταμείο του νοσοκομείου.  
Λόγω των πολλαπλών, διαφορετικών και πεπαλαιωμένων συστημάτων του ΟΚΥπΥ, μια τέτοια λύση θα 
μπορούσε να εφαρμοστεί με την Εφαρμογή Ολοκληρωμένου Πληροφοριακού Συστήματος Υγείας (ΟΠΣΥ) 
σε όλα τα Κρατικά Νοσοκομεία και Κέντρα Υγείας. 

6.  Εάν για οποιοδήποτε λόγο κρίνετε ότι οι ως άνω απαντήσεις είναι ανεπαρκείς ή χρήζουν περαιτέρω 
διευκρινήσεων, παραμένω στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 5 Μαρτίου 2024 του Υπουργού Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. 
Γιάννη Παναγιώτου στην ερώτηση με αρ. 23.06.012.03.106, ημερομηνίας 25 Σεπτεμβρίου 2023, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Γιώργου Κουκουμά 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα εξής με βάση 
ενημέρωση από το αρμόδιο Υφυπουργείο Κοινωνικής Πρόνοιας: 

Ερώτηση 1: “Πόσοι φορείς έχουν ανταποκριθεί στην προκήρυξη του Υφυπουργείου Κοινωνικής 
Πρόνοιας και έχουν εκδηλώσει ενδιαφέρον για το σχέδιο χορηγιών για τη δημιουργία νέων ή την 
επέκταση υφιστάμενων πολυδύναμων κέντρων για παιδιά και κέντρων φροντίδας παιδιών;  Να 
κατατεθούν τα στοιχεία ανά επαρχία”. 

 Στα πλαίσια του Σχεδίου Ανάκαμψης και Ανθεκτικότητας είχαν παραληφθεί στις Υπηρεσίες Κοινωνικής 
Ευημερίας μέχρι 30/6/2023 (καταληκτική ημερομηνία Πρώτης Υποβολής Αιτήσεων), συνολικά δεκαεπτά (17) 
αιτήσεις από διάφορους Φορείς, παγκύπρια. 

 Συγκεκριμένα: 

Επαρχία Φορείς 

Λευκωσία 3 

Λάρνακα 2 

Αμμόχωστος 2 
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Λεμεσός 3 

Πάφος 4 

Σύνολο Προτάσεων 17 

Ερώτηση 2: “Σε ποια φάση βρίσκεται η αξιολόγηση των σχετικών αιτήσεων και σε ποια συγκεκριμένα 
έργα (είδος δομής, επαρχία, κοινότητα, χωρητικότητα κ.ο.κ.) έχουν ήδη προχωρήσει”; 

 Οι αιτήσεις που υποβλήθηκαν στα πλαίσια του Έργου εξετάστηκαν και τα επιλεχθέντα Έργα του πρώτου 
κύκλου προτάσεων, έχουν αξιολογηθεί και τροχοδρομηθεί για άμεση ένταξή τους.  

 Συγκεκριμένα: 

(α)  Για την δημιουργία ή αναβάθμιση/επέκταση υφιστάμενων Πολυδύναμων Κέντρων για Παιδιά, δηλ. 
Βρεφοπαιδοκομικών Σταθμών (0-4 χρ.) και Κέντρων Προστασίας και Απασχόλησης Παιδιών (6-13 χρ.) - 
Επένδυση 2 του Σχεδίου, υποβλήθηκαν οκτώ (8) αιτήσεις για έργα σε όλες τις επαρχίες. 

(β)  Για την δημιουργία ή αναβάθμιση/επέκταση υφιστάμενων Κέντρων 24ωρης Φροντίδας ενήλικων ατόμων 
με ανάγκες μακροχρόνιας φροντίδας (μικρές δομές ενταγμένες στην κοινότητα για φιλοξενία μέχρι 10 
ατόμων) - Επένδυση 3 του Σχεδίου, υποβλήθηκαν δέκα αιτήσεις για έργα σε όλες τις επαρχίες, οι οποίες 
βρίσκονται σε στάδιο αξιολόγησης. 

 Πληροφοριακά αναφέρεται ότι για την Επένδυση 2, ο στόχος είναι η δημιουργία τριάντα (30) νέων δομών 
μέχρι τις 30.06.2026 ενώ, για την Επένδυση 3, ο στόχος είναι η δημιουργία έξι (6) νέων δομών μέχρι τις 
30.6.2026. 

 Πρόσθετα αναφέρεται ότι, εντός του Φεβρουαρίου 2024, αναμένεται η προκήρυξη δεύτερου κύκλου 
υποβολής Προτάσεων/Αιτήσεων από ενδιαφερόμενους Φορείς, για κάλυψη του πιο πάνω συνολικού στόχου της 
Επένδυσης 2, στα πλαίσια του Σχεδίου. 

Ερώτηση 3: “Εκτιμάται ότι οι ανάγκες θα ικανοποιηθούν στην βάση του συγκεκριμένου σχεδίου 
χορηγιών ή προτίθεται η κυβέρνηση να προχωρήσει και στην δημιουργία κρατικών 
Βρεφοπαιδοκομικών Σταθμών και Κέντρων Απασχόλησης Παιδιών”; 

 Το Σχέδιο επικεντρώνεται στη δημιουργία τουλάχιστον 30 νέων ή την αναβάθμιση και επέκταση 
υφιστάμενων Πολυδύναμων Κέντρων για Παιδιά (Βρεφοπαιδοκομικούς Σταθμούς και Κέντρα Προστασίας και 
Απασχόλησης Παιδιών) που θα καλύπτουν ηλικίες 0-4 ετών και 6-13 ετών, με τελικό στόχο τη δημιουργία δομών 
μέχρι 30/6/2026. 

 Η ανάγκη για τη δημιουργία δομών αξιολογείται στην βάση των τοπικών αναγκών και μέσα από το Σχέδιο 
Κρατικών Χορηγιών Ήσσονος Σημασίας που υλοποιεί το Υφυπουργείο Κοινωνικής Πρόνοιας, ενώ μέσω του 
νέου Μεταρρυθμιστικού Σχεδίου των Αρχών Τοπικής Αυτοδιοίκησης τέτοιες ανάγκες αξιολογούνται στην βάση 
των τοπικών αναγκών.» 

Απάντηση ημερομηνίας 6 Μαρτίου 2024 της Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Μαρίας Παναγιώτου στην ερώτηση με αρ. 23.06.012.03.165, ημερομηνίας 8 

Νοεμβρίου 2023, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Χρίστου Ορφανίδη 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Τι περιέχει το Μνημόνιο Συναντίληψης (ΜΣ) που το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων έχει υπογράψει με το 
Κατάρ στους τομείς της αφαλάτωσης και της επεξεργασίας και επαναχρησιμοποίησης αστικών λυμάτων; 

Με το υπό αναφορά ΜΣ, τα δύο κράτη επιβεβαιώνουν την κοινή τους πρόθεση για συνεργασία σε τομείς 
αμοιβαίου ενδιαφέροντος και ειδικά στους τομείς της αφαλάτωσης και της επεξεργασίας και 
επαναχρησιμοποίησης αστικών λυμάτων, με στόχο την ανταλλαγή εξειδικευμένων πληροφοριών και 
γνώσεων μεταξύ επιστημόνων και εμπειρογνωμόνων, για αμοιβαίο όφελος. 

Η συνεργασία μεταξύ των δύο μερών επιτυγχάνεται ως ακολούθως: 

• ανταλλαγή επιστημόνων, εμπειρογνωμόνων και εκπαιδευόμενων, 

• εκτέλεση κοινών ερευνητικών έργων και εφαρμογή των αποτελεσμάτων της κοινής αυτής έρευνας, 

• διοργάνωση κοινών επιστημονικών και τεχνικών ημερίδων, συνεδρίων και σεμιναρίων σε 
καθορισμένα θέματα στους τομείς της αφαλάτωσης και της επεξεργασίας και 
επαναχρησιμοποίησης αστικών λυμάτων, και  

• ανάπτυξη στρατηγικών για την επίτευξη των στόχων του ΜΣ. 



1782 

 

2. Τι όφελος έχει η Κυπριακή Δημοκρατία από το ΜΣ; 

Με το ΜΣ τα δύο κράτη επιβεβαιώνουν την κοινή τους πρόθεση για συνεργασία στους τομείς της 
αφαλάτωσης και της επεξεργασίας και επαναχρησιμοποίησης αστικών λυμάτων, με σκοπό τη δημιουργία 
μιας μακροπρόθεσμης αμοιβαίας και επωφελούς συνεργασίας. 

Όλες οι δραστηριότητες στο πλαίσιο του ΜΣ θα διεξάγονται με βάση τον αμοιβαίο σεβασμό της αυτονομίας 
των δύο κρατών, σύμφωνα με τους νόμους και τους κανονισμούς που ισχύουν σε κάθε κράτος και 
σύμφωνα με τη διαθεσιμότητα κεφαλαίων και άλλων πόρων των συμμετεχόντων. 

Επισημαίνεται ότι μέχρι σήμερα, δεν έχουν προωθηθεί οποιεσδήποτε δράσεις σχετικά με το ΜΣ. 

3. Πού έχει υπογραφεί το ΜΣ; 

Το ΜΣ μεταξύ των δύο κρατών υπογράφηκε στις 27 Ιανουαρίου 2014, κατά τη διάρκεια επίσημης 
επίσκεψης του Προέδρου της Δημοκρατίας στο Κατάρ  

 Παραμένουμε στη διάθεσή σας για τυχόν διευκρινίσεις ή πρόσθετες πληροφορίες επί των πιο πάνω.» 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Μαρτίου 2024 της Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Μαρίας Παναγιώτου στην ερώτηση με αρ. 23.06.012.03.174, ημερομηνίας 10 

Νοεμβρίου 2023, του βουλευτή  εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Χρίστου Ορφανίδη 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Αντικατάσταση του αγωγού Χοιροκοιτίας-Αμμοχώστου (Φάση Α).  Πρόκειται για Έργο συνολικού 
εκτιμώμενου κόστους €14 εκ., το οποίο χρηματοδοτείται από το Ταμείο Ανάκαμψης και Ανθεκτικότητας.  
Αφορά στην αντικατάσταση του 1ου τμήματος του πεπαλαιωμένου αγωγού Χοιροκοιτίας-Αμμοχώστου, 
μήκους περίπου 20 km, από το Διυλιστήριο Χοιροκοιτίας μέχρι και το Διυλιστήριο Τερσεφάνου.  Στην 
παρούσα φάση, έχει ολοκληρωθεί η τελική μελέτη του Έργου και ετοιμάζεται η διαδικασία δημοπράτησης, 
έτσι ώστε να προκηρυχθεί Διαγωνισμός για την κατασκευή του Έργου για ανάθεση της σύμβασης εντός 
του 1ου εξαμήνου του 2024.  Σύμφωνα με το χρονοδιάγραμμα υλοποίησης του Έργου, οι κατασκευαστικές 
εργασίες θα ολοκληρωθούν τον Ιούλιο του 2026  

(β)  Αντικατάσταση μέρους του αγωγού Λευκάρων-Βάβλας-Λάγειας.  Αφορά αντικατάσταση μικρού 
μέρους του υφιστάμενου κεντρικού παροχετευτικού αγωγού υδατοπρομήθειας των Κοινοτήτων Βάβλας 
και Λάγειας.  Το μέρος που θα αντικατασταθεί έχει μήκος 200 μ. και παρουσιάζει συχνές βλάβες.  
Εξετάζεται το ενδεχόμενο αντικατάστασης μεγαλύτερου μέρους του αγωγού, για αποφυγή μελλοντικών 
προβλημάτων. 

(γ)  Αντικατάσταση του παροχετευτικού αγωγού Ορμίδειας-Ξυλοφάγου.  Η αντικατάσταση του παλαιού 
αγωγού, σκοπό έχει την εναλλακτική υδροδότηση των Κοινοτήτων Ορμίδειας και Ξυλοφάγου απευθείας 
από τον κεντρικό αγωγό πλησίον της Αφαλάτωσης Δεκέλειας.  Ο αγωγός αυτός θα απελευθερώσει 
ποσότητες νερού προς την περιοχή της ελεύθερης Επαρχίας Αμμοχώστου για απάμβλυνση των 
προβλημάτων επάρκειας νερού που παρατηρούνται το καλοκαίρι, ιδίως κατά τους μήνες Ιούλιο και 
Αύγουστο.  Οι κατασκευαστικές εργασίες προγραμματίζονται να ξεκινήσουν τον Μάρτιο του 2024 με 
σκοπό την ολοκλήρωσή τους πριν από τον Ιούλιο του 2024.  Σημειώνεται ότι, το μεγαλύτερο τμήμα του 
προτεινόμενου αγωγού, διέρχεται από τις Βρετανικές Βάσεις Δεκέλειας, ενώ άλλο τμήμα του βρίσκεται 
εντός της οικιστικής περιοχής της Κοινότητας Ορμίδειας. 

2.  Παραμένουμε στη διάθεσή σας για τυχόν διευκρινίσεις ή πρόσθετες πληροφορίες επί των πιο πάνω.» 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Μαρτίου 2024 της Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Μαρίας Παναγιώτου στην ερώτηση με αρ. 23.06.012.03.175, ημερομηνίας 10 

Νοεμβρίου 2023, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Χρίστου Ορφανίδη 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α)  Το σχετικό κείμενο του Επεξηγηματικού Υπομνήματος στο οποίο αφορά η ερώτηση είναι η ΟΜΑΔΑ 
ΔΑΠΑΝΩΝ 07650-ΑΓΟΡΑ ΕΞΟΠΛΙΣΜΟΥ.  Πιο συγκεκριμένα: 

• Υποομάδα Δαπανών 07651-Μηχανολογικός και Ηλεκτρονικός Εξοπλισμός 

  Η προτεινόμενη πρόνοια ύψους €48.000 προορίζεται να καλύψει τις δαπάνες πεπαλαιωμένου 
υπολογιστικού εξοπλισμού για τα αεροδρόμια, για εξειδικευμένο λογισμικό και υλισμικό 
υποστήριξης του γραφείου πρόγνωσης στο Αεροδρόμιο Λάρνακας, εξειδικευμένο λογισμικό και 
υλισμικό για ανάκτηση/κωδικοποίηση/διακίνηση σε εξειδικευμένες τράπεζες δεδομένων 
αεροναυτικής μετεωρολογικής πληροφορίας που συλλέγεται ή παράγεται στα αεροδρόμια και 
άδειες χρήσης ή συντήρησης λογισμικού απαραίτητου για την πρόγνωση. 

• Άρθρο 07652.3-Αγορά Μηχανογραφικού Εξοπλισμού 
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  Η αναφορά σε πεπαλαιωμένο υπολογιστικό εξοπλισμό στα αεροδρόμια που γίνεται στο 
Επεξηγηματικό Υπόμνημα του Προϋπολογισμού 2024 αφορά ηλεκτρονικούς υπολογιστές σε 
χρήση για πολλά χρόνια, οι οποίοι είτε παρουσίασαν κάποιο πρόβλημα και αντικαταστάθηκαν ή 
δεν μπορούν να αναβαθμιστούν σε πιο πρόσφατα λειτουργικά συστήματα.  Οι αναφερόμενοι 
ηλεκτρονικοί υπολογιστές αγοράστηκαν σε διαφορετικές χρονολογίες και είναι ηλικίας 8-10 ετών ή 
παλαιότεροι. 

(β)  Η χρήση των παλιών υπολογιστών δεν επηρέασε την αξιοπιστία των μετρήσεων ή των προγνώσεων του 
Τμήματος Μετεωρολογίας.  Για τη διεκπεραίωση των εργασιών που γίνονται στα αεροδρόμια Λάρνακας 
και Πάφου το Τμήμα Μετεωρολογίας χρησιμοποιεί μερικές δεκάδες ηλεκτρονικών υπολογιστών οι οποίοι 
χρησιμοποιούνται για διάφορους σκοπούς και αντικαθίστανται όποτε αυτό καταστεί αναγκαίο.  Οι πιο 
παλιοί υπολογιστές δεν χρησιμοποιούνται σε κομβικά σημεία της διαδικασίας πρόγνωσης.  Η σχετική 
πρόνοια στον Προϋπολογισμό 2024 έχει σκοπό να καλύψει τις απαιτούμενες αντικαταστάσεις 
ηλεκτρονικών υπολογιστών για το 2024.  Αντίστοιχη πρόνοια σε Προϋπολογισμούς προηγούμενων ετών 
κάλυψε τις αντικαταστάσεις ηλεκτρονικών υπολογιστών που ήδη έγιναν.  

 Παραμένουμε στη διάθεσή σας για οποιαδήποτε πρόσθετη πληροφορία τυχόν χρειαστείτε ή 
διευκρινίσεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Μαρτίου 2024 της Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Μαρίας Παναγιώτου στην ερώτηση με αρ. 23.06.012.03.177, ημερομηνίας 10 

Νοεμβρίου 2023, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Χρίστου Ορφανίδη 

 «Αναφέρομαι στην ερώτησή σας και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων (ΤΑΥ), μέσα στα πλαίσια του συγχρηματοδοτούμενου Έργου 
“Αντιπλημμυρικά Φράγματα Αραδίππου” (ΠΠ 2020-2027) ξεκίνησε το 2020, την κατασκευή των δύο 
φραγμάτων (Καμμίτση 1.000.000 m3 και Αρχαγγέλου 250.000 m3).  Τα φράγματα θα συγκρατούν τις 
πλημμυρικές ροές για προστασία των κατάντων περιοχών, ενώ προβλέπεται η μέγιστη κατακράτηση 
500.000 m3 νερού για την κάλυψη μέρους των αρδευτικών αναγκών της περιοχής αναδασμού Αραδίππου. 

 Τα δύο προαναφερόμενα φράγματα επειδή αποτελούν τη μόνη πηγή άρδευσης του Αναδασμού 
Αραδίππου, αποφασίστηκε όπως υλοποιηθούν παράλληλα με το δίκτυο διανομής, και τους αγωγούς 
διασύνδεσης των φραγμάτων. 

(β) Το έργο “Αντιπλημμυρικά Φράγματα Αραδίππου” προγραμματίζεται να υλοποιηθεί, ως ακολούθως: 

 i.  Κατασκευή των 2 φραγμάτων (διάρκεια σύμβασης 36 μήνες - υπολογιζόμενη 

  ημερομηνία αποπεράτωσης το 1° εξάμηνο του 2024).  

 ii.  Προμήθεια των σωλήνων και εξαρτημάτων, από ελατό χυτοσίδηρο, που απαιτούνται για τους 
αγωγούς διασύνδεσης των φραγμάτων και μεταφοράς προς την αρδευτική περιοχή (διάρκεια 
σύμβασης: 6+1 μήνες),  

 iii.  Τοποθέτηση των αγωγών διασύνδεσης των φραγμάτων και μεταφοράς προς την αρδευτική 
περιοχή συνολικού μήκους περί τα 12 km (διάρκεια σύμβασης: 16 μήνες). 

Την παρούσα χρονική στιγμή το ΤΑΥ, παράλληλα με την ολοκλήρωση της κατασκευής των 2 φραγμάτων, 
προχωρεί και με την υλοποίηση των ακολουθών δράσεων: 

 i.  Προκήρυξη διαγωνισμού, για την προμήθεια των σωλήνων και εξαρτημάτων από ελατό χυτοσίδηρο 
που απαιτούνται για τους αγωγούς διασύνδεσης των φραγμάτων και μεταφοράς προς την 
αρδευτική περιοχή, τον Ιανουάριο του 2024, και 

 ii.  Προκήρυξη διαγωνισμού, για την τοποθέτηση των αγωγών διασύνδεσης των φραγμάτων και 
μεταφοράς προς την αρδευτική περιοχή, τον Μάιο του 2024. 

 Σημειώνεται ότι στους πιο πάνω χρόνους προκήρυξης υπολογίζονται και οι χρόνοι που απαιτούνται για 
την εξασφάλιση των σχετικών πιστοποιητικών από τις αρμόδιες αρχές.  Έχοντας υπόψη τα πιο πάνω, ο 
χρόνος ολοκλήρωσης του έργου “Αντιπλημμυρικά Φράγματα Αραδίππου” τοποθετείται στο 1° τρίμηνο του 
2026, περίοδος κατά την οποία αναμένεται να ολοκληρωθεί και το αρδευτικό δίκτυο του Αναδασμού 
Αραδίππου. 

(γ) Με την ολοκλήρωση του Αρδευτικού Έργου Αναδασμού Αραδίππου και τη λειτουργία του αρδευτικού 
έργου, θα βελτιωθούν σημαντικά οι συνθήκες άρδευσης των τεμαχίων που περιλαμβάνονται στον 
Αναδασμό Αραδίππου, τα οποία τώρα δεν έχουν οποιοδήποτε δικαίωμα άρδευσης από υφιστάμενο 
Κυβερνητικό Υδατικό Έργο. 

 Σε ό,τι αφορά το θέμα της παραχώρησης νερού από τον Νότιο Αγωγό, η περιοχή του Αναδασμού 
Αραδίππου βρίσκεται εκτός του Ενιαίου Σχεδίου Νότιου Αγωγού (ΕΣΝΑ) και δεν δύναται να εξυπηρετηθεί 
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από αυτό.  Το ΕΣΝΑ και κατ’ επέκταση ο Νότιος Αγωγός, κατασκευάστηκε πριν από πολλά χρόνια με 
σκοπό την παροχή νερού ύδρευσης μέσω των διυλιστηρίων και την άρδευση συγκεκριμένων αρδευτικών 
περιοχών όπως το Αρδευτικό Έργο Ακρωτηρίου, το Αρδευτικό Έργο Κιτίου-Περβολιών, το Αρδευτικό 
Έργο Αθηένου-Αβδελλερού και το Αρδευτικό Έργο Κοκκινοχωρίων. 

 Ο Νότιος Αγωγός, λόγω των αυξημένων αναγκών νερού, τόσο στην ύδρευση, όσο και στην άρδευση, 
λειτουργεί με ελλειμματικό υδατικό ισοζύγιο και δεν δύναται να καλύψει στο 100% τις υφιστάμενες ανάγκες 
των αρδευτικών περιοχών που είναι ενταγμένες σε αυτό.  Η παραχώρηση επιπρόσθετων ποσοτήτων 
νερού σε νέες περιοχές είναι αδύνατο να ικανοποιηθεί.  Το ΤΑΥ είναι αποδέκτης αιτημάτων, τόσο από 
ιδιώτες, όσο και από Τοπικές Αρχές, για παραχώρηση νερού από το ΕΣΝΑ, τα οποία δεν μπορούν να 
αντιμετωπιστούν θετικά, λόγω του προαναφερόμενου περιορισμού. 

(δ) Περαιτέρω, παρά το ελλειμματικό υδατικό ισοζύγιο του ΕΣΝΑ, στον Δήμο Αραδίππου παραχωρούνται, 
από το 1997, ποσότητες νερού για την κτηνοτροφική περιοχή (η οποία από το 2016, μετά από υποβολή 
σχετικού αιτήματος του Δήμου, αποτελεί Κυβερνητικό Υδατικό Έργο), την Χοιροτροφική περιοχή 
Αραδίππου, καθώς και σε διάσπαρτα τεμάχια γεωργών της περιοχής. 

 Κατά τα τελευταία χρόνια, οι ετήσιες ποσότητες νερού που παραχωρούνται στον Δήμο Αραδίππου για 
κάλυψη των προαναφερόμενων χρήσεων, όσο και για την άρδευση χώρων πρασίνου, ανέρχονται περί τα 
370.000 m3. 

 Με την ολοκλήρωση της υποδομής ύδατος της νέας κτηνοτροφικής περιοχής θα παραχωρηθεί νερό για 
κάλυψη των υδατικών αναγκών της από το ΕΣΝΑ.  Για τον σκοπό αυτό, το Τμήμα Γεωργίας παραχώρησε 
τις απαραίτητες πιστώσεις για την κατασκευή της υποδομής ύδατος που περιλαμβάνει αγωγό μήκους 4 
km, υδατοδεξαμενή 500 m3 και αντλιοστάσιο.  

2. Παραμένουμε στη διάθεσή σας για οποιαδήποτε πρόσθετη πληροφορία τυχόν χρειαστείτε ή 
διευκρινίσεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Μαρτίου 2024 της Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Μαρίας Παναγιώτου στην ερώτηση με αρ. 23.06.012.03.178, ημερομηνίας 10 

Νοεμβρίου 2023, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Χρίστου Ορφανίδη 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α)  Το σχετικό κείμενο του Επεξηγηματικού Υπομνήματος στο οποίο αφορά η ερώτηση είναι η ΟΜΑΔΑ 
ΔΑΠΑΝΩΝ 03000 - ΛΕΙΤΟΥΡΓΙΚΕΣ ΔΑΠΑΝΕΣ και συγκεκριμένα αφορά: 

• Υποομάδα Δαπανών 03430 - Μηχανήματα, Μηχανολογικός και Άλλος Εξοπλισμός 

Κάτω από την υποομάδα αυτή περιλαμβάνονται προτεινόμενες πιστώσεις ύψους €160.000 που 
προορίζονται για την υποστήριξη, ανταλλακτικά, υλικά, εξοπλισμό και κατασκευές για το δίκτυο 
σταθμών οργάνων, ηλεκτρονικών συστημάτων και ηλεκτρομηχανολογικών εγκαταστάσεων του 
Τμήματος Μετεωρολογίας.  Περιλαμβάνει, μεταξύ άλλων, τις συντηρήσεις που γίνονται από 
προσωπικό του Τμήματος Η.Μ.Υ., τη βελτίωση και καθαρισμό του δικτύου μετεωρολογικών 
σταθμών και την υποστήριξη του Συστήματος Αυτόματης Μετεωρολογικής Παρατήρησης (AWOS) 
και των υποδομών του Τμήματος στα Αεροδρόμια Λάρνακας και Πάφου. 

• Άρθρο 03433 - Συντήρηση Ηλεκτρομηχανολ. & Εξοπλισμού 

Το Άρθρο 03433 του Προϋπολογισμού καλύπτει τη λειτουργία και συντήρηση των 53 Αυτόματων 
Μετεωρολογικών Σταθμών που λειτουργεί το Τμήμα Μετεωρολογίας σε όλη την Κύπρο, τη 
συντήρηση συμβατικών (δηλαδή όχι αυτόματων) μετεωρολογικών σταθμών, τη συντήρηση του 
Συστήματος Αυτόματης Μετεωρολογικής Παρατήρησης (AWOS) και των υποδομών του Τμήματος 
στα Αεροδρόμια Λάρνακας και Πάφου, καθώς και τη συντήρηση όλου του ηλεκτρομηχανολογικού 
εξοπλισμού που διαθέτει το Τμήμα Μετεωρολογίας. 

Η αναφορά σε “βελτίωση και καθαρισμό” στο συγκεκριμένο άρθρο αφορά την αποκατάσταση και 
βελτίωση των περιφράξεων των Αυτόματων Μετεωρολογικών Σταθμών (ΑΜΣ), τον καθαρισμό των 
ΑΜΣ από χόρτα και την αντικατάσταση φθαρμένων ή χαλασμένων μερών των ΑΜΣ με καινούργια, 
κατά προτίμηση βελτιωμένης τεχνολογίας.  Σε σχέση με το σύστημα AWOS, γίνονται δαπάνες από 
το συγκεκριμένο άρθρο για τη συντήρησή του.  

Για τη συντήρηση του AWOS υπάρχει υπογραμμένη σύμβαση με ιδιωτική εταιρεία, η οποία 
καλύπτει την 24ωρη λειτουργία του συστήματος για όλο το έτος, σύμφωνα με τις απαιτήσεις της 
Πολιτικής Αεροπορίας.  Το ετήσιο κόστος με βάση τη σύμβαση ανέρχεται σε €99.167 
(περιλαμβανομένου του ΦΠΑ). 

Από το υπόλοιπο ποσό των €60.833 του εν λόγω άρθρου, γίνονται πολλές δεκάδες αγορές 
(συνήθως γύρω στις 70 διαφορετικές αγορές κατά τη διάρκεια του έτους) που απαιτούνται για τη 
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συντήρηση των μετεωρολογικών σταθμών και του ηλεκτρομηχανολογικού εξοπλισμού του 
Τμήματος Μετεωρολογίας.  Τέτοιες αγορές είναι: 

• Αγορά ανταλλακτικών και υλικών (μπαταρίες, φωτοβολταϊκά πλαίσια, μεταλλικές βάσεις, 
μετεωρολογικά όργανα κ.λπ.) για τους ΑΜΣ. 

• Αποκατάσταση και βελτίωση των περιφράξεων και των βάσεων στήριξης των οργάνων σε 
ΑΜΣ. 

• Συντήρηση και βελτίωση των υποδομών για παροχή ηλεκτροδότησης σε ΑΜΣ. 

• Συντήρηση της τηλεπικοινωνιακής καλωδίωσης σε μετεωρολογικούς σταθμούς.  

• Αγορά ανταλλακτικών για συντήρηση της Γεννήτριας Υδρογόνου στον Σταθμό 
Ραδιοβολίσεων Αθαλάσσας. 

• Συντήρηση ηλεκτρογεννήτριας και συστήματος διόρθωσης του συντελεστή ισχύος στο 
σταθμό Ραδιοβολίσεων στην Αθαλάσσα από το Τμήμα ΗΜΥ. 

• Συντήρηση και επιδιόρθωση μονάδων αδιάληπτης παροχής ηλεκτρικού ρεύματος που 
λειτουργούν στα δύο αεροδρόμια και στον σταθμό Ραδιοβολίσεων στην Αθαλάσσα, από το 
τμήμα ΗΜΥ. 

• Συντηρήσεις συστημάτων συναγερμού, πυρόσβεσης/πυρασφάλειας και αντικεραυνικής 
προστασίας στον Σταθμό Ραδιοβολίσεων Αθαλάσσας από ΗΜΥ. 

• Συντήρηση ηλεκτρολογικών εγκαταστάσεων στον Σταθμό Ραδιοβολίσεων από ΗΜΥ 
(συστήματα κλιματισμού, ηλεκτρική εγκατάσταση, φωτισμός κλπ.). 

• Καθαρισμός χόρτων σε Μετεωρολογικούς Σταθμούς από ιδιώτες. 

• Βαθμονόμηση μετεωρολογικών οργάνων. 

• Αγορά υπηρεσιών για χρήση ανυψωτικών μηχανημάτων για την επιδιόρθωση ή 
αντικατάσταση ανεμομέτρων σε μετεωρολογικούς σταθμούς σε όλη την Κύπρο. 

• Αποκατάσταση βλαβών του AWOS που δεν προβλέπονται στο συμβόλαιο συντήρησης  π.χ. 
βλάβες σε καλωδιώσεις από κεραυνό. 

Το κόστος για τις ανάγκες που απαριθμούνται πιο πάνω δεν είναι δυνατό να προϋπολογιστεί με ακρίβεια, 
γιατί εξαρτάται από ασταθείς παράγοντες που αφορούν κυρίως τις βλάβες σε υφιστάμενο εξοπλισμό. 

(β) Όλες οι αγορές προκύπτουν από συγκεκριμένες ανάγκες που αφορούν την επιδιόρθωση υφιστάμενου 
εξοπλισμού ή την αντικατάσταση χαλασμένου εξοπλισμού όπου απαιτείται.  Ως εκ τούτου, δεν έχει 
διαπιστωθεί στο παρελθόν ότι έγιναν αγορές, οι οποίες κρίθηκαν αργότερα ως ακατάλληλες. 

2. Παραμένουμε στη διάθεσή σας για οποιαδήποτε πρόσθετη πληροφορία τυχόν χρειαστείτε ή 
διευκρινίσεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Μαρτίου 2024 του Υπουργού Υγείας κ. Μιχάλη Δαμιανού στην ερώτηση με 
αρ. 23.06.012.03.219, ημερομηνίας 6 Δεκεμβρίου 2023, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Αμμοχώστου κ. Γιώργου Κουκουμά 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ ότι η απάντηση είναι η ακόλουθη: 

2.  Σχετικά με την απόφαση του Υπουργείου Υγείας όπως σε περιπτώσεις που η εξέταση αφορά σε ενήλικο 
άτομο ή ατόμων που καταγγέλλουν σεξουαλική κακοποίηση, αυτή θα διενεργείται αποκλειστικά και μόνον 
στο Νοσοκομείο Αρχιεπίσκοπος Μακάριος Λευκωσίας (NAM III), σημειώνονται τα ακόλουθα: 

 (α) Η διευθέτηση αυτή ισχύει από το 2020, πράγμα για το οποίο ήταν ενήμερη η Αστυνομία Κύπρου. 

 (β)  Γραπτώς κοινοποιήθηκε επικαιροποιημένη η απόφαση του Υπουργείου Υγείας στην Αστυνομία 
Κύπρου στις 2/10/2023, με αφορμή το περιστατικό στο οποίο αναφέρεται ο κ. Κουκουμάς. 

 (γ)  Σημειώνεται ότι από το 2020 που εφαρμόζεται η σχετική διευθέτηση δεν παρατηρήθηκαν 
προβλήματα κατά τη διευθέτηση τέτοιων εξετάσεων σε περιστατικά, εκτός από το υπό αναφορά 
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περιστατικό. 

 (δ)  Η εν λόγω διευθέτηση, επικαιροποιήθηκε στις 3/10/2023 με γνώμονα τα ακόλουθα: 

  (i)  Η Γυναικολογική Κλινική του NAM III αποτελεί την μοναδική Νοσοκομειακή Μονάδα της 
Δημοκρατίας η οποία στελεχώνεται με Γυναικολόγους, Παιδιάτρους και Παιδοχειρουργούς 
σε ενεργή εικοσιτετράωρη εφημερία, εντός του Νοσοκομείου (και όχι σε τηλεφωνική 
αναμονή), και στην οποία είναι δυνατή πάντοτε η πρόσβαση σε έμπειρους Γυναικολόγους, 
Παιδιάτρους και Παιδοχειρουργούς. 

  (ii) Πέραν των καθαρά ιατρικών λόγων που επιβάλλουν την εξέταση τέτοιων περιστατικών στο 
NAM III, από άποψης εξασφάλισης της διαφύλαξης της ιδιωτικότητας και της αξιοπρέπειας 
των ατόμων που καταγγέλλουν σεξουαλική κακοποίηση, το εν λόγω Νοσοκομείο αποτελεί 
τον πλέον κατάλληλο χώρο εξέτασης τέτοιων περιστατικών, καθότι αποτελεί το μοναδικό 
Νοσοκομείο της Δημοκρατίας που διαθέτει χώρους φιλικούς προς άτομα που καταγγέλλουν 
σεξουαλική κακοποίηση, σε αντίθεση με τα υπόλοιπα δημόσια νοσηλευτήρια όπου τα άτομα 
αυτά αναγκαστικά αναμένουν μαζί με τους λοιπούς ασθενείς και επισκέπτες σε 
κοινόχρηστους χώρους αναμονής μέχρι να εξετασθούν.  

  (iii)  Πέραν των σχετικών συστάσεων της Ιατροδικαστικής Υπηρεσίας προς το Υπουργείο Υγείας 
για τη λήψη της εν λόγω απόφασης, συνυπολογίστηκαν οι επισυνημμένες σχετικές 
Συστάσεις και Πρωτόκολλα που ακολουθούνται στο Ηνωμένο Βασίλειο. 

  (iν)  Τροχοδρομείται η σύνταξη σχετικών Συστάσεων και Πρωτοκόλλων από το Υπουργείο 
Υγείας, η οποία αναμένεται να ολοκληρωθεί περί τα μέσα του 2024. 

3. Σχετικά με το κατά πόσον στην εν λόγω απόφαση λαμβάνονται υπόψη τα ερωτήματα στο 2α και 2β της 
ερώτησής σας, παραπέμπεστε στα όσα σχετικά αναφέρονται στις επισυνημμένες Οδηγίες και Συστάσεις 
που λήφθηκαν υπόψη, αλλά και στους ιατρικούς λόγους αλλά και τους λόγους εξασφάλισης και 
διαφύλαξης της ιδιωτικότητας και της αξιοπρέπειας των καταγγελλουσών που αναφέρονται πιο πάνω. 

4. Όσον αφορά τον τρόπο διαβάθμισης της προτεραιότητας παράλληλων και ταυτόχρονων αιτημάτων για 
διενέργεια Ιατροδικαστικών Εξετάσεων, αυτή δεν διαμορφώνεται στη βάση κάποιου πρωτοκόλλου αλλά 
ad hoc κατόπιν συνεννόησης του εφημερεύοντα Ιατροδικαστή με τους διερευνώντες Αστυνομικούς.  Η 
σχετική σύσταση εκ μέρους του Ιατροδικαστή γίνεται με κύριο κριτήριο το επείγον του περιστατικού από 
Ιατρικής/Ιατροδικαστικής άποψης, κριτήριο που αξιολογείται σε κάθε περίπτωση ad hoc από τον 
εφημερεύοντα Ιατροδικαστή κατά την κλήση του από την Αστυνομία και στη βάση της πληροφόρησης που 
κοινοποιείται σε αυτήν/αυτόν από τους διερευνώντες Αστυνομικούς. 

 Σημειώνεται επίσης ότι οι Ιατροδικαστές κατά τη διαμόρφωση της δικής τους σχετικής σύστασης προς 
τους διερευνώντες Αστυνομικούς ώστε να καθοριστεί ο χρόνος και τόπος της Ιατροδικαστικής Εξέτασης, 
συνυπολογίζουν πολλές άλλες παραμέτρους, όπως π.χ. την αναγκαιότητα διενέργειας άλλων ιατρικών 
εξετάσεων πριν από την διενέργεια της Ιατροδικαστικής Εξέτασης, την αναγκαιότητα διενέργειας 
εργαστηριακών εξετάσεων και λήψης των αποτελεσμάτων τους πριν από την διενέργεια της 
Ιατροδικαστικής Εξέτασης, την διαθεσιμότητα κατάλληλου χώρου, εργαλείων, και παραϊατρικού 
προσωπικού ώστε να διενεργηθεί η εξέταση κ.ο.κ., ενώ συνυπολογίζονται επίσης και κοινωνικού τύπου 
παράμετροι και αιτήματα συγγενών ή/και φερόμενων θυμάτων που κοινοποιούνται στους Ιατροδικαστές 
από τους διερευνώντες Αστυνομικούς σε κάθε περιστατικό (π.χ. θρησκευτικές πεποιθήσεις συγγενών και 
φερόμενων θυμάτων, κ.ο.κ.). 

5. Σχετικά με το ερώτημα πώς τεκμηριώνεται ότι μόνο το NAM III διαθέτει κατάλληλους χώρους εξέτασης 
τέτοιων περιστατικών και συνεχή πρόσβαση σε έμπειρο προσωπικό αναφέρεται ότι: 

 (α)  Η Γυναικολογική Κλινική του NAM III αποτελεί την μοναδική Νοσοκομειακή Μονάδα της 
Δημοκρατίας με Γυναικολόγους, Παιδιάτρους και Παιδοχειρουργούς σε ενεργή εικοσιτετράωρη 
εφημερία, εντός του Νοσοκομείου (και όχι σε τηλεφωνική αναμονή), και στην οποία υπάρχει πάντα 
πρόσβαση σε έμπειρους Γυναικολόγους, Παιδιάτρους και Παιδοχειρουργούς όπως 
προαναφέρθηκε. Αυτό ισχύει μόνο στο NAM III και σε κανένα άλλο δημόσιο νοσηλευτήριο της 
Κυπριακής Δημοκρατίας. 

 (β) To NAM III αποτελεί Νοσοκομείο αναφοράς όπου παραπέμπονται όλα τα δύσκολα περιστατικά και 
τα περιστατικά με σοβαρές επιπλοκές για αντιμετώπισή τους. 

6. Αναφορικά με το πόσες Ιατροδικαστικές εξετάσεις προσώπων που κατάγγειλαν σεξουαλική κακοποίηση 
ή βιασμό διενεργήθηκαν τα τελευταία οκτώ χρόνια, σημειώνεται ότι τα στοιχεία αυτά τηρούνται στην 
Αστυνομία Κύπρου όπου τυγχάνουν χειρισμού από τα αρμόδια Αστυνομικά Τμήματα/ΤΑΕ/Κλιμάκια. 

7. Όσον αφορά το Σπίτι της Γυναίκας η διαδικασία που ακολουθείται από την Ιατροδικαστική Υπηρεσία σε 
περιπτώσεις καταγγελιών γυναικών θυμάτων σεξουαλικής κακοποίησης είναι να καλείται ο εφημερεύων 
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Ιατροδικαστής από την Αστυνομία και να γίνονται οι απαραίτητες διευθετήσεις (ενημέρωση εφημερεύοντα 
Γυναικολόγου) στη Γυναικολογική Κλινική του NAM III ώστε να διενεργηθεί η εξέταση. Επίσης αναφέρεται 
ότι το αρμόδιο Υφυπουργείο Κοινωνικής Πρόνοιας ετοιμάζει έγγραφο “Διαδικασίες Λειτουργίας του Σπιτιού 
της Γυναίκας και η Διασύνδεση με τις εμπλεκόμενες Υπηρεσίες”. 

8. Σχετικά με τις πληροφορίες ότι χρειάστηκαν 12 ώρες για να εξετασθούν οι δύο γυναίκες από την Επαρχία 
Πάφου που κατάγγειλαν βιασμό στις 14 Σεπτεμβρίου 2023 σημειώνονται τα ακόλουθα: 

 (α)  Όταν ειδοποιήθηκε ο εφημερεύοντας Ιατροδικαστής από την Αστυνομία Πάφου για τα περιστατικά, 
έγιναν εκ μέρους της Ιατροδικαστικής Υπηρεσίας άμεσα οι απαραίτητες ενέργειες και 
προγραμματίστηκε όπως η εξέταση διενεργηθεί χωρίς χρονοτριβές στην Γυναικολογική Κλινική του 
NAM III. 

 (β)  Οι διερευνώντες της καταγγελίας Αστυνομικοί της Αστυνομικής Δύναμης Πάφου, αφού αρχικά δεν 
είχαν καμία αντίρρηση για να μεταφέρουν τις καταγγέλλουσες στην Γυναικολογική Κλινική του NAM 
III, ώρες αργότερα επικοινώνησαν εκ νέου με τον Ιατροδικαστή και εξέφρασαν την άρνησή τους για 
μεταφορά των καταγγελλουσών καθώς και τις έντονες παραστάσεις και πιέσεις τους προς τους 
Ιατροδικαστές όπως αυτοί μεταβούν στην Πάφο ώστε να εξετάσουν τις καταγγέλλουσες στο Γενικό 
Νοσοκομείο Πάφου. Τελικά συμφώνησαν όπως μεταφέρουν τις καταγγέλλουσες στην 
Γυναικολογική Κλινική του NAM III προς εξέταση. 

 (γ)  Παρά όμως τη συμφωνία τους αυτή και παρόλο που οι Ιατροδικαστές αλλά και η Γυναικολογική 
Κλινική του NAM III ήταν σε ετοιμότητα ώστε οι καταγγέλλουσες να εξετασθούν χωρίς 
καθυστερήσεις, οι διερευνώντες Αστυνομικοί, για λόγους που δεν γνωρίζουμε, καθυστέρησαν για 
ώρες να μεταφέρουν τις καταγγέλλουσες στη Γυναικολογική Κλινική του NAM III ώστε αυτές να 
εξετασθούν, με αποτέλεσμα την πολύωρη καθυστέρηση διενέργειας των εξετάσεων, την αχρείαστη 
αναμονή των καταγγελλουσών, αλλά και την κατασπατάληση του χρόνου τόσο των Ιατροδικαστών 
όσο και των λοιπών εμπλεκόμενων επαγγελματιών υγείας της Γυναικολογικής Κλινικής του NAM 
III. 

9. Εάν για τον οποιοδήποτε λόγο κρίνετε ότι οι ως άνω απαντήσεις δεν είναι επαρκείς ή χρήζουν περαιτέρω 
διευκρινήσεων, παραμένω στη διάθεσή σας.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
δόθηκε στον βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 13 Μαρτίου 2024 του Υπουργού Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως κ. Μάριου 
Χαρτσιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.012.03.226, ημερομηνίας 12 Δεκεμβρίου 2023, του βουλευτή  

εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Γιώργου Κουκουμά 

 «Σχετικά με την πιο πάνω ερώτηση σας διαβιβάζω για ενημέρωση επιστολή του Αρχηγού Αστυνομίας 
αυτονόητου περιεχομένου: 

“Αναφέρομαι στην επιστολή σας και σας πληροφορώ τα εξής: 

α. Πόσες υποθέσεις έχει ετοιμάσει η Αστυνομία για θετικά δείγματα και για άρνηση παροχής 
δείγματος σάλιου από την έναρξη εφαρμογής του νόμου το 2018; 

 Από 25/1/2018 ημερομηνία εφαρμογής του Νόμου μέχρι και την 31/12/2023, έχουν πραγματοποιηθεί 6002 
έλεγχοι προκαταρκτικής εξέτασης για ανίχνευση ναρκωτικών στο δείγμα σάλιου οδηγών. Το ποσοστό των 
θετικών δειγμάτων από τους ελέγχους, συμπεριλαμβανομένων και των οδηγών που αρνήθηκαν να 
δώσουν δείγμα για την προκαταρκτική εξέταση, διαφέρει τόσο κατά επαρχία, όσο και κατά τη χρονική 
περίοδο διενέργειας του ελέγχου. 

β. Για πόσες υποθέσεις  

- ασκήθηκε δίωξη   για 3426 υποθέσεις 

- υπήρξε καταδίκη για 1712 υποθέσεις υπήρξε καταδίκη από το Δικαστήριο 

- υπήρξε αθώωση μόνο για μία υπόθεση υπήρξε αθώωση από το Δικαστήριο 

- εκκρεμεί έρευνα για 562 υποθέσεις οι οποίες αναμένεται να συμπληρωθούν και να 
διαβιβαστεί ο φάκελος για ποινική δίωξη των παραβατών. 

Σημειώνεται ότι, από το σύνολο των ελέγχων, κάποιες υποθέσεις δεν προωθήθηκαν στο Δικαστήριο για 
τους λόγους που επεξηγούνται στο ερώτημα γ πιο κάτω, ενώ για αριθμό υποθέσεων αναμένεται το 
αποτέλεσμα από το Κρατικό Χημείο.  Αν είναι θετικό, η Αστυνομία θα προχωρήσει με τη διερεύνηση και 
αναλόγως με τα αποτελέσματα των ανακρίσεων, θα καταχωρηθεί η υπόθεση ενώπιον Δικαστηρίου.  
Επιπρόσθετα, κάποιες από τις υποθέσεις αποσύρθηκαν λόγω μη επίδοσης της κλήσης ή καταχωρήθηκαν 
ως ‘Άλλως Διατεθείσες’ λόγω θανάτου του παραβάτη, μόνιμης διαμονής στο εξωτερικό κ.λπ. 
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γ. Πού αλλού διαβιβάζονται τα στοιχεία που καταγράφονται από τις εργαστηριακές εξετάσεις, πέρα 
από τη Νομική Υπηρεσία; 

 Τα στοιχεία που καταγράφονται από τις εργαστηριακές εξετάσεις, αποστέλλονται από το Κρατικό Χημείο 
στην ΥΠ.Ε.Ε. (Υπηρεσία Εγκληματολογικών Ερευνών), για να σταλούν ακολούθως στον ανακριτή της 
υπόθεσης ο οποίος θα τα τοποθετήσει εντός του ανακριτικού φακέλου.  Όταν ολοκληρωθεί η διερεύνηση 
της υπόθεσης και καταχωρηθεί ενώπιον Δικαστηρίου, ο φάκελος θα σταλεί μέσω της Επαρχιακής 
Εισαγγελίας της Αστυνομίας στο Δικαστήριο, για εκδίκασή της και λήψη απόφασης.  Ο δικογραφικός 
φάκελος, ο οποίος περιέχει τα στοιχεία του παραβάτη, προωθείται στη Νομική Υπηρεσία ΜΟΝΟ στις 
περιπτώσεις που μια υπόθεση δεν μπορεί να προωθηθεί στο Δικαστήριο για ποινική δίωξη.  Για 
παράδειγμα, όταν ο εμπλεκόμενος είναι ανήλικο πρόσωπο, θα πρέπει να ληφθούν υπόψιν οι πρόνοιες 
του περί παιδιών σε σύγκρουση με τον νόμο Νόμου 55(Ι)/2021 ή όταν υπάρχουν ανθρωπιστικοί ή άλλοι 
λόγοι, που πρέπει να τεθούν ενώπιον του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας (π.χ. ο παραβάτης είναι 
καρκινοπαθής σε προχωρημένο στάδιο) με την εισήγηση για αναστολή ποινικής δίωξης. 

 Πέραν των πιο πάνω, μετά τη λήψη των θετικών αποτελεσμάτων της εργαστηριακής εξέτασης, το μέλος 
της Αστυνομίας που θα συμπληρώσει τον φάκελο της υπόθεσης (ανακριτής) γνωστοποιεί γραπτώς στον 
οδηγό/παραβάτη τα αποτελέσματα, όταν αυτά είναι θετικά, επιδίδοντάς του συμπληρωμένη 
‘Γνωστοποίηση Τελικών Αποτελεσμάτων Νάρκοτεστ’, ο οποίος και υπογράφει το μέρος ΙΙ του σχετικού 
εντύπου, σύμφωνα με τις οδηγίες που καταγράφονται στην Αστυνομική Διάταξη Α.Δ. 2/46. 

δ. Ενημερώνεται με οποιονδήποτε τρόπο άλλο/άλλη κρατικό τμήμα/υπηρεσία για τις υποθέσεις 
προτού εκδοθεί απόφαση Δικαστηρίου; 

 Σύμφωνα με την Αστυνομική Διάταξη Α.Δ. 2/27 παρ. 2(2)(3)(5), τα στοιχεία που καταγράφονται στις 
εργαστηριακές εξετάσεις διαβιβάζονται μέσω επιστολής στον εκάστοτε Διευθυντή του Τμήματος Οδικών 
Μεταφορών Τ.Ο.Μ., ο οποίος, στη βάση των εξουσιών που του παρέχει το άρθρο 40(Ι)(β), μπορεί να 
αναστείλει ή να ακυρώσει την ισχύ οποιασδήποτε άδειας οδήγησης ή άδειας οδήγησης μαθητευόμενου ή 
να απορρίψει αίτηση για έκδοση άδειας οδήγησης ή άδειας οδήγησης μαθητευόμενου, σε περίπτωση που 
κρίνεται από τον ίδιο ότι θα ήταν επικίνδυνο για τη δημόσια ασφάλεια να χορηγηθεί ή να παραμείνει σε 
ισχύ τέτοια άδεια.   

ε. Ποια είναι τα συνολικά έσοδα που προέρχονται από καταδίκες δυνάμει του άρθρου 11Ζ του νόμου 
και πώς εφαρμόζεται η διάταξη που προβλέπει ότι αυτά κατατίθενται σε ειδικό ταμείο και 
διατίθενται για σκοπούς απεξάρτησης ουσιοεξαρτώμενων προσώπων;  

Το άρθρο 11Ζ του περί Οδικής Ασφάλειας Νόμου του 1986 (174/1986) προνοεί ότι πρόσωπο το οποίο 
διαπράττει αδίκημα δυνάμει των διατάξεων του άρθρου 11Β και του εδαφίου (7) του άρθρου 11Γ, σε 
περίπτωση καταδίκης, υπόκειται σε ποινή φυλάκισης για χρονικό διάστημα που δεν υπερβαίνει τα 3 
χρόνια ή σε χρηματική ποινή που δεν υπερβαίνει τις 3.500 ευρώ ή σε στέρηση της άδειας οδηγού που δεν 
υπερβαίνει τα 3 χρόνια.  Σύμφωνα με το άρθρο 11Η, τα έσοδα που προέρχονται από καταδίκες δυνάμει 
των διατάξεων του άρθρου 11Ζ κατατίθενται σε ειδικό ταμείο και διατίθενται για σκοπούς απεξάρτησης 
ουσιοεξαρτημένων προσώπων.  Ως Αστυνομία δεν έχουμε οποιαδήποτε πληροφόρηση για το θέμα.  
Σύμφωνα πάντα με την ίδια νομοθεσία, μέχρι την έναρξη των κανονισμών που προκύπτουν από το 
συγκεκριμένο άρθρο, τα χρήματα θα κατατίθενται στο Πάγιο Ταμείο της Δημοκρατίας.”. 

2. Πρόσθετα και σε σχέση με το ερώτημα 5 της επιστολής σας, για το “Ποια είναι τα συνολικά έσοδα που 
προέρχονται από καταδίκες δυνάμει του άρθρου 11Ζ του νόμου και πώς εφαρμόζεται η διάταξη που 
προβλέπει ότι αυτά κατατίθενται σε ειδικό ταμείο και διατίθενται για σκοπούς απεξάρτησης 
ουσιοεξαρτώμενων προσώπων;” πληροφορείστε ότι αρμόδιος Υπουργός για την εφαρμογή του περί 
Οδικής Ασφάλειας Νόμου του 1986 (Ν.174/1986) είναι ο Υπουργός Μεταφορών, Επικοινωνιών και 
Έργων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 5 Μαρτίου 2024 του Υπουργού Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. 
Γιάννη Παναγιώτου στην ερώτηση με αρ. 23.06.012.03.243, ημερομηνίας 8 Ιανουαρίου 2024, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Χαράλαμπου Θεοπέμπτου 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα εξής, με βάση ενημέρωση από το αρμόδιο 
Υφυπουργείο Κοινωνικής Πρόνοιας: 

1. Πόσα τέτοια παιδιά συμπληρώνουν την ηλικία των δεκαοκτώ ετών κάθε χρόνο; 

Ο αριθμός των παιδιών υπό τη γονική μέριμνα ή επιμέλεια ή φροντίδα του κράτους ανέρχεται σήμερα στα 
1600 περίπου παιδιά, εκ των οποίων οι 1300 αφορούν ασυνόδευτους ανήλικους αιτητές διεθνούς 
προστασίας.  Περίπου 35% των ασυνόδευτων ανηλίκων ενηλικιώνονται ετησίως, ενώ από τα υπόλοιπα 
παιδιά υπό φροντίδα μόνο το 5% περίπου.  Το πιο πάνω οφείλεται στο γεγονός ότι η πλειοψηφία των 
ασυνόδευτων ανηλίκων που εισέρχεται στην Κυπριακή Δημοκρατία είναι άνω των 15 ετών. 
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2. Ποια είναι τα μέτρα που λαμβάνει η πολιτεία, για να τους υποστηρίξει, εφόσον συχνά δεν μπορούν 
να βασιστούν στην οικογένειά τους;  Τι γίνεται με τη διατροφή, διαμονή, εκπαίδευση κ.λπ.; 

Οι Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας, γνωρίζοντας την υποχρέωση να διασφαλίζουν, στο μέτρο του 
δυνατού, την ομαλή μετάβαση στην ενηλικίωση και την ανεξαρτητοποίηση, της ευάλωτης αυτής 
κατηγορίας παιδιών, προωθούν ενέργειες με απώτερο στόχο τη διασφάλιση του βέλτιστου συμφέροντός 
τους.  Το γεγονός ότι το οικογενειακό περιβάλλον από το οποίο προέρχονται τα παιδιά αυτά συχνά δεν 
είναι σε θέση να τα στηρίξει σε συνδυασμό με το ότι συνήθως παραμένουν επί μακρόν στο σύστημα 
παιδικής προστασίας μετά την ενηλικίωσή τους, τα καθιστά ευάλωτη ομάδα.  

Ένας από τους βασικούς στόχους του προγράμματος της Ημιανεξάρτητης Διαβίωσης, είναι η ομαλή 
μετάβαση στην ενηλικίωση ανηλίκων 16 χρονών και άνω (με δυνατότητα επέκτασης της φροντίδας μέχρι 
το 21ο έτος), με κάποιου βαθμού στήριξη, αναλόγως των αναγκών του ανηλίκου. 

Οι πλείστοι ασυνόδευτοι ανήλικοι έρχονται συνήθως στην Κυπριακή Δημοκρατία για μια καλύτερη ζωή και 
αισθάνονται ήδη έτοιμοι για ανεξάρτητη διαβίωση.  Γι’ αυτό και η προαναφερόμενη μορφή φροντίδας, 
κρίνεται ως η καταλληλότερη για την ομάδα των ασυνόδευτων ανηλίκων.  Οι Υπηρεσίες Κοινωνικής 
Ευημερίας συνεργάζονται και επιδοτούν πλήρως τον Διεθνή Οργανισμό Μετανάστευσης και άλλες Μη 
Κυβερνητικές Οργανώσεις για τη λειτουργία προγράμματος ημιανεξάρτητης διαβίωσης ασυνόδευτων 
ανήλικων.  Το πρόγραμμα περιλαμβάνει υπηρεσίες εξεύρεσης κατάλληλου χώρου διαμονής, ορισμού 
ενήλικου προσώπου που ενεργεί ως πρόσωπο αναφοράς και παρέχει υπηρεσίες (όπως πραγματοποίηση 
σχεδόν καθημερινής επικοινωνίας περιλαμβανομένων τακτικών κατ’ οίκον επισκέψεων, παροχή 
υπηρεσιών συμβουλευτικής, διασφάλιση της εύρυθμης λειτουργίας του χώρου διαμονής του παιδιού) 
καθώς και παραχώρησης χορηγημάτων που εγκρίνονται από το Υπουργικό Συμβούλιο. 

Επίσης, οι Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας έχουν υπογράψει Πρωτόκολλο συνεργασίας με τον 
Παγκύπριο Σύνδεσμο Ανάδοχης Οικογένειας “Φωλιά Αγάπης”, για την υλοποίηση δύο προγραμμάτων, 
που σχετίζονται με τη μετάβαση των παιδιών υπό φροντίδα στην ενηλικίωση.  Το ένα πρόγραμμα αφορά 
την Ημιανεξάρτητη Διαβίωση, στο οποίο παρέχονται οι προαναφερόμενες υπηρεσίες.  Το δεύτερο 
πρόγραμμα αφορά παροχή υπηρεσιών Κοινωνικής και Επαγγελματικής Στήριξης και Αποκατάστασης σε 
πρώην και νυν υπό φροντίδα παιδιά, το οποίο επιδιώκει τη δημιουργία ενός 
κοινωνικού/εκπαιδευτικού/επαγγελματικού υποστηρικτικού δικτύου, όπου επαγγελματίες ή και οργανισμοί 
προσφέρουν υπηρεσίες ανάλογα με την ειδικότητά τους και την επιστημονική τους κατάρτιση. 

Τα πρώην παιδιά υπό τη γονική μέριμνα ή επιμέλεια ή φροντίδα της Διευθύντριας Υπηρεσιών Κοινωνικής 
Ευημερίας έχουν τη δυνατότητα, εάν και οι ίδιοι συγκατατεθούν, να συνεχίσουν να συνεργάζονται με τις 
Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας, στα πλαίσια του προγράμματος Προληπτικής Εργασίας και Στήριξης 
Ενήλικου Προσώπου, παρέχοντάς τους υπηρεσίες συμβουλευτικής καθοδήγησης και στήριξης. 

Η οικονομική στήριξη των πρώην παιδιών υπό φροντίδα αποτελεί υψηλή προτεραιότητα και υποχρέωση 
του κράτους, αφού συμβάλλει στην ομαλή κοινωνικοεπαγγελματική ενσωμάτωση και αποκατάστασή τους 
και παράλληλα συνάδει με τις αρχές της Στρατηγικής “Ευρώπη 2020” και την Ανακοίνωση της Επιτροπής 
για το Θεματολόγιο της Ευρωπαϊκής Ένωσης για τα Δικαιώματα του Παιδιού, αφού δημιουργεί 
προϋποθέσεις κοινωνικής ένταξης μιας ευάλωτης ομάδας του πληθυσμού.  Πέραν της κάλυψης των 
βασικών αναγκών από το Ελάχιστο Εγγυημένο Εισόδημα της Υπηρεσίας Διαχείρισης Επιδομάτων 
Πρόνοιας και της καταβολής μηνιαίου ενοικίου, υλοποιείται από τις Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας το 
Σχέδιο Οικονομικής Ενίσχυσης πρώην παιδιών υπό φροντίδα της ΔΥΚΕ, μετά τα 18 τους χρόνια για 
σκοπούς αποκατάστασης.  Σκοπός του Σχεδίου είναι η οικονομική βοήθεια πρώην παιδιών υπό φροντίδα 
που έχουν ενηλικιωθεί, παρέχοντάς τους ευκαιρίες για σπουδές, επαγγελματική κατάρτιση/εκπαίδευση και 
αγορά οικιακού/επαγγελματικού εξοπλισμού, κάλυψη ποσού προκαταβολής και μηνιαίου ενοικίου, για όσα 
παιδιά έχουν εξασφαλίσει θέση σε Πανεπιστήμιο του εξωτερικού.  Η ανώτατη οικονομική ενίσχυση ανά 
αιτητή ανέρχεται στις €25.000. 

3. Γίνεται τακτική αξιολόγηση των μέτρων αυτών; 

Γίνεται τακτική αξιολόγηση των μέτρων αυτών και στη βάση των αποτελεσμάτων, προωθούνται ενέργειες 
για αναθεώρηση των υφιστάμενων υπηρεσιών ή προσθήκη νέων δράσεων, που έχουν ως στόχο να 
βελτιώσουν περαιτέρω τις παρεχόμενες υπηρεσίες και να διασφαλίσουν την ομαλή μετάβαση των παιδιών 
αυτών στην αυτόνομη διαβίωση. 

Ήδη βρίσκονται σε εξέλιξη το νομοσχέδιο του περί της Μεταχείρισης Παιδιών υπό τη γονική μέριμνα ή 
επιμέλεια ή φροντίδα της ΔΥΚΕ, που ρυθμίζει τη μετάβαση των παιδιών στην ενηλικίωση, καθώς και η 
αναθεώρηση των χορηγημάτων για συντήρηση παιδιών τοποθετημένων σε οικογένειες ή Ιδρύματα, Κεφ. 
15.04, Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας, στα οποία συμπεριλήφθηκαν επιπρόσθετες υπηρεσίες 
μετάβασης στην ενηλικίωση για πρώην παιδιά υπό τη γονική μέριμνα ή επιμέλεια ή φροντίδα της 
Διευθύντριας μέχρι το 21o έτος (αντί μέχρι το 18o έτος που ισχύει σήμερα), όταν αξιολογείται ότι το άτομο 
χρήζει περαιτέρω ενδυνάμωσης υπό προϋποθέσεις. 
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4. Τερματίζεται αυτή η υποστήριξη και, εάν ναι, πότε και κάτω από ποιες προϋποθέσεις; 

Η υποστήριξη αυτή τερματίζεται όταν εξατομικευμένα αξιολογηθεί η κάθε περίπτωση και κριθεί ότι δεν 
συντρέχουν λόγοι για περαιτέρω παρέμβαση των Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας.  Επισημαίνεται ότι, 
σημαντική είναι και η εξασφάλιση της συγκατάθεσης του πρώην παιδιού υπό φροντίδα για παροχή 
υπηρεσιών στήριξης και βοήθειας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 12 Μαρτίου 2024 της Υπουργού Παιδείας, Αθλητισμού και Νεολαίας κ. Αθηνάς 
Μιχαηλίδου στην ερώτηση με αρ. 23.06.012.03.246, ημερομηνίας 8 Ιανουαρίου 2024, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Χαράλαμπου Θεοπέμπτου 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας αποστέλλω αυτούσια την απάντηση της Υφυπουργού 
Πολιτισμού, στην οποία διαβιβάστηκε το θέμα, λόγω αρμοδιότητας: 

“1. Το Υφυπουργείο Πολιτισμού, μέσω νομοσχεδίου που τυγχάνει ακόμα επεξεργασίας, προωθεί την 
θεσμοθέτηση της κοινωνικής και επαγγελματικής υπόστασης του καλλιτέχνη.  Στο νομοσχέδιο 
περιλαμβάνεται: (α) η δημιουργία Μητρώου Καλλιτεχνών, στο οποίο υπάρχει δυνατότητα εγγραφής 
Καλλιτεχνών με συγκεκριμένες προϋποθέσεις, τα ωφελήματα που θα επιφέρει η εγγραφή αυτή και όλα τα 
σχετικά με την αίτηση και το μητρώο καλλιτεχνών και (β) η θεσμοθέτηση μέτρου οικονομικής στήριξης 
(καταβολή χορηγίας προς καλλιτέχνες) προς τους αυτοτελώς εργαζόμενους καλλιτέχνες που βρίσκονται 
σε επισφαλείς συνθήκες σε σχέση με την κοινωνική ασφάλισή τους.  Στο κείμενο έχουν τεθεί αυστηρά 
κριτήρια για την καταβολή της χορηγίας. 

2. Το νομοσχέδιο τυγχάνει, στο παρόν στάδιο, επεξεργασίας από το Υπουργείο Οικονομικών και θα τεθεί σε 
δημόσια διαβούλευση μόλις ληφθούν οι απόψεις του εν λόγω Υπουργείου.  Αναμένεται ότι η Δημόσια 
Διαβούλευση θα πραγματοποιηθεί μέσα στον Απρίλιο του 2024. 

3. Με το παρόν Νομοσχέδιο, επιλύεται οποιοδήποτε θέμα αφορούσε στην συνεισφορά στο Ταμείο 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων επειδή το προτεινόμενο μέτρο οικονομικής στήριξης (καλλιτεχνική χορηγία) 
προς τους αυτοτελώς εργαζόμενους καλλιτέχνες δεν έρχεται σε αντίθεση με το ισχύον νομοθετικό πλαίσιο 
των Κοινωνικών Ασφαλίσεων.  Συγκεκριμένα, η καταβολή χορηγίας αναμένεται να καλύψει ένα ποσοστό 
του ποσού της εισφοράς που πλήρωσε ο καλλιτέχνης ως αυτοτελώς εργαζόμενος στο Ταμείο Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων και στο Ταμείο Ασφάλισης Υγείας. 

4.  Το νομοσχέδιο αναμένεται να υποβληθεί στη Βουλή των Αντιπροσώπων τον Σεπτέμβριο 2024 μετά και 
την ολοκλήρωση του νομοτεχνικού ελέγχου από τη Νομική Υπηρεσία.  Όπως ορίζεται στο νομοσχέδιο, 
‘καλλιτέχνης’ σημαίνει το φυσικό πρόσωπο το οποίο είτε ως το κύριο επάγγελμά του, είτε μερικώς, είτε ως 
αυτοτελώς εργαζόμενος ή μισθωτός, παράγει έργα τέχνης ή έχει καλλιτεχνική δραστηριότητα ή 
προκειμένου για έργα τέχνης που εμπίπτουν στις Παραστατικές Τέχνες, συμμετέχει στη χορογραφία, 
σκηνοθεσία, ερμηνεία, απόδοση, ή εκτέλεσή τους.  Όπως αναφέρθηκε και πιο πάνω, δικαίωμα 
διεκδίκησης της χορηγίας έχει ο καλλιτέχνης που είναι αυτοτελώς εργαζόμενος, ασφαλισμένος στη 
Δημοκρατία και του οποίου η καλλιτεχνική δραστηριότητα είναι η μόνη του απασχόληση και πληροί τα 
εισοδηματικά κριτήρια που περιλαμβάνονται στο νομοσχέδιο.”.» 

Απάντηση ημερομηνίας 6 Μαρτίου 2024 της Υπουργού Παιδείας, Αθλητισμού και Νεολαίας κ. Αθηνάς 
Μιχαηλίδου στην ερώτηση με αρ. 23.06.012.03.261, ημερομηνίας 12 Ιανουαρίου 2024, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Χρίστου Χριστοφίδη 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ ότι σήμερα λειτουργούν στην Κυπριακή 
Δημοκρατία εννέα Ιδιωτικά Πανεπιστήμια και σαράντα μία Ιδιωτικές Σχολές Τριτοβάθμιας Εκπαίδευσης. 

2. Κάθε ένα εκ των προαναφερθέντων Ιδρυμάτων Ανώτερης Εκπαίδευσης (ΙΑΕ) λειτουργεί πληθώρα 
Προγραμμάτων Σπουδών, τα οποία μπορεί να αφορούν σε προπτυχιακό επίπεδο (Πιστοποιητικό, 
Δίπλωμα, Ανώτερο Δίπλωμα) -για τις Ιδιωτικές Σχολές μόνο- πτυχιακό (Πτυχίο) ή/και μεταπτυχιακό 
επίπεδο (Μάστερ, Διδακτορικό).  Ενδεικτικά αναφέρεται ότι στην παρούσα χρονική συγκυρία Ιδιωτικό 
Πανεπιστήμιο λειτουργεί περί τα ογδόντα Προγράμματα Σπουδών. Υφίστανται βέβαια Ιδιωτικές Σχολές με 
μικρό αριθμό εν λειτουργία Προγραμμάτων Σπουδών (κάτω των δέκα) και Ιδιωτικές Σχολές με μεγαλύτερο 
αριθμό εν λειτουργία Προγραμμάτων Σπουδών.  Κάθε Πρόγραμμα Σπουδών, ανάλογα με το επίπεδο και 
τα συγκεκριμένα χαρακτηριστικά αυτού, ενδέχεται να έχει διαφορετικό ύψος εγκεκριμένων διδάκτρων. Έτι 
περαιτέρω προστίθενται συνεχώς νέα Προγράμματα Σπουδών μέσω της διαδικασίας αξιολόγησης-
πιστοποίησης αυτών από τον Φορέα ΔΙΠΑΕ, για τα οποία ορίζονται δίδακτρα.  Επιπρόσθετα, πέρα από 
τα εγκεκριμένα δίδακτρα ανά Πρόγραμμα Σπουδών, κάθε ΙΑΕ έχει εγκεκριμένες/α πρόσθετες/α 
επιβαρύνσεις/δικαιώματα. 

3. Το Υπουργείο Παιδείας, Αθλητισμού και Νεολαίας (ΥΠΑΝ) δεν τηρεί συγκεντρωτικό μητρώο στο οποίο να 
περιλαμβάνονται αναλυτικά όλα τα εγκεκριμένα δίδακτρα, καθώς και λοιπές/ά πρόσθετες/α 
επιβαρύνσεις/δικαιώματα ανά ΙΑΕ και ανά Πρόγραμμα Σπουδών εκάστου Ιδρύματος.  Ωστόσο, τα στοιχεία 
που ζητούνται δημοσιεύονται από τα ΙΑΕ στον Οδηγό Σπουδών τους έκαστο ακαδημαϊκό έτος, στη βάση 
των σχετικών Νομοθεσιών, και μπορεί κάθε ενδιαφερόμενος να λάβει γνώση αυτών.  Συγκεκριμένα, 
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σύμφωνα με την πρώτη επιφύλαξη του άρθρου 8(1)(ια) του περί Ιδιωτικών Πανεπιστημίων (Ίδρυση, 
Λειτουργία και Έλεγχος) Νόμου: 

 “Νοείται ότι, το πανεπιστήμιο οφείλει να συμπεριλάβει στον Οδηγό Σπουδών, τον οποίο δημοσιεύει το 
αργότερο μέχρι την 31ην Μαρτίου κάθε έτους, πρόσθετα με τις πληροφορίες ακαδημαϊκού περιεχομένου, 
και τα ακόλουθα: 

 (i)  το συνολικό ποσό των διδάκτρων για όλη τη διάρκεια της φοίτησης στο σχετικό κλάδο σπουδών∙ 

 (ii)  τα δίδακτρα σε περίπτωση που επαναλαμβάνεται ένα μάθημα∙ 

 (iii) τους όρους παροχής υποτροφιών ή μειωμένων διδάκτρων∙ 

 (iν)  άλλες οικονομικές επιβαρύνσεις που καλείται να πληρώνει ο φοιτητής στο πανεπιστήμιο για όλη τη 
διάρκεια της φοίτησής του στον κλάδο σπουδών του∙ και 

 (ν)  την πολιτική του πανεπιστημίου για επιστροφή των διδάκτρων και των άλλων οικονομικών 
επιβαρύνσεων σε φοιτητή που αποσύρεται ή διαγράφεται μετά από φοίτηση μέχρι και ενός μηνός 
ή τεσσάρων εβδομάδων από την ημέρα έναρξης των μαθημάτων του εξαμήνου για το οποίο έγινε 
η εγγραφή”. 

Επιπρόσθετα, στη βάση του άρθρου 25(1)(στ) του περί Σχολών Τριτοβάθμιας Εκπαίδευσης Νόμου: 

 “25-(1) Ο ιδιοκτήτης κάθε ιδιωτικής σχολής υποχρεούται να εκδίδει κάθε ακαδημαϊκό έτος Οδηγό Σπουδών 
(Prospectus), στον οποίο πρέπει να αναφέρονται- 

 […] 

 (στ) το ποσό των διδάκτρων, των δικαιωμάτων εγγραφής και τυχόν άλλων οικονομικών επιβαρύνσεων 
του φοιτητή ετησίως και ο τρόπος καταβολής τους”. 

Ο εγκεκριμένος από το ΥΠΑΝ Οδηγός Σπουδών της Σχολής, σύμφωνα με το άρθρο 25(3) του περί 
Σχολών Τριτοβάθμιας Εκπαίδευσης Νόμου, πρέπει να εκδίδεται και να κυκλοφορεί μέχρι το τέλος Μαΐου 
εκάστου ακαδημαϊκού έτους.» 

Απάντηση ημερομηνίας 6 Μαρτίου 2024 του Υπουργού Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας κ. 
Γιώργου Παπαναστασίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.012.03.274, ημερομηνίας 22 Ιανουαρίου 

2024, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Χαράλαμπου Θεοπέμπτου 

 «Αναφορικά με την πιο πάνω ερώτηση, θα ήθελα να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα:  

2. Σύμφωνα με ενημέρωση από την Αρχή Ηλεκτρισμού Κύπρου (ΑΗΚ), αντίγραφο της οποίας 
επισυνάπτεται, η Ρυθμιστική Απόφαση Αρ. 02/2018 “Περί Εφαρμογής Δεσμευτικού Χρονοδιαγράμματος 
για τη Μαζική Εγκατάσταση και Λειτουργία από τον Διαχειριστή Συστήματος Διανομής Υποδομής Ευφυών 
Συστημάτων Μέτρησης (Advanced Metering lnfrastructure)” (Κ.Δ.Π. 259/2018), βασίστηκε στη μελέτη 
κόστους οφέλους που είχε ολοκληρωθεί τον Μάρτιο 2014 από συμβούλους της ΑΗΚ.  Η εν λόγω 
Ρυθμιστική Απόφαση λήφθηκε στη βάση των περί Ρύθμισης της Αγοράς Ηλεκτρισμού Νόμων του 2003 
έως 2017, οι οποίοι αργότερα καταργήθηκαν από τον περί Ρύθμισης της Αγοράς Ηλεκτρισμού Νόμο του 
2021 [Ν.130(Ι)/2021]. 

3. Η ΡΑΕΚ με την Απόφασή της αρ. 149/2023, ημερομηνίας 19 Μαΐου 2023, διαπίστωσε ότι η ΑΗΚ Διανομή 
δεν έχει παραλάβει 400 000 μετρητές και δεν έχει εγκαταστήσει τουλάχιστον 171 429 μετρητές μέχρι τον 
Ιανουάριο του 2023 και συνακόλουθα, δεν εφάρμοσε το χρονοδιάγραμμα που ορίζεται στη Ρυθμιστική 
Απόφαση Αρ. 02/2018 (Κ.Δ.Π. 259/2018), παραβιάζοντας την εν λόγω Ρυθμιστική Απόφαση και 
συγκεκριμένα το σημείο 2 αυτής.  Η ΡΑΕΚ, αφού έλαβε υπόψη τη φύση, τη σοβαρότητα και τη διάρκεια 
της παράβασης, και ειδικότερα το γεγονός ότι το χρονοδιάγραμμα που έχει τεθεί για την ολοκλήρωση της 
εγκατάστασης των συστημάτων μέτρησης δεν έχει λήξει ακόμα, αποφάσισε να μην επιβάλει στην ΑΗΚ 
Διανομή οποιοδήποτε διοικητικό πρόστιμο.  Αποφάσισε επίσης να συνεχίσει να παρακολουθεί τις 
ενέργειες της ΑΗΚ Διανομής και να επανέλθει με νέα έρευνα σε περίπτωση που δεν τηρηθεί το τελικό 
ορόσημο ολοκλήρωσης του έργου. 

4. Σημειώνεται ότι σύμφωνα με την τελευταία έκθεση προόδου του έργου (αρ. 15, ημερομηνίας 6 
Φεβρουαρίου 2024) που απέστειλε η ΑΗΚ προς τη ΡΑΕΚ, αναφέρεται ότι η μαζική εγκατάσταση μετρητών 
θα ξεκινήσει τον Οκτώβριο 2024 και θα αποπερατωθεί τον Δεκέμβριο 2026.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους δόθηκε 
στον βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 12 Μαρτίου 2024 του Υπουργού Εξωτερικών κ. Κωνσταντίνου Κόμπου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.012.03.279, ημερομηνίας 22 Ιανουαρίου 2024, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λάρνακας κ. Πρόδρομου Αλαμπρίτη 
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 «Σε συνέχεια του πιο πάνω ερωτήματος, σας πληροφορώ ότι, μετά από διερεύνηση του θέματος από τον 
Ύπατο Αρμοστή της ΚΔ στο Νέο Δελχί, που είναι και η υπεύθυνη Διπλωματική Αποστολή της Δημοκρατίας για 
το Επίτιμο Προξενείο στο Μπαγκλαντές, δεν προκύπτει ότι υπάρχει οποιοδήποτε πρόβλημα με τις πιστοποιήσεις 
εγγράφων των φοιτητών που επιθυμούν να φοιτήσουν στην Κύπρο. 

 Το Επίτιμο Προξενείο πιστοποιεί τα έγγραφα που υποβάλλονται ενώπιόν του απευθείας από τους ίδιους 
τους φοιτητές ή μέσω μεσαζόντων κατόπιν δικής τους πρωτοβουλίας. 

 Όσον αφορά το θέμα της άδειας εισόδου των αιτητών για φοίτηση στην Κύπρο, αυτό δεν αποτελεί 
αρμοδιότητα του Υπουργείου Εξωτερικών αλλά του Υπουργείου Εσωτερικών.  Από την πλευρά του το Υπουργείο 
Εξωτερικών, μέσω των Διπλωματικών του Αποστολών στο εξωτερικό, στις περιπτώσεις όπου φοιτητές έχουν 
στην κατοχή τους άδεια εισόδου για σκοπούς φοίτησης, τους διευκολύνει με την παραχώρηση θεώρησης 
εισόδου, για να καταστεί δυνατή η μετάβασή τους στην Κύπρο.» 

Απάντηση ημερομηνίας 5 Μαρτίου 2024 της Υπουργού Παιδείας, Αθλητισμού και Νεολαίας κ. Αθηνάς 
Μιχαηλίδου στην ερώτηση με αρ. 23.06.012.03.283, ημερομηνίας 23 Ιανουαρίου 2024, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Λουκαΐδη 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας αποστέλλω αυτούσια την απάντηση της Υφυπουργού 
Πολιτισμού στην οποία διαβιβάστηκε το θέμα λόγω αρμοδιότητας: 

 “Σε απάντηση του πιο πάνω ερωτήματος, το οποίο αφορά τη μη επιχορήγηση δραστηριοτήτων που 
αφορούν είδη χορού που εμπίπτουν στις κατηγορίες ballroom, latin, oriental, street dance στα πλαίσια του 
Προγράμματος ‘ΠΟΛΙΤΙΣΜΟΣ ΙΙ’:  Υποπρόγραμμα ‘Χορός’ - Σχέδιο ‘Στήριξη Δραστηριοτήτων Φορέων και 
Ομάδων Φυσικών Προσώπων στον Τομέα του Χορού (2024)’, επιθυμούμε να σας πληροφορήσουμε τα 
ακόλουθα: 

 Σκοπός του Σχεδίου ‘Στήριξη Δραστηριοτήτων Φορέων και Ομάδων Φυσικών Προσώπων στον Τομέα 
του Χορού’ είναι να αποτελέσει τη βάση για τη στοχευμένη οικονομική στήριξη που θα προσφέρεται σε όσους 
δραστηριοποιούνται στον χώρο του σύγχρονου και κλασικού χορού, είτε πρόκειται για σύγχρονο είτε για κλασικό. 

 Οι κατηγορίες χορού που δεν επιχορηγούνται (ballroom, latin, oriental) έχουν εξαιρεθεί, διότι δεν άπτονται 
του αντικειμένου του σύγχρονου πολιτισμού.  Ο αποκλεισμός αυτός ισχύει και σε αντίστοιχα προγράμματα του 
εξωτερικού.  Οι ballroom, latin και oriental χοροί είναι κυρίως κοινωνικοί ή διαγωνιστικοί χοροί ψυχαγωγικού 
χαρακτήρα και αποτελούν κατηγορίες χορού που δεν καλύπτονται από την έννοια του σύγχρονου χορού.  Όσον 
αφορά στην κατηγορία street dance, έχει εξαιρεθεί καθώς πρόκειται κυρίως για αυτοσχεδιαστικού και κοινωνικού 
χαρακτήρα είδος χορού, με δραστηριότητες που δεν εμπίπτουν στις επιλέξιμες κατηγορίες του Σχεδίου. 

 Παρ’ όλα αυτά, εάν στα πλαίσια του δημιουργικού σκεπτικού μιας καλλιτεχνικής πρότασης κάποια από τις 
πιο πάνω κατηγορίες συνδυάζεται με τον σύγχρονο χορό, τότε η πρόταση μπορεί να τύχει επιχορήγησης (εάν 
συγκεντρώσει την απαραίτητη βαθμολογία), καθώς η πρωτοτυπία, η ευρηματικότητα των προτάσεων και η 
ενθάρρυνση νέων καλλιτεχνικών μέσων έκφρασης αξιολογούνται θετικά.”.» 

Απάντηση ημερομηνίας 6 Μαρτίου 2024 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Κωνσταντίνου Ιωάννου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.012.03.290, ημερομηνίας 26 Ιανουαρίου 2024, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Γιώργου Κάρουλλα 

 «Επιθυμώ να αναφερθώ στην ερώτησή σας και να σας πληροφορήσω για τα ακόλουθα: 

2. Οι Τεχνικές Υπηρεσίες της Επαρχιακής Διοίκησης Αμμοχώστου έχουν αναβαθμίσει το οδικό δίκτυο 
Αυγόρου-Ορμίδειας στα όρια της Επαρχίας Αμμοχώστου με ορθές προδιαγραφές και γεωμετρικά 
πρότυπα, με εγκατάσταση όλων των προβλεπόμενων δικτύων υπηρεσιών κοινής ωφελείας, στη βάση του 
σχεδιασμού του Τμήματος Δημοσίων Έργων, από το 2021. 

3. Ωστόσο, λόγω της πολυπλοκότητας το τμήμα που εμπίπτει στα διοικητικά όρια της Επαρχίας Λάρνακας, 
ο σχεδιασμός και η υλοποίηση του οποίου προωθείται από την Επαρχιακή Διοίκηση Λάρνακας, 
παρουσιάζει καθυστέρηση. 

4. Συγκεκριμένα, στα πλαίσια των προσπαθειών της Επαρχιακής Διοίκησης Λάρνακας για προώθηση του 
υπό αναφορά έργου έγιναν οι πιο κάτω ενέργειες: 

 α)  Προκήρυξη Διαγωνισμού για επιλογή μελετητή για λογαριασμό του Τμήματος Αναπτύξεως Υδάτων, 
με σκοπό την εκπόνηση μελέτης αναφορικά με τη μετακίνηση εγκαταστάσεων ύδατος και 
συγκεκριμένα του μεγάλου αριθμού δικτύων σωλήνων παροχής νερού.  Η συγκεκριμένη μελέτη 
αναμένεται να ολοκληρωθεί και να παραδοθεί περί τα τέλη Μαρτίου 2024. 

 β)  Έχει προωθηθεί στο Τμήμα Κτηματολογίου και Χωρομετρίας η διαδικασία απαλλοτρίωσης της 
επηρεαζόμενης ιδιωτικής γης η οποία προκύπτει από την αναβάθμιση του οδικού δικτύου η οποία 
δεν έχει ολοκληρωθεί. 
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5. Συνοψίζοντας, αναφέρεται ότι στο παρόν στάδιο προωθείται η διαδικασία απαλλοτρίωσης της 
επηρεαζόμενης ιδιωτικής ακίνητης ιδιοκτησίας, ενώ αναμένεται και η ολοκλήρωσή της μελέτης μετακίνησης 
εγκαταστάσεως ύδατος και συγκεκριμένα του μεγάλου αριθμού δικτύων σωλήνων παροχής νερού.  Μετά την 
ολοκλήρωση της, ακολουθεί η διαδικασία ένταξής της στην αρχική κύρια μελέτη που αφορά την κατασκευή του 
δρόμου, η οποία εκπονήθηκε από άλλο γραφείο μελετητών.  Ωστόσο, λόγω του μεγάλου κόστους του έργου, το 
οποίο εκτιμάται πέραν των €7 εκατ., θα πρέπει να ακολουθηθούν οι απαραίτητες διαδικασίες για την εξεύρεση 
των αναγκαίων πιστώσεων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 12 Μαρτίου 2024 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Κωνσταντίνου Ιωάννου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.012.03.294, ημερομηνίας 26 Ιανουαρίου 2024, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Γιώργου Κάρουλλα 

«Επέκταση Βιοτεχνικής Περιοχής Δάσους Άχνας, Φάσεις Γ΄ και Δ΄ 

 Επιθυμώ να αναφερθώ στην πιο πάνω ερώτησή σας και να σας πληροφορήσω πως, κατόπιν 
διαβούλευσης με το Υπουργείο Οικονομικών, το υπό αναφορά έργο κρίθηκε ως μη βιώσιμο με βάση τα 
προτεινόμενα τέλη στη Μελέτη Βιωσιμότητας.  Για διασφάλιση της βιωσιμότητας απαιτείται ένα σαφώς 
υψηλότερο ποσό χρέωσης από αυτό που καταβάλλουν οι βιοτέχνες στην υφιστάμενη Βιοτεχνική Περιοχή της 
Άχνας.  Σημειώνεται ότι ο Πρόεδρος του Κοινοτικού Συμβουλίου της Άχνας ενημερώθηκε γραπτώς στις 
09.03.2023. 

2. Παραμένω στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε διευκρινίσεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 6 Μαρτίου 2023 της Υπουργού Παιδείας, Αθλητισμού και Νεολαίας κ. Αθηνάς 
Μιχαηλίδου στην ερώτηση με αρ. 23.06.012.03.300, ημερομηνίας 30 Ιανουαρίου 2024, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Νίκου Κέττηρου 

 «Αναφορικά με το πιο πάνω θέμα και σε απάντηση της ερώτησής σας, σας ενημερώνουμε ότι στο 
Γυμνάσιο-Λύκειο Ειρήνης και Ελευθερίας Δερύνειας-Σωτήρας, κατά τη δεδομένη στιγμή, υπάρχουν έξι 
διαδραστικοί πίνακες, που χρησιμοποιούνται από εκπαιδευτικούς του Σχολείου, ανάλογα με τις ανάγκες των 
μαθημάτων.  Επιπρόσθετα, υπάρχουν κι άλλες συσκευές, όπως υπολογιστές, βιντεοπροβολείς, διαδικτυακός 
εξοπλισμός, εκτυπωτές καθώς και κατάλληλο λογισμικό, που χρησιμοποιούνται καθημερινά για τις ανάγκες του 
διδακτικού έργου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 6 Μαρτίου 2024 του Υπουργού Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας κ. 
Γιώργου Παπαναστασίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.012.03.308, ημερομηνίας 1ης Φεβρουαρίου 2024, 

της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Μαρίνας Νικολάου 

 «Αναφορικά με την πιο πάνω ερώτηση, θα ήθελα να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

2. Σύμφωνα με ενημέρωση από την Αρχή Ηλεκτρισμού Κύπρου (ΑΗΚ), αντίγραφο της οποίας 
επισυνάπτεται, το τμήμα της Εναέριας Γραμμής Μεταφοράς “Bασιλικός-Πολεμίδια” 132kV, της οποίας 
μέρος αποτελεί το υπό αναφορά τμήμα του δικτύου μεταφοράς (δηλαδή πλησίον κατοικιών στην οδό 
Βοκολίδας στα Πάνω Πολεμίδια της επαρχίας Λεμεσού), προγραμματίζεται να αποξηλωθεί στο πλαίσιο 
του Διαγωνισμού της ΑΗΚ με αρ. 407/2023 (“Construction of New 132kV Transmission Lines and 
Dismantling of Existing Transmission Lines”) που προκηρύχθηκε στις 27 Οκτωβρίου 2023 και ο οποίος, 
στην παρούσα φάση, βρίσκεται υπό αξιολόγηση.  Σημειώνεται ότι o εν λόγω Διαγωνισμός προκηρύχθηκε 
μετά από ακύρωση σχετικού προηγούμενου Διαγωνισμού της ΑΗΚ με αρ. 105/2020. 

3. Ο Διαγωνισμός της ΑΗΚ με αρ. 407/2023 προνοεί για κατασκευαστικές εργασίες συνολικής διάρκειας 32 
μηνών, αφού σε αυτόν περιλαμβάνονται και άλλα έργα της ΑΗΚ. 

4. Σημειώνεται ότι η ΑΗΚ αναφέρει πως η υφιστάμενη Εναέρια Γραμμή Μεταφοράς δεν επηρεάζει καθ’ 
οιονδήποτε τρόπο τις κατοικίες που βρίσκονται πλησίον της οδού Βοκολίδας, αφού τηρούνται όλες οι 
προβλεπόμενες αποστάσεις.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους δόθηκε 
στον βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 8 Μαρτίου 2024 της Υπουργού Παιδείας, Αθλητισμού και Νεολαίας κ. Αθηνάς 
Μιχαηλίδου στην ερώτηση με αρ. 23.06.012.03.315, ημερομηνίας 8 Φεβρουαρίου 2024, του βουλευτή  

εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Παύλου Μυλωνά 

 «Αναφορικά με την πιο πάνω ερώτηση, με την οποία ζητάτε να σας αποσταλούν οι 
αυτοχρηματοδοτούμενες δραστηριότητες του Πανεπιστημίου Κύπρου, περιλαμβανομένου και του 
μεταπτυχιακού “MBA”, με πλήρη ανάλυση δαπανών και εσόδων κατά κατηγορία δαπάνης για τα έτη 2021, 2022 
και 2023, σας διαβιβάζω τη σχετική πληροφόρηση όπως έχει αποσταλεί στο Υπουργείο Παιδείας, Αθλητισμού 
και Νεολαίας (ΥΠΑΝ) από το Πανεπιστήμιο Κύπρου μετά από σχετικό αίτημα του ΥΠΑΝ: 
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Αυτοχρηματοδοτούμενα Μεταπτυχιακά Προγράμματα 

2021 

Έσοδα 

    Master in 
Business 

Administration 
(MBA) 

MSc in Human 
Resource 

Management 
(HRM) 

Master in 
Business 

Economics 
(MBE) 

MA Σπουδές 
Φύλου 

MA Σχολική 
Συμβουλευτικ

ή & 
Καθοδήγηση 

MSc in 
Intelligent, 

Critical 
Infrastructure 

Systems 

MEng in 
Natural Gas in 

Energy 
Transition 

    € € € € € € € 

Σύνολο   665.900  228.676  82.302  24.388  78.268  25.520  70.500  

         
Έξοδα 

Άρθρο Περιγραφή Master in 
Business 

Administration 
(MBA) 

MSc in Human 
Resource 

Management 
(HRM) 

Master in 
Business 

Economics 
(MBE) 

MA Σπουδές 
Φύλου 

MA Σχολική 
Συμβουλευτικ

ή & 
Καθοδήγηση 

MSc in 
Intelligent, 

Critical 
Infrastructure 

Systems 

MEng in 
Natural Gas in 

Energy 
Transition 

    € € € € € € € 

                  

11-103B Επισκέπτες Ακαδημαϊκοί/ 
Επισκέπτες Καθηγητές 
Σύντομης Διάρκειας 

                               
18.444  

  

11-104B Ειδικοί Επιστήμονες     781        17.189  

11-105Β Μεταπτυχιακοί Φοιτητές           2.358    

11-108B Πρόσθετες Υπηρεσίες 
Ακαδημαϊκού και Άλλου 
Προσωπικού από Μη 
Προβλεπόμενες Δαπάνες και 
Αποθεματικό 

308.764  119.148  146.996    50.260      

12-108B Πρόσθετες Βοηθητικές 
Υπηρεσίες 

60.580  2.001      5.350      
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12-110B Απασχόληση Φοιτητών  328              

211B Ταχυδρομικά  4              

212B Γραφική Ύλη & Φωτοτυπικά 
Υλικά 

51              

217B Εκδόσεις, Δημοσιεύσεις, 
Δημοσιότητα και Διαφημίσεις 

14.271  6.574  2.404    417  93    

221B Αγορά Υπηρεσιών      6.000          

304B Χορηγίες Υποψηφίων 
Ακαδημαϊκών και 
Επισκεπτών Καθηγητών 
Σύντομης Διάρκειας 

  2.424            

305B Έξοδα Φιλοξενίας 44  996            

311B Ερευνητικά 
Προγράμματα/Δραστηριότητε
ς/Άλλα 

      8.003        

314B Συνδρομές, Συνεισφορές και 
Αντιπροσώπευση σε 
Πανεπιστήμια και άλλους 
Οργανισμούς 

11.691  602            

315B Συνέδρια και Σεμινάρια 2.015              

316B Επιχορήγηση Εκπαιδευτικών 
Δραστηριοτήτων 

3.247              

327B Πανεπιστήμιο της Διασποράς 920              

348B Δικαιώματα 
Εμπειρογνωμόνων/ 
Συμβούλων, Μελέτες, 
Υπηρεσίες 

        1.161      

353B Βραβεία/Βοηθήματα 2.000  500            

Σύνολο   403.914  132.245  156.181  8.003  57.188  20.894  17.189  

         
Σημειώσεις 
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1) Τα ποσά που αφορούν στα έτη 2022 και 2023 δύναται να διαφοροποιηθούν μετά την ολοκλήρωση και τον έλεγχο των Οικονομικών Καταστάσεων των αντίστοιχων 
ετών. 

2) Οι εισπράξεις δεν συσχετίζονται επακριβώς με τις δαπάνες του αντίστοιχου έτους, λόγω του ότι αυτές αφορούν ακαδημαϊκό 
έτος. 
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Αυτοχρηματοδοτούμενα Μεταπτυχιακά Προγράμματα 

2022 

Έσοδα 

    Master in 
Business 

Administration 
(MBA) 

MSc in Human 
Resource 

Management 
(HRM) 

Master in 
Business 

Economics 
(MBE) 

MA Σπουδές 
Φύλου 

MA Σχολική 
Συμβουλευτικ

ή & 
Καθοδήγηση 

MSc in 
Intelligent, 

Critical 
Infrastructure 

Systems 

MEng in 
Natural Gas in 

Energy 
Transition 

    € € € € € € € 

Σύνολο   503.576  166.874  34.000  31.001  60.450  16.080  100.000  

         
Έξοδα 

Άρθρο Περιγραφή Master in 
Business 

Administration 
(MBA) 

MSc in Human 
Resource 

Management 
(HRM) 

Master in 
Business 

Economics 
(MBE) 

MA Σπουδές 
Φύλου 

MA Σχολική 
Συμβουλευτικ

ή & 
Καθοδήγηση 

MSc in 
Intelligent, 

Critical 
Infrastructure 

Systems 

MEng in 
Natural Gas in 

Energy 
Transition 

    € € € € € € € 

11-103B Επισκέπτες Ακαδημαϊκοί/ 
Επισκέπτες Καθηγητές 
Σύντομης Διάρκειας 

  22.629        9.944    

11-104B Ειδικοί Επιστήμονες             6.894  

11-105Β Μεταπτυχιακοί Φοιτητές           393    

11-108B Πρόσθετες Υπηρεσίες 
Ακαδημαϊκού και Άλλου 
Προσωπικού από Μη 
Προβλεπόμενες Δαπάνες και 
Αποθεματικό 

257.842  126.689    4.748  43.352  6.997  37.480  

12-104Β Ειδικοί Επιστήμονες 
Υποστήριξης Έργου 

10.280  20.133  554          

12-108B Πρόσθετες Βοηθητικές 
Υπηρεσίες 

62.785  1.537      3.308    2.304  



 
 

1798 

 

12-110B Απασχόληση Φοιτητών  157  
 

          

12-125Β Δικαιώματα Υπερωριών 32  55            

203Β Μεταφορικά 327              

211B Ταχυδρομικά  260        26      

217B Εκδόσεις, Δημοσιεύσεις, 
Δημοσιότητα και Διαφημίσεις 

41.133  4.544  3.570    2.380      

221B Αγορά Υπηρεσιών      5.000          

304B Χορηγίες Υποψηφίων 
Ακαδημαϊκών και 
Επισκεπτών Καθηγητών 
Σύντομης Διάρκειας 

1.303  5.340            

305B Έξοδα Φιλοξενίας 7.957  962            

311B Ερευνητικά 
Προγράμματα/Δραστηριότητε
ς/Άλλα 

      7.000  200  3.008    

314B Συνδρομές, Συνεισφορές και 
Αντιπροσώπευση σε 
Πανεπιστήμια και άλλους 
Οργανισμούς 

12.043  565            

315B Συνέδρια και Σεμινάρια 777  524            

316B Επιχορήγηση Εκπαιδευτικών 
Δραστηριοτήτων 

3.828              

328Β Τέλη Πιστοποίησης 
Προγραμμάτων Σπουδών  

2.539  599  593          

332Β Συντήρηση και Λειτουργία 
Μηχανογραφικών 
Συστημάτων 

452              

347Β Πολιτιστικές και Άλλες 
Εκδηλώσεις 

85  675            

348B Δικαιώματα 
Εμπειρογνωμόνων/ 

12.483              
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Συμβούλων, Μελέτες, 
Υπηρεσίες 

351Β Παροχή Υποτροφιών 10.250    40.000          

352Β Διάφορα 183              

353B Βραβεία/Βοηθήματα 4.045      3.004        

412Β Αγορά Εξοπλισμού 1.722      833        

413Β Αγορά Κινητής Επίπλωσης 
και Εξοπλισμού 

143              

Σύνολο   430.626  184.252  49.717  15.585  49.266  20.342  46.678  

Σημειώσεις 
       

1) Τα ποσά που αφορούν στα έτη 2022 και 2023 δύναται να διαφοροποιηθούν μετά την ολοκλήρωση και τον έλεγχο των Οικονομικών Καταστάσεων των αντίστοιχων 
ετών. 

2) Οι εισπράξεις δεν συσχετίζονται επακριβώς με τις δαπάνες του αντίστοιχου έτους, λόγω του ότι αυτές αφορούν ακαδημαϊκό 
έτος. 
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Αυτοχρηματοδοτούμενα Μεταπτυχιακά Προγράμματα 

2023 

Έσοδα 

    Master in 
Business 

Administration 
(MBA) 

MSc in 
Human 

Resource 
Management 

(HRM) 

Master in 
Business 

Economics 
(MBE) 

MA Σπουδές 
Φύλου 

MA Σχολική 
Συμβουλευτική 

& 
Καθοδήγηση 

MSc in 
Intelligent, 

Critical 
Infrastructure 

Systems 

MEng in 
Natural Gas in 

Energy 
Transition 

    € € € € € € € 

Σύνολο   394.086  177.813  7.942  50.185  42.995  23.325  - 

Έξοδα 

Άρθρο Περιγραφή 

Master in 
Business 

Administration 
(MBA) 

MSc in 
Human 

Resource 
Management 

(HRM) 

Master in 
Business 

Economics 
(MBE) 

MA Σπουδές 
Φύλου 

MA Σχολική 
Συμβουλευτική 

& 
Καθοδήγηση 

MSc in 
Intelligent, 

Critical 
Infrastructure 

Systems 

MEng in 
Natural Gas in 

Energy 
Transition 

    € € € € € € € 

                  

11-103B Επισκέπτες Ακαδημαϊκοί/ 
Επισκέπτες Καθηγητές Σύντομης 
Διάρκειας 

  35.747        5.507    

11-104B Ειδικοί Επιστήμονες   7.680      32.429      

11-105Β Μεταπτυχιακοί Φοιτητές           3.524    

11-108B Πρόσθετες Υπηρεσίες Ακαδημαϊκού 
και Άλλου Προσωπικού από Μη 
Προβλεπόμενες Δαπάνες και 
Αποθεματικό 

285.072  72.192    16.661  36.583    43.693  

12-104Β Ειδικοί Επιστήμονες Υποστήριξης 
Έργου 

39.185  24.352          7.244  

12-108B Πρόσθετες Βοηθητικές Υπηρεσίες 69.632  178      3.283    2.421  

212B Γραφική Ύλη & Φωτοτυπικά Υλικά   185    189        
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217B Εκδόσεις, Δημοσιεύσεις, 
Δημοσιότητα και Διαφημίσεις 

53.520  6.258      2.000      

221B Αγορά Υπηρεσιών      500          

305B Έξοδα Φιλοξενίας 11.128      234        

311B Ερευνητικά 
Προγράμματα/Δραστηριότητες/Άλλα 

      6.589        

314B Συνδρομές, Συνεισφορές και 
Αντιπροσώπευση σε Πανεπιστήμια 
και άλλους Οργανισμούς 

210  500            

315B Συνέδρια και Σεμινάρια 3.214      807        

316B Επιχορήγηση Εκπαιδευτικών 
Δραστηριοτήτων 

51.144  120            

328Β Τέλη Πιστοποίησης Προγραμμάτων 
Σπουδών  

33.586  382  2.051          

332Β Συντήρηση και Λειτουργία 
Μηχανογραφικών Συστημάτων 

607              

347Β Πολιτιστικές και Άλλες Εκδηλώσεις 4.644  1.826            

348B Δικαιώματα Εμπειρογνωμόνων/ 
Συμβούλων, Μελέτες, Υπηρεσίες 

            11.706  

353B Βραβεία/Βοηθήματα 14.159  500    12.003        

412Β Αγορά  Εξοπλισμού 101              

                  

Σύνολο   566.202  149.920  2.551  36.483  74.296  9.031  65.064  

Σημειώσεις 
       

1) Τα ποσά που αφορούν στα έτη 2022 και 2023 δύναται να διαφοροποιηθούν μετά την ολοκλήρωση και τον έλεγχο των Οικονομικών Καταστάσεων των αντίστοιχων ετών. 

2) Οι εισπράξεις δεν συσχετίζονται επακριβώς με τις δαπάνες του αντίστοιχου έτους, λόγω του ότι αυτές προκύπτουν ανά 
ακαδημαϊκό έτος. 

  
.»
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κεφάλαιο Τέταρτο:  Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση.  Δεν θα προχωρήσουμε σήμερα στο Κεφάλαιο 
Τέταρτο. 

 Εδώ φτάσαμε στο τέλος της σημερινής συνεδρίας.  Η επόμενη συνεδρία ορίζεται για την Πέμπτη, 21η 
Μαρτίου 2024, στις 4.00 μ.μ., με ημερήσια διάταξη η οποία θα σας αποσταλεί. 

 [Στις 19 Μαρτίου 2024 κυκλοφόρησε η ημερήσια διάταξη της εικοστής πρώτης συνεδρίας της Τρίτης 
Συνόδου της Δωδέκατης Βουλευτικής Περιόδου του σώματος: 

 Η Πρόεδρος της Βουλής συγκαλεί συνεδρία της ολομέλειας του σώματος την Πέμπτη, 21η Μαρτίου 2024, 
στις 4.00 μ.μ., με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ: Νομοθετική εργασία 

 1.  Ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 2023. 
(Αρ. Φακ. 23.01.064.086-2023). 

 2.  Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού Οργανισμού 
Αθλητισμού του 2024 Νόμος του 2024. 
(Αρ. Φακ. 23.01.065.063-2024). 

 3.  Ο περί Τουρκοκυπριακών Περιουσιών (Διαχείριση και Άλλα 
Θέματα) (Προσωρινές Διατάξεις) (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) 
Νόμος του 2023.  
(Πρόταση νόμου του κ. Χρίστου Σενέκη, βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.064.117-2023). 

 4.  Ο περί Προϋπολογισμού του Πανεπιστημίου Κύπρου του 2024 
Νόμος του 2024. 
(Αρ. Φακ. 23.01.065.038-2024). 

 5.  Ο περί Δημοτικής και Μέσης Εκπαίδευσης (Υποχρεωτική 
Φοίτηση και Παροχή Δωρεάν Παιδείας) (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2024. 
(Αρ. Φακ. 23.01.065.016-2024). 

 6.  Οι περί Ζωνών Ασφαλείας Κανονισμοί του 2023. 
(Αρ. Φακ. 23.03.060.018-2023). 

 7.  Ο περί Προϋπολογισμού της Δημόσιας Επιχείρησης Φυσικού 
Αερίου του 2024 Νόμος του 2024. 
(Αρ. Φακ. 23.01.065.069-2024).  

 8.  Ο περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) (Αρ. 8) Νόμος του 2022. 
(Πρόταση νόμου του κ. Μάριου Μαυρίδη εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού). 
(Αρ. Φακ. 23.02.063.121-2022). 

 9.  Οι περί της Λειτουργίας και του Ελέγχου Καζίνου (Όροι 
Υπηρεσίας Υπαλλήλων) Κανονισμοί του 2023. 
(Αρ. Φακ. 23.03.060.069-2023). 

 10.  Ο περί Παιδιών σε Σύγκρουση με το Νόμο (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2024. 
(Αρ. Φακ. 23.01.065.021-2024). 

 11.  Οι περί Φυλακών - Θέση Αρχιδεσμοφύλακα (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2024. 
(Αρ. Φακ. 23.03.061.015-2024). 

 12.  Οι περί Επιτροπής Δημόσιας Υπηρεσίας - Θέση Νομικού 
Λειτουργού (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2024. 
(Αρ. Φακ. 23.03.061.016-2024). 

 13.  Ο περί Προϋπολογισμού της Εθνικής Αρχής Ηλεκτρονικής 
Υγείας του 2024 Νόμος του 2024. 
(Αρ. Φακ. 23.01.065.052-2024). 
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ΠΡΟΣ ΑΠΟΣΥΡΣΗ 14.  Οι περί Ασφάλειας και Υγείας στην Εργασία (Αντιμετώπιση 
Κινδύνων Ατυχημάτων Μεγάλης Κλίμακας Σχετιζομένων με 
Επικίνδυνες Ουσίες) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2024. 
(Αρ. Φακ. 23.03.061.012-2024). 

 15.  Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Ακαδημαϊκό Προσωπικό) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2023. 
(Αρ. Φακ. 23.03.060.076-2023). 

 16.  Ο περί Ηλεκτρισμού (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 
2022. 
(Αρ. Φακ. 23.01.063.154-2022). 

 17.  Οι περί Ηλεκτρισμού (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2022. 
(Αρ. Φακ. 23.03.059.077-2022). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΔΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ: Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 

 1. «Η αναθεωρητική πολιτική της Τουρκίας, η οποία αποσκοπεί 
στην αλλαγή των ισορροπιών στην ευρύτερη περιοχή, με 
στόχο να καταστεί ηγεμονική δύναμη, και οι κίνδυνοι που 
ελλοχεύουν». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση των κ. Χρίστου Σενέκη, βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου, Κωστή Ευσταθίου, 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας, και Σταύρου 
Παπαδούρη, βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού). 
(20.1.2022). 
(Αρ. Φακ. 23.05.055.001-2022). 

 2. «Αξιολόγηση της μέχρι σήμερα πορείας υλοποίησης του 
Γενικού Συστήματος Υγείας». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Υγείας). 
(9.11.2023). 
(Αρ. Φακ. 23.05.056.001). 

 3. «Η στεγαστική πολιτική στην Κύπρο και οι ανάγκες στέγασης». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση όλων των κομμάτων). 
(29.2.2024). 
(Αρ. Φακ. 23.05.056.002).] 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κηρύσσω τη λήξη των εργασιών του σώματος, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. 

(Ώρα λήξης:  7.51 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

(αλφαβητικά κατά κόμμα) 

ΔΗΣΥ 

Αλαμπρίτης Πρόδρομος Ορφανίδου Σάβια 

Γεωργιάδης Χάρης Πάζαρος Χαράλαμπος 

Γεωργίου Νίκος Σούπερμαν Θεοδώρου Ρίτα 

Δημητρίου Δημήτρης Σύκας Νίκος 

Δίπλαρος Ευθύμιος Τορναρίτης Νίκος 

Κάρουλλας Γιώργος Τσιρίδου Φωτεινή 

Κουλλά Ονούφριος Χατζηγιάννης Κυριάκος 

Μαυρίδης Μάριος  
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ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις 

Γαβριήλ Γιαννάκης Νικολάου Μαρίνα 

Καυκαλιάς Αντρέας Πασιουρτίδης Ανδρέας 

Κέττηρος Νίκος Στεφάνου Στέφανος 

Κουκουμάς Γιώργος Φακοντής Βαλεντίνος 

Κυπριανού Άντρος Χαραλαμπίδου Ειρήνη 

Κώστα Κώστας Χριστόφιας Χρίστος  

Λουκαΐδης Γιώργος Χριστοφίδης Χρίστος 

ΔΗΚΟ 

Κουλίας Ζαχαρίας Ορφανίδης Χρίστος 

Μυλωνάς Παύλος Παπαδόπουλος Νικόλας 

ΕΛΑΜ 

Ιωάννου Σωτήρης Παπαγιάννης Λίνος 

ΕΔΕΚ Σοσιαλιστικό Κόμμα 

Αποστόλου Ανδρέας Σιζόπουλος Μαρίνος 

ΔΗΠΑ-Συνεργασία 

Γιακουμή Μιχάλης Τρυφωνίδης Αλέκος 

Μουσιούττας Μαρίνος  

Κίνημα Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών 

Θεοπέμπτου Χαράλαμπος Παπαδούρης Σταύρος 

Ανεξάρτητοι 

Ατταλίδου Αλεξάνδρα  

Μεμονωμένος σοσιαλιστής βουλευτής 

Ευσταθίου Κωστής  

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Μούσας Γιαννάκης (Μαρωνιτών) 

Μαχτεσιάν Βαρτκές (Αρμενίων) 
 

 ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ Σελ. 

1.  Αναφορά του προεδρεύοντος της συνεδρίασης (Ζαχαρίας Κουλίας) στην Παγκόσμια Ημέρα 
της Γυναίκας. 

1691 

2.  Ενημέρωση για τις ακόλουθες διεθνείς δραστηριότητες της Βουλής των Αντιπροσώπων: 1692 

 α. Συμμετοχή της Προέδρου της Βουλής των Αντιπροσώπων στην επετειακή Σύνοδο 
Προέδρων Κοινοβουλίων με την ευκαιρία της συμπλήρωσης των εβδομήντα πέντε 
χρόνων της Κοινοπολιτείας στο Λονδίνο. 

 

 β. Συμμετοχή του κ. Κωστή Ευσταθίου, ως εκπροσώπου της Κοινοβουλευτικής 
Συνέλευσης του Συμβουλίου της Ευρώπης, σε συνάντηση της Επιτροπής 
Εμπειρογνωμόνων του Οργανισμού για την Προστασία του Περιβάλλοντος μέσω του 
Ποινικού Δικαίου στο Στρασβούργο. 

 

 γ. Συμμετοχή του κ. Χάρη Γεωργιάδη, ως προέδρου της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, και των κ. Ζαχαρία Κουλία, Αλέκου 
Τρυφωνίδη και Αλεξάνδρας Ατταλίδου στην 24η Διακοινοβουλευτική Διάσκεψη για την 
Κοινή Εξωτερική Πολιτική και Πολιτική Ασφάλειας και την Κοινή Πολιτική Ασφάλειας 
και Άμυνας στη Βρύγη. 
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 δ. Συμμετοχή του κ. Γιώργου Λουκαΐδη σε συνεδρίες της Επιτροπής Πολιτικών 
Υποθέσεων και Δημοκρατίας και της Επιτροπής Παρακολούθησης της 
Κοινοβουλευτικής Συνέλευσης του Συμβουλίου της Ευρώπης στο Παρίσι. 

 

 ε. Συμμετοχή του κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη, ως αντιπροέδρου της Κοινοβουλευτικής 
Συνέλευσης του Οργανισμού για την Ασφάλεια και τη Συνεργασία στην Ευρώπη και 
ως αντιπροέδρου της Ad Hoc Επιτροπής της Συνέλευσης για τη Μετανάστευση, σε 
επίσκεψη αντιπροσωπίας της επιτροπής στη Ρώμη και στη Λαμπεντούζα. 

 

 στ. Συμμετοχή της κ. Σάβιας Ορφανίδου, μέλους της κυπριακής αντιπροσωπίας στον 
Κοινοπολιτειακό Κοινοβουλευτικό Σύνδεσμο, στο Περιφερειακό Συνέδριο Βρετανικών 
Νήσων και Μεσογείου των Γυναικών Βουλευτριών της Κοινοπολιτείας στη Μάλτα. 

 

3.  Χαιρετισμός από τον προεδρεύοντα της συνεδρίασης (Ζαχαρίας Κουλίας) της παρουσίας 
στην αίθουσα της ολομέλειας μελών του διπλωματικού σώματος, του ακαδημαϊκού κόσμου 
και του Υπουργείου Εξωτερικών. 

1693 

4.  Διαδικαστική συζήτηση (Νίκος Τορναρίτης, Γιώργος Λουκαΐδης, Νικόλας Παπαδόπουλος, 
Ειρήνη Χαραλαμπίδου, Μαρίνος Σιζόπουλος, Σταύρος Παπαδούρης, Ευθύμιος Δίπλαρος, 
Άντρος Κυπριανού) για το σχέδιο ψηφίσματος για τη συμμετοχή των γυναικών στην ειρήνη 
και την ασφάλεια. 

1693 

5.  Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού της Εθνικής Αρχής Στοιχημάτων του 
2024 Νόμος του 2024» και ψήφισή του σε νόμο. 

1698 

6.  Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Παιγνίων και Εποπτείας 
Καζίνου Κύπρου του 2024 Νόμος του 2024», συζήτηση (Αντρέας Καυκαλιάς, Μαρίνος 
Μουσιούττας, Λίνος Παπαγιάννης) και ψήφισή του σε νόμο. 

1702 

7.  Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου 
του 2024 Νόμος του 2024», αγορεύσεις και συζήτηση [Αλέκος Τρυφωνίδης, Αντρέας 
Καυκαλιάς, Ευθύμιος Δίπλαρος, Χρίστος Χριστοφίδης, Ανδρέας Αποστόλου, Στέφανος 
Στεφάνου, Άντρος Κυπριανού, Χάρης Γεωργιάδης, προεδρεύων (Ζαχαρίας Κουλίας)] και 
ψήφισή του σε νόμο. 

1707 

8.  Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Ειδικού Ταμείου του Κέντρου 
Επαγγελματικής Αποκατάστασης Ατόμων με Αναπηρία του 2024 Νόμος του 2024», 
παρατηρήσεις των κ. Αντρέα Καυκαλιά και Ευθύμιου Δίπλαρου και ψήφισή του σε νόμο. 

1716 

9.  Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου του 
2024 Νόμος του 2024», αγορεύσεις και συζήτηση (Χαράλαμπος Θεοπέμπτου, Παύλος 
Μυλωνάς, Στέφανος Στεφάνου, Αλέκος Τρυφωνίδης, Κυριάκος Χατζηγιάννης, Μιχάλης 
Γιακουμή, Σάβια Ορφανίδου, Αλεξάνδρα Ατταλίδου, Χρίστος Ορφανίδης, Μαρίνος 
Σιζόπουλος, Νικόλας Παπαδόπουλος, Κωστής Ευσταθίου, Κώστας Κώστα, Σταύρος 
Παπαδούρης, Ζαχαρίας Κουλίας) και ψήφισή του σε νόμο. 

1718 

10.  Εισήγηση του κ. Ονούφριου Κουλλά εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
Δημοκρατικού Συναγερμού για αναβολή του σχεδίου ψηφίσματος για τη συμμετοχή των 
γυναικών στην ειρήνη και την ασφάλεια, συζήτηση (Ειρήνη Χαραλαμπίδου, Δημήτρης 
Δημητρίου, Γιώργος Λουκαΐδης),  απόφαση για μη αναβολή του, αγορεύσεις και συζήτηση 
[Μαρίνος Σιζόπουλος, Γιώργος Λουκαΐδης, Νικόλας Παπαδόπουλος, Μιχάλης Γιακουμή, Ρίτα 
Θεοδώρου Σούπερμαν, Σταύρος Παπαδούρης, Αλεξάνδρα Ατταλίδου, Παύλος Μυλωνάς, 
Στέφανος Στεφάνου, Ειρήνη Χαραλαμπίδου, προεδρεύων (Ζαχαρίας Κουλίας), Ονούφριος 
Κουλλά] και έγκρισή του. 

1734 

11.  Εισήγηση του κ. Αλέκου Τρυφωνίδη εκ μέρους της  Δημοκρατικής Παράταξης-Συνεργασία 
Δημοκρατικών Δυνάμεων για αναβολή του νομοσχεδίου «Ο περί Προϋπολογισμού του 
Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού του 2024 Νόμος του 2024», παρατηρήσεις του κ. 
Χρίστου Ορφανίδη και απόφαση για αναβολή του. 

1747 

12.  Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού Νεολαίας του 2024 
Νόμος του 2024», αγορεύσεις (Μιχάλης Γιακουμή, Χρίστος Χριστοφίδης, Γιώργος 
Κάρουλλας) και ψήφισή του σε νόμο. 

1748 

13.  Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου 
του 2024 Νόμος του 2024» και ψήφισή του σε νόμο. 

1753 

14.  Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Ρύθμισης της Ίδρυσης και Λειτουργίας Ξενοδοχείων 
και Τουριστικών Καταλυμάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2024» και την πρόταση νόμου 
«Ο περί της Ρύθμισης της Ίδρυσης και Λειτουργίας Ξενοδοχείων και Τουριστικών 

1756 
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Καταλυμάτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2024», αγορεύσεις και συζήτηση 
(Κυριάκος Χατζηγιάννης, Αλεξάνδρα Ατταλίδου, Σταύρος Παπαδούρης) και ψήφισή τους σε 
νόμους, του δεύτερου με αρ. 2. 

15.  Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Κυπριακού Οργανισμού Σήμανσης Αντικειμένων από 
Πολύτιμα Μέταλλα (Τροποποιητικός) Νόμος του 2024» και ψήφισή του σε νόμο. 

1762 

16.  Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Μέτρων και Σταθμών (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2023», παρατηρήσεις των κ. Χαράλαμπου Θεοπέμπτου και Κυριάκου Χατζηγιάννη και 
έγκρισή τους. 

1764 

17.  Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί της Εξαγωγής, Διαμεσολάβησης και Παροχής 
Τεχνικής Βοήθειας σε σχέση με Ελεγχόμενο Είδος (Στρατιωτικός Εξοπλισμός) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2023», παρατηρήσεις του κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη και 
έγκρισή τους. 

1767 

18.  Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 1768 

19.  Ερωτήσεις βουλευτών:  

 - Κτιριακά προβλήματα της Περιφερειακής Γεωργικής, Τεχνικής και Επαγγελματικής 
Σχολής Εκπαίδευσης και Κατάρτισης Αμμοχώστου-Αυγόρου. 

1774 

 - Αναθεώρηση των τελών κυκλοφορίας των μηχανοκίνητων οχημάτων. 1775 

 - Τεχνικός έλεγχος δικύκλων και τρικύκλων. 1775 

 - Ανάγκη για νομιμοποίηση της μετατροπής συμβατικών οχημάτων σε ηλεκτρικά στην 
Κύπρο. 

1775 

 - Πορεία υλοποίησης σχεδιασμού για το εμπορικό κέντρο στον συνοικισμό Αγίου 
Αθανασίου στη Λεμεσό. 

1775 

 - Διερεύνηση της υπόθεσης μεταφοράς ρευστού ύψους περίπου €6 εκατομ. από 
Ουκρανή εντός της Κυπριακής Δημοκρατίας. 

1775 

 - Ανέγερση νέου δημοτικού σχολείου στη Βορόκληνη. 1776 

 - Ανάγκη λήψης μέτρων παρεμπόδισης της μετάδοσης νόσου των πορτοκαλιών του 
Μόρφου στις ελεύθερες περιοχές. 

1776 

 - Προβλήματα στον σταθμό λεωφορείων στην περιοχή «Τάφοι των Βασιλέων» στην 
Πάφο. 

1776 

 - Υλοποίηση έργου νέου δρόμου Πάφου-Πόλεως Χρυσοχούς. 1776 

 - Ανέγερση περιφερειακού λυκείου στην Ορμίδεια. 1777 

 - Ακύρωση του πρώτου έργου ενιαίας ανάπτυξης μαρίνας-λιμανιού στη Λάρνακα. 1777 

 - Ποσά για εκστρατείες ενημέρωσης από το Υπουργείο Υγείας και τον ΟΑΥ για τα έτη 
2018-2023. 

1777 

 - Δεύτερη φάση κατασκευής του παραλιακού πεζόδρομου στα Περβόλια. 1777 

 - Ποσοστό εκπαιδευτικών που χρησιμοποίησαν άδεια απουσίας με πλήρεις απολαβές 
κατά το 2022-2023. 

1777 

 - Κόστος μισθοδοσίας δημόσιων υπαλλήλων και ανέργων στις προηγούμενες και 
επερχόμενες εκλογές. 

1777 

 - Χορηγία των δράσεων του Οργανισμού Νεολαίας Κύπρου στο πλαίσιο του 
προγράμματος «Πρωτοβουλίες Νέων 2024 Β». 

1778 

 - Αύξηση του κόστους συμπληρωμής για φάρμακα εντός του ΓΕΣΥ. 1778 

 - Παροχή επιδομάτων φροντίδας σε οικογένειες με παιδιά ή/και ενήλικες με αναπηρία. 1778 

 - Το έργο της εγκατάστασης έξυπνων φώτων τροχαίας παγκύπρια. 1778 

 - Πορεία ολοκλήρωσης εργασιών σε δρόμους στη Λακατάμεια. 1778 

 - Δόλια οικειοποίηση έξι τεμαχίων γης στην Πυργά. 1779 

 - Αξιολόγηση βιβλίων για εμπλουτισμό των σχολικών βιβλιοθηκών. 1779 



 
 

1807 
 

20.  Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών:  

 - Μέθοδοι αντισύλληψης στο ΓΕΣΥ. 1779 

 - Διαδικασία προμήθειας bevacizumab και προβλήματα που προκύπτουν. 1780 

 - Η δημιουργία νέων ή η επέκταση υφιστάμενων πολυδύναμων κέντρων για παιδιά και 
κέντρων φροντίδας παιδιών. 

1780 

 - Μνημόνιο Συναντίληψης με Κατάρ για αφαλάτωση και επεξεργασία αστικών λυμάτων. 1781 

 - Πρόοδος εργασιών αντικατάστασης αγωγών υδάτων. 1782 

 - Αξιοπιστία του πεπαλαιωμένου υπολογιστικού εξοπλισμού του γραφείου πρόγνωσης 
στο αεροδρόμιο Λάρνακας. 

1782 

 - Αρδευτικό δίκτυο της περιοχής αναδασμού Αραδίππου και η διασύνδεσή του με τον 
Νότιο Αγωγό. 

1783 

 - Πιστώσεις για τις υποδομές στα αεροδρόμια Λάρνακας και Πάφου. 1784 

 - Πρωτόκολλα για τη διενέργεια ιατροδικαστικής εξέτασης ενηλίκων που καταγγέλλουν 
σωματική ή/και σεξουαλική κακοποίηση και σχετική απόφαση του Υπουργείου Υγείας. 

1785 

 - Εφαρμογή της νομοθεσίας για το νάρκοτεστ με δείγμα σάλιου. 1787 

 - Πρώην παιδιά υπό τη φροντίδα του διευθυντή Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας. 1788 

 - Νομοθετική ρύθμιση για το καθεστώς του καλλιτέχνη. 1790 

 - Εγκεκριμένα δίδακτρα ιδιωτικών πανεπιστημίων και τριτοβάθμιων σχολών.   1790 

 - Μελέτη αξιολόγησης της χρήσης έξυπνων μετρητών και ποσοστό εμπορικής 
εξάπλωσής τους. 

1791 

 - Πιστοποίηση εγγράφων φοιτητών από το Μπαγκλαντές σε σχέση με τη 
θεώρηση/άδεια εισόδου. 

1791 

 - Αποκλεισμός καλλιτεχνών συγκεκριμένων κατηγοριών χορού από το σχέδιο «Στήριξη 
Δραστηριοτήτων στον Τομέα του Χορού». 

1792 

 - Ο σχεδιασμός και η κατασκευή του οδικού δικτύου Αυγόρου-Ορμίδειας.  1792 

 - Αίτημα για διαχωρισμό βιοτεχνικών οικοπέδων στην κοινότητα Άχνας. 1793 

 - Παραχώρηση διαδραστικών πινάκων στο Γυμνάσιο-Λύκειο Ειρήνης και Ελευθερίας 
Δερύνειας-Σωτήρας. 

1793 

 - Αποξήλωση ηλεκτρικών πυλώνων γειτνιαζόντων με κατοικίες στα Πάνω Πολεμίδια. 1793 

 - Αυτοχρηματοδοτούμενες δραστηριότητες του Πανεπιστημίου Κύπρου. 1793 

21.  Ημερήσια διάταξη της επόμενης συνεδρίας. 1802 

22.  Παρουσίες βουλευτών και αντιπροσώπων θρησκευτικών ομάδων. 1803 
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